
Semestrul hotărîtor 

al cincinalului
Intrarea economiei românești în ultimul trimestru al anului a 

fost dominată de veștile, transmise de pe întreg cuprinsul țării, 
care anunțau îndeplinirea de către colective tot mai numeroase 
de oameni ai muncii a prevederilor actualului cincinal. Sîntem 
abia la jumătatea lunii octombrie și, deja, opt dintre județele 
țârii la care se adaugă și municipiul București, au anunțat în
deplinirea obiectivelor economice stabilite pentru acest cincinal. 
Tă se adaugă un număr impresionant de unități economice din 
celelalte județe a căror activitate îmbrățișează, practic, toate 
ramurile economiei naționale. Aceste vești, de la o zi la alta mai 
numeroase,' ne întăresc convingerea că cincinalul 1976—1980 —■ 
prima etapă de înfăptuire a Programului de edificare a societății 
socialiste multilateral dezvoltate — va fi îndeplinit în condițiuni 
bune.

Deși pînă la finele anului mai sint doar 76 de zile, dintr-un* 
total de 1825 cîte numără întregul cincinal, sarcinile acestei pe
rioade sînt deosebit de importante. Dealtfel, de modul in care 
ele vor fi îndeplinite va depinde, pînă la urmă, configurația 
finală a realizărilor actualului cincinal. îndeplinirea lor presu
pune o activitate susținută în toate întreprinderile și unitățile 
economice. Direcțiile de acțiune au fost încă o dată amintite de 
secretarul general al partidului cu prilejul vizitelor de lucru 
efectuate recent în cîteva județe din Moldova. Potrivit acestor 
orientări, în industrie eforturile urmează să fie concentrate 

pentru realizarea producției fizice în structura sortimentală și în 
concordanță cu destinația prevăzută în plan. Vor fi introduse în 
fabricație și realizate cu prioritate produsele destinate exportu
lui, precum și mașinile și utilajele tehnologice care condiționează 
darea în funcțiune a noilor obiective de investiții din acest an. 
O atenție deosebită trebuie acordată, în continuare, descoperirii 
și punerii în valoare de noi resurse de materii prime și materi
ale, valorificării lor superioare, în special a metalului și masei 
lemnoase, sporirii pe toate căile a indicilor de calitate a produ
selor. De maximă importanță este încadrarea consumului de 
combustibil, îndeosebi de produse petroliere, în cotele stabilite 
și respectarea cu strictețe a structurii consumului de combusti
bili și energie.

Dar trimestrul IV al acestui an este important nu numai 
prin producția ce urmează să fie realizată în acest interval de 
timp. Tot acum se pregătesc condițiile pentru un bun demaraj 
al planului pe anul 1981. Sigur, cea mai bună pregătire este rea
lizarea integrală și în condițiile unei eficiente sporite, a obiec
tivelor pe anul în curs și ale întregului cincinal, pentru a se 
porni de la o bază superioară la realizarea cincinalului 1981— 
1985. în același timp însă trebuie luate măsuri care vizeaz’ă 
numai activitatea anului viitor. în primul rînd trebuie nomina
lizată întreaga producție la nivelul capacităților de fabricație. 
Apoi, această producție trebuie contractată cu beneficiarii interni 
și externi. Una din sarcinile cele mai urgente și de o mare în
semnătate ale acestei perioade constă în intensificarea acțiunii 
de prospectare a piețelor externe pentru contractarea mărfurilor 
în condiții cît mai avantajoase.

De fapt, toate acestea sînt problemele obișnuite ale oricărui 
sfîrșit de an. Este o stare firească, normală a economiei româ
nești, care, în ciuda dificultăților și frămîntărilor din economia 
mondială, se dezvoltă ritmic, într-un ritm accelerat cum în 
puține alte țări din lume se mai întîmplă.

VAS1LE BARAC ®

In județul satu mare

Aid se vorbește 
o singură limbă: 
a muncii înfră(i(e
Convorbire cu tovarășul 

Ioan Foriș, 
prim-secretar 

al Comitetului județean 
Satu Mare al P.C.R.

ION VLASIU : „Horea" (detaliu)

Roata lui Horea
Horea, Horea, 
Se mai răscoală-n tine din nou eroul dac, » 
Horea, Horea, 
Mormintele vechimii nici ele nu mai tac, 
Horea, Horea, 
O roată-nsîngerată se-nvîrte peste veac, 
Horea, Horea, 
Deodată urcă lanțul intrind ca ața-n ac, 
Horea, Horea, 
Bat clopotele noastre din Alba spre Albac, 
Horea, Horea, 
Bărbat de pe pămintul furat și nu sărac, 
Horea, Horea, 
Tu ești Isus Christosul poporului tău dac, 
Horea, Horea, 
Balade vin și doine și monument îți fac. 
Horea, Horea, 
Cosmopoliții vină estetică îți fac. 
Horea, Horea, 
Că fața ta arată a cînepă de sac, 
Horea, Horea, 
Și vinele sfărmate ca vița pe arac, 
Horea, Horea, 
Bat clopotele noastre din Alba spre Albac, 
Horea, Horea, 
Bat tulnicele noastre din Vidra spre Feleac, 
Horea, Horea, 
Eroul se va naște mereu din veac în veac, 
Horea, Horea, 
Ca rana să-și găsească în răzvrătire leac, 
Horea, .Horea, 
Nerupt ni te dă roata și fiii te refac, 
Horea, Horea, 
întreg ești în Eroul sfîrșitului de veac.
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— Plaiurile sătmărene sînt o vatră ro
mânească păstrătoare de vechi tradiții. 
In ce măsură tradițiile morale dintot- 
deauna ale omului de aici —• spiritul de 
dreptate, cinstea, demnitatea, dragostea 
de muncă — se regăsesc în profilul da 
azi al sătmărenilor ?

— Din cele mai vechi timpuri au trăit 
pe aceste meleaguri dacii- liberi. Apoi, 
de-a lungul veacurilor, truditorii pămîntu- 
lui, indiferent de naționalitate, au muncit 
alături, în frăție, uniți de dragostea de 
pămîntul - natal, de libertate. Viața lor 
era aspră, au înfruntat împreună vitre
giile naturii și ale stăpînitorilor, au luptat 
sub același stindard pe vremea lui Doja 
și a lui Horea, Cloșca și Crișan. Aceste 
nobile tradiții au dăinuit și s-au ampli
ficat pînă în veacul nostru.

— Deși dorința de muncă a caracteri
zat de totdeauna pe locuitorii acestor 
meleaguri, adesea ei — de pildă oșenii — 
au fost siliți să-și cîștige pîinea aiurea. 
Utilizarea tot mai deplină a forței de 
muncă în județul Satu Mare constituie 
una din înfăptuirile de seamă ale ultimi
lor ani. In ce context social și economie 
se înscrie această realizare ?

— Intr-adevăr, migrația forței de mun
că a constituit un fenomen cu rădăcini 
adine implîntate în realitățile locului. Ju
dețul avea o industrie extrem de slabă 
(azi, întreaga producție industrială a anu
lui 1938 o realizăm doar în cîteva zile) ; 
deși era. socotit județ agricol, terenurile
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TOTUL DESPRE
POPULAȚIA ROMÂNIEI

Țăranul transilvan iluminat
în triunghiul de aur al istoriei Tran

silvaniei, alături de Cloșca și Crișan, 
Horea e unghiul de sus, .dinspre zenit. 
El este primul mare tribun român 
strateg al răscoalei sale, cu un prolog 
bine și lucid pregătit, drumurile sale 
spre Viena împăratului nefiihd numai 
încercări de-a rezolva o situație limi
tă a dramei românilor din Transilva
nia, ci și demonstrarea ideii că drep
tatea nu poate fi smulsă decît cu for
ța armelor. Deci, justificarea răscoa
lei, la urma urmelor.

Țăran știutor de carte, Horea repre
zintă prototipul țăranului român inte
ligent, pătrunzător și activ, cu sen
timentul acut al istoriei și al drep
tății sociale, spiritul de convingere și 
fascinare a mulțimilor, contopindu-s.e 
aiit de mult cu ele încît a intrat în 

legendă șf în cîntece încă de pe cînd 
lupta și, decantat eternității, după dra
maticul iui martiriu :

Cît a fost Horea-mpărat, 
Domnii-n pat nu s-au culcat, 
Nici la cină n-au cinat.

A intrat în lumea perenă a cîntecu- 
lui, el, fiul unui neam de cîntăreți, 
căci lui Vasile Ursu Nicola i se spunea 
Horea pentru că la hore horea frumos. 
Și urmau să cînte despre, el și faptele 
lui cîntăreții anonimi și pe nume nu
miți ai neamului, în frunte cu Emi-' 
nescu, luceafărul cîntecului românesc 
— sau să povestească despre el poves
titorii anonimi sau pe nume numiți, 
în frunte cu Rebreanu.

Prin virtuțile sale ancestrale. Horea 
deschide poarta spre pleiada tribuni
lor de pe toate vetrele locuite de ro

mâni : Tudor Vladimlrescu, lancu, 
Bălcescu, Ștefan Furtună, eroii comu
niști. Parcă sub pavăza unui simbol, 
lancu și-a adunat oștirea sub gorunul 
Iui Horea, în munții Țebei iar, alături 
de gorunul patriarh, președintele țării 
mele urma să sădească. în 1968, un 
gorun — răspuns al cinstirii înainta
șilor.

Horea a fost un iluminat căci așa 
cum în răscoala lui Doja și-n cea de 
la Bobîlna, iobagii români au luptat 
alături de maghiari, Horea a lăsat in
trare liberă în ostile sale tuturor se
mințiilor transilvane, dușmanii lui rie- 
fimd naționali, ci sociali : grofii, marii 
potentați ai epocii. Adică cei care ur
mau să-1 tragă pe roată, să-1 bată ps 
crucea rotundă, de 360 de grade a 
martiriului românesc cu participarea 
directă a bisericii catolice, . tocmai 
aceea care cinstea cealaltă cruce a ce
luilalt martiriu, de pe Golgota. Golgo- 
tă a neamului meu, pe drumul de cos
tișe ce duce spre Bâlgărad, carnea de

tribun luptător și cîntăreț a lui Vașile 
Ursu Nicola zis Horea urma să fie 
sfirtecată, ca roata aceea să ne rămină 
simbol și printre spițele ei, astăzi de 
aur și lumină, să vedem mai aproape 
și mai curat cerul nostru românesc cel 
dintotdeauna. Și cred că tocmai aceas
tă lucidă separare pe care o făcea 
Horea între neamurile cinstite și spo
liatorii lor, i-a determinat pe unii 
artiști maghiari, cum este. Horvath 
Imre de pildă, să-1 clnte, sau pe Iosif 
Fekete să-i sculpteze inspiratul obe
lisc de la intrarea în cetatea Albei- 
lulia.

Cruzimea martiriului Horiel, ștrean- 
. gul de care s-a atîrnat Crișan, privi

rile rătăcite de deznădejde și dezamă
gire ale lanculul, capul aruncat în 
f în tină al lui Tudor, mormîntul comun 
și necunoscut al lui Bălcescu, glontele

(Continuare în pagina 5)
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Manifestare reprezentativă pentru po
tențialul și inteligenta creatoare a po
porului nostru, cea de-a șasea ediție a 'iîr- 
gului Internațional București, inaugurată 
joi dimineață de către tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. secretar general al Partidului 
Comunist Român, reunește, pe o su
prafață de 75 000 mp, exponate a 130 de 
întreprinderi producătoare și institute de 
cercetări și de învățămînî din România, 
precum și * peste 1 000 firme străine din 
25 de țări din Europa, Asia și America.

Ediția 1980, ca și cele precedente de 
altminteri, este profilată pe produse ale 
construcției de mașini și utilaje, ramură 
pivot în destinul general al economiei na
ționale. Pornind de la legitățile generale 
ale edificării noii societăți și ținînd seama 
de realitățile concrete economice și so
ciale ale României, Partidul Comunist 
Român a așezat la temelia întregului edi
ficiu al socialismului axioma civilizației 
contemporane : crearea unei industrii pu
ternice, moderne, competitive, premisa 
progresului multilateral și garanția inde
pendenței și suveranității naționale. Așa 
cum o dovedește și actuala ediție a tîrgu- 
lui, rodnicia politicii economice, elaborata 
de partidul nostru in ultimul deceniu și 
jumătate, este evidentă atît prin volumul 
tot mai mare de investiții alocate indus
triei în general cit mai ales prin modul 
în care acestea au fost destinate pe ra
muri și sectoare economice. Preponde
rența acordată ramurilor și subramurilor 
Industriei de vîrf formează, după cum se 
știe, una dintre marile opțiuni ale Con
gresului al IX-lea al partidului, potrivit 
orientărilor stabilite prin aportul hotărî- 
tor, determinant, al tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, opțiune continuată cil fermi
tate în tot răstimpul ultimilor 15 ani. 
România dispune astăzi — așa cum o de
monstrează în ochii întregii lumi și actuala 
ediție a Tîrgului Internațional București — 
de o industrie cu dimensiuni și structură 
considerabil superioare celor de acum un 
deceniu și jumătate. De reținut, în primul 
rînd, faptul că producția industrială a spo
rit în acest interval de 5,3 ori, cu un ritm 
mediu anual de 11,8 la s’>tă. ceea ce situea
ză România printre țările cu cele mai di
namice industrii. De remarcat apoi că în 
aceeași perioadă a avut loc o sensibilă 
dezvoltare a ramurilor purtătoare, prin 
excelență, ale progresului tehnic, iar în 
cadrul lor a subramurilor și grupelor de 
produse care condensează pregnant ulti
mul cuvînt al revoluției mondiale tehni- 
co-științifice. Vom aminti, de pildă, că 
ponderea construcțiilor de mașini, chi
miei, energeticii și metalurgiei în totalul 
producției industriale s-a ridicat de la 
42% în 1965 la circa 55,3% în acest an.

Ca vizitatori ai tîrgului, ne simțim de 
asemenea obligați să amintim cititorilor 
noștri că bogată gamă sortimentală pe 
care o prezintă pavilioanele românești 
demonstrează în mod deosebit contribu
ția de esență, hotărîtoare, a inteligenței 
tehnice și științifice naționale în activi
tatea de concepție, de asimilare și de in
troducere de tehnologii moderne. Vom 
aminti, astfel, că datorăm Specialiștilor 
noștri faptul că, în primii patru ani ai ac
tualului cincinal, această contribuție a 
fost de 94% la mașini și utilaje, 97% la 
materiale și bunuri de consum și 98% la 
tehnologii aplicate, iar valoarea produc
ției realizate în anul 1979 pe seama pro
duselor noi și modernizate, introduse în 
fabricație de la începutul cincinalului în 
curs, reprezintă 37,8% din volumul total 
al producției marfă obținută în ramuri
le prelucrătoare ale industriei republica
ne. Iată în această privință cîteva exem
ple.

în pavilionul central, unde sînt concen
trate peste 1 300 de produse ale industriei 
constructoare de mașini, rețin în mod 
deosebit atenția centrele de prelucrare 
pentru uzinarea pieselor de mare preci
zie, mașinî-unelte cu comenzi numerice,

Tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU a inaugurat ediția a 6-a

a Tîrgului Internațional București
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de alezat și frezat, freze portal, noi ti
puri de strunguri, mașinile pentru pre
lucrarea rulmenților, toate recomandîn- 
du-se prin noutate. înaltă tehnicitate, 
consum redus de metal.

Spirit inventiv și soluții constructive 
originale dovedesc exponatele din dome
niul electronicii și electrotehnicii, ramuri 
care în actualul cincinal au cunoscut un 
ritm superior de dezvoltare. între aces
tea, echipamente electronice, aparatură 
destinată automatizării și mecanizării 
unor operații tehnologice, dotării labora
toarelor de cercetare și învățămînt, ro- 
bo i industriali,, microcalculatoare univer
sale. Dintre produsele electrotehnice se 
disting rotoare de turbine de joasă Pre' 
siune de 330 MW, noi mașini de prelu
crat prin electroeroziune, gama de mo
toare termice șl asincrone, noi tipuri de 
centrale telefonice, echipamente speciale 
pentru dotarea industriei miniere.

Pe platformele exterioare ale Comple
xului expozițlonal sînt înfățișate unele 
dintre cele mai reprezentative realizări ale 
constructorilor români de autovehicule : 
autobasculantele' de 100 și 50 de tone — 
ultima distinsă cu Medalia de aur la re
centul Tîrg Internațional de la Plovdiv

—- autotrenuri frigorifice, autocamioane, 
autobuze articulate șl diverse tipuri de 
autoutilitare, vagoane de marfă și pasa
geri, locomotive diesel, hidraulice și elec
trice, automacarale, excavatoare, auto- 
gredere, autosti vuitoare și altele.

Ediția ’80 a Tîrgului Internațional Bucu
rești ilustrează remarcabila, capacitate a 
industriei autohtone de a realiza o gamă 
largă de tractoare și mașini agricole. în 
acest sens se cuvin menționate tractoarele 
cu puteri cuprinse între 30 și 360 CP, 
combinele de recoltat, utilajele de mare 
productivitate folosite în zootehnie, legu
micultura, viticultură, pentru prelucrarea 
și fertilizarea solului. La capitolul ex
cepții se înscriu și utilajele petroliere, 
cunoscute și recunoscute pentru perfor
manțele lor remarcabile pe toate' meri
dianele. globului. între acestea : instala
țiile de foraj structural și cele pentru 
prevenirea erupțiilor.

întîmpinat pretutindeni de către eei 
prezenți cu orale și ovații, cu sentimen
te de stimă, dragoste și gratitudine, to
varășul Nicolae Ceaușescu s-a întreținut 
cu conducerile ministerelor de resort, 
centralelor industriale, ale unor mari 
întreprinderi. Felicitîndu-i pe expozanți, 

secretarul general al partidului nostru a 
recomandat ca produsele prezentate la 
tîrg în premieră să fie introduse în fa
bricație de serie pentru a se asigura eco
nomiei naționale o gamă cît mai comple
tă de mașini-unelte. S-a indicat, totoda
tă, extinderea producției din domeniul 
electronicii în vederea extinderii automa
tizării conducerii proceselor tehnologice 
și au fost făcute recomandări pentru uti
lizarea pe scară largă a materialelor in
digene.

în aceeași zi, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, tovarășa Elena Ceaușescu, îm
preună cu alți conducători de partid și 
de stat au vizitat pavilioanele naționale 
ale țărilor participante la cea de-a șasea 
ediție a T.I.B. în timpul vizitei 
au fost evidențiate bunele relații existen
te între România și țările participante la 
tîrg, tovarășul Nicolae Ceaușescu, tova
rășa Elena Ceaușescu fiind salutați cu 
deosebită cordialitate de șefii misiunilor 
diplomatice, de directorii pavilioanelor 
și reprezentanții firmelor străine, care au 
exprimat satisfacția participării la ac
tuala ediție a T.I.B.

UW TIMBUS g

ȘHMNȚA C0NSLM.U1 DE STAT
în ziua de 14 octombrie 1980 a avut loc 

ședința Consiliului de Stat, prezidată de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele 
Republicii Socialiste România.

La ședință au luat parte, ca invitați, 
viceprim-miniștri ai guvernului, miniștri, 
alți conducători de organe centrale, pre
ședinți ai unor comisii permanente ale 
Marii Adunări' Naționale.

în cadrul ședinței, Consiliul de ‘ Stat a 
dezbătut și adoptat : Decretul privind 
acordarea uniformelor de serviciu și echi
pamentului vestimentar tipizat pentru per
sonalul din unitățile socialiste de stat : 
Decretul privind asistența bolnavilor psi
hici periculoși ; Decretul pentru stabilirea 
și sancționarea contravențiilor la normele 
privind călătoria cu metroul.

Consiliul de Stat a examinat șl ratificat: 
Tratatul de prietenie și cooperare dintre 
Republica Socialistă România și Republica 
Zair, semnat ia București la 19 martie 
1980 ; Actul constitutiv al Organizației Na
țiunilor Unite pentru Dezvoltare Indus
trială. adoptat la Viena lâ 8 aprilie 1979 : 
Acordul dintre Republica Socialistă Româ
nia și Comunitatea Economică Europeană 
privind comerțul cu produse industriale, 
Bemnat la București la 28 iulie 1980 ; A- 
cordui dintre Republica Socialistă Româ
nia și Comunitatea Economică Europeană 
privind crearea Comisiei mixte, semnat la 
București ia 28 iulie 1980 ; unele înțelegeri 
Internaționale în domeniul circulației ru
tiere ; Acordul dintre Guvernul Republicii 
Socialiste România și Guvernul Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste privind 
colaborarea în domeniile cercetării proce-
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selor generatoare de grindină și protecției 
culturilor agricole împotriva căderilor de 
grindină în zona frontierei de stat româ- 
no-sovietice,semnat la București la 7 de
cembrie 1979 ; Acordul dintre ' Republica 
Socialistă România și Republica Federală 
Germania privind promovarea și garanta
rea reciorocă a investițiilor de capital, 
semnat la București la 12 octombrie Î979 ; 
Acordul dintre Guvernul Republicii^Socia- 
liste România și Guvernul Republicii Se
negal privind promovarea și garantarea 
reciprocă a investițiilor de capital, semnat 
la București la 19 iunie 1980 ; Convenția 
dintre Guvernul Republicii Socialiste 
România și Guvernul Republicii Arabe 
Egipt pentru evitarea dublei impuneri și 
prevenirea evaziunii fiscale cu privire la 
impozitele pe venit, semnată la București 
la. 13 iulie 1979 ; Convenția dintre Repu
blica Socialistă România și Regatul Olan
dei pentru evitarea dublei impuneri și pre
venirea evaziunii fiscale în materie de im
pozit pe venit și pe avere, semnată la 
București la 27 martie 1979 ; Acordul de 
colaborare culturală și științifică dintre 
Guvernul Republicii Socialiste România 
și Guvernul Statului Israel, semnat la 
București ia 17 septembrie 1979 ; Conven
ția dintre Republica Socialistă România și 
Regatul Belgiei privind recunoașterea și 
executarea hotărîrilor judecătorești în ma
teria obligațiilor de întreținere, semnată 
la București la 30 octombrie 1979 ; Con
venția dintre Guvernul Republicii Socia
liste România șî Guvernul Republicii Isla
mice Pakistan privind echivalarea ■ certifi
catelor și a diplomelor de absolvire a în- 

vățămîntulul mediu, secundar și superior, 
precum și a diplomelor de acordare a 
titlurilor științifice, încheiată la Islamabad 
la 10 iulie 1978 ; Acordul dintre Guvernul 
Republicii Socialiste România și Guvernul 
Republicii Democratice Sudan privind re
cunoașterea reciprocă și echivalarea acte
lor de studii referitoare la absolvirea șco
lilor de nivel liceal, a diplomelor de învâ- 
țămînt superior și de conferire a titlurilor 
științifice, semnat la București la 8 decem
brie 1978 ; Protocolul încheiat la București 
la 29 iunie 1979, intre guvernele Republi
cii Socialiste România, Republicii Populare 
Bulgaria, Republicii Socialiste Cehoslovace, 
Republicii Socialiste Federative Iugosla
via, Republicii Populare Ungare și Uniu
nii Republicilor Sovietice Socialiste de mo
dificare a articolului 17 al Convenției pri
vind pescuitul în apele Dunării, semnată 
la București la 29 ianuarie 1958 ; Protoco
lul privind reglementarea trecerii frontie
rei de stat româno-bulgare în legătură cu 
exploatarea și întreținerea conductei pen- 

. tru tranzitarea de gaze naturale din Uniu
nea Republicilor Sovietice Socialiste în 
Republica Populară Bulgaria, semnat la 
Sofia la 6 martie 1980 ; Protocolul Adițio
nal la Convenția dintre Republica Socia
listă România și Regatul Belgiei privind 
asistența juridică în materie civilă și co
mercială. semnat la București la 30 octom
brie 197a Totodată, Consiliul de Stat a 
hotărît acceptarea : Aranjamentului Inter
național privind produsele lactate, înche
iat la Geneva la 12 aprilie 1979; Acordului 
privind obstacolele tehnice în calea comer
țului, încheiat la Geneva la 12 aprilie 1979; 

a unui amendament la Convenția interna
țională asupra liniilor de încărcare, în
cheiată la Londra la 5 aprilie 1966, precum 
și aprobarea unor amendamente la Statu
tul Organizației Mondiale a Turismului.

Toate decretele menționate au fost, în 
prealabil, examinate și avizate favorabil 
de comisiile permanente ale Marii Adunări 
Naționale, precum și de către Consiliul 
Legislativ.

Consiliul de Stat a examinat, apoi, și a 
aprobat Raportul Comisiei pentru analiza 
activității de soluționare a propunerilor, 
sesizărilor, reclamațiilor și cererilor oame
nilor muncii adresate Consiliului de Stat, 
în semestrul I 1980, precum și Raportul 
Consiliului de Miniștri privind activitatea 
da rezolvare a propunerilor, sesizărilor, 
reclamațiilor și cererilor oamenilor muncii 
adresate Consiliului de Miniștri și organe
lor centrale ale administrației de stat, în 
semestrul I 1980.

în continuare. Consiliul de Stat a apro
bat unele modificări în componența Co
misiei pentru analiza activității de solu
ționare a propunerilor, sesizărilor, recla
mațiilor și cererilor oamenilor muncii 
adresate Consiliului de Stat.

Consiliul de Stat a dezbătut și aprobat 
măsurile luate de conducerile unor minis
tere și alte organe centrale ca urmare a 
analizelor efectuate de comisiile perma
nente ale Marii Adunări Naționale refe
ritoare la aplicarea legislației în diferite 
domenii de activitate.

în continuarea lucrărilor, Consiliul de 
Stat a examinat și aprobat Darea de sea
mă privind activitatea desfășurată de Tri
bunalul Suprem, precum și Raportul pri
vind activitatea desfășurată de organele 
Procuraturii Republicii Socialiste România.

Consiliul de Stat a soluționat apoi unele 
probleme ale activității curente.
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PLENARA COMITETULUI CENTRAL 
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN

Sub președinția tovarășului Nicolae 
Ceaușeseu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, marți, 14 octombrie, au 
Început lucrările plenarei Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român.

La plenară participă și membrii Con
siliului Suprem al Dezvoltării Economice 
și Sociale.

Participanții la plenară au păstrat 
un moment de reculegere în memoria 
tovarășilor Vida Gheza, Aurel Groapă 
și Mihai Dalea, care au încetat din 
viață în perioada de la precedenta ple
nară a Comitetului Central al partidului.

Plenara a adoptat, in unanimitate, 
următoarea ordine de zi :

ȘEDINȚA COMITETULUI POLITIC 
EXECUTIV AL C.C. AL P.C.R.

• în cursul aceleiași zile a avut Ioc, sub Român, ședința Comitetului Politic Execu- 
președințiă tovarășului Nicolae Ceaușeseu, tiv al C.C. al P.C.R.
secretar general al Partidului Comunist ' Primul punct al ordinii de zi a fost con

1. Raportul cu privire la proiectul 
Planului național unic de dezvoltam 
economico-socială a României pe anul 
1931.

2. Raportul cu privire la modul cum 
au fost rezolvate apelurile și memoriile 
adresate Congresului al XII-lea al 
Partidului Comunist Român.

3. Probleme organizatorice.
La plenară participă ca invitați cadre 

din ministere, instituții centrale și orga
nizații de masă, redactori șefi ai presei 
centrale care nu sînt membri ai C.C. 
al P.C.R.
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sacrat dezbaterii raportului: cu privire la 
unele modificări aduse proiectului Planu
lui unic de dezvoltare economico-socială a 
Republicii Socialiste România pe anul 1981. 
A fost apreciat faptul că în forma lui ac
tuală, proiectul de plan reflectă sarcinile 
stabilite de cel de-al XII-lea Congres al 
partidului, precum și indicațiile date de 
conducerea partidului pentru ridicarea pe o 
treaptă calitativ superioară a întregii acti
vități economice. Comitetul Politic Execu
tiv a dat. de , asemenea o înaltă apreciere 
aportului secretarului general al parti
dului, tovarășul Nicolae Ceaușeseu, în 
elaborarea obiectivelor planului pe anul 
1981, activității desfășurate pentru funda
mentarea temeinică a obiectivelor creșterii 
economice în anul viitor, stabilirea solu
țiilor concrete pentru asigurarea echili
brului material, valutar șt financiar al 
planului, pentru mobilizarea tuturor re
surselor, în vederea realizării programului 
de creștere a nivelului.de trai al poporului, 
a asigurării progresului general al societă
ții noastre socialiste.

Comitetul Politic Executiv a mai dez
bătut și aprobat, in cadrul aceleiași șe
dințe, proiectul de decret privind unele 
măsuri pentru stimularea personalului 
muncitor din industria extractivă. Se pre
vede astfel ca în acest domeniu de activi
tate personalul muncitor care depășește 
producția fizică planificată la extracția de 
țiței, cărbune, minereuri neferoase și alte 
materii prirne, să poată beneficia de pre
mii speciale-pentru fiecare tonă sau, după 
caz, altă unitate fizică de produs,; obținut 
peste plan.

Ordinea de zi a mat cuprins : dezbaterea 
și aprobarea măsurilor pentru întărirea 
autoconducerii muncitorești și autogeș- 
tiunii economico-financiare în activitatea 
de comerț exterior, precum și analizarea 
și aprobarea proiectului de lege privind 

constituirea,' repartizarea și folosirea re
surselor de carne, lapte și legiune pe ju
dețe, în spiritul practicii autoconducerii și 
autogestiunii consiliilor populare care tre
buie să poarte direct răspunderea în a- 
ceastă privință, noul act normativ fiind 
menit să contribuie la înfăptuirea progra
mului de ridicare continuă a nivelului d« 
trai al întregului popor stabilit de Con
gresul al XII-lea al partidului.

în cadrul ședinței Comitetului Politie 
Executiv din 14 octombrie au mal fost pur
tate discuții în legătură cu stadiul actual 
de preschimbare a documentelor de partid. 
A fost relevat, intre altele, faptul că în ca
drul acțiunii de preschimbare a documen
telor de partid au fost organizate aproape 
în totalitatea organizațiilor de bază dezba
teri soldate cu măsuri concrete menite să 
ducă Ia întărirea spiritului militant, de 
ordine și disciplină, la stimularea spiritu
lui critic și autocritic al cadrelor de con
ducere, al tuturor comuniștilor, la creș
terea rolului organizațiilor politice în 
rîndul maselor. S-a apreciat, de asemenea, 
că adunările consacrate înmînării noilor 
carnete s-au desfășurat într-o atmosferă 
angajantă, de înaltă responsabilitate par
tinică, membrii de partid exprlmîndu-șl 
hotărîrea fermă de a acționa neabătut 
pentru realizarea programului Parti
dului Comunist Român de făurire a socie
tății socialiste multilateral dezvoltate și . 
înaintare a României spre comunism.

Comitetul Politic Executiv a soluționat, 
totodată, o serie de probleme ale activi
tății curente de partid șl de stat.

Participarea tovarășului Nicolae Ceaușeseu la couvocarea-biianț a activului și cadrelor de bază ale armatei 

LEGĂTURA INDISOLUBILĂ DINTRE POPOR Șl ARMATA IĂRII, 
CABAJIJIA IMJEPENDEATEI Șl SIlMtyl NOASTRE RATIONALE

Vineri, 10 octombrie, tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu, președintele Republicii Socia
liste România, comandantul suprem al 
forțelor noastre armate, a participat la 
convocarea-bilanț a activului și cadrelor 
de bază ale armatei. Cuvintarea rostită 
cu acest prilej se constituie intr-un nou 
și important document programatic al 
partidului nostru. Structurată pe baza 
unei profunde analize și a unor prețioase 
indicații și recomandări privind activita- z 
tea, pregătirea de luptă și politică a tu
turor militarilor forțelor noastre armate 
— cuvîntarea se impune deopotrivă inte
resului și atenției generale prin bogăția 
și valoarea considerațiilor teoretice și 
practice vizînd destinul colectiv al po
porului nostru, sarcinile curente și de 
perspectivă ale construcției societății so
cialiste multilateral dezvoltate. Activita
tea armatei, pregătirea și dotarea ei — a 
ținut dealtfel să precizeze în. repetate 
rînduri tovarășul Nicolae Ceaușeseu — 
constituie o parte integrantă a edificării 
socialismului și comunismului în patria 
noastră, a muncii întregului popor pen
tru înfăptuirea politicii interne și externe 
a României socialiste. Rele vin d unitatea 
dialectică dintre popor și ostașii țârii și 
reamintind contribuția însemnată pe care 
unitățile militare o aduc la întreaga acti
vitate de dezvoltare economică și socială 
a României — comandantul suprem al 
forțelor noastre armate a definit prin: 
aceste memorabile cuvinte izvoarele for
ței și trăiniciei detașamentului înarmat 
al maselor de oameni ai muncii : „Ar

mata noastră este puternică tocmai prin 
faptul că ia parte activă la tot ceea ce 
se înfăptuiește în patria noastră și, tot
odată, se pregătește pentru a fi oricînd 
gata să apere aceste minunate realizări. 
Această unitate strinsă, indisolubilă, între 
popor și armată constituie dealtfel unul 
din izvoarele de bază ale forței armatei 
noastre, ale capacității sale de apărare".

Apreciind că în perioada de instrucție 
1979—1980, ca și pe parcursul actualului 
cincinal, militarii țării au dobîndit o bună 
pregătire de luptă și că stăpînesc în con
diții mai bune mijloacele și tehnica din 
dotare — președintele României a adresat 
calde felicitări militărilor tuturor forțelor 
noastre armate, comandamentelor, orga
nizațiilor de partid, consiliilor politice, 
precum și unităților militare aparținînd 
Ministerului de Interne și, deopotrivă,, 
gărzilor patriotice și detașamentelor de 
pregătire militară a tineretului. Succesele 
dobîndite de România în această primă 
etapă a edificării societății socialiste 
multilateral dezvoltate — și în acest larg 
context și cele obținute de armata țării — 
asigură toate premisele intrării patriei 
noastre într-o etapă calitativ nouă, ridi
carea României la un nivel superior de 
dezvoltare economică^ transformarea ei 
într-o țară mediu dezvoltată. în acest 
cadru și armata urmează să parcurgă un 
nou drum, să treacă într-o nouă etapă a 
pregătirii sale de luptă, -pentru apărarea 
cuceririlor revoluționare, și a indepen
denței patriei. în centrul activității ei 
trebuie să se afle, la fel ca și pînă acum. 

participarea activă la lupta pentru înfăp
tuirea Programului și hotărîrilor Congre
sului al XII-lea al partidului. „în întrea
ga activitate de pregătire militară — a 
ținut să precizeze secretarul general al 
partidului nostru — trebuie să poznim 
întotdeauna de la misiunea fundamentală 
a armatei noastre, de la faptul că apă
rarea patriei este misiunea atît a armatei, 
cît și a întregului popor. Aceasta se poate 
realiza în condiții bune numai printr-o 
unitate indisolubilă între armată și po
por, cu participarea întregului popor la 
apărarea cuceririlor revoluționare și a 
patriei".

Pornind de la această caracteristică 
fundamentală — a arătat în continuare 
președintele țării — trebuie să a'vem în 
vedere faptul că într-o Iunie în care im
perialismul impune în raporturile inter
naționale practicile arbitrarului și i 1 
care mai sînt posibile manifestările anti- 
socialiste. armata trebuie să fie întot
deauna gata de a da o ripostă hotărîtă 
oricăror încercări ce afectează cuceririle 
revoluționare, construcția socialismului, 
suveranitatea și independența patriei^ 
Tocmai de aceea, armata, trebuie să fie 
o veritabilă școală de educare în spiritul 
autoconducerii, al eticii și echității socia
liste. un singur detașament de luptă re
voluționară și patriotică, iar toate loca
litățile, întreprinderile și unitățile econo- 
mico-sociale de pe teritoriul patriei noas
tre să devină adevărate cetăți da muncă, 
luntă și apărare.

Referindu-se la participarea ostașilor 

noștri la acțiunile economice ale patriei, 
la dezvoltarea muncii politice, sociale, 
științifice și culturale, tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu a recomandat unităților -mili
tare să aducă în atenția activității lor de 
fiecare zi problema întăririi spiritului de 
autogospodărire și autogestiune. Este ne
cesar ca și în armată, s-a precizat in 
acest context, să se acționeze în direcția 
reducerii cheltuielilor, pentru o mai bună 
întreținere a armamentului și tehnicii 
din dotare.

România, a ținut să reamintească pre
ședintele țării, este membră a Tratatului 
de la Varșovia. Ne revine pe această 
bază obligația de a acționa pentru întă
rirea colaborării cu armatele statelor so
cialiste membre ale Tratatului de la 
Varșovia, de a realiza acțiunile corespun
zătoare de pregătire comună, pentru a 
fi întotdeauna gata să îndeplinim anga
jamentele asumate. în eventualitatea 
desființării pactelor militare, atît a 
N.A.T.O. cît și a Tratatului de la Var
șovia — acțiune politică pentru care 
Partidul Comunist Român militează cu 
consecvență — România, a precizat tor 
varășul Nicolae Ceaușeseu, va continua 
să dezvolte în continuare colaborarea șt 
prietenia cu armatele țărilor socialiste, 
în primul rînd cu vecinii ei, pentru a pu
tea respinge orice încercări de agresiune 
împotriva independenței și suveranității , 
acestor țări, a cuceririlor revoluționare, 
a socialismului. /

Reafirmînd principiile care călăuzesc 
statornic politica externă a partidului și 
statului nostru și arătînd că trăim o pe
rioadă în care viața internațională s-a 
agravat foarte mult ca rezultat al poli
ticii de dictat, de reîmpărțire a sferelor 
de influență și consolidare a dominației 
asupra altor popoare — secretarul gene
ral al partidului nostru a subliniau din 
nou importanța pe care o reprezintă pe 
plan mondial soluționarea pe calea tra
tativelor a problemelor litigioase dintre 
state, aceasta fiind singura cale ce co
respunde intereselor tuturor popoarelor 
lumii, atît a celor care au diferite pro
bleme de soluționat, cît și a celor care 
se pronunță pentru progres economic și 
social, pentru independență și pace. în 
acest spirit România participă activ la 
Toate acțiunile internaționale consacrate 
dezarmării generale și în primul rînd a 
celei nucleare, pentru crearea unui cli
mat de pace, și colaborare într-o lume 
mai bună și mai dreaptă. „Aveți, dragi 
tovarăși, și avem cu toții o răspundere 
și o misiune istorică in fața poporului 
nostru, a arătat în încheiere comandan
tul suprem al forțelor noastre armate. 
Să facem totul pentru a răspunde Încre
derii partidului și poporului, să servim 

- in orice împrejurări partidul, poporul, 
socialismul si comunismul". 7UV1U TiMBUS H
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ÎNTÎINIREA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUSESCU
CU ACTIVUL Uf PARTID Al SCRIITORILOR

al partidului, Wdicîndu-se să se treacăLuni, 13 octombrie a.c., a avut loc la 
Comitetul Central întâlnirea tovarășului 
Nicolae Ceausescu cu activul de partid 
al scriitorilor din întreaga tară. Ia care 
au participat membrii biroului de condu
cere al Uniunii Scriitorilor, ai' comitetu
lui de partid al Uniunii, ai birourilor 
organizațiilor de partid, conducerile aso
ciațiilor din tară, directori de edituri, re
dactori șefi ai publicațiilor literar-artis
tice, precum și alți scriitori.

La intilnire au luat parte tovarășa Elena 
Ceaușescu, membru al Comitetului Poli
tic Executiv al C.C. al P.C.R., prim vice- 
prim-ministru al guvernului, tovarășii 
Dumitru Popescu, membru al Comitetului 
Politic Executiv, secretar al C.C. a) P.C.R.. 
Suzana Gâdea, membru supleant al Co
mitetului Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., președintele Consiliului Culturii și 
Educației Socialiste, Ilie Radulescu, se
cretar ai C.C. al' P.C.R.

Secretai ul comitetului de partid al Uni
unii Scriitorilor, Ion Hobana, a prezentat 
un referat privitor la activitatea de partid 
desfășurată în ultima vreme in rîndul 
scriitorilor, la stilul și metodele de muncă 
ale consiliului de conducere al Uniunii, 
precum și o serie de probleme ale dezvol
tării creației literare de toate genurile 
dii> tai a noastră.

Referatul a prezentat realizările - dobân
dite in ultimul timp pe planul dezvoltării 
literaturii noi, socialiste, ale activității 
desfășurate de comitetul de partid și Uni
unea Scriitorilor pentru lărgirea contac
telor membrilor acestei uniuni cu masele 
largi de oameni ai muncii, cu realitățile 
ecoaomico-sociale ale societății noastre 
socialiste și, totodată, a înfățișat o serie 
de neajunsuri și minusuri atît in ce pri
vește creația, cit și viața și activitatea 
organizației de partid și a organelor de 
conduceie ale Uniunii Scriitorilor.

în cuvîntul lor, scriitorii au mulțumit 
tovarășului Nicolae Ceaușescu pentru ini
țiativa organizării acestei ședințe, care 
cunsmuie un cadru specific democrației 
largi socialiste existente in țara noastră 
și care oglindește stilul de muncă propriu 
secretarului general al partidului nostru 
de a se întîlni cu oamenii muncii din 
toate domeniile de activitate.

Scriitorii prezenți la ședință au luat in 
discuție variate aspecte ale dezvoltării în 
ritm ascendent a literaturii noastre, ale 
modului cum se înfăptuiește politica par
tidului in acest domeniu important al 
culturii naționale, precum și o serie de 
aspecte legate de activitatea organisme
lor de conducere ale Uniunii, ale organi
zațiilor de partid ale scriitorilor, ale ac
tivității de editare și tipărire a cărții din 
țara noastră, subliniind atît succesele ob
ținute cit și neajunsurile care mai dăi
nuie încă, făcînd o serie de propuneri 
pentru îmbunătățirea in continuare a ac
tivității de creație și a vieții obștii scri
itorilor, în vederea asigurării tuturor con
dițiilor pentru îmbunătățirea continuă a 
literaturii românești.

în încheierea ședinței a luat cuvîntul 
secretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, care prezentînd suc
cint bilanțul marilor realizări ale dezvol
tării economico-sociale a patriei noastre 
a evidențiat și dezvoltarea continuă a 
creației literare, atît din punct de vedere 
al volumului acesteia, cit și, mai ales, din 
punct de vedere al valorii ideologice și 
artistice a. unui mare număr de lucrări 
de toate genurile literare, care au îmbo
gățit și îmbogățesc literatura noastră so
cialistă, constituie o contribuție prețioasă 
la intreaga operă de edificare a noii so
cietăți în patria noastră.

Secretarul general al partidului a apre
ciat, de asemenea, în mod pozitiv faptul 
că s-au dezvoltat și lărgit contactele scri
itorilor cu cititorii din rîndul maselor de 
oameni ai muncii și că s-a aprofundat 
cunoașterea și înțelegerea de către scri
itori a problemelor noi, tot mai complexe, 
ale muncii și vieții poporului nostru, ale 
operei de edificare a socialismului în 
România.

Totodată, tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
relevat în mod critic faptul că mai apar 
Încă lucrări literare insuficient legate de 
realitățile țării noastre, de viața poporu
lui. atît în ce privește tematica societății 
socialiste contemporane, cît și trecutul 
Istoric al poporului și națiunii noas
tre. Apreciind orientarea unui mare nu
măr de scriitori spre teme patriotice, atît 
în poezie cit și în roman și în tea
tru. al cărei rezultat este apariția unor 
lucrări deosebit de importante pentru edu
cația revoluționară, socialistă a oamenilor 
muncii, tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
criticat totodată unele manifestări de sub
apreciere a acestor teme, atrăgînd aten
ția asupra pericolului influenței cosmopo
lite în literatură, de natură să îndepăr
teze creația de la țelurile ei sociale, uma
niste. majore. A- fost pusă în evidentă, de 
asemenea, în mod critic tendința ce se 
mai manifestă în unele cărți și publicații 
de reevaluare necritică, fără discernămint 
Ideologic a moștenirii noastre literare, ca 
șl tendința de subapreciere, de negare 
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sau chiar de denigrare a unor mari scri
itori clasici și chiar și a unor importanți 
scriitori contemporani.'

Secretarul general al partidului a cri
ticat, de asemenea, unele stări de lucruri 
negative existente în viața internă a Uni
unii Scriitorilor, a consiliului de condu
cere ai acesteia, ca și în unele publicații 
literare, unele disensiuni apărute între 
scriitori sau grupuri de scriitori și care 
influențează în mod negativ buna desfă
șurare a vieții literare, relațiile dintre 
membrii Uniunii' Scriitorilor. în Uniunea 
Scriitorilor trebuie să domnească un cli
mat de înaltă principialitate, exigență co
munistă, de colegialitate și respect reci
proc — singura ce concordă cu misiunea 
importantă pe care o au scriitorii în so
cietatea noastră, cu rolul înalt umanist al 
creației literare. Secretarul general al 
partidului a cerut să se pună capăt cu 
desâvîrșire oricăror polemici mărunte, ne
principiale, care nu vizează operele de 
artă, problemele de fond ale dezvoltării 
literaturii, și care degenerează in atacuri 
la persoană, care duc Ia dezbinarea scri
itorilor. Trebuie să se țină seama că Uni
unea Scriitorilor, editurile, revistele lite
rare nu sînt proprietatea nimănui și ele 
trebuie să slujească în egală măsură, co
respunzător atît principiilor și normelor 
societății noastre, cît și legilor țării, inte
reselor generale ale dezvoltării literaturii, 
ale unirii eforturilor tuturor creatorilor 
de artă în direcția înfloririi și îmbogățirii 
continue a culturii noastre socialiste.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a adus de 
asemenea o serie de critici consiliului de 
conducere al Uniunii, ca și organizației de 
partid, care nu pun în dezbatere proble
mele centrale ale dezvoltării creației noas
tre literare, problemele ideologice, estetice 
și etjce ale obștii scriitoricești, permițînd 
uneori degenerarea discuțiilor în simple 
răfuieli personale. Au fost criticate, tot
odată. alte organisme și foruri care au 
sarcini exprese în direcția îndrumării ideo
logice și politice a Uniunii Scriitorilor, 
cum sînt organizația de partid a Capita
lei. Consiliul Culturii șl Educației Socia
liste. unele secții ale Comitetului Central 
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neintirziat la lichidarea lipsurilor mani
festate în această privință, la organizarea- 
unei activități, intense, sistematice, meni
tă să ridice la un nivel tot mai înalt viața 
politică și obștească a scriitorilor.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut ca 
în spiritul hotărîrilor istorice ale Congre
sului al XII-lea al partidului să se acțio
neze cu înalt spirit de răspundere și con
știință revoluționară și în domeniul lite
raturii, pentru realizarea unei noi calități, 
astfel îneît și literatura să se înscrie în 
vasta activitate revoluționară desfășurată 
de întregul nostru popor pentru ridicarea 
pe o treaptă nouă, superioară a societății 
socialiste românești.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut 
activului de partid, tuturor scriitorilor să 
acționeze pentru realizarea unor opere 
literare cu un profund conținut umanist, 
revoluționar, care să răspundă pe deplin 
cerințelor poporului nostru constructor al 
socialismului, să contribuie tot mai mult 
la ridicarea nivelului ideologic și cultural 
al maselor largi de oameni ai muncii, la 
dezvoltarea conștiinței lor socialiste, a 
spiritului umanist ce caracterizează socie
tatea noastră. în literatura noastră nouă, 
oamenii muncii, care înalță din temelii o 
lume nouă în patria noastră, să se recu
noască drept eroi principali, care își fău
resc în mod conștient. Intr-un spirit de 
înaltă abnegație și patriotism, propria lor 
viață, propriul lor viitor fericit.

Sîntem — a subliniat secretarul general 
al partidului — pentru o largă diversitate 
a stilurilor, genurilor și manierelor crea
toare în literatura noastră, pentru aborda
rea deschisă a tuturor aspectelor vieții șî 
muncii societății noastre. Dar astfel In
cit aceasta să însuflețească oamenii mun
cii in măreața operă pe care o edifică în 
România, să dea o perspectivă clară, lumi
noasă, a viitorului măreț spre care îna
intează sub conducerea partidului națiunea 
noastră socialistă. Literatura noastră tre
buie să se situeze ferm pe pozițiile revo
luționare ale socialismului științific, ale 
materialismului dialectic și istoric, ca par
te integrantă a întregii activități de făurire 

a societății socialiste multilateral dezvol
tate. O inaltă datorie a creației literare 
românești este angajarea fermă în lupta 
revoluționară împotriva a ceea ce este 
vechi și perimat, pentru promovarea con
tinuă a noului socialist, sprijinind astfel 
mersul înainte neabătut al patriei noastre 
pe trepte tot mai inalte ale socialismului 
și comunismului. Literatura trebuie să 
combată cu vigoare concepțiile vechi, re
trograde. obscurantiste, mentalitățile 
moștenite de la vechea societate burghe
ză, superstițiile, idealismul, orice manifes
tare de natură să ducă la degradarea omu
lui, la înjosirea lui, a demnității sale.

Un accent deosebit a pus secretarul ge
neral al partidului pe preocuparea creato
rilor de a păstra 'cu sfințenie specificul 
național al culturii noastre, realizat de-a 
lungul secolelor prin înțelepciunea și ta
lentul creator colectiv al poporului care, 
luptînd pentru libertate și progres, pentru 
păstrarea ființei sale naționale, pentru dez
voltarea țării, a făurit, totodată, o operă 
de artă minunată, de valoare nepieritoa
re, care poate și trebuie să constituie izvo
rul de la care să se inspire toți creatorii 
care își iubesc poporul, patria, trecutul de 
luptă revoluționar. Secretarul general al 
partidului a criticat tendința care se. mai 
manifestă la unii scriitori de a imita cu
rente și orientări-străine, renunțînd de a 
fi ei înșiși, de a exprima realitățile speci
fice ale poporului și societății noastre. 
Opere de artă de mare durabilitate și va
loare estetică se pot realiza numai din 
legătura intimă cu poporul, puterea lite
raturii stă tocmai în această osmoză a 
scriitorului cu patria, cu istoria ei, cu pre
zentul ei, cu poporul care i-a dat naștere.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a indicat, 
de asemenea, să se intensifice și njai mult 
participarea scriitorilor la activitatea so- 
cial-politică clocotitoare care se desfășoa
ră în țara noastră, în cadrul rolului tot 
mai înalt pe care îl îndeplinește întregul 
popor în elaborarea și înfăptuirea politicii 
partidului, in adoptarea deciziilor privi
toare la mersul nostru continuu înainte, 
în conducerea societății, în frunte cu cla
sa muncitoare, sub conducerea partidului 
ei revoluționar de avangardă. Scriitorii, 
că dealtfel toți oamenii de artă, trebuie 
să se manifeste astfel tot mai activ în ca
drul largii democrații socialiste pe care 
o realizăm în țara noastră, si care consti
tuie unul din principalu factori dinamici 
ai construcției noii orînduiri, o cerință 
obiectivă a înaintării noastre ferme spre 
comunism.

In continuare, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a subliniat necesitatea ca în
treaga noastră literatură să se angajeze 
mai viguros in marea confruntare care are 
loc pe plan internațional intre forțele pro
gresului și păcii și forțele vechi ale reac- 
țiunii, să participe și mai activ prin opera 
și activitatea lor, de pe pozițiile partidu
lui nostru, la lupta împotriva imperialis
mului, a colonialismului și neocolonialis- 
mului, împotriva, ideologiei burgheze, re
trograde, a decadentismului filozofiei, mo
ralei și culturii lumii capitaliste contem
porane. Este o datorie de onoare a scriito
rilor să se înregimenteze cu toate forțele 
în măreața luptă închinată cuceririi și 
apărării libertății și independenței tuturor 
popoarelor, transformării înnoitoare a so
cietății umane, înfăptuirii dreptății și 
egalității sociale, edificării unei lumi mal 
bune și mai drepte pe planeta noastră, de 
pace, colaborare și înțelegere între toate 
națiunile. în felul acesta literatura noas
tră va corespunde cu adevărat înaltelor 
cerințe și exigențe ale etapei pe care o 
parcurge astăzi poporul nostru în înfăp
tuirea programului partidului de edificare 
a societății socialiste multilateral dezvol
tate, precum și imperativelor supreme ale 
luptei mondiale pentru înfăptuirea idealu
rilor de bunăstare și' fericire ale întregii 
umanități.

Secretarul general al partidului a cerut 
Organizației de partid a Uniunii Scriito
rilor, activului de partid scriitoricesc din 
întreaga țară, tuturor comuniștilor care 
lucrează îh acest domeniu, să-și asume 
răspunderi sporite în dezbaterea proble
melor generale ideologice, politice și de 
creație, de care depinde progresul conti
nuu al literaturii noastre, să acționeze tot 
mai ferm pentru un climat cu adevărat 
principial, partinic, de înaltă exigență șî 
colegialitate în rîndul tuturor slujitorilor 
scrisului. Va trebui să se îmbunătățească 
de asemenea și îndrumarea activității 
Uniunii Scriitorilor de către organizațiile 
de partid județene și a municipiului 
București, de către Consiliul Culturii și 
Educației Socialiste, de către secțiile Co
mitetului Central pentru a se asigura dez
voltarea pe un plan și mai înalt a creației 
noastre literare de toate genurile, redarea 
într-o mare varietate de stiluri și genuri a 
aceleiași concepții ideologice revoluționa
re, concepția materialist-dialectică și Isto
rică a partidului' nostru, a realității noi a 
patriei noastre, a muncii eroice a întregu
lui popor pentru creșterea măreției patriei, 
pentru prosperitatea ei, pentru bunăstarea 
și fericirea poporului, pentru . întărirea 
independenței și suveranității României 
socialiste.

In Încheiere, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
subliniind că poporul nostru dispune de 
puternice forțe creatoare în domeniul 
literaturii, în stare să abordeze cu succes 
temele mari ale societății socialiste româ
nești, și-a exprimat convingerea câ lite
ratura noastră va înregistra noi și impor
tante realizări, că scriitorii nu vor precu
peți nimic pentru a sluji cu cinste tasttusa 
nouă, socialistă, patria si poporul
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Oamenii — 
fel de fel 
Recolta — 
una singură - X

Spre miezul lui octombrie, toamna con
tinuă să fie splendidă : soare generos, 
frunze arămii, nostalgii plimbate harnic 
pe alei ș.am.d. Dincolo de poezie insă, 
frumosul început de octombrie înseamnă și 
zile-lumină la recoltat, șl porumb mai mult 
în silozuri, și grip cu spic dolofan în 1981. 
Din acest unghi privite lucrurile, cel pu- 

- țin în județul Argeș, unde am întreprins 
acest raid-anchetă la mijloc de campa
nie agricolă, toamna călduroasă se dove
dește a fi pentru unii mumă, iar pentru 
alții ciumă. Mai limpede spus, timpul 
bun este o adevărată mină de ajutor în
tinsă celor care știu și vor să profite 
atunci cînd e vorba de recoltat și, pe de 
altă parte, el este o addvărată calami
tate mai ales la arături, deoarece prin par
tea locului n-a mai plouat tocmai din 
iulie.

Așa stînd lucrurile, înainte de a vă în
fățișa rezultatele acestui raid, menționăm 
că ne-am îndreptat privirile și pașii că
tre acest județ intrigați fiind de procen
tajele scăzute înscrise pe hărțile publi
cate de cotidiana cu starea La zi a cam
paniei agricole. Dificil de acoperit un în
treg județ, am efectuat ancheta, cu spri
jinul direcției agricole, în cooperativele 
agricole de producție ale Consiliului agro
industrial Teiul, consiliu cotat ca mer- 
gînd „așa și așa, mai mult spre bine", 
atît cele bune, cit și cele rele puțind fi 
socotite reprezentative pentru „campania 
argeșeană".

S.M.A. Teiul, centrul de reparații. Hală 
curată, geamuri spălate, disciplină. Se 
lucrează în flux industrial, cu două schim
buri la posturile principale. Performanțe : 
se pot repara cinci motoare de tractor 
pe zi. Nicolae Pătrașcu, șeful centrului : 
„Noi tot anul sîntem in campanie. Ate
lierul este mereu încărcat. Pînă acum doi 
ani lucram doar cîteva luni pe an, acum 
sîntem ca o adevărată întreprindere. Cam
pania aceasta a fost deosebită. Terenul 
foarte greu, n-a plouat ca lumea de trei 
luni, și de- aici multe tractoare cu arborii 
cotiți rupți. Le-am reparat mereu în timp 
util și, de asemenea, am modernizat și 
combinele pentru recoltat porumb, desi
gur, in colaborare cu institutul de cerce
tări pentru mecanizarea agriculturii și cu 

- uzina constructoare, așa cum a indicat 
secretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. Și roadele au fost pe 
măsură. Pe de altă parte, situația piese
lor de schimb s-a schimbat cu totul față

La arat, unde pămîntul este ca piatra, tractoriștii de la C.A.P. Negrași încearcă să mai 
spele cile ceva diu rușinea celor de Ia Rociu

de anii trecuți, adică nu ne-a lipsit nici 
cea mai mică piesă".

Indreptîndu-ne spre cooperativa agri
colă din comuna Rociu, numărăm în trea
căt opt tractoare care nu interesau pe 
nimeni și despre care, ulterior, aveam să 
aflăm că unele sîht casate sau propuse 
sure casare, încă e neclar, iar altele stau 
fie din lipsa mecanicilor trecuți pe com
bine, fie că sînt defecte.

C.A.P. Rociu, ferma 1. Un fel de sat 
fără cîini. Pătulele sînt goale și rupte. 
Sacii cu îngrășăminte, azvîrliți la tetîm- 
plare, au început să se rupă. Claie peste 
grămadă, aspersoarele și țevile instala
țiilor de irigat care trebuiau să se afle, 
de fapt, pe cîmp. Curtea plină de porumb 
gata pentru bazele de 'recepție sau care 
așteaptă să fie depănușat de vreo douăzeci 
de bătrîne, în spatele unui hambar, cu ' 
destule găuri pentru a nu mai avea nevoie 
de ușă, bălării cit casa se întind temei
nic pe o suprafață bună la cultivat sau 
construit, asta in vreme ce buldozerele se 
luptă' cu copacii de pe marginea șosele
lor pentru a se cîștiga teren agricol.

Gheorghe Stoica, președintele coopera
tivei : „Aici sortăm manual porumbul 
care rămîne în urma „combinelor nede- 
pănușat. în curte să tot fie vreo 250 de 
tone ori mai puțin pentru că 50 de tone 
le-tun predat la bază. La bază îl ducem 
doar cu căruțele, deși I.S.A.I.A. ne dă ma
șini". Cum se transportă porumbul la 
bază este lesne de văzut, în ceea ce pri
vește ritmul de predare, cifrele graficelor 
relevă mari întîrzieri. Omul e mulțumit, 
i se pare că ceea ce face este bine, se 
incăpățînează să creadă în virtutea trans
portului cu căruțele fiindcă „mașinile 

Instalațiile de irigat așteaptă probabil ploaia ca să treacă apa prin ele. Apă care, aici la ferma nr. 1 C.A.P. Rociu ar face 
mult bine îngrășămintelor aruncate vraiște și porumbului ce trebuia de mult să ajungă la baza de recepție

trimise au obloanele prea înalte și se în
carcă greu", nu-1 clintește nici ideea că 
s-ar putea porni ploile și, în general, nu-1 
prea clintește nimic. „Aspersoarele stau 
aici pentru că nu putem iriga. E sim
plu : n-a fost eliberat terenul după po
rumb. Am o singură mașină de recoltat 
coceni la șapte combine".

în felul acesta întîrzie și arătura, în- 
tîrzie și semănatul. Situația ni se pare de 
un absurd pei'fect : nu plouă de cîteva 
luni, pe unde s-a semănat, a răsărit griul 
și într-o săptămînă, apreciază specialiștii, 
dacă nu plouă, recolta viitoare e com
promisă, iar instalațiile de irigat zac arun
cate într-un colț de șopron. Este foarte 

^adevărat că nici întreprinderea de exploa
tare a lucrărilor de îmbunătățiri funciare 
a județului nu se omoară cu firea și aș
teaptă să fie chemată. Poate cînd vor 
începe ploile. Intre timp, Ion Dumitru, 
primarul comunei, se agită pentru lucruri 
mărunte și pierde esențialul : mobiliza
rea forței de muncă din comună pentru 
trimiterea porumbului către bazele de re- 
ccpție. "

C.A.P. Șerbănești. Și aici, la secția de 
mecanizare, patru tractoare stau. în curtea 
sediului, aproximativ vreo două sute tone 
porumb și cîțiva oameni la depănușat. 
într-un colț un camion, despre care aflăm 
că s-ar putea să fie defect. De la pre
ședintele C.A.P., Ion loneci, aflăm că din 
întregul plan de 600 de tone de porumb 
s-au predat, deocamdată, 62 de tone, că 
mai sînt de recoltat încă vreo 150 hec
tare, că n-au venit încă toate îngrășă- 
nilntele și că „mașina din curte, camio
nul, nu este stricată, acum am venit eu 
cu ea de la teleconferința pe județ, cu 
care ocazie am luat și benzină".

Pe drum ne întîlnim cu inginera șefi 
Ștefania Blaj, „fată harnică, cu mare pu
tere de muncă, deșteaptă, care a făcut 
liceul sportiv și agronomia din pasiune". 
„E cumplit la arat, mărturisește, Ștefania 
Blaj, am făcut șapte discuiri și am dat 
trei tăvăluge, mai am necazuri cu trac
toriștii și în privința adîncimii la arat, 
încolo, secetă. Bolovanii sînt mari. Ara 
semănat la floarea-soareliii și intru la 
porumbiște. Dar ne trebuie apă". Și cînd 
te gîndești că apa ar mucegăi porumbul 
de la ferma 1 din Rociu. „Din nefericire, 
continuă Ștefania Blaj, nu prea înțeleg 
toți oamenii din Șerbănești să pună mina 
în campanie. Deunăzi, o femeie mi-a răs
puns că ea are pîine, că îi aduce bărbatu 
de la Pitești, unde lucrează. Nu-i trece 
prin cap să se întrebe de unde e pîinea 
din Pitești".

C.A.P. Gliganii. Singura cooperativă 
din județ care n-a început recoltatul. 
Chestiunea nu-1 tulbură prea mult pa 
inginerul șef Ion Mărar, după spusele 
oamenilor, unul dintre cei mai buni 
specialiști din județ. „Dacă ne apu
căm de recoltat, și facem asta mîine, 
poimîine, n-avem ce alege în cîteva zile. 
Ies oamenii la acord global cu familiile, 
ies ziua și noaptea, iar pe 25 octombrie 
terminăm cu totul. Deocamdată porumbul 
nu-i uscat, dar să vedeți la urmă cine 
numără cei mai mulți $1 mai frumoși 
boboci".

Pînă una alta, porumbul este în cîmp 
și dacă vin ploile, nu știm exact cum vor 
arăta „bobocii" lui Ion Mărar (de fapt, 
știm). Și încă ceva : specialiștii afirmă 
că de aid încolo porumbul, oricît ar mai 
rămîne în cultură, nu se mai coace, așa 
că istoria cu imposibilitatea recoltării „că 
nu-i gata știuletele" este doar un pre-» 
text. Și dacă totuși plouă T

C.A.P. Negrași. Hărnicia oamenilor și 
buna organizare din cooperativă este 
ilustrată de cantitățile de porumb intrate 
în bază, de cele 720 de hectare din 1000 
însămînțate la grîu, de meticulozitatea șl 
rivna tractoriștilor lui Marin Burcea, 
prezenți în cîmp de la 5,30 dimineața pînă 
seara la ora 8, de a realiza în condiții 
de secetă arătura cea mai corectă. „De 
cînd sînt tractorist, spune Marin Burcea, 
n-am mai pomenit pămînt tare ca ăsta. 
Dar e al nostru și pîinea tot de aici tre
buie s-o scoatem". Vorbă frumoasă și 
adevărată, iar pe potriva ei și fapta, lu
cru mal puțin întîlnit în raidul nostru 
prin cooperativele consiliului agroindus
trial Teiul, care nu știm cit o fi de re
prezentativ pentru momentul agricol al 
județului, dar care demonstrează că pro
centele ce reflectă starea recoltatului po
rumbului pe județ nu sînt întimplătoare.

RAZVAN 8ARBULESCU ■

Nenea
— Pleacă de acasă , pînă în ziuă, se 

întoarce la 12 noaptea.
—■ Nu-i scapă nici un sector. La vie 

prezent, la floarea-soarelui prezent, peste 
tot dai de el. La semănat, să nu fie el 
acolo ?

— Are practică îndelungată și se pri
cepe de minune la toate-

— De la 5 la 7 îl găsești în fiecare 
dimineață la ferma de vaci.

— Omu ăsta nu știe ce este .odihna.
— De o energie și fermitate !...
— Tot ce face LA.S.-ul se leagă de 

dânsul.
— Este deputat de M.A.N.
— Cînd nu-i iese pasiența la cîte-o 

treabă, atunci e supărat.
— Iși ceruse în sfîrșit 12 zile de con- 

cediu. A stat cîteva și ne-am trezit cu 
el înapoi. N-a mai avut răbdare.

— Este omul care știe foarte bine să-și 
organizeze timpul să cuprindă toate pro
blemele de care se ocupă.

— Cunoaște fiecare om din sectoarele 
noastre de bază.

— „Defecte" ? Este prea bun organi
zator și prea exigent-

— Numai cine nu-1 cunoaște poate să 
apună : e prea rău, și al dracu I

— Nu-1 știți cum arată ? Solid, bine 
făcut, cu mustăcioară, cu părul ușor că
runt. Dacă ar intra acum pe ușă,, l-ați 
recunoaște imediat. Poartă o canadiană 
de ăsta ca a mea..

— Seamănă nițel cu Antonny Quinn.
— Cei din I.A.S. și din oraș îi spun 

simplu : Nenea.
— Acum, la 50 de ani, 1 se și potri* 

vește.
Mă uit spre ușă și constat că timpul 

trece fără ca Antonny Quinn, cel cu ca
nadiană și părul atins de brumă, să-și 
facă apariția.

Joia trecută, după-amiază, cînd soarele , 
toamnei se oprise din. drum să mîngîie 
din ochi pentru ultima oară viile lui 
Nea Ștefu, de la kilometrul 53, m-a 
încercat ideea trăsnită să cunosc Ia el 
acasă pe Ion Vermeșan, directorul I.A.S. 
Urzideni. M-am dus întins la locul unde 
încep și unde se termină în fiecare zi 
cărările sale bătătorite printre oamenii și 
treburile întreprinderii, și tot sperînd să 
apară, am pus întrebări Ia cei care, ase
menea mie, sperau să-1 vadă intrînd pe 
ușă. Din trei părți, trei interlocutori au 
colaborat la întocmirea acestui crochiu.

Numele lor : luliana Tănase, primărița 
Urzicenilor, Simion Vasile, locțiitor al 
secretarului Comitetului orășenesc de 
partid, și Marin Nițu, șl el locțiitor al 
secretarului de partid din I.A.S.

îl așteptăm pe director, soarele • 
coborît de tot dincolo de vîrful salcîmi- 

lor, apoi și mai jos de rădăcinile lor, 
doar „Nenea" întîrzie. Ne rămîne la înde- 
mină biroul lui, curat lună, cu flori proas
pete în glastră și cu niște dreptunghiuri 
de hîrtie prinse pe pereți.

Avem vreme să le privim cu atenție. 
Ce ne spun ele, în absența gazdei pe 
care am fi dorit atît de mult s-o 
cunoaștem ?

I.A.S. Urziceni a primit „Ordinul Mun
cii" clasa I pentru obținerea unei produc
ții de 2 530 kilograme soia la hectar.

I.A.S. Urziceni a obținut „Meritul 
Agricol" clasa I pentru obținerea a 
5177 litri lapte de vacă furajată.

I.A.S. Urziceni a primit diploma pen
tru felul în care și-a îndeplinit obiecti
vele în întrecerea socialistă aproape în 
fiecare an aparținător ultimului deceniu.

Aș fi vrut să-1 cunosc, pe directorul 
I.A.S. Urziceni, auzind atît de des, des și 
mult vorblndu-se despre el. Mă ridic să 
plec, încercînd părerea de rău a amî- 
nării unei întîlniri dorite și așteptate, și 
nu-mi refuz o întrebare malițioasă. Cum 
s-or fi împăcînd noroaiele pe unde umblă 
directorul cu biroul ăsta de lux ? Biroul, 
mi se răspunde, este curat pentru că nu 
stă în eL Și are mereu flori proaspete 
pe masă, care îl așteaptă.

Noi îl așteptăm azi, florile proaspete 
îl așteaptă în fiecare zi.

Chiar nu știți unde l-am putea găsi T
NEAGU UDROIU ■

Țăranul transilvan iluminat
(Urmare din pagina 1) '

înfipt în pieptul comuniștilor puși la 
Zid, trupurile strivite la cutremur, -sub 
zidurile Doftanei, bîntuie orizontal 
și vertical istoria națională și socială 
a neamului românesc. Dramatismul 
lor devine însă lecție, din clasele pri
mare pînă la ceasurile de înțelepciune 
ale senectuții și se fac strălucire de 
cometă, culori de curcubeu spre viitor, 
cu ajutorul lacrimei și puterilor noas
tre reprimenite, de pe puntea de aur 
a acestui prezent comunist, de pe 
care le vedem mai adînc și mai lim
pede pe toate.

Istorie de adevăr și mitologie autoh
tonă, realitate calendaristică șl- legen
dă aburită de bruma acestei toamne a 
Carpaților apuseni, răsăriteni și de 
miazăzi. Horea care a tratat eu îm
păratul sub evidența eșecului și a 
luptat, conducted mulțimile, sub nă
dejdea victoriei de mîine (chiar dacă 
era un mîine îndepărtat) grăiește 
astăzi în noi încordat ca un arc pe 
coarda căruia așteaptă săgeata, și calm 
ca o clasicitate a istoriei noastre flu
ente pe durata a peste două milenii.

Și nu știu cum mi se pare mie că 
însuși Spartacus s-ar fi reîntrupat te eL
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NOUL MECANISM ECONOMICO-FINANCIAR
CERE SI O PRODUCȚIE NETĂ DE IDEI
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Bunii gospodari față in față 
cu răii platnici : 

cine va plăti oalele sparte ?

Întreprinderea de piese de schimb 
fi utilaje pentru industria chimică, 
LP.S.U.I.C. Inginerul Gheorghe Juia, di
rectorul, este un veteran al industriei săt
mărene : de peste două decenii a ocupat 
în permanentă funcții de conducere, ea di
rector sau ca inginer șef, inclusiv la fai
moasa „Unio". LP.S.U.I.C. execută, în spe
cial, produse care, nu cu mult timp în 
urmă, se importau. O face cu succes, de
oarece aci lucrează oameni cu tradiție 
muncitorească și ei au știut să o trans
mită noilor generații. în unele secții, în 
aceeași echipă găsești alături părinți și co
pii. De subliniat că întreprinderea și-a 
realizat toți indicatorii în primele nouă 
luni ale. acestui an, deci reprezintă un ex
celent teren de o-bservație privind aplicarea 
noului mecanism.

— Ce v-a adus el ?
— Mult mai multă ordine în driijarea și 

canalizarea fondurilor spre destinația lor 
corectă, a încurajat spiritul gospodăresc, 
de pe urma' căruia beneficiază atît colec
tivul, cit și, bineînțeles, economia națio
nală.

In vechiul sistem nu se dădea un „bu
get" amănunțit fiecărei secții — arată in
terlocutorul nostru. Se cerea de pildă 
secției L să execute mobilier industrial 
(bancuri de lucru, mese etc.) și ei se apu
cau de lucru fără restricții. In ce sens ? 
Un muncitor care lucra la două polizoare du
ble (pentru care nu avea nevoie de mai mult 
de patru pietre în același timp) 
scotea din magazie mai multe, fiindcă 
nu era limitat nici fizic șl nici valoric. 
Proceda astfel ca să fie sigur că le va 
avea la, timpul potrivit și le punea fru
mos într-un dulap, încărcînd regia. Cam 
în același fel se proceda și cu alte mate
riale, de pildă cuțitele de strung, bur- 
ghiele, frezele etc.

Acum urmărim toate cheltuielile in
directe, dăm șefului de secție o fișă fi
nanciară (nici nu știm cum s-b denumim : 
fișă ?, buget de secție ?, plan de cheltu
ieli ?, dar nu asta este important). Vrem 
să ajungem ca să dăm secțiilor, defalcate 
pe conturi, toate activitățile, care numai 
așa pot fi urmărite și evaluate. La glo
bal, nu mai știi de fapt ce se întîmplă 
cu bănuții.

Și tocmai în dorința de a încuraja buna 
gospodărire și sporita răspundere implicate 
de autoconducerea muncitorească și auto- 
gestiunea financiară, Gheorghe Jula ridică 
o problemă deosebit de importantă, cu vas
te implicații, vizînd și aspecte etice. După 
părerea specialiștilor pe care i-a consultat, 
precum și a forurilor bancare locale (Fi
liala din Satu Mare a Băncii Naționale), 
soluția ar fi simplă, în esență. Problema 
a fost ridicată și la o recentă consfătuire 
dedicată noului mecanism, organizată de 
Comitetul județean de partid, și a sus
citat interes. Să pornim de la situația con
cretă a întreprinderii.

— în prezent noi nu putem încasa de la 
elte întreprinderi cu care conlucrăm 
7 900 000 lei restanți pe primele nouă luni 
ale acestui an, deși am livrat tot ce ni s-a 
cerut, la timp și conform contractului. Ba 
chiar am depășit planul la livrări ! Noroc 
că fabrica din Tășnad, care depinde tot de 
întreprinderea noastră, a depășit preve
derile la volumul producției marfă vîn- 
dute și încasate, astfel încît pe total între
prindere vom ieși, cumva, la capăt. Fără 
Tășnad am fi rămas însă într-o situație 
de neinvidiat. Ce înseamnă 7 900 000 lei 
lipsă 2 îți scad puterea de plată, nu poți 
vărsa la stat beneficiul planificat, nu poți 
plăti furnizorii de materiale, pe scurt ești 
blocat, intri într-o situație incorectă, fără 
vină. în calitate de conducător de între
prindere, m-am ferit să apelez la credite 
bancare, deoarece pentru ele trebuie plă
tite dobînzi. Dar acum nu am încotro. Este 
posibil ca, în situația mai sus arătată, în
treprinderea noastră să mai sufere și pe
nalizări...

Soluția, ar fi — după părerea interlocu
torului nostru — ca oalele sparte să le plă
tească vinovatul.

Să exemplificăm. întreprinderea meca
nică Timișoara, încâlcind prevederile con
tractuale, rămîne de regulă datoare la 
LP.S.U.I.C. cu sume variind între un mi
lion și trei milioane lei ; foarte greu își 
achită datoriile și combinatele chimice Fă
găraș și Craiova, întreprinderea de anve
lope Caracal etc.

— Eu cer — să spunem — un milion de 
lei de la întreprinderea mecanică Timi- 
țoara. Poate că ceea ce am livrat a și 
plecat de la ei, încorporat în produsele 
lor. Dar timișorenii nu ne dau banii ce 

se cuvin, iar noi trebuie să plătim retri
buțiile. Ce este de făcut 1 Am discutat pro
blema și cu directorul și cu directorul ad
junct al filialei din Satu Mare a Băncii 
Naționale și ei ar înclina, în prin
cipiu, spre soluția pe care am pre- 
eonizat-o noi : creditarea automată 
de bancă a celor care, din diferite motive, 
nu pot plăti la termen ; EI să plătească 
apoi penalizările la bancă, nu noi care 
ne-am depășit planul la toți indicatorii. 
Altfel se creează un blocaj în lanț : noi 
nu piătim la buget, la furnizori și toată 
economia se încurcă.

Contabilul șef Ioan Weissenbacher com
pletează :

—■ In asemenea situații, reglementările 

A face radiografia vieții economice a unui județ, a unui oraș, înseamnă 
fie a da cifre statistice — de neînlocuit pentru specialist —, fie a încerca să 
surprinzi frămîntarea vie a oamenilor pentru mai bine. Iar acest mai bine 
pe pian economic, în momentul de față, se reduce in esență la aplicarea con
secventă a noului- mecanism economico-financiar. Optînd pentru această ul
timă modalitate de prezentare a problemelor, am solicitat cadre de conducere 
din patru mari întreprinderi sătmărene, de profil diferit, — care laolaltă 
ocupă o pondere însemnată în producția județului — să ne spună cum își 
duc munca în contextul noului mecanism. Firește, este vorba în primul rind 
de o activitate economică, dar și de o experiență pur umană, întrucît noii 
indicatori de bază — producția netă și producția fizică nu exclud ei, dim
potrivă, presupun și o producție sporită de idei.

actuale prevăd un procedeu de rezolvare 
extrem de greoi. Pentru facturile neachi- 
tate calculăm penalizările cuvenite altora 
pentru nedecontări și intervenim la Arbi
trajul de Stat. Formalitățile durează luni 
și luni de zile : prearbitraj, concilieri, do
sare. hîrtii, nervi, juristul nostru cutre
ieră țara, și în tot acest timp banii noștri 
stau înghețați șî nu-și urmează drumul fi
resc.

Impermeabilele, în loc să
se afle Ia cumpărător, 

se află în depozite

Vasllo Torok, contabilul șef de la în
treprinderea de confecții „Mondiala", 
este — probabil — longevivul nr. 1 pe țară 
în această funcție : din 1947 contabil șef 
la aeeeași întreprindere, care pe atunci 
era o cooperativă, pentru a se transforma 
apoi în „Mondiala" de azi. Denumire per
fect justificată, întrucît produsele sale 
ajung și în Republica Federală Germania, 
Statele Unite, Franța, Uniunea Sovietică, 
Canada... Valoarea producției-marfă : pes
te un miliard de lei.

„Mondiala" și celelalte întreprinderi de 
profil trebuie să fie pe piață cu produsele 
cerute de cumpărători la momentul potri
vit, pentru a vinde și a acumula benefi
ciile pe care se sprijină noul mecanism. 
Nu se poate vorbi de eficiență economică 
fără a se respecta cerințele impuse de se
zon, de modă. Mai multă operativitate în 
stabilirea prețurilor de către organele de 
resort reprezintă însă un imperativ actual.

— în primăvară, am avut în depozit 
mii de impermeabile din tereoturi — țe
sătura cea mai obișnuită — care trebuiau 
valorificate în vară. Am solicitat să se 
stabileasă prețurile, dar iată, ne-a apucat 
toamna, și nici o veste. Drept care, im
permeabilele, în loc să se afle la cumpă
rător, zac în depozit. Alt exemplu. în pri- ♦ 
măvară exista cerere pentru bluze de 
bumbac, tercot etc. pentru femei. Am tri
mis la timp calcula țiile, dar prețurile nu 
le-am primit nici pînă acum. Poate și 
aceasta este una din cauzele pentru care, 
eîteodată, lipsesc bluzele de pe piață. A 
trebuit să readaptăm capacitățile dg pro
ducție, să căutăm noi materiale, piețe pen
tru alte produse. Repet, din experiența 
mea — mă refer doar Ia branșa tn care 
lucrez — problema stabilirii operative a 
preturilor de către organele financiare 
nu este încă rezolvată satisfăcător, iar 
tărăgănările vin în contradicție cu mobi
litatea reclamată de noul mecanism eco- 
nomico-financiar.

Totul se petrece ca Ia un arc 
de pix, doar că pagubele 

sînt mult mai mari

Ambiții mari la întreprinderea de piese 
auto Satu Mare. Doresc să se specializeze 
pentru a fabrica, sisteme de frină pentru 
toate tipurile de automobile românești și 
au obținut de pe acum succese notabile. 
In prezent, produc subansamble de frînă 

pentru familia de autocamioane Roman- 
diesel, pentru autobuze și remorci, se fa
brică aci și autobasculante și, în general, 
se tinde spre un nivel de tehnicitate tot 
mai ridicat. Această orientare a fost sti
mulată puternic de noul mecanism econo
mico-financiar. Nu este cazul să cităm 
cifre, ar fi Insă poate mai util — în spi
ritul dezbaterii de idei care îi animă pe 
participanții la această masă rotundă de 
un fel deosebit — să ne. oprim asupra 
unei situații paradoxale, după părerea di
rectorului adjunct Ioan Nicolae lanciovicl. 
Și în acest caz este vorba de o situație 
care poate îmbrăca un caracter mai ge
neral.

—■ Sensul profund al noului mecanism 

rezidă în statornicirea unor criterii de a- 
preciere mai obiective a aportului real al 
întreprinderilor la avuția națională. Noi 
dorim să fim judecați în funcție tocmai 
de această contribuție, în funcție de mun
ca vie încorporată în produsele noastre.

Iată însă ce se întîmplă în cazul auto
basculantelor BD-7, cu o pondere deose
bită în producția întreprinderii. Primim 
autoșasiuri de la întreprinderea de auto
camioane Brașov — continuă interlocutorul 
nostru. Pentru noi ele reprezintă partea 
predominantă a cheltuielilor noastre ma
teriale și se cifrează, pentru fiecare șasiu 
în parte, la 183 000 lei. Apoi confecționăm 
suprastructura, adăugind astfel la șasiul 
brașovean 31 000 lei prin manoperă, - ma
terialele noastre, regie etc. Se ajunge ast
fel, la o producție marfă de 214 000 lei, pre
țul de vînzare. Cum spuneâm, normal ar 
fi ca, în spiritul noului mecanism, să fim 
apreciați după valoarea nou adăugată, pre
cum și după reducerea cheltuielilor ma
teriale asupra cărora putem, realmente, 
influența. Noi însă nu realizăm benefi
ciul. rentabilitatea etc. fiindcă uneori in
dicatorii se fixează fără cunoașterea si
tuației reale. în cazul de față, se socotește 
că nu ne realizăm beneficiile scontate 
fiindcă nu reducem cheltuielile materiale 
la autobasculantă, dar cum oare le putem 
micșora, cum să acționăm asupra prețului 
unui șasiu pe care îl primim gata făcut 
și cu un preț gata fixat de la o întreprin
dere situată la sute de kilometri depăr
tare ? Pînă acum nimeni nu ne-a explicat 
acest lucru. Am ridicat această chestiune 
și la recenta consfătuire privind noul me
canism, organizată de Comitetul județean 
de partid, deoarece socotim că nu e un 
caz izolat. Repet, nimeni nu obiectează 
asupra necesității ca fiecare întreprindere 
să se străduiască a micșora continuu chel
tuielile materiale, în măsura în care stă 
în puterea el — de pildă, modificînd pro
cesul tehnologic sau pe alte căi asupra că
rora exercită un control sau pe care le 
poate influența — dar nu într-o situație 
ca aceea descrisă mai sus și care afectează 
substanțial rentabilitatea.

O altă problemă cu implicații importarfte 
și cu un caracter, probabil, destul de ge
neral o concretizăm tot prin exemplul în
treprinderii de piese auto Satu Mare.

— în dorința perfect justificată de a 
realiza o producție netă mare, unele în
treprinderi neglijează produsele cu va
loare adăugată mică — observă directorul 
adjunct lanciovicl. Or, aceasta aduce grave 
prejudicii. De pildă, deși am semnat un 
protocol și ne-am înțeles cu I.P.A. Sibiu, 
la ședința de cooperare, asupra livrării 
pentru noi a unor arcuri, inele etc., pe 
bază de contract, ei nu au respectat obli
gațiile contractuale și ne-au pus și pe noi 
în situația să nu ni le respectăm pe ale 
noastre față de întreprinderea de auto
camioane Brașov, față de „Autobuzul" — 
București etc. Partea absurdă este că noi 
și nu cei din Sibiu plătim penalizările cele 
mai grele 1

— Dumneavoastră nu îi penalizați pe 
producătorii din Sibiu care nu și-au sa
tisfăcut promisiunile 2

— Bineînțeles că da. Numai că, în con
formitate cu legea, la fiecare piesă neli
vrată îi penalizăm în raport cu prețul pie
sei respective, să zicem im leu, pe cînd 
I.P.A. Satu Mare, care nu poate livra sub- 
ansamblul (în care urmau să intre 
inelele și arcurile respective), este 
penalizată în raport cu 120 lei, cît 
costă subansamblul. Același lucru 
se întîmplă și mai departe pe filieră. Din 
cauza subansamblului nelivrat la timp, 

este paralizat un autocamion sau un auto
buz, pentru care se plătesc penalizările 
respective. în fond, pierde economia na
țională, eu și dumneavoastră, toți cetățenii.

Alt exemplu, cules tot la I.P.A. Satu 
Mare. După patru luni de intervenții, 
„Oțelul Roșu" nu le-a livrat nici pînă acum 
(2 octombrie 1980) bara trasă OLC 60 cu 
diametru 16 mm. Nici în acest caz se pare 
că nu e vorba de import, unde înțelegem 
că pot interveni greutăți. Valoarea barei 
este mică, dar consecințele nelivrării sînt 
mari, sătmărenii neputînd găsi înlocuitor 
produselor în care urma să fie încorporat, 
pentru acest oțel special pentru frînă.

Asemenea situații sînt cunoscute, s-a 
mar scris despre ele. Se știe, de aseme
nea, că noul mecanism cuprinde, ca unul 
din indicatorii principali, și producția fi
zică, realizarea pe sortimente, dar iată că 
nu totdeauna se acționează în acest spirit. 
Propunerea concretă a interlocutorului nos
tru constă în următoarele : cînd se anali
zează eficiența economică, rentabilitatea 
unei întreprinderi și chiar reducerea săp- 
tămînii de lucru, conform normelor în vi
goare, să se analizeze și modul în care 
s-au realizat toate obligațiile contractuale, 
inclusiv cele de valoare mică, dar grele 
în consecințe. Nu este corect să se con
sidere rentabile, realizatoare de mari be
neficii și de producție netă, acele între
prinderi care, în situații ca acelea de mai 
sus, nu își respectă obligațiile și păgubesc 
economia naționala.

Noul mecanism : „Nimeni 
nu va putea cîștiga mai mult 
dacă nu va munci mai mult"

întreprinderea textilă „Ardeleana" Sa
tu Mare împlinește în curînd o jumătate 
de secol de existență, dar in ultimii 10—12 
ani ea a cunoscut o dezvoltare și o moder
nizare marcate. S-a dat in folosință o 
nouă secție de finisaj, iar producția marfă 
atinge multe sute de milioane de lei. Este 
specializată în țesături înguste și ușoare 
pentru cămăși din poliester cu celofibră.

— Noul mecanism economico-financiar 
înseamnă pentru noi — spune contabilul- 
șef Ioan Sabău — câ nimeni nu va pu
tea cîștiga mai mult dacă nu va munci 
mai mult și dacă nu lie vom gospodări hiai 
bine. Deosebirea față de trecut este sim
țitoare. Iată doar un exemplu. înainte, 
știind că vom folosi firul 50/1 urzeală și 
bătătură din poliester, celofibră sau ames
tec, îl contractam de la furnizori fără să 
avem asigurată în totalitate desfacerea 
produselor in care urma să fie încorpo
rate.

Acum, practic, la noi nu intră în pro
ducție decît articole cu „adresă", pe bază 
de contract, termene, condiții de calitate. 
Muncitorul știe de la bun început ce și 
pentru cît va lucra. Desigur, nimeni nu-1 
împiedică să depășească planul. Ne apro
piem azi de limita practică a războaielor 
avem asigurată în totalitate desfacerea 
produselor în care urma să fie încorporat.

în toate sectoarele industriale sătmărene 
se pot atinge aceleași limite maxime, su
perioare, dacă, așa cum o reclamă prin
cipiile autoconducerii muncitorești și auto- 
gestiunii financiare, există inițiativă, spi
rit gospodăresc, producție netă de idei.

L. NICULESCU g
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Ce ați zice dacă ați observa —- acum, 
în 1980 — pe cineva aruncînd benzină 
pe girlâ T Așa procedează tovarășii de 
la I.M.P.P.F. „Prahova" — Ploiești, însă 
așa-i că nu credeți ? Dar este strict au
tentic, și nu de ieri-alaltăieri ! Se întîm- 
plă astfel: ca să poată fi măcinat, griul 
trebuie umezit cu o anumită cantitate de 
apă, prescrisă de tehnologii. Moara Ne
delea se află intr-un sat la 30 de km 
de Ploiești — deci și de sediul întreprin
derii — și nu are apă la robinet. Ei, dacă 
n-are, n-are, o aduce și gata, veți zice. 
Așa-i, dar cum ?! Soluția aleasă de 
I.M.P.P.F. : cu autocisterne. închiriază, 
plătește și încarcă autocisternele între
prinderii de gospodărie comunală cu apă 
de la Ploiești și o transportă la Nedelea 
-r 30 de km dus, 30 de km .întors. Deci, 
se consumă benzina cale de 60 de km, 
ca să plimbe apa la Nedelea. Este vorba 
de vreo apă cu proprietăți speciale 7 
Nici gînd. (Ca să nu credeți că glumim : 
în iunie, apa a fost transportată cu auto
cisternele nr. 6176, 6209, 3824... care au 
folosit foile de parcurs nr. 653580 ; 654325; 
654353 ; 654403 ; 654456 ; 657160 ; 655414 ; 
655451... Toată «distracția cu apa», cum o 
numea cineva conform facturii. 14 561/30 
iunie 1980 s-a ridicat la 2 829 lei.) O 
cursă costă 257 de lei și se face o dată 
la 2—3 zile. Lunar, I.M.P.P.F. Ploiești 
Prahova a plătit circa 3 090 de lei apa 
necesară morii de la Nedelea. Deci, anual 
se aruncă pe apă 36 000 de lei și benzina 
aferentă ! De cînd ? Maistrul Dudu Petre 
de la pomenita și urgisita moară zicea 
că «de cîțiva ani, minimum trei». Deci, 
36 000 X 3 =■ 108 000 de lei. Repetăm : 
bani aruncați pe girlă și benzină arunca
tă pe apă. Desigur că vă întrebați dacă 
nu cumva ăsta nu-i vreun obicei al lo
cului, dacă nu cumva și țăranii din Ne
delea se răsfață cu apă de... import 7 
Răspunsul o să vă bucure — nu ! Dum
nealor, sătenii —. nefiind'de profesie nici 
economiști, ca tovarășul director, nici in
gineri, ca tovarășul inginer șef de la 
I.M.P.P.F. Ploiești Prahova — au pus ■ 
mină de Ia mînă și și-au săpat puțuri. 
Mai sînt inși — sînt și întreprinderi ! — 
care știu și care fac chiar asta, adică 
sapă fîntîni ! La Nedelea apa freatică 
este la 22 m, motiv pentru care — susțin 
țăranii — o fîntînă sănătoasă revine des
tul de scump : 6 000 de lei ! Apă bună de 
băut, excelentă și pentru umectarea teh
nologică a griului, dar conducerea între
prinderii de morărit și panificație, tova
răși cu studii superioare și reciclați, pre
feră să plătească scoțînd banii din buzu
narul statului (veți vedea mai încolo că 
acesta nu-i un caz Izolat, ci o practică). 
Costul unui puț săpat în curtea morii 
s-ar fl amortizat în numai două luni, dar 
tovarășul director-economist Constan
tin Bâr n-a observat asta în cîțiva ani. 
Iar povestea — oricît de incredibilă prin 
ea și prin consecințe — nu se sfîrșeșts 
aici. Ca să ajungă la Nedelea, autocis
ternele trebuie^ să traverseze o cale fe
rată a cărei barieră stă mai mult închi
să. Așa se face că apa ploieșteană întîr- 
zie nepermiș, și nu de puține ori moara 
este oprită. Dovezi ? Doar două, însă cei 
interesați pot găsi- și altele: în raportul 
nr, 115 063 scrie clar «6 ore stagnare din 
lipsă de apă», iar în raportul 115 098/ 
11. 05. 1980 se specifică de asemenea că, 
din același motiv, în loc de 50 de tone 
de grîu, moara Nedelea a măcinat doar 
10 tone. Și iată că v-am prezentat un 
prim rozător din cantitatea și din calita
tea pîinii prahovene care nu are nici un 
fel de legătură cu indicele glutenic al 
griului ori cu calitatea drojdiei. Mai sînt 
și alții. într-un fel se face și se coace 
„manual" o pîine. în cu totul altfel 
«mecanic»-. De regulă, aiureala este com
pletă dacă într-o tehnologie «mecanică» 
un utilaj funcționează aiurea. Cînd nu 
funcționează deloc este și mai rău — ca
litatea pîinii este afectată direct. Și iată 
cîte ore a funcționat, în ultimul cincinal, 
utilajul numit HTR (Rabinovici) — utilaj 
adus din import și înscris la 1 ianuarie 
1980 cu o valoare de inventar de 412 450 
de lei : 1975 — -4 884 ore ; 1976 — 5 856 
ore ; 1977 — 6 168 ore ; 1978 — 4 320 ore ; 
1979 —■; 5 748 ore, iar în 1980 n-a mișcat 
nici măcar o singură secundă. Nu trebuie 
să fii specialist pentru ca să-ți dai seama 
de vraiștea organizatorică de la I.M.P.P.F. 
Ploiești. „Avem nevoie de elgctrostivui
toare ca de apă", îmi spusese tovarășul di
rector Bâr. Așa este, m-am convins perso
nal atunci cînd, la moara «Mândria» (?), 
i-am văzut pe muncitorii Cojocaru N. Ni
colae, Dobre- Nicolae, Fîțu Dumitru, Ră- 
ducu Șt. Gheorghe, și Răducu I. Gheorghe 
fâcînd eforturi fizice extraordinare. Dar tot 
acolo am văzut și două electrostivuitoare. 
Țepene. Sînt defecte?, am insistat ulterior. 
Deloc, mi-a răspuns dezinvoltă inginera 
Ionescu Ioana, numai că sînt venite de 
curînd și nici stație de redresare nu 
avem. Verificîndu-i afirmațiile am con
statat că în accepția dumneaei «de cu
rînd» înseamnă ziua, de 20 mai, iar sta
țiile de redresare sosiseră și ele ! (Fac
tura 70 913/8, 07. 1980) Numai că veste a 
nu-i parvenise, după mai bine de o lună, 
nici tovarășului director, nici tovarășei 
inginere care este retribuită exact pentru 
ca să se ocupe de astfel de lucruri. Mo
tiv pentru'care, o lună de zile mai mult, 
gîfîind crunt, într-o atmosferă plină de 
praf, cinci oameni se cocoțează sub po
vara sacilor de cîte 70 de kg fiecare. 
„Multe ar trebui să aflați din această 
întreprindere, dar eu mai am 4 ani pînă 
la pensie, am să tac, nu vreau să mă 
dea afară", mi se lamenta electricianul 
Petre Andreescu — omul pe care-1 între
basem primul de ce stau electrostivuitoa- 
rele. Realitatea este că aici am aflat în- 
tr-adevăr multe nereguli. Pe unele le-am 
descoperit noi, pe altele ni le-au arătat 
oamenii, despre altele ni s-a vorbit, ori 
chiar ni s-a scris™

Multă vreme nu mî-am imaginat cum 
este practie posibil ca noi, consumatorii, 
să găsim în pîine diferite obiecte, începînd 
cu acele bucăți de sfoară, sîrme, pietri
cele și alte asemenea «mărunțișuri» re
clamate, pe drept, rubricilor de fapt di
vers ale presei. Acum, după ce am văzut 
cîteva unități ale I.M.P.P.F. Ploiești nu 
trebuie să-mi imaginez-cum. Acum știu, 
dar nu tot. Ceea ce n-am aflat — încă, 
desigur — este de ce Sanepid Prahova 
n-a eliberat autorizații de funcționare 
morilor Nedelea și Mindria 7 (Poate că și 
altora ?) Pentru Mindria situația este 
oarecum clară. Mi s-a spus verde în 
față că nu are autorizație. Atunci de 
ce este lăsată — și încă de 8 luni — 
să funcționeze «fără»? Să fi uitat legea 
tocmai tovarășii de la Sanepid ? Ori n-au 
mal călcat cam de multișor prin anumite 
unități ? Pentru că, iată, despre autori
zația morii Nedelea nu pot să spun de- 
cît că este cel puțin bizară. în ce constă 
ciudățenia ? în faptul că ea, autorizația, 
zice-se că există fără să existe. Cert este 
că la sediul morii mi s-a spus «aici sigur 
nu există de cel puțin cinci ani, poate 
o găsiți la întreprindere» (maistrul Dudu 
Petre, gestionarul Savu Nicolae, vălțarul 
principal Popescu Dumitru, muncitoarele 
și muncitorii Rohat Vergica, Moise Vasi- 
lica. Stoica Maria, Cîrciumaru Cornelia, 
Petcu Ion, Moraru St. Constantin). Iar la 
sediul întreprinderii, tovarășul director 
m-a tot asigurat că «desigur, autorizația 
există, cum să nu existe ?!», dar nici după 
4 ore de scotoceală intensivă prin diver
se birouri și servicii, inclusiv prin arhi
vă, n-a fost găsită. S-a dovedit deci că

Cum e pîinea 
la Ploiești?

autorizația există fără să existe. între
barea este însă următoarea : dacă de 
vreo cinci ani nimeni nu mai are știre 
despre respectivul act — atunci • noi ce 
să credem ? — de cînd n-o mai fi căl
cat picior de... Sanepid (actuala Inspec
ție de stat) în curtea morii Nedelea î Și 
de ce ? Fiindcă de văzut ar cana fi : 
1. Un număr de 36 946 de saci (după ra
portul din 5.08.1980) care zac acolo la 
putrezit — saci pentru niciodată ? — 
„încă din 1969“ (!) ocupînd o magazie în 
care firesc ar fi să-și găsească locul sacii 
cu făină. Las’ că un singur sac costă 33 de 
lei (nu studii economice, ci aritmetică ele
mentară: 36 946 X 33 = 1 219 218 lei, care pu
trezesc...), dar din cauza asta, uneori, 
pînă vin mașinile ca să-i ridice, sacii cu. 
făină sînt „feriți? de ploaie pe sub stre
șinile acareturilor din jurul morii. 2. Con
dițiile în care sînt nevoiți să se dezbrace 
și să (nu) se spele cei care lucrează acolo. 
3. Mormanele de gunoaie de pe malurile 
pîrîului care traversează incinta și miria
dele de muște care ocupă fiecare centime
tru cub din spațiul aerian al curții lipsite 
de... gard ! Acestea trei, dar și altele, ar 
putea fi observate de tovarășii din Inspec
ția de stat. Bineînțeles, cu condiția ca 
dumnealor să catadicsească să treacă și pe 
la moară. Acestea — și încă altele, multe — 
ar avea să le constate medicii-inspectori 
și, cine știe, poate se vor încumeta să-i 
atenționeze și pecuniar pe „merituoși". 
Reporterul consideră că, luîndu-se și ast
fel de măsuri, probabil că tovarășii din 
conducerea I.M.P.P.F. Ploiești vor înțe
lege — în sfîrșit ! — că banul public nu 
este banul nimănui. Și poate-poate, vor 
încerca șă se poarte cu banii și cu cele
lalte bunuri ale întreprinderii altfel decît 
pînă acum. Și după cum vom demonstra 
mai jos, citînd aproape în întregime o 
cerere care este formulată în termeni cu 

totul neobîșnuiți: „Tovarășe director, 
Subsemnata ing. Sandu Maria, șef servi
ciu producție la întreprinderea ce con
duceți, vă rog prin prezenta a aproba 
transferarea mea la compartimentul 
C.T.C. Solicit aceasta ca urmare a fap
tului că în ultimii ani nu mi-am putut 
desfășura activitatea în mod legal, fiind 
tot timpul tracasată, jignită și insultată 
personal și în public de tov. inginer șef 
care îmi pretindea tot felul de ilegali
tăți și în mod public a afirmat că nu 
vrea să mai lucreze cu mine. Parte din 
problemele ce au făcut obiectul acestor 
neînțelegeri vi le-am adus la cunoștință 
la timpul potrivit. Această stare de .lu
cruri a condus la. îmbolnăvirea mea și 
urmare a recomandării Spitalului muni
cipal nr. 1, prin certificatul medical ane
xat în copie, vă rog a fi de acord cu 
cererea mea..." Cererea este semnată si 
a fost depusă cu nr. 10. 624/25. 06. 1980 
la cabinetul directorial. Ce a urmat ? Si
tuații și explicații care ar îmbolnăvi pe 
oricine, cu nervii oricît de tari. Nu ne 
vom extinde. (O vom face într-un număr 
ulterior dacă va fi cazul.) Aici și acum 
vom prezenta doar următoarele: la 
2. 10. 1978 prin referatul 15 491 secția de 
paste făinoase a declarat ca producție 
neterminată în stoc 24 de tone de mate
riale. Inginera M.S. își permite o obser
vație de bun-simț : «Nu pot fi 24 de tone 
producție neterminată întrueît capacita» 
tea magaziei este doar de 7 tone !» Just 
— cum să încapă elefantul în cutia de 
chibrituri ?! Motiv pentru care inginera 
mai comite o „gafă" : propune un inven
tar. Care se face și care constată' lipsa 
a 4 651 kg de făină și a 300 de lăzi tip P 
(paste făinoase). Nu-i posibil, s-a zis. 
Inventarul a fost verificat. de C.F.I. și d% 
centrală. Ambele validează concluziile 
primului inventar : cele 4 651 de kg de 
făină și 300 de lăzi nu sînt, nu mai sîni ! 
„Vinovății să plătească" — și șefelor de 
echipă li s-au întocmit actele corespun
zătoare. «Nu sîntem vinovate» susțin ele, 
și atacă deciziile de imputare în judecă
torie. Care — pe bază de probe și alte 
expertize — le absolvă de orice vină. 
Deci uite-vinovatul-nu-e-vinovatul. Iar 
I.M.P.P.F. Ploiești, în mod cu totul sus
pect, credem, nici nu se gîhdește să facă 
recurs. De ce?! Notez discuții: „între
prinderea a fost păgubită cu circa 20 000 
de lei", susține Gheorghe Georgescu, con
tabilul șef. „Inexact, replică Constantin 
Bâr,’directorul. Nu avem nici o pagubă. 
Dacă judecătoria a hotărît că nimeni nu 
se face vinovat, înseamnă că nu există 
pagubă. Am avut o rentabilitate mai mică, 
așa trebuie să formulați șl dv., pentru 
revistă". Dar făina aceea a lipsit cu ade
vărat, da ori ba ?, întreb. „Da". Atunci 
cum de nu se face nimeni vinovat de 
dispariția ei?! „Au fost depășite consu
murile specifice". Să zicem că-i așa. Dar 
atunci de ce în zilnicele rapoarte de pro
ducție din perioada respectivă nu s-au 
menționat respectivele depășiri de con
sum ? Recunoașteți și dv. că inginerei 
M.S., neințelegînd să tacă, nu-i rămăsese 
decît să-și ceară transferul și să se îm
bolnăvească ! Altă pagubă — pardon, 
«rentabilitate mai mică» — a fost... expe
diată tot pe seama buzunaruluf între
prinderii. Cităm ad lltteram din refera
tul nr. 5486/28. 03. 1980 privind realizarea 
consumurilor specifice pe luna februarie: 
„Propun aprobarea depășirilor obținute 
din economiile pe întreprindere". Neînțe- 
legînd de ce trebuie ca economiile între
prinderii să fie diminuate- în acest mod 
și spunînd asta tare-tare, dar inutil !, 
inginera M.S. s-a îmbolnăvit. Motiv pen
tru care „i s-a aprobat transferul". Reali
tatea este că n-am înțeles nici noi, de 
aceea și întrebăm : de ce vina unora, 
respectiv a acelora care au depășit con
sumurile specifice — ca să folosim și noi 
eufemismul implementat la I.M.P.P.F. -r 
este anihilată prin așezarea ei pe umerii 
tuturor ? Cine poartă fesul acestor inte
rese ? Cu timpul, practica folosită la în
treprinderea ploieșteană a devenit de no
torietate publică. Cum îndrăznește cine
va să semnaleze că într-un anume com
partiment «pagubele» se repetă cam des, 
respectivul cam trebuie să-și facă baga
jele. Indezirabilii sînt puși la punct cu 
promptitudine și îndepărtați urgent din 
funcții. Lui Petre S. Nicolae, care îndrăz
nise să-1 întrebe odată pe director «cum 
stăm cu recuperarea celor 237 000 de lei 
pagube ?», i s-a răspuns să-și vadă de 
treburile sale, că altfel o pățește. Și chiar 
așa a și fost: lui Petre S. Nicolae, om 
al muncii la I.M.P.P.F, Ploiești, i s-a acor
dat un transfer pe care nu-1 ceruse și în 
condiții care frizau ilegalitatea. După 
luni de frecușuri — perioadă în care și 
acest om și-a agravat boala de care su
ferea — a reușit să rămînă pe postul 
său, dar abia la intervenția organului ju
dețean de partid ! Altui «vorbăreț», ingi
nerul Ion Octavian, i s-au făcut două 
„bucurii" în același timp : și lui i s-a 
aprobat un transfer pe care nu. l-a cerut 
niciodată și, totodată, i s-a întocmit și un 
dosar de cercetare. Este posibil ca ambele 
măsuri să fie perfect justificate. Nedu
merește și reține atenția faptul că nu
mitele intervenții ale conducerii s-au 
produs abia după ce inginerul Octavian 
a început să vorbească despre ce știe 
dînsul că s-ar întîmpla în I.M.P.P.F. și 
n-ar trebui să se întîmple. (In treacăt fie 
zis, și foarte brusca tr’ezire a conștiinței 
inginerului Octavian este cel puțin la fel 
de suspectă : într-o singură zi a denus 
nu mai puțin de șapte referate !) Din 
economie de spațiu renunțăm la prezen
tarea și a altor situații. Un lucru este 
cert : la I.M.P.P.F. Ploiești risipa și in
disciplina trebuie stupite.

MIRCEA BUNEA H 
Desen de SORIN POSTOLACHE g

îl priveam nedumeriți. Ce are el, bă- 
trînelul din fața noastră, bucureștean 
după buletin de 36 de ani, cu acel Cre- 
țești al Vasluiului ? Are totul, ne spune, 
viață și gînd și dăruire. Din acel loc por
nesc și tot acolo s-au întors, ca o per
manență, în întreaga lui despărțenie de 
ei. Este deci crețeștean de origine, dună 
cum soția sa, Eugenia, și ea fostă învă
țătoare, are aceleași rădăcini, 22 de ani a 
fost directorul școlii din acel sat — 
școală care de curînd a împlinit 120 de 
ani de viață — el, Marin Benghiuși, bă- 
trînul de azi care și-a săpat în inimă 
istoria locului și a oamenilor. Adică, în
tre anii 1922—1944, după care a fost mu
tat în București, punîndu-i-se pe umeri 
responsabilități mai mari, legate de mer
sul învățămîntului în întreaga țară. Fuse
se numit inspector general în minister,* 
flindu-i solicitată de aci încolo colabo- 

J rarea la toate revistele de specialitate, 
Iparțicipînd cu toată abnegația specifică 

dascălului onest care fusese la reforma
rea învățămîntului în România.

Să ne ierte Marin Benghiuși și soția sa 
Eugenia că le dezvăluim numele, că nu 
le respectăm deci modesta cerere de a 
nu vorbi despre ei ci despre momentul 
inaugural al școlii din Crețești. Cum să 
rupi o îngemănare atît de sudată ca 
acee-a a vieții celor doi, pensionari de azi 
— familia Benghiuși — cu amintita școa
lă, cînd firele dintre ei sînt de-a dreptul 
indestructibile ?! Cum poți să treci sub 
tăcere că, de fapt, pe vremea celor 22 de 
ani de directorat ai dascălului Benghiuși 
au apărut primele clase care semănau a 
săli de curs, școala înființată în 1860, 
prima din cele 4 ale județului sub dom
nia lui Cuza, negăsindu-și, pe atunci, alt 
loc decît într-o fostă circiumă. După ple
carea sa din sat, el, inspectorul general 
din minister, era urmărit de aceeași ob
sedantă întrebare : ce-or mai face copiii 
lui din Crețești, cu care întemeiase pri
mele cohorte de cercetași (a scris și o 
carte cu istoria cercetășiei românești), 
cum se vor mal fi descurcînd oare în 
puținătatea sălilor de clasă pe care le 
aveau ? Și atunci, pentru a-și ușura su
fletul și cugetul, face gestul generos da 
a le dona lor pentru școală fosta casă de 
locuit — clădire mare, cu 13 camere. Ast
fel de manifestări generoase'din partea 
soților Benghiuși mai cunoscuse și pînă 
la acea dată satul. Ei, din economiile lor 
de oameni cumpătați, au ridicat Monu
mentul Eroilor căzuțl în primul război 
mondial, nefiind de acord cu hotărîrea 
autorităților din acea vreme de a-1 face 
cu bani adunați din pensiile văduvelor și 
orfanilor ; tot ei au dăruit sătenilor iazul 
cu pește, duoă cum de numele lor este 
legat și căminul cultural al satului. Și, 
mai ales, cum să uiți eă și după pensio
narea lor copiii crețeștenilor au benefi
ciat de aceeași generozitate, cei doi das
căli continuîndu-și menirea de educatori 
și prin faptă. Economisind bănuț cu bănuț 
din cele două pensioare, au cumpărat un 
pian pe care l-au dăruit școlii satului, 
azi, copiii de țărani învățînd acasă pia
nul, precum odinioară odraslele bbgaților.

Nu, nu s-au rupt niciodată de locurile 
natale, niciodată nu au rămas nepăsători 
față de viața oamenilor acelor locuri și, 
mai ales, de cea a copiilor cărora le-au 
închinat întreaga existență. Și-au adus 
aminte că aveau în proprietate un teren 
de pămînt pe malul mării — în localita
tea 2 Mai. Nu l-au făcut bani cum l-ar 
fi făcut alții, nu l-au dăruit vreunor ne
poți de stage ci i-au donat copiilor cre
țeștenilor și Sindicatului învățămînt Vas
lui, pentru a construi acolo, la mare, un 
loc de recreare numai al lor. Iar mai de 
curînd le-au donat și ultimul act de pro
prietate pe care îl dețineau : un teren de 
aproape 2 000 metri, situat în cartierul 
Zamora Bușteni, cu o cabană, modestă, 
e drept, dar care poate deveni, prin in
tervenția noilor proprietari, un adevărat 
palat. Tot pentru eî, copiii crețeștenilor, 
să aibă la îndemînă nu numai marea d 
și muntele.

Generozitate izvorîtă din dăruirea de a 
viață — așa s-ar putea intitula gestul ce
lor doi pensionari de învățămînt. Cu atît 
mai mult reții măreția faptei lor cu cît 
poate fi socotită drept pildă. Nu adună 
ca să adune (ca atîția alții care ca și ei 
nu au copii), nu-și Investesc banii în cine 
știe ce cavouri costisitoare, de... ultra- 
lux, nu se închid egoist în avuția adu
nată într-o viață, nu-și ridică statui, 
după cum, dințr-o modestie fără seamă, 
nici nu pretind elogii pentru gesturile 
semnata „Omenie". Șl, mai ales, cîtă di
ferență există între ei, oneștii de-o viață; 
și deținătorii de bunuri cîștigate fără 
muncă ! Iată de ce le mulțumim pentru 
simplul fapt că există, pentru că ne-au 
dat ocazia să cunoaștem omenia și gene
rozitatea puse în folosul oamenilor.

GEORGETA BLĂNARU ■
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FLACĂRA MARTOR OCULAR

Dr. GH. NEAGOE : născut la 8 
Iulie 1939. în comuna Bălccști. jud. 
Vîlcea.

A absolvit Facultatea de medi
cină din Timișoara in anul 1962. 
Doctor în științe medicale din anul 
1972.

In prezent este medie primar, 
chirurg, șef de secție la Spitalul 
C.F.R. Drobeta-Turnu Severin si se
cretar al organizației de bază 
P.C.R.

A publicat o carte de chirurgie în 
anul 1975, intitulată „Chirurgia 
traumatismelor duodenului*'. De 
asemeni, deține brevetul unui apa
rat privind tratamentul osteomicli- 
tei cronice, precum și al altor apa
rate și medicamente noi, înregistra
te la O.S.I.M. pentru a fi brevetate.

La această zestre, mai adăugăm 
peste 60 de lucrări științifice, pu
blicate în diverse reviste din țară 
și de peste hotare.

— Tovarășe Gh. Neagoe, consider că e 
firesc ca dialogul nostru să înceapă cu 
începutul, mai precis, unde și cind s-a 
înfiripat ideea de a cerceta cancerul ?

— în 1958 la Timișoara. Eram student. 
Se Intîmpla chiar în ultima zi a anului. 
Cînd colegii mei se pregăteau de reve
lion, eu inoculam metilcolantren la prima 
sută de șobolani.

— De ce metilcolantren ?
— Dintr-un motiv foarte simplu : e 

cea mai cancerigenă substanță.
— Cum a mers î

_— Greu. Din ce în ce mai greu. De 
cîteva ori am fost în situația să renunț 
definitiv.

— De ce ?
— Pentru că îmi dădeam seama că mă 

apucasem de o treabă destul de grea.
— Și ce v-a' făcut să nu renunțați to

tuși ?
— Cum să vă spun, am venit pe lume 

într-un sat din Vîlcea. Sînt fiu de ță
ran. Țăranii au foarte multă tenacitate.

— Cind s-au arătat primele rezultate î
— La începutul anului 1976. Aproape 

toți bolnavii de cancer operați în secția 
noastră (indiferent de metastazele res
tante), i-am supus unei imunoterapii ac
tive specifice și nespecifice. Astfel am 
obținut involuția metastazelor prin auto- 
vaccinul pe care îl prepar și il adminis
trez după o tehnică proprie. Majoritatea 
acestor bolnavi, trimiși din diferite spi
tale să moară acasă, astăzi trăiesc și 
muncesc.

— Dacă vă spun că nu-mi vine să cred, 
vă supărați ?

— Nu mă supăr. A fost o vreme cînd 
nu credeam nici eu.

— Concret. Dați-mi cîteva probe.
— Am la îndemînă cîteva foi de ob

servație. Am să vă citesc la întîmplare 
cîteva din ele :

P.M., în vîrstă de 52 de ani, se inter
nează la data de 27.12.1976 (F.O. nr. 2735/ 
978/27.12.1976) cu diagnosticul de „Tumo
ră colon drept". Se intervine la data de 
5.01.1977 (protocol operator nr. 7/05.01. 
1977) și se găsește o tumoră de mărimea 
unui pumn de adult, situată în unghiul 
hepatic al colonului, cu numeroase metas
taze peritoneale și ganglionare. I s-a 
practicat hemicolectomie dreaptă, lăsînd 
pe loc metastazele.

Rezultatul histopatologic semnat de dr. 
E. Ursu de la Spitalul C.F.R. Witting din 
București (buletin nr. 31918/15.01.1977) a 
fost de „adenocarcinom al colonului 
drept". Postoperator i s-a practicat numai 
imunoterapie, fără rontgenterapie sau alt

Supunem atenției:

Să facem totul
pentru afirmarea ideilor de valoare
tratament. Am reușit astfel să realizez 
fenomenul de respingere (imunitate) la 
țesutul tumoral, fenomen care se men
ține și în prezent. Pacientul șl-a reluat 
activitatea socială, fără nici un fel de 
recidivă a bolii respective.

C.I., în vîrstă de 54 ani, se internează 
la data de 22.03.1976 (F.O. nr. 684/261/22. 
03.1976) cu diagnosticul confirmat radiolo
gie de „tumoră Lacunară a stomacului". 
La data de 2.04.1976 s-a intervenit ope
rator (protocol operator nr. 200/2.04.1976) 
și s-a depistat o tumoră gigantică a antru- 
lui gastric, penetrantă în capul pancrea
tic, cu multiple metastaze peritoneale și 
ganglionare. S-a practicat numai rezecție 
gastrică 2/3 lăsînd pe loc metastazele 
pancreatice, peritoneale și ganglionare, 
extirpîndu-se numai tumora primară, cu 
puțin perete gastric din jur.

Rezultatul histopatologic semnat de dr. 
G. Petrescu de la Spitalul județean din 
Drobeta-Turnu Severin a fost de „carci- 
nom vegetant de stomac" (buletin nr. 
8324/26.04.1976). Imunoterapia și rontgen- 
terapia au reușit să realizeze fenomenul 
de respingere (imunitate) la țesutul tu
moral, fenomen care Se păstrează extrem 
de violent și în momentul de față. Paci
entul este sănătos și reintegrat in cîmpul 
muncii,

B.M., în vîrstă de 60 ani, sra internat 
la data de 10.10.1977 (F.O. nr. 2168/814/10. 
10.1977), cu diagnosticul de „Prolaps ute- 
rin gradul III, incontinență de urină, dia
bet zaharat, cardiopatie ischemică, tumo
ră intestinală cu melenă". Se operează la 
data de 14.10.1977 (protocol operator nr. 
474/14.10.1977) și se depistează pe margi
nea mezostenică a ileonului o tumoră de 
mărimea unui pumn de adult, dezvoltată 
spre mezenter, cu numeroși ganglioni 
metastatici de mărimea alunelor, răspîn- 
diți în rădăcina mezenterului. I s-a prac
ticat histeropexie și enterectomie seg
mentară cu extirparea tumorii, lăsînd pe 
loc toți ganglionii metastatici. Rezulta
tele histopatologice date de Institutul de 
medicină din Timișoara, sub semnătura 
prof. dr. doc. L. Georgescu (buletin nr. 
47568/1977) si dr. E. Ursu de la Spita
lul C.F.R. Witting din București (buletin 
nr. 33767/25.10.1977), au fost de cancer 
mixt : „leiomiosaroom și carcinom cu zo
ne întinse de necroză".

Imunoterapia asociată cu rontgentera
pie pe ganglionii metastatici restanți au 
reușit să realizeze fenomenul de respin
gere (imunitate) la țesutul tumoral. Bol
nava s-a reintegrat în viața socială, fără 
nici un semn de recidivă a bolii.-

N.G., in vîrstă de 50 ani, se internează 
la data de 15.08.1977 (F.O. nr. 1831/673/15. 
08.1977) cu diagnosticul de „Tumoră gam
ba stingă". La data de 17.08.1977 (protocol 
operator nr. 385/17.08.1977) îi este extirpa
tă tumora, care era ceva mai mare decît 
un măr, penetrantă în tibie. Operația s-a 
limitat strict la extirparea tumorii, fără 
să se facă amputație, rontgenterapie sau 
alte măsuri de securitate.

Examenul histopatologic semnat de dr. 
E. Ursu de la Spitalul C.F.R. Witting din 
București precizează diagnosticul de „sar- 
com fuzocelular" (buletin nr. 33428/29.08. 
1977).

Deși plaga operatorie s-a desfăcut 
spontan în întregime, vindecarea comple
tă s-a produs fără metastaze locale sau 
la distanță. Am folosit numai imunotera
pia, fără alt tratament. Bolnavul a fost 
recuperat și reintegrat în viața socială.

— Stimate Gh. Neagoe, consider sufi
ciente cazurile exemplificate. Ați avut și 
insuccese ?

— Am avut. Cîțîva pacienți, aflați în 
stadiul IV (terminal), nu am reușit să-i 
salvez.

— De ce ?
— Iși administraseră citostatioe. In 

această situație nu se mai poate realiza 
fenomenul de respingere (imunitate) la 
țesutul tumoral sau se realizează ex
trem de greu. Sigur că vindecarea mai 
depinde și de volumul țesutului canceros 
restant și mai ales de numărul metasta

zelor. Cu cîit este mal mare cu atît mai 
mici sînt șansele de vindecare,

— Acest vaccin prezintă vreun Incon
venient ?

— Da. Inconvenientul constă In faptul 
că trebuie păstrat în congelator. Ca să 
nu mai adaug și faptul că nu poate fi ad
ministrat decît de un singur medic, care 
șă poată urmări evoluția fenomenului de 
respingere (imunitate) pînă la finalitatea 
vindecării.

— Practic, ce rezolvă ți ee nu poate 
încă să rezolve tratamentul dumneavoas
tră ?

— Acest tratament rezolvă cancerele 
solide, localizate, fără metastaze sau cu 
metastaze puține, negeneralizate, abor
dabile chirurgical și radiologie. Acest tra
tament nu rezolvă cancerele medicale, de 
sistem (leucemiile), Umfoamele maligne, 
unele forme de sarcoame și nici cance
rele solide cu metastaze multiple, gene
ralizate, în stadii terminale, depășite de 
orice tratament.

Țin să precizez că tratamentul aplicat 
în cazurile indicate realizează vindecarea 
definitivă a bolnavilor respectivi ; lucru 
posibil prin ridicarea echilibrată și men
ținerea la un nivel crescut a potențialu
lui imunobiologic în tot cursul vieții foș
tilor bolnavi. Speranța tratamentului o 
reprezintă, cred eu, prevenirea bolii can
ceroase prin menținerea la un nivel ridi
cat a potențialului imunobiologic al popu
lației sănătoase ; cei cărora li se va ad
ministra semestrial acest vaccin, îi asigur 
că de orice vor muri, numai de cancer 
nu.

— Cam îndrăzneață afirmația !
— Așa zic și eu. dar am transpirat 20 

de ani ca să pot face o asemenea afir
mație.

— Am să vă pun o întrebare la care 
de obicei un gazetar vă poate spune că 
puteți să răspundeți sau nu. Eu v-aș ruga 
să răspundeți. In toți acești ani vi s-au 
făcut greutăți, vi s-au pus piedici ?

— Pe plan local, nu.
— De fapt, unde bateți ?
— La pragul mai puțin plăcut al lu

crurilor. Și cînd zic asta mă gîndesc la 
faptul că doar cu cîțiva ani în urmă am 
primit o adresă prin care mi se interzi
cea aplicarea în continuare a metodelor 
originale în vindecarea bolnavilor de 
cancer.

Sigur că dialogul cu doctorul Gh. Nea
goe ar fi putut continua pe multe alte 
pagini, am considerat că, deocamdată, e 
bine să se oprească aici, nu înainte de a 
face observația că ideile doctorului Gh. 
Neagoe nu au fost concepute pentru ser
tar.

Ce revendică doctorul Gh. Neagoe. este 
cît se poate de limpede : condiții de cer
cetare, de lucru, cu alte cuvinte, în scopul 
perfecționării tratamentului respectiv. Si
gur, rezultatele sînt mai mult decît re
marcabile. Consider că dacă se va acorda 
înțelegerea necesară, rezultatele vor pu
tea deveni, în scurtă vreme, formidabile. 
Cel puțin, senzația pe care mi-a lăsat-o 
dialogul cu acest om a fost aceea a unui 
gînditor de excepție. Acei oameni, tri
miși să moară pe la casele lor și salvați 
ca prin minune, sînt, credem noi,_ dovada 
cea mai grăitoare care pledează în spri
jinul acestei afirmații.

VALERIU ARMEANU

P.S. Aflăm în ultimul moment că 
dr. Gh. Neagoe a obținut aprobarea 
ca tratamentul său să fie aplicat. 
Ne-a rugat să mulțumim pe această 
cale conducerii Ministerului Transpor
turilor și Telecomunicațiilor, Institu
tului de virusologie din Capitală, cu 
care se află în strînsă colaborare, pre
cum și Comitetului județean și muni
cipal de partid din Drobeta-Turnu 
Severin. In același timp. însă ne-a 
mărturisit că are în continuare pro
bleme în ceea ce privește insuficiența 
personalului sanitar, precum șl a do

tării tehnice.

Acopunctufa — 

sursa de sănătate
într-un prim articol dedicat celui de-al 

II-lea Simpozion național de acupunctură, 
ale cărui lucrări s-au desfășurat la Boto
șani în zilele de 3 și 4 octombrie, afir
mam că organizarea, exemplară din toate 
punctele de vedere, s-a datorat eforturilor 
depuse de întreaga Direcție sanitară jude
țeană, în frunte cu doctorul Romeo Crai- 
ciuc, directorul direcției. Considerind că 
nu vom leza nici o altă contribuție, vom 
menționa că totuși Simpozionul de la 
Botoșani a avut un mare sufletist, acesta 
nefiind altcineva decît medicul specialist 
în obstetrică-ginecologie Costică Dămă- 
ceanu, cunoscut, de multă vreme, ca un 
pasionat practicant al acupuncturii. De 
notat în acest sens faptul că alegerea Bo
toșanilor, ca loc de desfășurare al celui 
de-al II-lea simpozion, s-a datorat propu
nerii pe care medicul Costică Dămăceanu 
a înaintat-o specialiștilor în domeniu încă 
din vara anului 1978. Dar o astfel de pro
punere putea să vină, desigur, din partea 
oricărui alt acupunctor care ar fi obținut 
în prealabil avizul forurilor imediat supe
rioare. Cu alte cuvinte, cînd medicul Cos
tică Dămăceanu a făcut respectiva propu
nere, a avut nu doar argumentul avizului 
în cauză, ’cît mai ales cel al existenței, la 
Botoșani, a unui colectiv de 20 de medici 
care nractică acununctura. Și nu doar nu
mărul. de neîntîlnit încă în alte județe, a 
cîntărit favorabil în alegerea Botoșanilor 
ca loc al simpozionului, cît rezultatele 
spectaculoase obținute aici, în Botoșani, în 
combaterea diverselor boli prin acupunc
tură, tratament sau metodă cart, din pă
cate, încă mai este privită cu o oarecare 
neîncredere și îndoială. Ei bine, această 
adevărată școală de acummctură din Bo
toșani este rostii unei munci perseverente 
pe care a încenut-o acum 15 ani medicul 
Costică Dămăceanu.

Dar numai pentru atîta lucru, nu lipsit 
de importantă, desigur, nu ne-am fi așter
nut la scrierea acestor rînduri. Mai altfel 

'spus, medicul Costică Dămăceanu ne-a 
atras atenția prin însăși activitatea sa de 
acupunctor, domeniu în care a obținut nu
meroase rezultate, cum ar fi, de exemplu, 
practicarea pentru prima dată la noi în 
țară a electroacununcturii, cons&uind în 
acest scop, în^ă din anul 1975, împreună 
cu inginerul Titus Burtan, un aparat de 
stimulare electrică, prin impulsuri, a punc
telor de acupunctură. Importanța acestui 
aparat brevetat în august 1979, după un 
stagiu de aproximativ 3 ani, constă în 
aceea că reactivează punctele care, după 
o anumită perioadă de acupunctură clasi
că. de activare prin ace manevrate cu 
mîna. dovedesc o oarecare scădere a sen- 
sihilită*ii lor. De menționat că electroacu- 
punctura a devenit între timp o preocu
pare generală care a făcut un fel de fu
ziune între medicină și electronică.

„Se știe, ne-a declarat medicul Costică 
Dămăceanu, că una din principalele cauze 
ale nașterii de eonii cu malformații este 
automedicamentația. Unele viitoare mame 
acuză în timpul sarcinii dureri datorate 
perturbării ficatului, rinichilor, stomacului 
sau danturii. împotriva acestor dureri, 
precum si îmnotriva obișnuitelor stări de 
vomă, viitoarele mame fac apel la o su
medenie de medicamente pe care și le 
autoadministrează. Am combătut aceste 
dureri cu ședințe de acupunctură și am 
constatat, nu cu surpriză, că numărul mal
formațiilor s-a redus pînă la b cifră insig
nifiantă. Posed în acest sens cîteva sute 
de cazuri de femei care, renunțînd la com
baterea durerilor cu medicamente și înlo- 
culndu-le cu 5—6 ședințe de acupunctură 
au reușit să nască copii normali, sănătoși 
din toate punctele de vedere".

Medicul Costică Dămăceanu a ținut nea
părat să menționăm numele cîtorva din 
colegii săi cu care, începînd chiar din 
ziua încheierii simpozionului, va lucra 
în Cabinetul județean de acupunctură din 
Botoșani, singurul și, evident, primul ca
binet de acest fel din țară (o dovadă în 
plus pentru receptivitatea și pasiunea pe 
care acupunctura le-a trezit în județul 
Botoșani), acești colegi fiind medicul 
anestezist Alexandru Ota, medicii -gene- 
raliști Radu Dar, Codru Căliman, Ion 
Ciobănașu, Emil Alexa și, nu in ultimul 
rînd, desigur, doctorul Romeo Craiciuc.

VICTOR NIȚÂ S

Inițiere în homeopatie
în repetate rînduri, „Flacăra" a scris 

despre homeopatie. De fiecare dată i-a 
susținut cauza, solicitînd un statut ferm 
pentru această practică terapeutică efi
cientă și puțin costisitoare, pe nedrept 
uitată în anticamera medicinei clasice. 
Multă vreme însă apelurile noastre, ca și 
acelea, firesc mai timide, ale unor en
tuziaști n-au găsit ecoul așteptat.

Iată însă că la jumătatea acestei luni 
Ministerul Sănătății a decis să-i ofere 
homeopatiei 6 primă satisfacție. Ieri s-a 
inaugurat în Capitală cel dintîi pro
gram de inițiere în homeopatie, ceea ce 
vrea să însemne că, în sfîrșit, practica 
respectivă a fost recunoscută în mod 
oficial și, implicit, repusă în drepturi.

Revenind la program, de fapt un curs 
de familiarizare cu tainele homeopatiei, 
să notăm că el a fost așezat sub egida 
Centrului de perfecționare a personalu
lui medical superior, bucurîndu-se de 
sprijinul și competența directorului aces

tuia, doctorul Ion Teleiarm. Iau parte 
25 de medici din teritoriu, înșeriși la 
cerere și cu avizul direețiiloîi sanitare 
județene. Durata programului e de 4 
săptămîni, cursanții fiind, în acest inter
val, scoși din producție. Ca responsabil 
al lui figurează doctoi-ul Sebastian Nico
lau, expert în cadrul centrului, conferin
țele fiind asigurate de cîțiva dintre ho- 
meopații noștri de elită, între care doc
torii Gheorghe Bungețeanu și Pavel 
Chirilă, farmacista Cezarina Țuchel. La 
sfîrșitul stagiului, găzduit de Institutul 
de expertiză și recuperare a capacității 
de muncă, participant» vor fi supuși 
rigorilor unui colocviu, după trecerea că
ruia vor primi atestări, implicit dreptul 
de a practica fără nici o restricție ho
meopatia. Ajunși aici, să reamintim că 
principiile fundamentale ale acestei prac
tici sînt 3, al similitudinii ( „cui pe cui 
se scoate"), al dozelor infinitezimale, al 
individualizării în terapie. Cel mai im
portant dintre ele, explicat de dictonul 
latin „similia similibus curantur", pre
vede administrarea unei substanțe capa
bile să producă omului sănătos tulbu

rări asemănătoare cu cele acuzate de 
bolnav.

în altă ordine de idei, să notăm că 
Academia de științe medicale, respecta
bil for metodologic, a introdus în pro
grama de cercetare pe 1981, pentru pri
ma oară, o temă inspirată din homeopa
tie, ca o nouă dovadă că, după ani și ani 
de restriște, lucrurile au intrat pe o pis
tă favorabilă. Numai că, rămînînd rea
liști, se cade să privim programul inau
gurat ieri ca pe un prim pas, e drept 
apăsat, pe un drum pe care mai sînt 
destule de făcut. De pildă, există în țară 
o sumedenie de cercuri de specialitate, 
cel mai puternic dintre ele fiind cel din 
Capitală, condus de profesorul Victor 
Săhleanu, la fel de redutabil fiind cel de 
la Călan, animat de doctorul Teodor 
Caba, autorul cărții „Elemente de prac
tică homeopatică", cea dintîi lucrare de 
acest gen din literatura noastră medica
lă. Toate aceste cercuri ar trebui reunite, 
propunem, într-o societate pentru ca e- 
forturile, altfel notabile, să nu se risi
pească, o astfel de sarcină . revenind 
U.S.S.M. care ar trebui să organizeze. 

cît mai urgent, o consfătuire națională a 
medicilor homeopați. Legat de asta, să 
reamintim că, la Haga, funcționează, de 
mai bine de 100 de ani Liga internațio
nală de homeoterapie.

Deși aflată, mai mult ca oricînd, In 
atenția Ministerului Sănătății, farmacia 
homeopată din București, singura din 
țară, nu posedă încă toate remediile so
licitate de pacienti, problema preturilor 
acestora fiind încă în discuție ! Ca să nu 
mai vorbim că practicantii homeopatiei 
simt nevoia unui laborator, în incinta 
căruia să fie preparate leacurile nece
sare tratamentelor, majoritatea acestora 
fiind, la ora de față, aduse din import, 
e drept, la prețuri minime.

Ar mai fi, repetăm, multe de făcut. 
Să salutăm însă acest prim pas, deschi
derea cursului de inițiere, și să sperăm 
că el va fi urmat de altele, menite să 
asigure homeopatiei statutul pe care îl 
merită.

OVIDIU IOANIȚOAIA
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INTELIGENTA ROMÂNEASCĂ ÎN ACȚIUNE

„Activitatea de invenții ml-am început-o 
în facultate, zice Marcel Fita, inginer la 
întreprinderea de mașini-unelte Bacău. 
Primele dosare, două la număr, au fost 
legate de niște motoare cu ardere internă 
și transmisie hidraulică. Am vrut să le 
brevetez, ele s-au tot plimbat prin țară 
pentru a găsi un beneficiar interesat, dar 
se pare că nimeni nu le putea face. Pînă 
la urmă am renunțat, ar fi însemnat să 
plătesc eu taxa de brevetare, deși nimeni 
n-a zis că invențiile n-ar fi bune. Apoi 
am început să lucrez pentru Centrocoop, 
aveam eu un prieten pe acolo în acea 
vreme, care mi-a spus că ar fi nevoie 
de o mașină de recoltat mușețel. Sîntem 
printre puținele țări în care mușețelul 
crește de la sine, necultivat, pe mai toate 
islazurile. „Semănătoarea" s-â arătat in
teresată, a și plătit brevetul, iar eu m-am 
chinuit timp de 4 ani pentru cercetări și 
experimente, am fost cu mașina pe la 
Arad, la Buzău, la Brăila, numai pe banii 
mei, și in cele din urmă am pus-o la 
punct. Are o productivitate de 10 tone 
pe zi, ștergînd complet iarba pe unde 
trece, în vreme ce recoltatul manual pier
de aproape 80 la sută din cultură. Am mai 
făcut și o mașină de recoltat și sortat 
panicule de sorg, tot brevetată, dar nici 
una, nici alta n-au ajuns să fie folosite".

Cu facultatea încheiată, Marcel Fița este 
repartizat la întreprinderea metalurgică 
Bacău, secția turnătorie. Sarcina lui este 
de a asigura întreținerea utilajelor, în 
special pentru partea de acționări hidrau
lice și pneumatice. Aici își începe, prac
tic, stagiatura în uzină. Descoperă cu de
stulă mirare distanța care separă cîteo- 
dată activitatea de cercetare pură de cea 
practică. Studiază liniile de formare-tur- 
nare. Se gîndește să facă un stand pentru 
testări hidraulice și nu uită că directorul 
a rîs vreo trei luni de el, ori de cîte ori 
își amintea de propunerea făcută de tînă- 
rul inginer Fita. După trei luni n-a mai 
rîs, fiindcă Marcel Fita găsise deja o clă
dire abandonată de constructori și își fă
cuse în ea un fel de laborator, care și 
astăzi se află acolo. în septembrie 1977 
devine asistent universitar la Facultatea 
de tehnologie a construcțiilor de mașini, 
disciplina Curs general de mașini. „Aici, 
zice, am început să mă desfășor cu ade
vărat". Face împreună cu alte cadre didac
tice, cu studenții din anii mai mări, mai 
întîi o- instalație hidraulică de acționare 
a robineților tip „fluture", de la sistemele 
de irigații. Este o invenție frumoasă, cu 
circuite hidraulice integrate în placă, re
ducerea gabaritului utilajului, economie de 
metal, siguranță în exploatare. Institutul 
băcăuan a trecut deja la o microproducție, 

circa 30 de bucăți fiind realizate pînă în 
prezent. Urmează apoi instalația hidrau
lică de echilibrare a carcasei port-broșă 
de la mașinile orizontale de frezat și ale
zat, un contract în care întreprinderea de 
mașini-unelte din Bacău este primul inte
resat. O dată intrată în fabricație de serie, 
instalația amintită asigură o economie de 
1,6 tone metal pentru fiecare mașină sau, 
la producția curentă a întreprinderii, circa 
800 tone pe an.

„Formarea prin vidare" sau „proces V", 
cum 1 se mai spune, precizează Marcel 
Fita, nu e în sine o noutate. Ea a fost 
inventată în Japonia prin 1971, însă pro
cedeul pe care îl folosim noi este cu totul 
deosebit, cu elemente certe de noutate. 
Important, în fapt, nu e brevetul, ci pu- 
ținta de a folosi practic un lucru nou. 
Dacă mă țineam de brevetări, puteam de
pune vreo 20—30 de dosare pînă acum, 
de cînd sînt la institut, dar dacă văd că 
nu există un beneficiar interesat renunț, 
trec la altele... Știți probabil cum se pe

Un om foarte ocupat: 
inventatorul Marcel Fita

trec lucrurile într-o turnătorie clasică. 
Se face un model de lemn, cu ajutorul 
căruia se realizează forma de nisip. Apoi 
modelul se scoate, iar nisipul, tratat, 
amestecat cu lianți, devine forma în care 
se toarnă metalul. După solidificare forma 
se dezbate^ iar piesa trece la prelucrări, 
pentru eliminarea adaosurilor. Prin noul 
procedeu folosim nisip curat, rezistența 
mecanică necesară formei realizîndu-se 
prin vidarea ei, adică prin extragerea ae
rului dintre granulele de nisip. Practic, in 
lipsa aerului, nisipul se face ca o piatră, 
susținînd perfect metalul topit. După soli
dificare nu avem decit de deconectat in
stalația de vid, iar nisipul curge lăsînd 
piesa curată și lucioasă ca o oglindă".

Avantajele metodei: a) se poate copia 
orice detaliu la turnare'; b) îmbunătăți
rea condițiilor de muncă în topitorii (prin 
eliminarea noxelor de la lianți, a gazelor 
de uscare etc.) ; c) eliminarea din procesul 
de formare a unor operații grele cum ar 
fi prepararea amestecului, dezbaterea for
melor, curățirea pieselor ; d) necesitatea 
unor prelucrări foarte reduse după tur
nare ; e) creșterea productivității cu 30—40 
la sută în general, iar pentru turnarea in

dividuală de peste 5 ori ; f) reducerea 
grosimii pereților piesei, așa-numitele gro
simi tehnologice, cu 50 la sută (prin mic
șorarea adaosurilor de turnare) ; g) în 
acest fel, reducerea consumului de metal 
pînă la jumătate, la anumite piese, față 
de turnarea clasică ; h) micșorarea prețu
lui de cost la piesele turnate cu circa 
20—30 la sută ; i) reducerea consumului 
energetic cu 30—40 la sută ; j) posibilita
tea reutilizării nisipului de turnătorie fără 
tratament special între cicluri (în proce
deul clasic adeseori nisipul se aruncă în 
totalitate, iar el a devenit de acum o pro
blemă, fiind adus de la mari distanțe, 
tratat, îmbogățit cu lianți de import, 
apoi... aruncat !) ; k) creșterea fluidității 
metalului topit, prin absorbire în vid, iar, 
ca rezultat, posibilitatea obținerii unor 
piese cu pereți foarte subțiri și suprafețe 
mari ; 1) posibilități ușoare de recupe
rare a căldurii(„nu mai avem voie să vor
bim despre răcirea nisipului, zicea Marcel 
Fita, ci doar despre recuperarea căldurii, 

care se poate face foarte ușor") ; m) tur
narea pieselor din orice metal, într-o 
gamă pornind de la cele mai mici, pînă 
la cele de 10 tone.

Dezavantajele ei : nici unul, exceptînd 
problema procurării foliei de etil-vinil-a- 
cetat, necesară asigurării vidului, o pro
blemă luată acum în cercetare de insti
tutele de specialitate din ramura chimică. 
Vidul în sine nu e chiar vid — este mai 
mult o depresiune de 300—500 mm coloană 
de mercur (față de 760 mm, cît este pre
siunea atmosferică), ușor de realizat cu 
instalații existente în țară.

Căsătorit, doi copii, Marcel Fita este 
departe de a fi un om lipsit de ocupație. 
Cel mult dimpotrivă, de dimineață și pînă 
noaptea, uneori și noaptea, lucrează, stu
diază, muncește efectiv la invențiile sale, 
sau... se gîndește. Ideile Iui, deloc puți
ne, sînt parcă tot mai îndrăznețe, așa cum 
a și 'cea despre folosirea energiei solare, 
care vrea să răstoarne tot ce s-a făcut 
pînă acum. Asta e o idee nouă, nu s-a 
zbătut deocamdată decît în capul lui, dar 
care, cunoscîndu-1 de acum bine, sîntem 
siguri că va prinde viață nu peste multă 
vreme. Nu-i place că tot peretele de sud 

al unei clădiri care încearcă să prindă 
energia soarelui e de obicei lipsit de fe
restre, deci fără lumină în interior. El 
vede o clădire cu pereți de sticlă, în care 
lumina pătrunde direct in interior, iar 
cind e soare puternic o instalație declan
șează automat recuperarea energiei solare. 
Alte amănunte, desigur, nu ne dă. Un 
timp va fi însă foarte ocupat cu punerea 
pe picioare a stației-pilot pentru turnarea 
prin vidare, pentru realizarea căreia spe
cialiștilor băcăuani li s-a acordat numai 
un an de zile. „Practic, zice, din ce avem 
noi aici rezultă o adevărată linie de tur
nare, o instalație în care operațiunile de 
formare, poate chiar și cele de turnare, se 
vor face automat, mult mai simplu decit 
la o turnare clasică. Directorul între
prinderii de mașini-unelte, tovarășul Va- 
sile Gogu, este un om minunat, foarte 
receptiv față de tehnica nouă și nu văd 
ce ne-ar putea împiedica șă realizăm lu
cruri frumoase !“

în fața tovarășului Nicolae Ceaușescu 
— în timpul recentei vizite de lucru în 
județul Bacău — cu o rapiditate demnă 
de invidiat, Marcel Fita și colaboratorii 
săi au turnat o placă de aluminiu, asigu- 
rînd formarea prin vidare. Se vedea lim
pede că nu este vorba decît de o insta
lație improvizată, meșteșugărească am pu
tea spune, dar lucrurile au mers foarte 
bine și, în cîteva minute, după ce au arun
cat o găleată de apă deasupra pentru ră
cire, inginerul și studenții lui i-au putut 
prezenta secretarului general al partidu
lui o placă perfect turnată, albă și stră
lucitoare, avînd desenate în relief litere 
de-o șchioapă care alcătuiau cuvintele 
CEAUȘESCU—PACE. Impresia a fost 
dintre cele mai bune, de unde și hotă- 
rîrile care s-au luat pe loc.

Omul acesta de numai 33 de ani, Mar
cel Fita pe numele său, venit dintr-o co
mună fără cea mai mică tradiție, teh
nică sau din oricare alt domeniu, expri
mă fără îndoială, mai limpede decît el 
însuși și-o poate imagina, șansa pe care 
tinerii născuți acum 33 de ani au căpă
tat-o la un moment dat și au primit-o- ca 
pe cel mai normal lucru din lume. Șansa 
asta, astăzi, pare atît de normală ca ae
rul pe care îl respirăm. Ce s-ar fi putut 
întîmpla, în alte condiții istorice, cu un 
tînăr ca Marcel Fita său ca atîția alții, 
limitați la obscurantismul și incultura sa
tului românesc de ieri, nu ne e greu să 
ne imaginăm. Ce se întîmpla. astăzi cu 
un Marcel Fita, ca și cu alții, putem să 
vedem cu ochii noștri, să admirăm, să 
scriem chiar. Uneori, fără a fi nevoie de 
vorbe mari.

DUMITRU GRAUR

Cuvîntările secretarului general al 
P.C.R., tovarășul Nicolae Ceaușescu, de 
la recentele consfătuiri de lucru cu ca
drele din zootehnie și din sistemul co
operatist și al consiliilor populare, au 
adus noi orientări pentru activitatea ce
lor două sectoare importante ale econo
miei naționale, menite să impulsioneze o 
mai eficientă organizare a muncii, utili
zarea rațională a forței de muncă și re
ducerea timpilor neproductivi, folosirea 
unor materii prime locale s.a„ în scopul 
unic al sporirii producției și implicit 
al bunăstării tuturor categoriilor de reali
zatori ai bunurilor materiale.

In domeniul zootehniei s-a accentuat 
în mod deosebit asupra îmbinării celor 
mai noi cuceriri ale științei și tehnicii 
eu bogata tradiție existentă în țara noas
tră, a necesității ca crescătorii de animale 
să-și cunoască meseria și să iubească 
animalele. S-a pus problema asigurării 
bazei furajere, creșterii natalității și 
efectivelor, realizării construcțiilor pen
tru adăpostirea animalelor ș.a. De ase
menea s-a precizat rolul important al 
învățămîntului și al cercetării științifice 
care trebuie să-și sporească eforturile 
pentru ameliorarea raselor de animale 
autohtone, românești, adaptate condițiilor 
climatice ale țării noastre.

în domeniul muncii producției indus
triale, s-a precizat că aceasta nu este o 
ramură minoră ci majoră, cu un rol so
cial deosebit, plurivalent, în ocuparea 
forței de muncă a țării, indicîndu-se dez
voltarea acelor activități care nu se pot 
realiza rentabil în marea industrie. Pon
derea producției mici va trebui să ajun
gă la 18—20 la sută, adică o triplare față 
de situația actuală.

Secretarul general al partidului a acor
dat o importanță deosebită micii pro
ducții cu munca Ia domiciliu, care tre
buie să devină un larg sistem de anga
jare a maselor la producția de bunuri 
materiale, accentuîndu-se în mod deosebit 
rolul său social.

Ca dealtfel pentru toate localitățile 
țării și pentru satele de la munte, pen
tru creșterea animalelor în aceste regiuni 
cu condiții naturale mai vitrege se des
chid noi și deosebit de importante, esen
țiale, perspective de dezvoltare.

Deosebirile dictate de diversitatea fac
torilor naturali și a experiențelor în 
creșterea animalelor creează aici o pro
blematică aparte, devenind o chestiune 
de larg interes găsirea nu a unor soluții 
oarecare ci a celor mai bune soluții de 
la început, care să asigure o funcționare 
utilă, reglativă și completativă între zoo
tehnia montană și microindustrie.

Devine justificat să se nască întrebarea 
dacă ar putea exista vreo deosebire în
tre efectele probabile ale microindustria- 
lizării satului de cîmpie și a celui de 
munte, iar dacă da, cu ce cauzalitate și 
cum se conturează aceste deosebiri 1

— în satul de cîmpie sau deal prezența 
unei unități de producție (fabrică, ate

lier) va constitui necondiționat un avan
taj prin micșorarea distanțelor față de 
locul de muncă și crearea astfel a unor 
timpi disponibili și utilizabili în favoarea 
agriculturii, legumiculturii sau zootehniei, 
deci și a sporirii veniturilor, la care se 
adaugă și alte efecte favorabile pe plan 
social.

Mecanizarea principalelor lucrări agri
cole și tehnologiile complexelor și a fer
melor zootehnice mari ca și concentra
rea locuințelor și anexelor în vetre de 
sat cu perimetre restrînse, tipice, favori
zează o anumită formă de existență 
umană și un anumit mod de producție, 
cu deosebiri adeseori radicale față de 
formele de existență și de producție pro
prii satului de munte.

Căutarea unei formule optime rapor
tată la realitățile actuale și aservită sco
pului zootehnic implică, în mod necesar, 
elementul îmbinativ, zoo-microindustrial, 
presupunînd tratarea microindustriei lo
cale — în formare — ca adjuvant de cea

Car pa fi 2000

MICROINDUSTRIALIZAREA - 0 ESENȚĂ 
A DEZVOLTĂRII ZOOTEHNIEI MONTANE

mai mare importanță a zootehniei mon
tane, într-un sistem precis de condițio
nări reciproce.

într-o fază a edificărilor în abordarea 
unei formule de perspectivă pentru mun-T 
tele românesc este nevoie de analize te
meinice, exacte, care să țină cont de un 
număr cît mai mare de aspecte econo- 
mico-sociale ce caracterizează existența 
umană în spațiile montane și care într-un 
număr mare de țări sînt considerate 
„zone defavorizate" și se bucură de con
diții speciale de sprijinire.

în acest context ne-am propus să re
luăm cîteva repere ce dau personalitate 
zonelor montane din țara noastră șl care 
este strict necesar să se găsească Ia baza 
oricărei forme de a gîndi despre un pro
ces evolutiv în aceste regiuni :

— Deosebiri după condiții naturale : In 
munții Carpați există zone și microzone 
cu climat rece și umed sau dimpotrivă 
zone eu climat mai călduros și uscat. 
Există zone expuse unor curenti puter
nici, reci, precum și cîteva zone cu climă 
blîndă. Există regiuni împădurite, unele 
cu conifere, altele cu foioase sau ames
tecuri, precum și zone erodate, cu vege
tație lemnoasă puțină, sau pietroase.

Privitor la gradul de inerbare acesta 
este strict dependent de factorii natu- 

răii, existînd zone cu vegetație erbacee 
luxuriantă sau zone cu vegetație furajeră 
sărăcăcioasă, iar în cadrul unei aceleiași 
microzone producțiile variază — uneori 
considerabil — după expunerea față de 
soare, tipul de sol, altitudine ș.a., cu deo
sebiri foarte mari între producțiile tere
nurilor plane și ale pantelor înclinate.

Unele zone sînt pretabile unei micro- 
agriculturi cerealiere, altele nu. Există 
înclinații ale pantelor foarte accentuate, 
mijlocii, obcine, precum și o suprafață 
mai restrînsă de poieni. Solurile sînt în 
general acide, cu mari variații locale, cu 
deosebiri de microstructură și implicit de 
structură a speciilor de plante furajere, 
grosimea stratului productiv fiind însă în 
general mică și producțiile dependente 
strict de adaosul anual de îngrășăminte 
naturale.

Deosebiri după preponderența speciilor 
de animale : Unele regiuni sînt crescă
toare de bovine, altele de ovine, existînd 
și îmbinări după condițiile locale. Există 

zone în care creșterea porcului poate fi 
și rentabilă (făgete, stejărișe), ca și zone 
lipsite de resurse de hrană specifice spe
ciei porcine.

După preocupările meșteșugărești: une
le microzone și chiar zone au tradiție 
meșteșugărească și manualitate formată 
într-un anumit sens. In alte regiuni ast
fel de stări sînt slab exprimate. Unele 
localități sau grupe de sate sînt mari 
producătoare de obiecte de artizanat, al
tele sînt canalizate spre activități în do
meniul mineritului și forestieritului etc.

De cea mai mare importanță devine 
luarea în analiză a gradului de împrăș- 
tiere și izolare a gospodăriilor crescăto
rilor de animale din zona de munte, din 
acest punct de vedere existînd o scalari- 
zare de situații : sate cu vetre adunate 
(tip Poiana Sibiului, Jina ș.a.) și munți 
proprii nelocuiți, sate cu grad mediu de 
imprăștiere a gospodăriilor, cu vetre 
zootehnice largi (tip munții Bucovinei) și 
sate cu gospodării răspîndite și stări de 
izolare accentuate (tip Munții Apuseni).

Legat de condițiile naturale și econo- 
mico-soclale mai pot fi luate în conside
rare : rețeaua de drumuri, patul hidric, 
tipul de vegetație furajeră, valoarea pei
sagistică — și de aici perspectiva turis
tică —, precum și încă multe alte aspecte 

care împreună dau individualitate fiecă
rei zone și microzone carpatice în parte.

Așadar, criterii multiple, datorate în 
primul rînd unor factori naturali perma
nenti și experiențelor tradiționale diver
sificate și legate direct de condițiile lo
cale, fapt ce stabilizează o concluzie lim
pede : în Carpați există o mare deose
bire de situații economico-soeiale de
terminate în primul rînd de condițiile 
naturale — imuabile —, iar soluțiile nu 
pot fi uniformizate decît cu riscul unor 
inevitabile afectări.

în analiza problematicii montane intră 
și aspectul general-valabil al deosebi
rilor pe categorii de crescători de ani
male, în orice sat de munțe existînd in 
fapt trei stări diferențiate : crescători de , 
animale așa-zis profesioniști, care dispun 
de o bază materială proprie în măsură 
sâ poată asigura reproducerea simplă a 
forței de muncă (în condiții de efort spo
rit, cauzat de factorii naturali) ; crescă
tori de animale cu o bază materială mij
locie, și care spre a-și asigura existența 
lor și a familiilor proprii • prestează mun
că retribuită în proporții lifnitate (munci
tori sezonieri în forestlerit, minerit, ca
riere ș.a.) și, în fine, categoria în fapt 
cea mai numeroasă a țăranilor-muncitori 
care dețin o mică gospodărie iar baza de 
existență o reprezintă încadrarea ca mun
citori permanenți în activitățile indus
triale ș.a.

Vom porni de la premisa logică a ne
cesității existenței în continuare și si
multană a tuturor acestor categorii prin
cipale de locuitori activi ai satului mon
tan, care chiar atunci cînd dețin o bază 
materială zooagricolă slabă nu sînt totuși 
doar consumatori ci și producători ai 
principalelor alimente de calitatea nece
sară unor eforturi fizice sporite impuse 
de profilul muncii în minerit, cariere, 
forestierit ș.a. (lapte, carne, ouă, legu
me ș.a.).

Dealtfel este semnificativ faptul că 
unele fenomene de slăbire a zootehniei 
montane nu se înregistrează în cadrul 
gospodăriilor mici, ci în gospodăriile cres
cătorilor de animale „profesioniști" și 
mijlocii, de unde și firescul necesității 
de intervenire mai întîi acolo unde ur
gența este mai mare.

Desigur că dezvoltarea meșteșugurilor 
și a activităților artizanale reprezintă nu 
doar o necesitate ci și un mod de îmbu
nătățire a nivelului de trai, de fixare a 
unei părți din forța de muncă în locali
tatea de origine și implicit la creșterea 
animalelor.

Totuși nevoia de meseriași pentru de
servire are limite, un sat de munte nece- 
sitînd un npmăr relativ restrîns de tim- 
piari, dulgheri, zidari, fierari, mecanici, 
etc., aspect ce vizează și artizanatul, cel 
puțin atunci cînd privește obiecte deco
rative.

(Va urma)

Dr. RADU REY H

1 ANUL XXIX - Nr. 42 (1 323) - 16 octombrie 1980 Flacăra pagina 9



ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

Scrisori de la cititori

Moisei
Sînt un cititor permanent al revistei 

„Flacăra" și urmăresc cu mult interes tot 
ce se serie în publicația dv. Vă admir 
pentru curajul și modul cinstit cum știți 
•ă prezentați lucrurile și vă felicit pentru 
convingerile dv. de buni români și pa- 
trioți înfocați. De fapt aceste rînduri vă 
Sînt adresate nu pentru a vă aduce elo
gii ci ca să-mi manifest nemulțumirea 
țață de unele lucruri bizare care se mai 
petrec la noi in țară, fără ea cineva să ia 
atitudine.

într-un număr trecut ați publicat im
presiile și aprecierile dv. asupra Vienei 
cu referire specială la Palatul „Belvede
re", clădire de tristă amintire pentru noi 
românii, acolo unde în 1940 casapii Euro
pei au săvirșit linul dintre cele mai bar
bare acte de mutilare a țării noastre.

Generația mea a plătit un greu tribut 
pentru recucerirea Ardealului. Dintr-o 
promoție de 429 ofițeri activi de infan
terie ai anului 1942, peste 200 au căzut la 
datorie, în floarea vîrstei, iar restul am 
rămas schilodiți pe toată viața, ciopîrțiți 
de gloanțele dușmane. Noi nu putem uita 
și nu putem ierta celor care sînt dispuși 
să uite sacrificiile noastre 1

In inima Clujului, sus pe Cetă- 
țuie, a fost clădit un frumos hotel, pe 
care edilii urbei s-au grăbit să-l boteze 
„Belvedere".

Adevărat este că din punct de vedere 
arhitectonic termenul definește „o con
strucție în formă de pavilion ridicată pe 
o înălțime de teren... care permite o pri
vire largă asupra împrejurimilor" (Die- • 
ționarul enciclopedic român — 1962, Voi. 
I, pg. 335), dar tot atît de adevărat este 
că la Viena se află un palat, tot „Belve
dere" îl cheamă, în care s-a consumat 
una dintre cele mai dureroase scene ale 
neamului nostru.

Oare nașii hotelului „Belvedere" de pe 
Cetățuia n-au putut găsi un nume româ
nesc potrivit cu poziția și frumusețea 
clădirii, ca să nu mai fim obligați să îm
prumutăm altele străine de sufletele 
noastre 7

Mi-aș permite să le sugerez cîteva 
nume pur românești, care cred eu că ar 
merita să fie pomenite tot așa de bine și la 
Praga, Budapesta, Viena și, de ce nu, 
chiar și la Londra, Paris etc. în acest 
sens cred că numele „Sergent Popescu 
Nicolae", „Caporal Osman Petre", ambii 
împușcați de naziști la 18 septembrie 
1944, ora 7,30 — în timpul atacului de la 
Oarba de Mureș ; sau „Sergentul Puchin 
Petru" omorît de naziști la 22 octombrie 
1944, ora 14,00 lîngă Socond ; sau „Lt. 
col. Brădățeanu Vasile" omorît de na
ziști pe 7 octombrie 1944 ora 19,30 — în 
timpul luptelor de la Iernut ; sau „Lt. 
col. Ionescu Paul" ucis de naziști pe ziua 
de 13 februarie 1945, ora 12,45, la cuceri
rea muntelui Bistra din Cehoslovacia ; 
sau „Caporal Mihai Ion" împușcat de 
fasciști pe ziua de 5 decembrie 1944, orele 
13.15 la atacul cetății Torna (Cehoslova
cia) etc., ar putea foarte bine să dea nu
mele hotelului de pe Cetățuia Clujului. 
Toți acești martiri ai țării noastre, ostași 
din Regimentul 115 Infanterie, la fel ea 
și toți cei peste 100 000 de ostași români 
au căzut cu arma-n mînă pentru ca nici
odată în palatele de teapa celui „Belve
dere" nimeni să nu mai aibă nerușinarea 
să decidă soarta țărilor, după bunul plac.

Dacă totuși distinșilor edili aceste nume 
M se par poate prea lungi, le propun altele 
mai scurte : „Decebal", „Baba Novac", 
„Gelu", „Glad", „Horia" etc., figuți le
gendare ale neamului nostru, uciși pentru 
dreapta Jor credință.

Indiferent de motivele pentru care ho
telul de pe Cetățuia a fost poreâlit „Bel
vedere", eu, ca mutilat din războiul anti
fascist, și în numele tuturor celor care 
ne-am jertfit pentru, reîntregirea țării, 
cer să 1 se schimbe numele cu unul româ
nesc și anume „MOISEI".

Dr. MIRCEA ALBOIU Q

Opinie și implicare
— Cine sînteți dumneavoastră, stimată 

tovarășă Anicuța Panciu ?
— Sînt un om muncitor, activist din 

anul 1949 în organizațiile de tineret, sin
dicat și partid. Trebuie să amintesc că o 
perioadă deosebită în viața mea o repre
zintă cei 15 ani de istorie nouă a țării, 
timp în care s-a pus un accent deosebit 
pe atragerea femeilor în producție, pe 
integrarea profesională și promovarea lor 
în diferite domenii de activitate. Eu am 
fost aleasă secretar județean de partid cu 
problemele sociale, din august 1977 și 
vicepreședintă a consiliului popular ju
dețean. Sînt de asemenea președinta 
Frontului Democrației și Unității Socia
liste din județul Prahova.

— Cum se face simțită activitatea or
ganizațiilor F.D.U.S. în satele prahovene 1

— Deși nu s-a împlinit anul de cînd a 
fost creat cadrul organizatoric, roadele 
nu au întîrziat să apară. Comunele sînt 
mai frumoase. S-au plantat flori pe 
șosele, a fost identificat fiecare metru de 
pămint nefolosit și repartizat familiilor 
care au dorit să-l cultive cu ceea ce este 
specific zonei. Un exemplu, printre altele, 
îl oferă Valea Doftanei, o comună 
bogată, cu oameni harnici care iubesc 
florile și îngrijesc animalele, crescători 
de vite și muncitori în industrie.

Valea Doftanei este o localitate cu 7 000 
de locuitori, al căror ridicat nivel de trai 
poate fi ilustrat cu cîteva date: 50 km 
rețea electrici, 25 km conducte de aduc- 
țiune pentru apă potabilă practic în
treaga comună are apă curentă în casă, 
1 009 televizoare, 100 de autoturisme pro
prietate personală, 120 abonați telefonici ; 
în viitorul apropiat prin construirea unui 
nou local PTTR, alte 600 posturi vor fi 
conectate la rețeaua automată. Fiecare 
gospodărie crește animale, cite o vacă, 
porci și oi, astfel incit în total zestrea 
de animale a comunei este de 12 000 ovi
ne. 3 500 taurine și 2 200 porcine.

— Și hu ne oprim doar aici, comple
tează tovarășa Elena Popa, președinta 
consiliului comunal al F.D.U.S. Urmează 
să se construiască în Valea Doftanei o 
sală de sport și o sală de festivități, 
ambele din inițiativa organizației din 
comună, prin contribuția bănească a lo
calnicilor, peste un milion de lei. De ase
menea, se vor termina cele trei blocuri 
cu spații comerciale la parter, pentru cei 
care lucrează în comună și nu sînt de

A fost șofer profesionist doar o lună!
Cu destulă greutate a ajuns I.M. în po

sesia permisului de conducere auto. După 
ce a terminat cursurile de calificare pe 
lîngă întreprinderea de transporturi Rovi- 
nari — Gorj în toamna anului 1979, a sus
ținut trei examene nereușind să devină șo
fer. Abia în august 1980, în urma unui nou 
examen a primit dreptul să conducă auto
vehicule grele. Timp de o lună, de la data 
primirii permisului de conducere, i s-a în
credințat pilotarea unor mașini în incinta 
șantierului, așa cum e firesc să se proce
deze cu „șoferii boboci".

— Măi Emile — i se adresează în di
mineața zilei de 20 septembrie 1980 I.M 
unui coleg al său —, n-ai vrea să-ți conduc 
eu autobasculanta în timp ce tu ești în 
concediu ?'

— Eu sînt de acord, dar cu șefii cum te 
descurci 7

— Asta mă privește pe mine. Chiar azi 
voi obține foaia de parcurs pe numele 
meu.

Șoferul titular a făcut un semn- aproba
tiv cu capul, s-a întors și și-a văzut de 
treabă.

Știind că va obține aprobarea să plece 
In cursă cu autobasculanta colegului său, 
I.M. s-a apucat cu febrilitate să-i reme
dieze unele defecțiuni vizibile. în jurul 
orei 13,00, el primește de la impiegatul de 
mișcare semnalul „liber" și o foaie de 
parcurs, curios, completată atît pe nu
mele șoferului titular, E.S., cît și pe cel 
al „înlocuitorului" I.M. 

aid : medici, învățători, profesori. Blocu
rile sînt realizate integral de oamenii din 
comună, dulgheri, zugravi.

— Și pentru că tot vorbim de realizări, 
să vă arătăm realizarea cu care organi
zația democrației și unității socialiste din 
Valea Doftanei se mîndrește, și pe bună 
dreptate, ne spune Gheorghe Clinici, 
secretar adjunct al comitetului comunal 
de partid. E vorba de inițiativa constru
irii unui parc, în apropierea blocurilor 
de care vorbeam mai înainte. Veți în
treba ; ce ne-a trebuit paie, cînd pădu
rile încep la un kilometru mai sus ? în 
primul rînd ne-am gîndit la verdeața 
adusă chiar lîngă fereastra omului. Apoi 
ne-am gîndit că recuperăm o porțiune 
din albia aridă a rîului. Parcul ocupă 
acum o suprafață de 10 000 mp în locul 
bolovanilor. și al nisipului aluvionar. Cum 
l-am realizat 7 Nu chiar așa de simplu. 
Fiecare cărăuș a adus pămint fertil din 
zonă provenit fie din fundații, fie din 
săpături, și l-a așezat peste pietrișul și 
nisipul dintr-o fostă albie a rîului. După 
aceea, s-a cărat gunoi de grajd, apoi am 
făcut rost de puieți; o parte de la pepi
niera forestieră Beizadele, alții, de pe 
aici, de prin părțile locului. Avem astfel 
un parc cu mesteceni, castani, paltini de 
munte, anini, sălcii pletoase, arbuști și 
plante ornamentale. Ne-am obișnuit să 
rezolvăm singuri treburile comunei, nu 
așteptăm să vină alții. Sînt aproape 600 
membri în O.D.U.S., a cărui președintă 
este medicul pediatru Constantina Marin. 
Cu ajutorul lor, al tuturor locuitorilor 
comunei, al primarului, am reușit multe 
și avem de gînd să nu ne oprim aici. Ne 
spune în continuare Anicuța Panciu. Este 
o mare bucurie să simți implicarea totală 
a oamenilor în treburile colectivității, 
atît cu inițiative, cu idei, dar și cu fapte.

— Spuneți-mi, stimată Anicuța Panciu, 
stați mult în birou 7

— în fiecare dimineață, cine mă caută, 
mă găsește pînă la ora 8,30 în birou, 
restul zilei sînt pretutindeni unde este 
nevoie de mine. Cîțeodată mă apucă 
seara pe teren, așa cum cred că o să se 
întimple și acum. Trebuie să mă întîlnesc 
cu activul O.D.U.S. pe teren, fie că e 
vorba de Văleni, Mizil, Valea Călugă
rească, Mîneeiu .sau Ploiești. Acum intrăm 
în Comarnic.

Orașul numără 17 organizații ale de
mocrației și unității socialiste in între-

Văzînd „inovația" impiegatului, I. M, are 
totuși un moment de îndoială. „Măi, neni
cule, n-o să am greutăți /-u țidula asta ?“, 
îl întreabă el pe omul care îi dăduse liber.

„Dă-i drumul șl lasă întrebările". Așa a 
și făcut. Nerăbdător, a pus în funcțiune 
motorul, autobasculanta stîrnind nori de 
praf la ieșirea din incinta șantierului.

Șoferul nu era prea sigur pe mașina ce 
o conducea. Nu cunoștea cum va reac
ționa la manevrarea comenzilor și nici 
măcar nu știa cu precizie unde se află 
diversele pîrghii, butoane și aparate de 
control. Nu condusese niciodată o aseme
nea „uzină" în afara șantierului. Nimeni 
nu-1 instruise asupra particularităților 
acestui tip de autovehicul, nimeni nu ve
rificase tehnic mașina la plecare în cursă.

Șoferul reușește totuși să ajungă cu bine 
la mina Albeni.

Parcurgerea acestei distanțe, deși rela
tiv scurtă, i-a mai dat puțin curaj și în
credere conducătorului auto. Curios să 
vadă ce poate da motorul (știa de la co
legii lui cu mai multă experiență, că 
acest tip de mașină fuge de rupe pămîn- 
tul), de îndată ce intra pe o porțiune de 
șosea dreaptă, apăsa tot mai puternic pe 
accelerație. Aveau dreptate colegii, auto
basculanta fugea, nu glumă.

In timp ce se întorcea de la mina Al
beni, pilotul observă la un moment dat in 
fața sa o autodubă I.T.A. destinată pen
tru transportul de persoane, care redu- 

prinderî, cartiere și instituții, din acestea 
14 sînt conduse de femei. O sarcină mal 
grea revine organizațiilor de cartier.

— Aici, ne spune tovarășa Rodie® 
Neagoe, membră în consiliul județean al 
F.D.U.S., rpembrii organizațiilor participă 
la curățatul izlazurilor, la mărirea efecti
vului de animale, încheierea de contracte 
și onorarea lor. Aș vrea să amintesc o 
acțiune mai puțin obișnuită a organiza
ției din cartierul Poiana. Despre ce este 
vorba 7 S-a produs acolo o alunecare de 
teren, un deal s-a rupt și a pornit-o la 
vale într-A noapte. Alunecarea punea în 
primejdie nouă gospodării ale cetățeni
lor. Organizația a intrat imediat în aler
tă. S-au săpat întîi șanțuri pentru diri
jarea apei în altă direcție și s-a preve
nit inundația. Concomitent cu aceasta 
s-au ridicat ziduri de sprijin, salvîndu-se 
în acest fel cele nouă case amenințate. 
S-a muncit timp de două săptămîni, zi 
și noapte. După deblocarea pămîntului 
s-a trecut la construirea unui pod lung 
de 18 metri, un pod de trecere care face 
legătura între două străzi, legate înainte 
de o altă stradă care în urma alunecării 
a dispărut parțial. Podul redă practic 
circulației întreaga stradă. Se cuvine să 
pomenesc . numele lui Ion Terecoasă, 
Constantin Drăcea și Ion Bulei, toți 
membri ai O.D.U.S. care i-au organizat 
și antrenat pe toți cetățenii din car
tierul Poiana la înlăturarea pericolului. 
Asta cu ajutorul primăriei, bineînțeles, 
care a trimis materiale pe care le-a 
transportat la fața locului.

Am avut sentimentul în timpnl acestui 
periplu prahovean că fiecare loc poartă 
pecetea faptelor. Dar Frontul Democrației 
și Unității Socialiste înseamnă mai mult 
decît atît, decît am putut surprinde în
tr-un simplu reportaj.

— Stimată tovarășă Panciu, după o 
experiență de aproape un an în funcția 
de președintă pe județ a F.D.U.S. ee 
sentimente încercați ?

— De mulțumire sufletească. îți dai 
seama că masa imensă a oamenilor, bine 
mobilizată, orientată și canalizată către 
țeluri nobile, constituie o forță inepuiza
bilă a societății. Faptul că oamenii con
tinuă să se înscrie în organizațiile noas
tre înseamnă că au încredere în noi, că 
doresc să fie consultați, să li se ceară 
părerea, să afle, să spună.

GEORGE CUȘNARENCU H

sese mult viteza pentru a acorda priori
tate unui alt autovehicul.

„E uscat pe jos, așa că reușesc să opresc 
în spatele autodubei", a gîndit șoferul. 
Apasă pe, pedala de frînă cu putere, dar 
în zadar. ' Aceasta se duce pînă la fund 
fără ca autobasculanta să-și încetinească 
cîtuși de puțin mersul. Ea lovește violent 
autoduba, expediind-o peste un grup de 
pietoni. Doi dintre aceștia, O. V. și T. S„ 
pensionari mineri, sînt izbiți și proiectați 
pe asfalt la cîțiva metri în fața mașinii. 
Apoi, după cîteva fracțiuni de secundă, 
roțile autodubei puse în mișcare de șocul 
puternic primit din spate, trece peste tru
purile celor doi pietoni care decedează 
pe loc. Doi șoferi iresponsabili, un impie
gat care în mod abuziv își depășește 
competențe și dă ilegal o aprobare, un 
șef de coloană și unul de autobază care 
nu-și îndeplinesc atribuțiile și patro
nează indisciplina trimit în mormînt doi 
oameni complet nevinovați.

La orice loc de producție disciplina con
stituie unul din factorii de bază care asi
gură nu numai desfășurarea normală a 
muncii, ci și succesul ei. în transporturi 
însă orice fisură în domeniul disciplinei 
poate avea urmări dintre cele mai grave, 
așa cum s-a văzut și în acest caz.

I. M„ șofer cu vechime de... o lună, 
va compărea în fața instanței, pentru vina 
de a fi omorît din culpă doi oameni.

In afară de atitudinea total lipsită de 
răspundere a șoferului, o mare vină pen
tru acest - grav accident îl au factorii de 
răspundere de la întreprinderea de tran
sport Rovinari.

Colonel VICTOR BEDA ■

Cînd cinstea și prestigiul sînt scoase la. mezat
Nevenindu-l, probabil, nici lui să crea

dă că se află intr-o postură atît de pe
nibilă — stare de arest preventiv — in
ginerul Gheorghe Diaconescu, fostul șef 
al fermei „Măgura" de la I.A.S. Corabia, 
Încerca uneori să se trezească din coșma
rul unei disperări reale, izbucnind fie vio- 
lent-amenințător,' fie mai potolit, aproape 
derutant.

„Am să vă reclam, să știți 1 O să dați 
•ocoteală pentru această jignire !...

Nu, zău, chiar credeți că am fost în 
•tare să comit asemenea fapte 7! “

„La drept vorbind — l-a replicat ofi
țerul D.T. de la serviciul economic al Mi
liției județului Dolj — și nouă ne-a fost 
foarte greu să ne împăcăm cu gîndul că 
ați fost în stare...

Avînd în vedere pregătirea, situația 
onorabilă, încrederea de care v-ați bucu
rat, nu ne-am fi așteptat..."

într-adevăr, afirmația lui Marin Stancu 
din Dăbuleni, față de șeful postului de 
miliție că pentru două căruțe de porumb 
aduse acasă de pe tarlaua fermei Măgura 
ar fi dat 2 000 lei inginerului Diaconescu 

r
a fost privită cu îndoială de la bun 
început.

„Cum îți permiți să-1 calomniezi pe șe
ful fermei 7 a întrebat indignat subofițe
rul. Ia seama la ce vorbești, pentru că a- 
runeînd asemenea vorbe nu scapi de răs
pundere".

Dar M.S. a susținut în continuare, ver
bal și în scris, că a dat șefului de fermă 
2 000 lei și că mai cunoaște și alte per
soane care au luat porumb de la fermă, 
plătind inginerului Diaconescu sau omu
lui său de încredere — Vasile Cristuinea 
— primitor-distribuitor de materiale în 
cadrul fermei Măgura.

Și spre surprinderea ofițerilor de mili
ție sosiți la fața locului pentru a dezlega 
„misterul" celor 9 căruțe cu porumb furat 
de la ferma Măgura, toate celelalte 8 
persoane au declarat cu lux de amănun
te cum și unde s-au înțeles cu inginerul 
Diaconescu asupra locului și timpului 
propice pentru încărcarea căruțelor cu 
porumb, cît li s-a pretins și cît a plătit 
fiecare — de la 350 la 1 000 lei căruța ; 
cum i s-a spus paznicului C.M. Oprea, de 

către vasne cristuinea să plece de lîngă 
grămada de porumb și să supravegheze 
combinele „Gloria", care staționau ceva 
mai încolo, în timp ce la adăpostul în
tunericului cele 8 căruțe erau încărcate 
concomitent cu porumbul recoltat de-a 
gata prin truda oamenilor muncii de pe 
combinele amintite.

Și totuși, ofițerilor de miliție nu le Ve
nea să creadă că omul vizat in declarații, 
șeful fermei, scosese astfel cinstea și 
prestigiul la mezat.

„Nu cumva cei care au luat porumbul 
îi poartă mai de mult vreo ranchiună in
ginerului 7“ — se întrebau cei chemați să 
afle adevărul. „Ne-ați prins, recunosc, nu 
mai am ce face — avea să declare la rîn- 
dul său Vasile Cristuinea, omul de în
credere al șefului de fermă. Banii pri
miți pe porumb i-am împărțit amîndoi 
(Vasile Cristuinea și inginerul Gheorghe 
Diaconescu — n.n.) chiar în seara aceea, 
în timp ce mergeam cu mașina personală 
către sediul fermei.,."

„Eu mi-am dat seama că ceva nu este 
în regulă cînd au venit ăia noaptea cu 
căruțele și au început să încarce — avea 
să declare paznicul C.M. Oprea. Am și 
strigat la ei să plece de lingă grămada 
de porumb. Dar Vasile mî-a dat dispo
ziție să-i las în pace și să plec la combi

ne. Eu sînt prea mic, am făcut ee mi s-a 
spus..."

Așadar, nu despre ranchiună era vorba. 
Nu despre vreo înțelegere în vederea po
negririi omului, a cărui poziție socială, 
ale cărui atribute profesionale și morale 
îl obligau să fie integru, să fie exemplu 
de corectitudine — nu să se lase tentat 
de himera unor cîștiguri suplimentare 
ilegale 1

Oamenii ordinii publice acționau cu 
prudență, ca nu cumva să se comită vreo 
eroare, nu cumva un om nevinovat să 
suporte o astfel de rușine, dar probele de 
vinovăție erau incontestabile.

De necrezut șl totuși cît de ușor sînt 
scoase uneori pe taraba necinstei, avutul 
obștesc, încrederea oamenilor, onoarea 
personală, liniștea familiei.

MIHAI GROZAVI* ■

Flacăra pagina 10 - ANUL XXIX - Nr. 42 (1 323) - 16 octombrie 1980



ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

Ciupeală mică, invirteală mare
Obișnuițl să ne facem datoria și să pre

tindem același lucru tuturor oamenilor pe 
care îi întîlnim pe traseul cotidian al exis
tenței noastre comune, ni se întîmplă să 
nu băgăm de seamă micile fracturi de 
comportament sau marile rupturi din bu
getul de fiecare zi al cetățeanului aflat 
în relație directă cu lucrătorii din comerț 
sau cu aceia care îndeplinesc anumite ser
vicii strict necesare către populație. Indi
ferența aceasta sau pur și simplu igno
ranța din partea noastră, comoditatea și 
uneori jena de oameni binecresc.uți, al
teori lipsa de vigilență și toleranța prost 
înțeleasă ne fete să trecem cu vederea a- 
bateri grave de la principiile eticii și e- 
chității socialiste, încălcări ale normelor 
elementare de conviețuire, comise de unii 
intermediari între noi și bunurile de larg 
consum, de unii lucrători care trebuie să 
faciliteze o mai bună aprovizionare a so
cietății cu elemente de civilizație imedia
tă. Atitudinea sinuoasă, îngăduitoare, în 
asemenea situații ne aduce prejudicii tu
turor, reprezintă un atentat la armonia re
lațiilor dintre oameni în societatea socia
listă — relații bazate pe egalitate și res
pect — și trebuie amendată ferm de către 
opinia publică. Tocmai de aceea vom în
cerca în rîndurile care urmează să dez
văluim cîteva momente edificatoare pri
vind modul în ■ care opinia publică sesi
zează erorile de comportament și de via
ță ale unor lucrători din comerț puși pe 
căpătuială pe seama cetățenilor, a cumpă
rătorilor, modul în care sînt sancționate 
necinstea și hoția. Iată rezultatele unui raid 
anchetă efectuat zilele trecute prin dife
rite unități comerciale (în special alimen
tare) din Capitală, cu ajutorul unor lucră
tori de la brigada economică a sectorului. 
3 miliție, din care au făcut parte între 
alții maiorul V. A. și locotenentul major 
O. T.

★
în complexul A-28 din Aleea Buhuși nr. 

4, într-un îmbătător miros de cafea care 
trimite în zona Orientului Apropiat și a 
„plantațiilor" de cafea din 1001 de nopți, 
un grup de cetățeni așteaptă liniștiți la 
rînd tainul obișnuit de cafea pură. Băr
bați și femei de diferite vîrste, și chiar 
copii, cumpără cîteva sute de grame de 
praf maroniu, cald, care împrăștie împre
jur aroma tabieturilor de dimineață sau de 
după-amiază, hrana dulce și inofensivă a 
bolnavilor hipotensivi, licoarea nopților 
albe dinaintea examenelor și predărilor de 
proiecte etc. Praful e turnat rapid în pa
chete mici și oamenii părăsesc pe rînd in
cinta unității cu sentimentul de ușurare 
că vor avea cafea pentru cîteva conversa
ții senine cu prietenii cei mai buni. Ni
meni nu încearcă în aceste momente to
nice un sentiment de incertitudine, nimeni 
nu bănuiește că în loc de cafea adevărată 
vînzătoarea Maria Mocanu, sub suprave
gherea tutelară a gestionarului Marin 
Ceaușu, strecoară în pungi Surogat. Oame
nii sînt de bună-credință pentru că văd 
cu ochii lor cum intră boabele de cafea 
prin pîlnia aparatului de măcinat și cum 
se face praf, nu „praf și pulbere" sau ni
sip ! La un moment dat intervin cîțiva lu
crători ai brigăzii economice care preva
lează eșantioane din pungile cumpărăto
rilor și le compară cu surogatele de cafea 
aflate în imediata vecinătate a mașinii de 
măcinat de unde vînzătorii toarnă cu ges
turi de prestidigitatori, și pe nesimțite, praf 
de cafea măsluit. Cîteva ore mai tîrziu în 
laboratorul de criminalistică al Capitalei 
se constată, în urma unor analize fine, că 
din cele cinci probe de „cafea" prelevate 
în momentul descinderii miliției, numai 
una reprezintă cafea naturală, restul fiind 
falsificate iar o altă probă de cafea luată 
dintr-un dulap secret al gestionarului Ma
rin Ceaușu nu conține nici urmă de cafea 
naturală. Dar în Ziua aceea toată lumea a 
fost convinsă că se aprovizionează cu ca
fea naturală și a plătit costul real al imul 
produs de fapt mistificat. Cu ocazia ace
leiași descinderi s-au mai găsit ascunși 
cu dibăcie în vestiar : 3 500 de lei nede
clarați și nedepuși '. Așa îneît, - pînă la 
urmă, în raionul cafea-dulciuri din com
plexul A-28 de pe Aleea Buhuși nr. 4 
Maria Mocanu și Marin Ceaușu au băut o 
cafea tare, și mare, și amară pînă la fund. 
Vînzătoarea și gestionarul prinși în fla
grant delict continuă să vîndă mai departe 
cafea, și ciocolată, și stafide. Sperăm însă 
că Direcția comercială a sectorului 3 nu-i 
va tolera în continuare sub semnul aces
tei abateri ce se poate repeta, ci va aplica 
sancțiunile de rigoare. Cumpărătorii fiind 
de-acum și ei avizați e de așteptat că și 
opinia lor va funcționa o instanță 1

în cadrul centrului de comandă nr. 16 
din complexul Titan unde se confecționea
ză haine din piele, centru ce aparține 
Cooperativei blănarilor, tovarășul Ioan 
Floarea și-a deschis nici mai mult, nici 
măi puțin decît un atelier particular în 
care oficiază masiv, jovial și elegant în 
întâmpinarea comenzilor cliențilbr de 
pretutindeni. Sesizați de cetățeni, cîțiva 
lucrători ai sectorului 3 miliție.— firește, 
nu în uniformă ! — se prezintă să-și 
comande piese vestimentare din piele 
din.„ materialul gestionarului ! Și găsesc 
3 haine de piele executate ireproșabil din 
materiale introduse în mod fraudulos de 
către gestionar în unitate și pentru care 
nu există nici o formă legală de înregis
trare. întrebat ale cui sînt hainele gata 
făcute și pe cine așteaptă, meșterul Ioan 
Floarea spune că nu-și mai aduce aminte 
de numele lor, de adresele lor și că nu 
mai știe de unde să-i ia. Cert este că pen
tru nici una din cele trei haine de piele 

nu exista bon de comandă și că marele 
maestru al combinațiilor argăsite și lus
truite,. atent la ultimele buletine meteoro
logice și la semnele iernii care se apropie, 
vrea să se îmbogățească subit sub firma 
cooperativei ca un patron obișnuit să-și 
însușească profiturile prejudiciind atît u- 
nitatea cit și cetățenii. Desigur, în urma 
sancțiunilor și proceselor verbale dresate 
de lucrătorii miliției, lui Ioan Floarea i s-a 
făcut frig. Rămînînd fără haine de blană 
se va grăbi să-și confecționeze altele ca 
să-i țină la iarnă de cald, din moment ce 
continuă să troneze în vitrină, ca un ma
nechin universal și jovial, fără nici o 
sancțiune drastică din partea cooperativei. 
Ce are de spus în acest sens tovarășa 
Dulceață, președinta cooperativei ? Se pare 
că Ioan Floarea s-a cam obișnuit cu mie
rea și crede că se poate linge în continu
are pe degete.

Cînd în 1977, după o majorare de prețuri 
temporară la ouă, gestionara Elisabeta 
Gherheș de la unitatea nr. 72 din șoseaua 
Mihai Bravu a fost surprinsă la un con
trol al miliției cu 20 000 ouă neînregistrate, 
se părea că pentru ea au căzut obloanele. 
Deși organele de miliție au sesizat forurile 
competente în decizii asupra caracterului 
ilicit al situației, eleganta și chiar frumoa
sa gestionară a fost „pedepsită", printr-o 
grațiere întîmplătoare, ca să redevină șefă 
de unitate în același vad. Ciudat mod de 
procedură din partea direcției comerciale 
a sectorului ! Cînd se știe foarte bine că 
în cazul amnistierii în cursul judecății 
nici un cetățean nu are dreptul să dețină 
funcție de gestionar timp de doi ani de la 
data evenimentului. Achitată de împreju
rări fericite, Gherheș Elisabeta nu s-a 
lăsat de vechile năravuri și, de curînd, a 
fost din nou surprinsă în flagrant delict : 
vînzînd telemea de 16 lei și 60 de bani cu 
preț de telemea de 19 lei. Vînzătoare : 
Dorina Spiță și Floarea Mateescu, subal
ternele sale. De asemenea, tot printr-un 
concurs ciudat de împrejurări, cîntarele 
din unitate erau dereglate cu zece grame 
fiecare, adică porneau în măsurare de la 
10 grame. Pînă acum frumoasa gestionară 
din Mihai Bravu s-a făcut vinovată, con
form anchetelor brigăzii economice, de 
înșelăciune cu privire la calitatea mărfuri
lor și crearea de plusuri in gestiune prin 
mijloace frauduloase.. întrebată de noi de 
ce recidivează în contravenție și infracțiu
ne, , dă vina pe cele două colaboratoare 
care, pasămite, o păcălesc sau pe confuzia 
lesne de făcut între calitățile brînzei tele
mea !? Uitînd de faptul că totuși mărfu
rile se primesc cu facturi exacte în care se 
specifică indubitabil esența produselor și 
valențele lor. în sfîrșit, Elisabeta Gher
heș declară că e vorba de „niște coinci
dențe", că nu se simte vinovată și face apel 
la clemența noastră, la faptul că are doi 
copii și că în adîncul sufletului ei _ este 
cinstită. Faptele ei demonstrează, conform 
caracterizării brigăzii economice, că este 
necinstită și se pun serioase semne de în
trebare asupra aptitudinilor sale de con
ducător de unitate și chiar de lucrător în 
comerț. Ciudat e faptul că în pofida aces
tor antecedente Elisabeta Gherheș este 
menținută în funcția de .gestionară și se 
pare că nimeni nu o poate atinge, nici 
măcar cu o umbră ! Pînă cînd ? Femeia 
aceasta bagă mina în buzunarele oamenilor 
cu un surîs cinematografic. Poate că e 
mai utilă pe un platou de filmare decît la 
o tejghea vînzînd brînză telemea de vacă 
sau de oi cu suprapreț.

*
Ne aflăm în plină campanie de aprovi

zionare cu produse de toamnă. Piețele sînt 
luate cu asalt. Gem de roadele cîmpului. 
Aglomerație la fiecare stând sau tonetă. E 
vremea dulcețurilor și gemurilor care fierb 
prin bucătării, dospind ca niște vulcani 
domestici, păziți mai ales de bunicuțe și 
de copii. Dar lâ complexul A-ll nu se 
găsește zahăr.' Oamenii întră și întreabă 
din clipă în clipă dacă nu cumva a venit 
zahăr. Răspunsul cade Invariabil ca o sen
tință, ba chiar ca o amenințare, în ton 
sec, irascibil : NU ! întrebăm pe unul din 
vînzătorii raionului de măcelărie unde se 
află responsabilul. Ni șe răspunde cu 
nonșalanță că e la frizer, să se tundă și 
să se bărbierească. Responsabilul com
plexului, pe nume Ioan Bouangiu, ține 
foarte mult la estetica înfățișării sale în 
fața cumpărătorilor. în vreme ce magazi
nul geme de’lume și de... rafîuri goale. In
trăm în depozit și spre surprinderea noas
tră descoperim cîteva zeci de saci de za-? 
hăr tos. Cîteva femei transpirate și obosite 
sortează zahărul și-1 cîntăresc preambalin- 
du-1 în pungi adecvate. Se află acolo, în 
depozit, peste 3 000 de kilograme de zahăr 
încă neexpuș vînzârii. Din ce motive ? 
Pentru că nu a fost încheiată acțiunea de 
preambalare ! Dar oare acest zahăr nu se 
poate vinde direct, ambalat in fața, cum
părătorilor care așteaptă doar un zvon că 
a sosit zahăr la complex ? Iată cum se 
creează false aglomerații. Cele două lu
crătoare din depozit preambalează zahărul 
cu o viteză de 380 de kilograme în patru 
orc. Ceea ce poate constitui o performan
ță. Dar cînd lucrurile se pot organiza mult 
măi simplu și mai direct, prin vinzarea 
deschisă și cîntărirea în fața cumpărăto
rului, de ce să se complice oare oamenii 
ținînd ascunsă o marfă de primă nece
sitate în acest sezon și purtînd oamenii 

-pe drumuri. Dar oare situațiile acestea cînd 
mărfurile se află în întunericul magaziilor, 
nu în rafturi și la tejghea vor să însemne 
numai lipsă de organizare, de nepricepere 
și neglijență ? Fiecare caz trebuie cerce
tat cu grijă, fiindcă de cele mai multe ori 

e vorba de iscusința unor gestionari de 
a-și crea circumstanțele favorizante bac
șișului, înșelătoriei, profitului nemuncit. 
Ne-o dovedește și episodul următor.

Se află în București o stradă, pe lîngă 
bulevardul Ion Șulea, care se numește 
Trapezului. Și fiindcă sînt multe blocuri, 
există, cum este și firesc, o alimentară 
care în limbajul „specialiștilor" are de
numirea : A-27 unitatea 50.

Marți, la orele prînzului. La intrare o 
mașină descărca navete cu vin. Cîțiva 
cumpărători își făceau mai mult de lu
cru — fiindcă la raionul de mezeluri nu 
se găsea mai nimic, iar la celălalt sector 
am purtat următorul dialog :

— Doresc două kilograme de zahăr.
— N-avem. După-amiază s-ar putea să 

ne vină.
— Ceva mălai ?
— N-avem. Poate mîine.
— O sticlă de oțet ?
— Nici atît.
Profit că drumul pînă la depozit era 

liber, adică nu se afla nici un lucrător 
prin preajmă, și că ușa era deschisă, în
drăznesc să pătrund înăuntru. Saci de za
hăr și de mălai așteptau drumul rafturilor. 
Peste cîteva clipe lucrătoarea de la ra
ionul de mezeluri însoțită de un tovarăș 
mic de statură mă invită într-un limbaj 
local să părăsesc depozitul.

— Auzi, băi ! Știi că n-ai voie să intri 
aici ? Ce dorești 7

— Eu, două kilograme de zahăr. Atîta 
tot. Poate și unul de mălai.

— N-avem.
— Dar în depozit sînt cîțiva saci.
— Lasă-ne-n pace. Am avut de vînzare 

zahăr pînă nu demult. Vino matale 
după ora trei și vom mai vedea.

— Nu pot. Am serviciu.
— Ce ne interesează pe noi ? Acum a- 

vem treabă. Dacă nu plecați, chem mili
ția. Astea-s dispozițiile. Să vindem dimi
neața și după-amiaza ca să nu se pro
ducă aglomerație (! ?).

— Dar acum în unitate nu sînt decît 
cîteva persoane. Ceea ce spuneți dum
neavoastră este o aberație. Spuneți' că 
este dată în acest sens o dispoziție. Pu
tem s-o vedem ?

— Uite ce obraznic e ! Șînt și dispoziții 
verbale. Lenuțo, cîntărește ăstuia o litră 
de zahăr că nu pot scăpa de el. îți dau 
o litră dar după-amiază să„ nu te mai 
prind pe aici. Să fie clar. Iar după a- 
ceea să pleci, să nu te mai prind prin 
depozit că-ți rup picioarele.

După ce mă legitimez, intrăm din nou 
în depozit. De data aceasta glasul șefu
lui de unitate se transformă aproape 
brusc. Parcă ne cunoșteam de cînd lumea.

— Hai, măi frate, ce, nu puteai să-mi 
spui de la început despre ce este vorba 7 
Hai, spune cit vrei ?

Numărăm saci de zahăr. Numais în de
pozit, fiindcă am mai găsit și pe un co
ridor, se aflau 16 saci. Mălai 11 saci. Pe 
un coridor mai erau dosiți încă 10 saci 
cu zahăr, 6 de mălai și peste 150 de pungi 
cu mălai extra. Mai găsim și doi saci cu 
cafea.

— Cafea vindem. Dar acum este stri
cată mașina de măcinat, ne explică Ion 
Mihale, șeful de unitate.

Și ca o concluzie că în respectiva uni
tate marfa se vinde pe sub mină, spicuim 
din registrul de procese verbale : „In ziua 
de 2 octombrie, controlul a constatat că 
zahărul și vinul se vînd pe sub mină. 
Cîntarele de la dulciuri și mezeluri erau 
dereglate. în depozit s-a găsit marfă ne- 
expusă în rafturi, cum ar fi : 600 kilogra
me sare, 80 kilograme măsline, 510 sticle 
de ulei, 450 pachete de cafea boabe și 256 
kilograme stafide".

Apoi intră în scenă cel doi ofițeri de 
miliție care s-au aflat, deloc întâmplător, 
tot timpul prin preajmă. Și astfel 
găsim în biroul lui Ion Mihale un a- 
devărat depozit de băuturi, și bineînțeles 
o adevărată casă de bani. Printre .sticle 
de băutură, unele mai pline, altele mai 
goale, printre globuri ale pomului de 
iarnă și pachete de șervețele, responsa
bilul găsește dosarele de intrare a mărfii.

FABIAN DUMA H 
SORIN POȘTOLACHE ■

PETRU VINTILA - „Veneția"

Majoritatea proceselor verbale nu existau 
sau erau incomplete. Socotelile erau ți
nute pe pungi sau pe diferite hîrtiuțe. 
în dulap se găsesc bani, peste 7 000 lei, 
care după spusele responsabilului repre
zentau vînzarea de la lapte și ouă din 
zilele trecute. într-o cutie se mai găsesc 
cinci mii de lei, în buzunarul responsa
bilului încă două. Totalul, pește 15 000 de 
lei. nu apărea înregistrat nici la casă 
și nici în procesele verbale.

La centrul de piine nr. 398 din com
plexul comercial A-27 înregistrăm aproa
pe zece cetățeni care au fost furați d« 
vînzătoarea Dumitra Marin de cîte zece 
sau douăzeci de bani la rest. Un singur ce
tățean a primit zece bani mai puțin. în
trebată de ce vinde piine cu suprapreț. 
Dumitra Marin ne spune : Avem multe 
pierderi și în felul acesta le recuperăm. 
Ce fel de pierderi ? Cînd, se știe, pîinea 
nevîndută care se învechește se scade din 
gestiune și se strînge pentru diferite pes- 
meturi ? Răspunsul e vag. Greșelile de 
rest și de comportament față de cumpără
tori sînt grave și clare. Ca să nu mai vor
bim că pîinea nu e proaspătă. Ca să nu 
mai vorbim că prețurile la diferite sorti
mente de pline sînt afișate aiurea. Unele 
nici nu sînt înregistrate pe rafturi. Cornu- 
rile se vînd la întîmplare. Constatăm cu 
surprindere că în depozitul- unității se află 
sute de kilograme de zahăr tos și pudră 
gata ambalate care nu sînt expuse la vîn
zare. De ce 1 Dintr-un mod bizar de a 
înțelege ritmicitatea vînzârii acestui pro
dus extrem de căutat în acest anotimp. 
Iată Cp vînzătoarea Dumitra Marin nu și-a 
înregistrat în caietul destinat special pen
tru aceasta suma de bani pe care o de
ținea în buzunar la ora Intrării în schimb» 
Deși pentru toți lucrătorii din comerț lu
crul este obligatoriu. Cum justifică deci 
cei 400 de lei aflați în buzunare ? Ca pro
venind de acasă ? Departe de noi insinua
rea că i-ar fi sustras. Dar nerespectarea 
unor norme intrate în obligațiile lucrăto
rilor din comerț poate duce la sancțiuni 
grave. Cine nu știe să respecte pîinea ca 
om, nu știe să respecte nici pîinea cea de 
toate zilele cîștigată cu trudă de cei care 
vin sâ o cumpere pe banii lor. Imagina- 
ți-vă cîte pîini se vînd într-o zi și ce s-ar 
întâmpla dacă la fiecare dintre ele vînză- 
torul ar încasa cu zece sau cu douăzeci de 
bani mai mult. Nu reprezintă acest lucru 
un furt ? Și încă unul periculos î

★
Fără îndoială că aceste cazuri nu sînt 

singulare, că ele nu constituie excepții. 
Am fi vrut ca în urma raidului nostru an
chetă, efectuat cu organele de miliție, să 
fi consemnat și elemente pozitive. Evi
dent că în comerț majoritatea lucră
torilor își fac datoria corect. Dar sînt 
încă mulți care se abat de la legile mora
lei și de la codul penal. Abaterile lor pot 
părea uneori mici, prejudiciile neglijabi
le, dar să nu uităm că prin repetare el® 
ajung periculos de rapid în zo.na cîștigu- 
rilor ilicite și uneori fabuloase. Furtul 
în dauna avutului obștesc și în dauna ce
tățeanului de rînd trebuie sancționat 
drastic și fără nici o marjă de toleranță. 
Legea e fermă în acest sens. Dar acest 
lucru se face printr-o acțiune temerară, 
perseverentă și concertată a tuturor. Să 
fim atenți ! Să nu ridicăm din umeri și să 
trecem mai departe indiferenți pe lîngă 
cei care aduc prejudicii cetățenilor, pe 
lîngă cei care fură. Trăim într-o societate 
în care sîntem egali în fața legii, egali în 
fața vieții cîtă vreme muncim cinstit și 
ne facem datoria în speranța unui viitor 
mai bun. De aceea nu au ce căuta printre 
noi oamenii necinstiți, hoții de bani mă
runți și de timp prețibs, indivizii care 
sînt puși pe avere, pe mărfuri dosite și 
vîndute Ia speculă, pe huzur și lux în da
una oamenilor de bun-simț și onești, a 
oamenilor care își fac pur și simplu dato
ria. Să-i sancționăm fără cruțare. Să 
nu închidem ochii în fața abuzuri
lor lor și mai ales să nu le facem jocul cu 
gîndul la avantajele penibile obținute u- 
neorl prin mită, pe poarta din dos sau prin 
aprovizionare pe sub tejghea. Să acționăm 
exigent, conștienți, că tot ce se află în 
jurul nostru și tot ceea ce producem nu 
reprezintă proprietatea unuia sau altuia ci 
un bun comun.
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Mută ca o stîncă ori zgomotoasă ea o 
clasă de elevi în reci’eatie, trăită în fel și 
chip, după firea omului, recunoștința dă 
o măsură frumuseții sufletești a acestuia. 
Uneori, în liniștea-i aparentă, se consumă 
tn sine, istovindu-se în propriu-i prea 
plin. Alteori se exprimă cu un anume pa
tos, ca să nu vorbim de vehementa ori 
poate chiar agresivitatea cu care cere lu
mii a lua act de ea. Obișnuitele scrisori 
de mulțumire adresate medicilor de către 
foștii lor pacienti aleg, ne place să cre
dem, o cale de mijloc, fie că sînt trimise 
direct, fie că fac mai întîi un ocol prin 
paginile de „mică publicitate" ale unor 
ziare, dovedind temeinicia observației că 
oamenii, după ce au trecut de un mare 
pericol, de un mare necaz, știu — cel 
puțin pentru o vreme —- să aducă vor
bele pe un făgaș mai potrivit decit înain
te, să le rtedea prospețimea și forța de ex
presie pe care nu s-ar cuveni niciodată să 
le piardă. Rindurile acestea au pornit de 
la o astfel de scrisoare. Ea e semnată de 
Loghin Tivig, din Tîrgu Jiu, deplin să
nătos astăzi după ce prin strădania medi
cului Ionel Moga a fost, prin două ope
ratii, salvat dintr-o boală grea.

Incit, în urmă cu cîteva zile, am trecut 
prin bolta de cetătuie a intrării princi
pale în Spitalul militar Timișoara, dinco
lo de al cărui prag începe o altă lume. O 
lume, desigur, a suferinței dar și a iz- 
bînzii supraviețuirii, care-și petrece zi
lele lungi și nopțile și mai lungi sub ve
ghea necurmată a tuturor celor ce fac 
din munca lor o luptă pentru viața și să
nătatea oamenilor. Fiindcă, se înțelege, 
nici la un spital militar sănătatea nu vine 
prin ordin. Colonelul dr. Victor Gorșco- 
voz, comandant al acestui așezămînt spi
talicesc, cum îi spun militarii, și director, 
cum îi spun, incorigibili, civilii, știe, pre
cum s-a încredințat din arhive, că vene
rabila clădire a slujit numai ca spital 
exact din 1753 încoace, fiind ea însăși o 
fortăreață în incinta cetății Timi'șoarei. 
Zidurile exterioare, groase de vreun me
tru și înalte pînă sub streașină celor două 
etaje, trasează conturul unui dreptunghi 
în al cărui spațiu se întind, de formă pă
trată și riguros egale, trei curți interioare 
legate la rîndu-le prin două porti peste 
care se arcuiesc bolți ciclopice. Prima 
curte interioară e de fapt o grădină. Una, 
am adăuga, cultivată cu migală de japo
nez. Aleea care o străbate pe mijloc trece 
pe sub o plasă de viță de vie încărcată cu 
ciorchini brumării iar pe de lături, din
colo de gardul viu, sumedenie de flori își 
Înfrățesc culorile. E limpede, pe aici trec 
potecile pacienților mai visători. în a 
treia curte interioară e domeniu] pacien
tilor apți de ambiții sportive. Acolo se 
află un teren de volei, un teren de tenis. 
Prin curtea din mijloc își petrec timpul, 
se înțelege, cei nehotărîți sau pe cale să 
aleagă între-competițiile amicale sportive 
și solitarele reverii în decor floricol.

Reîntorcîndu-ne la ceea ce ne intere
sează direct si recunoscînd că nu credem 
pînă la capăt în modestia cu care colo

nelul Victor Gorșcovoz făcea afirmația că 
spitalul pe care-1 conduce este unul „de 
provincie", rămîne să subliniem mîndria 
cu care afirmația de mai sus continua : 
„dar avem șapte doctori în medicină". 
Cu ce, intr-adevăr, dacă nu cu medicii săi 
renumiți, se poate mîndri un spital ? Co
lonelul lacob Moldovan, de exemplu, con
duce secția de chirurgie din anul 1963. 
Patru ani mai tîrziu el a obținut titlul 
de doctor în medicină cu teza intitulată 
„Contribuții la studiul anatomo-funcțio- 
nal în etiologia și tratamentul varicoce- 
lului". Chirurg de aleasă vocație, lacob 
Moldovan a desfășurat și o fructuoasă ac
tivitate de cercetare, ale cărei rezultate, 
de mare interes, au fost concretizate în 
167 de comunicări științifice și 60 de stu
dii publicate în reviste de specialitate ro

Suflet de medic, 
suflet de părinte

mânești și străine, precum : „Revista sa
nitară militară", „Chirurgia", „Viața me
dicală". „La Semane Medica" (Buenos 
Aires), „Journal de chirurgie" (Paris). Ex
periența cîștigată în cei douăzeci de ani 
de studii și cercetări ca și rezultatele ob
ținute au determinat să fie preferat pen
tru a scrie capitolul „Varicocelul" din 
noua ediție a prestigioasei ’ enciclopedii 
medico-chirurgicale franceze. La rîndul 
său, colonel dr. Ionel Moga, fost student, 
la Cluj-Napoca, al unor glorii ale medi
cine: românești, precum V. Papillian sau 
luliu Hatieganu, după un stagiu de doi 
ani la o unitate militară din Pitești, s-a 
stabilit la Timișoara unde, din 1955 în
coace, și-a consolidat faima unui medic 
o.r.l.-ist dintre eei mai buni iar îndelun
gata experiență de practician i-a prilejuit 
și relevarea, în cadrul unor lucrări știin
țifice, a unor aspecte inedite în domeniul 
medical de care se ocupă. Dar astfel de 
izbînzi, începem să ne formăm convinge
rea, pot fi aflate în oricare dintre sec
țiile Spitalului militar din Timișoara, 
unde pe de o parte datorită unor eforturi 
care au asigurat o dotare dintre cele 
mai bune iar pe de altă parte datorită 
abnegației personalului medical de aici și 
inventivității sale de a se sluji cit mai efi
cient de aparatura existentă, s-a ajuns la 
un înalt grad de profesionalism și specia
lizare. Tocmai datorită faptului că și-a 
impus competența profesională, secția de 
oftalmologie condusă de colonel dr. Gheor
ghe Munteanu este solicitată de numeroși 
specialiști din țară în vederea colaborării 
privind diagnosticul și terapeutica unor 
boli. Această secție este cunoscută îndeo
sebi pentru formularea unor diagnostice 

foarte exaete în bolile retinei, precum șl 
pentru succesele obținute în terapeutica 
acestor boli. Ea îndeplinește astăzi și 
funcția de for metodologic pentru cadrele 
medicale din țară care solicită o instruire 
în metodica folosirii unor procedee com
plexe de investigație clinică în oftalmolo
gie, de pildă pentru toți cei care vor să 
lucreze fără greș după metoda „angio- 
grafiei fluoresceinice" ori să-și îmbogă
țească experiența în privința operațiilor 
de „fotocoagulare cu laser".

încheiem aici relatarea faptelor care țin 
de știința1 strictă a medicinei pentru a 
adăuga numelor amintite mai sus pe ace
lea ale locotenenți-coloneilor Pemeky 
Ștefan, Toader Coman și Ilie Chiș care, 
împreună cu maiorul Traian Condor sau 
căpitanul Vasile Cucui, alcătuiesc promo

ția mal nouă de cadre ale spitalului. Ei, 
împreună cu colegii de aceleași vîrste cu 
ale lor, sînt „eșalonul doi", continuatorii 
tradiției în bună parte făurite și în bună 
parte moștenite de cei din primul „eșa
lon", despre care am vorbit deja, și care 
la rîndu-le știu să evoce semnificativ 
munca de-o viață și să omagieze memoria 
înaintașului lor, colonel dr. Victor Po
pescu, om căruia în preajma și după al DUMITRU CONSTANTINESCU 9

doilea război mondial 1 se datorează ac
țiunea de modernizare a spitalului și în
scrierea sa în rîndul unităților medicale 
dintre cele mai bune din țară. Portretul 
său se află la loc de cinste în cabinetele 
cîtorva dintre actualii șefi de secții ai 
spitalului care continuă, totodată, frumo
sul gest inițiat în urmă cu cîteva zeci de 
ani de chiar medicul emerit Victor Po
pescu, de a primi spre îngrijire în Spita- 
luf militar pe toți pacienții care provin 
din căminele de bătrîni ale orașului și de 
prin zona învecinată. Acești oameni, în
deobște fără familie, simt nu numai com
pasiunea dar și ajutorul concret și nepre
cupețit al societății noastre, materializat 
în întruchipări diverse, de la asistența de 
înaltă calificare acordată de către corpul 
medical pînă la meniurile întremătoare și 
gustoase — chiar atunci cînd nu li se pune 
sare — compuse de bucătarul Ilie Spăta- 
ru, maistru militar, care a adus acestui 
spital faima îndreptățită că se mănîncă 
mai bine aici decit la altele. Nu fără te
mei ordinea și disciplina sau, ca să zicem 
așa, curățenia vieții în incinta acestui 
așezămînt medical pot fi exemplificate 
pînă și prin modul ireproșabil în care 
portarul Ion Galu își îndeplinește îndato
ririle : adevărată sentinelă incoruptibilă 
iar nu colecționar, pe furiș, de bilete de 
bancă. De cele mai multe ori el este pri
mul care-i vede cînd vin și tot el este 
ultimul care-i vede cînd pleacă pe toți 
cei ce-și caută aici sănătatea. Și tot el 
este omul care orînduiește scrisorile de 
mulțumire, zilnic, pentru fiecare secție 
cite un teanc. Scrisori închizînd în cîte-un 
scris tremurat speranța renăscută a lumii, 
asemeni soarelui care, răsărind, se-acope- 
ră de lumină.

Aici se vorbește o singură limbă: a
(Urmare din pagina 1)

podzolice, care ocupă peste 70% din su
prafața totală, cît și structurile de pro
prietate au făcut ca recoltele să fie foar
te slabe. Mi-aduc aminte foarte bine că 
anii în care se obțineau la noi 700—800 kg 
grâu sau porumb la hectar erau socotiți 
„buni". în plus, calamitățile naturale, se
cetele, inundațiile, fără a mai vorbi de 
boli, de pildă tuberculoza și altele, cate 
făceau ravagii în Țara Oașului îndeosebi, 
ii sileau pe țărani să-și părăsească gos
podăriile -și, cum spune românul, să-și ia 
lumea în cap. Dealtfel nici la oraș lu
crurile nu stăteau mult mai bine. Sînt 
fiu de muncitor de la „Ufiio" și mi-am 
trăit toată viața în municipiul Satu Mare. 
Nu cu mulți ani în urmă, copiii mergeau 
la școală desculți, cu hainele peticite și 
de multe ori flămînzi. ’ Toate acestea nu 
fac parte dintr-un trecut îndepărtat, 
mulți din noi — și nu din generația 
Vîrstnică ! — au trăit aceste realități. 
Adevărat, ele par ireale azi, cînd Satu 
Mare a devenit un județ cu profil in- 
dustrial-agrar. Din 1977 a intrat în rîn
dul județelor cu dezvoltare medie, rea- 
lizînd o producție industrială de peste 
zece miliarde de lei. O comparație apare 
pilduitoare : producția industrială a ju
dețului este de 60 de ori mai mare decit 
ta 1938 și de patru ori mai mare decit 
fa 1968. Producția agricolă a crescut de 
2,4 ori în ultimii 15 ani. Reiese astfel că 
Îndeosebi după Congresul al IX-lea al 
partidului județul a cunoscut o dezvol
tare accelerată.

— în ce mod s-au concretizat indica
țiile date de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
în repetatele vizite pe care le-a făcut in 
județ ?

— După vizitele' secretarului general 
din 1968, 1969, 1970 și cu alte prilejuri 
mai recente, printr-un dialog fructuos la 
fața locului cu locuitorii din municipiul 
Satu Mare, Cărei, Negrești-Oaș, comu
nele Odoreu, Livada, Petrești s-au sta
bilit măsuri care au impulsionat puternic 
viața economică și socială. înseși cifrele 
amintite mai sus oglindesc, în măsură 
Însemnată, materializarea indicațiilor to
varășului Nicolae Ceaușescu.

— Lucrarea dumneavoastră de docto
rat in economie se intitulează „Pregătirea 
și perfecționarea forței de muncă, factor 
*1 eficienței economice și sociale în jude
lui Satu Mare". Studiind noianul de date 

care probabil v-au stat Ia dispoziție, nu 
ați fost oare frapat și de unele aspecte 
la care nu vă așteptați ? •

— Întîi să amintesc contextul. Practic, 
s-a rezolvat problema utilizării forței de 
muncă. Avem azi în județ 458 personal 
muncitor la 1 000 locuitori (în această 
ultimă cifră se cuprind și copiii și bățrî- 
nii). In școli învață peste o sută de m;’ 
de elevi, deci fiecare al patrulea cetă
țean al județului învață. Eu însumi am 
fost Izbit de faptul că, după cum a 
reieșit din statisticile consultate, încă 
din 1978 locuitorii județului aveau în me
die peste zece clase. Am căutat, de ase
menea, să stabilesc corelații măsurabile 
între gradul de educație și productivita
tea muncii și am constatat că producti
vitatea în uzină a unui absolvent de li
ceu de specialitate, datorită orizontului 
său mai larg, curiozității, inițiativei și 
creativității tehnico-științifice, este consi
derabil mai mare decît aceea a upui ope
rator calificat la locul de muncă. (Nu e 
cazul să citez aci cifrele exacte, impor
tantă este realitatea saltului înfăptuit în 
domeniul educației.) Un alt aspect : de 
regulă, ne preocupăm mal mult de efec
tele învățămîntului asupra producției și 
mai puțin asupra comportamentului în 
societate, neglijînd întrucâtva faptul că de 
gradul de instrucțiune depind Jdesea și 
gradul de participare la dezbaterea și re
zolvarea treburilor obștești, creativitatea 
în producție. Și în acest sector se remar
că în județ progrese notabile. Un alt 
aspect ; oare așa-zisa muncă neproductivă 
a medicului, bunăoară, nu este și ea pro
ductivă, în sensul că — dacă e bine pre
gătit și lucrează conștiincios — el re
aduce mai repede în circuitul activ, pro
ductiv un număr mai mare de cetățeni ? 
Am argumentat cu cifre luate din viața 
județului. Am amintit toate acestea nu 
pentru că șocot că merită stăruit asupra 
lucrării în sine, ci pentru că și ea evi
dențiază, poate într-un mod ceva mai 
puțin obișnuit; progresele realizate în 
puțini ani de un județ în care pînă mai 
ieri o jumătate din populație nu știa să 
scrie și să citească.

— Cum se vădesc aceste metamorfoze 
în comportamentul de zi cu zi al oame
nilor ?

— Să vă dau un exemplu aparent mă
runt. dar sugestiv. Acum Vreo opt ani 
mă aflam la Negrești-Oaș. Am observat 
că muncitorii de la „Integrata" tresăreau

muncii înfrățite
la fiecare cursă a suveicii ; îi supărau, 
parcă, loviturile suveicii, zgomotul indus
trial. Oșenii obișnuiți cu munții lor a- 
proape că se speriau de munca indus
trială. Azi și-au schimbat reflexele, au 
pus cu adevărat stăpînire pe mașinile pe 
care le mînuiesc cu îndemînare. Dacă e 
vorba să vorbim de metamorfoze, ar fi 
însă nejust să ne referim numai la Țara 
Oașului, căci nu la ea se reduce județul, 
închipuiți-vă că la Cărei — pînă mai 
ieri un orășel de cîmpie, care în afara 
vechiului castel nu avea nimic deosebit 
față de alte zeci și sute de așezări 
obscure — se dezvoltă azi o industrie, 
s-au construit zece mii de apartamente, 
inclusiv un bloc turn. Un bloc turn la 
doi pași de cîmp ! La țară, și chiar la 
Satu Mare (vorbesc de familiile munci
torești), copiii dormeau trei și patru în
tr-un pat ; azi mulți săteni au case cu 
săli de baie și tot confortul. In ultimii 
15 ani s-au mutat în locuințe noi o sută 
de mii de locuitori, adică echivalentul a- 
pfoximativ al populației municipiului 
Satu Mare. Aș vrea să subliniez că tot 
ce s-a înfăptuit, sub conducerea partidu
lui, se datorește muncii înfrățite. Oa
meni ca maistrul forjor de la „Unio" 
Mihai Pop, Erou al Muncii Socialiste, teh
nicianul Ion Strango, Erou al Muncii So
cialiste, de la întreprinderea de prelu
crarea lemnului, croitoreasa Agneta Papp, 
de. la întreprinderea de confecții „Mon
diala", președintele C.A.P. Urziceni, Fran- 
cisc Miiller, și alții vorbesc — după cum 
plastic se . exprima tovarășul Nicolae 
Ceaușescu aci, la Satu Mare, în 1976 — 
o singură limbă, limba muncii.

— Vă aflați în prezent în pragul nou
lui cincinal. Pe ce se va pune accept, în 
ce sectoare credeți că va trebui să se ac
ționeze mai energic, mai eficient decît 
pînă acum ?

— Industria județului s-a dezvoltat 
mult în ultimii ani și în viitor accentul 
va cădea pe latura intensivă și mai pu
țin pe cea extensivă. Practic vorbind, cu 
baza materială existentă intenționăm să 
săltăm producția industrială a județului 
de la 13,6 miliarde de lei în 1980 la 22 mi
liarde de lei în 1985. Nu va fi uitată nic‘ 
industria mică, în special. în mediul ru
ral. Mă gîndesc la lemn, textile, ceramică. 
Este imperativ să se îmbunătățească și 
prestările de servicii. în prezent, un ță
ran trebuie să meargă la oraș pentru un 
televizor defect, uneori și pentru repara

rea unei perechi de pantofi ; peste o ju
mătate • din localitățile rurale sînt lipsite 
de serviciile necesare : unele comune nu 
au nici măcar o frizerie ! Așadar, în vii
torul cincinal se va acorda o atenție spo
rită serviciilor, componentă importantă a 
calității vieții. Problema de bază rămîne 
însă dezvoltarea agriculturii. Am convin
gerea că pămîntul nostru poate produce 
mai mult.

— In ultima vreme șl chiar în anul 
acesta, județul a avut de suferit de pe 
urma calamităților naturale. Ce s-a în
treprins și ce se va mai face pentru a se 
preveni urmările unor fenomene naturale 
pe care nu le putem „anula", dar cărora 
ie putem limita consecințele ?

— S-a investit mult în îmbunătățiri 
funciare, în îndiguiri, desecări. Vor fi 
continuate aceste lucrări prin efort co
mun, prin colaborarea dintre Ministerul 
Agriculturii și Industriei Alimentare și 
forțele locale. în maximum doi ani spe
răm să nu mai fim tributari capriciilor 
naturii. De asemenea, trebuie să sporim 
gradul de valorificare a producțiilor a- 
gricole. Culegem fructe, le ambalăm în 
lăzi, dar nu le valorificăm cum se cuvine, 
producem puține sucuri, conserve etc. Se 
vor lua măsuri și în această direcție. în 
fine, tot pentru valorificarea superioară 
a resurselor locale — obiectiv primordial 
pus în fața noastră de conducerea parti
dului — avem în vedere o mai eficientă 
folosire a apelor geotertnale. Există în 
județ cîteva puțuri forate in scop pros- 
pectiv-geologic. Aceste ape, avînd tempe
raturi de 60—70 grade, pot fi valorificate 
în agricultură, în sere și solarii. Sintem 
pe cale de a instala asemenea unități, a- 
doptînd însă soluții noi, economicoase. 
Există o experiență bună în alte județe, 
pe care însă noi nu am folosit-o sufi
cient.

— La ce soluții noi se gîndesc specia
liștii 7

— Se intenționează ca în solariile care 
vor funcționa cu apă geotermală să se 
renunțe la scheletul metalic și de sticlă 
și să se recurgă la straturi duble din po
lietilenă, susținute de grinzi subțiri și 
structuri ieftine de lemn. între aceste fo
lii va curge continuu o perdea de apă 
caldă furnizată „gratuit" de zăcămîntul 
de apă geotermală. în concluzie, cincina
lul viitor trebuie să constituie un pas 
înainte în ridicarea calității vieții, în va
lorificarea superioară a resurselor locale 
și, în primul rind, a principalei noastre 
bogății, munca vie a sătmărenilor, a ca
lităților lor morale ce dăinuie din veacuri: 
hărnicia, spiritul de dreptate, cinstea, 
demnitatea. '
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Totul despre

România țintește țărmurile viitorului 
prin oameni și pentru oameni și. firesc, 
în temeliile politicii ei demografice aflăm 
o largă deschidere umanistică, o concepție 
unitară și limpede, științific determinată, 
despre care nu greșim afirmînd că sita 
conturat obiectivele, telurile, mai cu sea
mă în deceniul ce se încheie-acum. Iar 
reperele cele mai importante ale acestui 
proces, desigur, ni Ie oferă crearea. în 
1971, a Comisiei Naționale de Demogra
fie, ca organ al Consiliului de Stat că
ruia ii revine sarcina studierii probleme
lor populației si formularea de propuneri 
privind politica demografică, ca și convo
carea la București. în august 1974. a Con
ferinței Naționale a Populației, organi
zată sub egida Națiunilor Unite. La suc
cesul acestei conferințe. România a con
tribuit efectiv, nu numai prin calitatea ei 
de țară gazdă, ci. Înainte de toate, prin 
viziunea generoasă afirmată în documen
tele fihale adoptate atunci, mărturisită cu 
deosebire în cuvintarea tovarășului 
Nicolae Ceausescu prilejuită de eveni
ment» „Problemele demografice, planifi
carea dezvoltării populației — sublinia 
secretarul general al partidului nostru —■ 
se pun în mod diferențiat de la un con
tinent Ia altul, de la o tară Ia alta, în 
unele fiind necesară o creștere mai ac
centuată a populației, iar in altele o di
minuare a creșterii. Solutionarea în mod 
corespunzător a acestor probleme apar
ține fiecărei țări. O condiție esențială 
pentru soluționarea problemelor popu
lației este lichidarea subdezvoltării, apro
pierea nivelurilor de dezvoltare, crearea 
unor relații de echitate, egalitate și cola
borare activă între toate continentele și 
Statele globului. înfăptuirea unei păci 
trainice pe planeta noastră".

Ulterior, la 5 ianuarie 1977. s-a desfă
șurat în România ultimul recensămînt al 
populației și al locuințelor, minuțios pre
gătit, în baza unei experiențe temeinice 
în domeniu. „Trebuie precizat — remar
că Vladimir Trebici în lucrarea Demo
grafia, recent apărută — că recensămin
tele din tara noastră se caracterizează. în 
numeroase cazuri, prin soluții originale, 
ingenioase și care au devansat tehnica și 

metodologia din țările mai dezvoltate". 
Totodată, se cere evidențiat faptul că. 
prin inovațiile metodologice și organiza
torice, prin numărul sporit al caracteris
ticilor de înregistrare, acțiunea Ia care 
ne referim s-a dovedit a fi cea mai cu
prinzătoare de pînă acum, cuprinzătoare 
fiind și obiectivele programului demogra

„Viața demonstrează că problemele populației trebuie 
analizate în strînsă legătură cu evoluția relațiilor internațio
nale, pornindu-se de la realitatea că în zilele noastre se mai 
mențin încă raporturi inegale și inechitabile, de dominație și 
asuprire, atît pe plan național cît și pe plan internațional".

fic național, ca parte integrantă a Progra
mului Partidului Comunist Român de 
făurire a societății socialiste multilateral 
dezvoltate și înaintare a României spre 
comunism : „...vor ff ' luate măsuri co
respunzătoare în vederea asigurării unui 
spor demografic normal, realizării unei 
proporții juste de vîrstă a populației, 
menținerii tinereții poporului nostru. Se 
va aplica cu consecvență o politică de 
sporire a natalității, de ajutorare a co
piilor și familiilor cu multi copii, astfel 
incit în 1990 populația României să ajun
gă la cel puțin 25 milioane de locuitori, 
iar în anul 2000 — la circa 30 milioane".

La 5 ianuarie 1977. numărul populației 
noastre s-a ridicat la 21 559 416 locuitori, 
iar în aprilie 1979 am trecut peste pragul 
cifrei rotunde de 22 milioane. Perspectiva 
certă a îndeplinirii întocmai, din punct 

de vedere cantitativ și calitativ, a progra
mului nostru demografic este garantată 
de însăși grija acordată de partid și de 
stat omului concret, condițiilor sale de 
viață, aspirațiilor lui materiale șl spiri
tuale. Materializată în dinamismul nos
tru economic, in evoluția spre cote înalte 
de prosperitate a conteîctulul social româ

NICOLAE CEAU^SCU

nesc, în caracterul umanist și stimulativ 
al tuturor legilor și normativelor 
aflate în relație nemijlocită cu problema 
tica demografică, această grijă a rodit 
ritmuri și realități pe care statistica le di
vulgă ca fiind revelatoare și tonice la 
scară planetară. într-un sfert de veac de
cisiv in ceea ce privește recuperarea unui 
timp pierdut prin mari și copleșitoare vi
cisitudini istorice, populația țării noastre 
a sporit de 1,1 ori. răstimp în care, la rîn- 
dul lor. venitul național, producția in
dustrială. producția agricolă și exporturile 
noastre au sporit de 8,6, 12,9, 4,8 și, res
pectiv. 12,7 ori. Sînt ritmuri care lasă 
mult în urmă cadențele înregistrate pe 
plan mondial și expresia lor cifrică rezu
mă realități superlative de vigoare și 
semnificație socială.

Dar nu este mai puțin adevărat că. în- 

tr-o etapă calitativ superioară a efortului 
de dezvoltare, se impune și necesitatea 
unei politici demografice care să țină 
seamă de dimensiunile tuturor proiectelor 
noastre. Venitul național pe un locuitor 
urmează să crească de 2,2—2,4 ori in 
1985 față de 1975, Obiectiv care implică 
o densitate considerabilă a muncii si. in 
acest scop, planificarea economică se 
cere dublată de o înțeleaptă planificare 
a resurselor umane. Apare firească și le
gitimă accelerarea ratei de creștere a 
populației, prin măsuri adecvate, capa
bile să diminueze eficient mortalitatea $1 
să conducă la creșterea dorită a natalită
ții. Multitudinea factorilor ce se cer luati 
în considerație — economici, educaționali, 
sanitari, privind mediul ambiant etc. — 
presupune desfășurarea unei strategii glo
bale și trebuie remarcat că această stra
tegie derivă din însăși concepția socială 
care ne guvernează progresul. „Dacă 
avem în vedere un singur obiectiv al po
liticii demografice, natalitatea, — relevă 
Vladimir Trebici —, atunci ea are un ca
racter pronatalist : stimularea natalitătiL 
ocrotirea mamei și copilului, protejarea 
familiei, ca nucleu de bază al societății, 
redimensionarea familiei în concordantă 
cu tradiția și valorile culturale ale po
porului român*. Iar celelalte obiective, 
printre care îmbunătățirea structurii pe 
vîrste a populației, distribuția ei teritoria
lă optimă, raționalizarea fluxurilor mi
gratorii. dezvoltarea armonioasă a orașe
lor și comunelor, deopotrivă majore, re
flectă preocupări de durată, cu bătaie 
lungă, cum lungă este bătaia însăși a tu
turor demersurilor noastre prospective.

Nu întîmpiâtor, oferind lumii, și din 
acest punct de vedere, un exemplu de lu
ciditate și coerență, România își regă
sește ideile și faptele încorporate în chiar 
Planul mondial al populației, adoptat în 
august 1974 la București : „Scopul esen
țial al dezvoltării sociale, economice și 
culturale, din care fac parte integrantă 
obiectivele și politicile demografice, este 
de a îmbunătăți nivelul de viață și cali
tatea . fiecărui om. Populația este bunul 
cel mal de preț din lume".

MIHAI PELIN ■

Ce ne spune 

ultimul recetâammt
H în ultima jumătate de 

secol, 'populația din mediul 
urban a crescut cu 7,9 mili
oane persoane. Numărul ora
șelor a crescut în această pe
rioadă de la 142 la 236, ur- 
mînd ca la sfîrșitul acestui 
cincinal să ajungă la 365.

H Datele recensămîntului 
populației-din 1977 au arătat 
că ritmuri rapide de creștere 
a numărului locuitorilor au 
înregistrat (comparativ cu 
1966) un număr mare de mu
nicipii și orașe, din care 11 
și-au dublat populația : Bă
lan, Slobozia, Rîmnicu Vîl- 
cea, Motru, Plopeni, Slatina, 

Vaslui, Mangalia, Tîrgoviște, 
Pitești, Miercurea Ciuc. Sem
nificativ este faptul că dintre 
acestea șapte sînt capitale de 
județ.

tJ Orașul cu structura €ea 
mai tînără a populației a fost, 
după datele ultimului recen
sămînt, orașul Bălan, unde 
din 100 de locuitori 36 sînt 
copii sub 15 ani și numai 
două persoane au peste 60 de 
ani.

H In orașe ca Dr. Petru 
Groza, Plopeni, Bălan predo
mină populația de sex mas
culin, iar în orașe ca Cisnă- 
die și Buhuși predomină 
populația de sex feminin.

B După ultimele date de
mografice, pentru cele 200 
mii căsătorii încheiate anual, 

vîrsta medie la încheierea 
căsătoriei la persoanele de 
sex masculin a fost de 26,9 
ani, iar la persoanele de se•; 
feminin de 23,7 ani, ceea ce 
în medie înseamnă că dife
rența de vîrstă la căsătorie 
între soți este de 3,2 ani.

® Numărul muncitorilor 
industriali a crescut de la 640 
mii în 1950 la peste 2,9 mili
oane anul trecut, adică de a- 
proape 5 ori. In ramurile 
cheie ale industriei, cu un 
înalt nivel de tehnicitate și de 
productivitate a muncii: 
construcții de mașini și pre
lucrarea metalelor, chimia, 
energia electrică și termică, 
metalurgia își desfășoară acti
vitatea jumătate din totalul 
muncitorilor industriali, față 

de numai 30 Ia sută în 1950.
® In anul 1938 peste 70 la 

sută din clasa muncitoare 
lucra în 8 centre industriale, 
printre care București, Bra
șov, Ploiești, Reșița, în timn 
ce în multe județe practic nu 
erau muncitori. In anul 1979 
în nici un județ numărul per
sonalului muncitor ce revenea 
la 1 000 de locuitori nu se si
tua sub 150, iar în 21 de ju
dețe se aflau peste 300 la 
1 000 de locuitori.

03 In perioada 1960—1979, 
numărul personalului munci
tor de sex feminin s-a mărit 
de la 870 mii Ia circa 2,7 mi
lioane, adică de circa 3 ori. 
Ponderea femeilor în totalul 
personalului muncitor a ajuns 
în 1979 la 37 la sută față de 
26,9 la sută în 1960.
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Flecare al patrulea locuitor al țării 
este muncitor. Fiecare al doilea cetățean 
ocupat în muncă este muncitor. De sub 
semnul năzuinței, activitatea industrială 
• trecut In imperiul vocației. Ceva mai 
puțin de șase milioane de lucrători adau
gă decisiv avuției țării în fiecare an, prin 
muncă nemijlocită, pricepere și nu de 
puține ori prin eroism, o valoare nouă de 
peste 450 miliarde lei, într-un ritm de 
patru ori mai mare decît în S.U.A. și Ca
nada, de trei ori mai mare decît în Italia 
și Franța. Ei produc 46 milioane tone căr
bune, 15 milioane tone oțel, pe locuitor, 
producția de oțel a ajuns să fie mai mare 
decît în S.U.A., 18 milioane tone de ci
ment, 72 miliarde kWh, 117 milioane pe
rechi încălțăminte, 80 000 tractoare și așa 
mai departe. Mai mult de jumătate din 
numărul muncitorilor industriali își des
fășoară activitatea în ramuri cheie cu un 
înalt nivel de tehnicitate și productivi
tate : construcții de mașini și prelucra
rea metalelor, chimie, energie electrică și 
termică, metalurgie.

180 de mari platforme industriale răs- 
pîndite pe întreg teritoriul țării produc și 
reproduc în flux neîntrerupt nu numai 
oțel și ciment, ci și o mereu reînnoită ca
litate a muncii. în 15 ani, numărul mun
citorilor calificați prin diferite forme de 
școlarizare a crescut cu peste două mi
lioane. Decalajul față de țările puternic 
industrializate în ce privește venitul na
țional pe locuitor s-a micșorat de ăproape 
patru ori. Două treimi din populația ță
rii s-a mutat în peste patru milioane lo
cuințe noi. Nici muncă fără pîine, nici 
pîlne fără muncă. Pîine mai bună și mai 
multă, muncitori mai mulți și'inai buni. 
Producția de energie electrică a crescut 
pe locuitor de peste 23 de ori, producția 
de oțel de peste 17 ori... Muncitorul con
sumă astăzi în plus față de acum 30 de 
ani peste 46 kg. de carne, 93 litri lapte, 
210 ouă, 24 kg. zahăr, 100 kg. de legume, 
43 kg. de fructe, 16 mp. de țesături etc. 
Din retribuția medie de astăzi se pot 
cumpăra față de acum 30 de ani cu peste 
800 de pîini mai mult.

Parcurg coloana de cifre indicînd dis
tribuirea muncitorilor pe județe în anul 
1950. Nici un județ, cu excepția munici
piului București, nu este însemnat în ju
dețe cu numărul 100 000. Doar trei județe. 
Timiș, Prahova și Brașov trec cu puțin 
peste 50 000. în vreme ce altele. Sălaj, 
Olt, Gorj, Botoșani, Bistrița-Năsăud. Vaslui, 
Vrancea, Vîlcea, Teleorman, Covasna, 
Satu Mare figurează cu cifre simbolice 
între 5 000 și 13 000 muncitori. Astăzi, Să
lajul de pildă dispune de forța muncito-

După eliberare, schimbările din viața 
țăranilor au fost mai de esență decît în 
alte domenii. De ele au beneficiat trei 
sferturi din populația țării. în 1950 aceas
ta era și ponderea țăranilor. Pînă șl celor 
care au trăit aceste schimbări nu le vine 
să creadă că ele s-au petrecut în nici o 
viață de om.

înainte de a vorbi despre țăranii de 
astăzi, ne simțim obligați să ne aducem 
aminte de cei de acum 30 de ani, țărani 
care am fost noi înșine și mamele și 
tații noștri și mai întotdeauna bunicii și 
străbunicii noștri.

Se sculau înainte de a se crăpa de 
ziuă și se cmcau după ce vitele erau 
hrănite și adăpate. Zi-Iumină e puțin spus. 
O muncă dură, epuizantă, începută din 
copilărie și care se repeta an de an, 
într-un ciclu neschimbat, care parcă nu 
ținea seama că lumea progresează.

în jurul mesei, pe care se puneau inva
riabil mămăligă, ceapă, brînză, lapte și, 
dacă omul era mai înstărit, ouă și slă
nină, se strîngea seara întreaga familie. 
Grija zilei de miine, grija de o viață a 
țăranului. Mai trecuse o zi în care avu
seseră ce pune pe. masă. în așteptarea 
unor vremuri mai bune, trebuia să supra
viețuiască. Să aibă copiii ce mînca ! Din 
cînd în cînd, după lungi dezbateri și fră- 
mîntări, unul dintre acești copii era tri
mis la școală, la oraș. Toată familia se 
spetea muncind să-1 țină în internat său 
în gazdă și să-i plătească taxel^. Ceilalți 
copii rămîneau acasă și, de sărbători, pă
rinții le. aduceau de la tîrg cîteva bucăți 
de zahăr și o franzelă. Pentru că sosea 
vremea cînd puținul pămînt pe care îl 
avea familia să fie împărțit între frați, 
unii plecau la oraș și se băgau ucenici pe 
unde puteau, încercînd de mici să-și facă 
un rost și să nu mai fie povară pentru ai 
lor. De multe ori, copiii plecați din sără
cia satelor au ajuns oameni de frunte ai 
țării : cărturari, artiști, muncitori, condu
cători.

Fiecare bucată de pîine, fiecare pas 
înainte spre viața dg astăzi, poporul l-a 
făcut prin munca sa de zi cu zi, prin 
truda lui fără preget.

Cu toată munca lui, în condițiile de 
cruntă exploatare în care trăia, țăranul 
nu putea să scape de sărăcie'. „Sînt sărac 
și n-am nimic / Decît pielea pe buric", 
așa se jeluia într-un cîntec popular unul 
dintre țăranii noștri.

Numai cei ce nu cunoșteau viața satu
lui, realitățile lui, își făceau despre el'o 
imagine idilică, de duminică. Biserica, o 
școală primară, o moașă și cîteva crîșme 
astea erau instituțiile' satului.

Care sînt întimplările cele mai semni
ficative din viața țăranilor 7 La care să 

rească a Hunedoarei anului de referință, 
Oltul este de două ori mai puternic decît 
Clujul de atunci, Gorjul de patru ori mai 
bine înzestrat decît era Galațiul de odini
oară, Botoșanii sînt la paritate cu Pra
hova, astăzi centrul industrial cel mai 
numeros al țării, Bistrița este de o dată și 
jumătate mai puternică decît Sibiul, 
Vasluiul întrece Timișul, pe atunci zona 
cea mai bine reprezentată din punctul de 
vedere al numărului muncitorilor, Vran
cea este de trei ori mai populată munci- 
torește decît lașiul și așa mai departe. 24 
de județe au peste 100 000 de muncitori, 7 
dintre ele depășind 200 000. Consecința fi
rească și concretă a politicii de industria
lizare se oglindește semnificativ în creș

MUNCITORII

ȚARANII
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ne oprim ? Ce să spunem mai întîi despre 
țăranul zilelor noastre ?

Schimbările profunde au început odată 
cu colectivizarea agriculturii, cînd țăranii 
și-au schimbat, felul de a munci și de 
a-și trăi viața. Satele trec astăzi prin- 
tr-un profund proces de urbanizare. în 
ultimii 30 de ani, numărul localităților 
urbane a sporit de la 138 la 365. Elec
trificarea satelor ține de domeniul trecu
tului. în fiecare comună funcționează un 
dispensar medical. Dacă în 1948 numai 
6,5 la sută din copii se nășteau în unită
țile de ocrotire a sănătății astăzi- procen
tul lor este de 99 la sută. Mortalitatea in
fantilă a scăzut de 5—6 ori. în ultimii 
25 de ani durata medie a vieții a cres
cut cu 6 arii, Tuberculoza, podraga,- gușa 
endemică, boli de masă ca urmare a con

terea retribuției medii de la 337 lei în 
1950 la 2 256 în 1980.

„Trebuie să avem în vedere faptul, 
arăta secretarul general al partidului la 
Congresul al II-lea al consiliilor popu
lare, eă în deceniul 1970—1980 am acțio
nat pe un front deosebit de larg, asigu- 
rîtid o înaintare și o puternică dezvoltare 
în toate domeniile. Exprimîndu-mă în 
termeni militari, aș putea spune că, în 
această perioadă, obținînd victorii hotă- 
rîtoare, am parcurs distanțe mart, cu ca
racter strategic ; acum este necesar să ac
ționăm pentru consolidarea cuceririlor și 
victoriilor realizate. Să consolidăm acest 
spațiu uriaș care ne desparte de perioada 
din «trecut —mă refer la dezvoltarea eco- 
nomico-socială. Am mers înainte ; dacă 

dițiilor în care se trăia, au fost eradicate.
Setea de învățătură a țăranului a fost 

rezolvată simplu. Dreptul la învățătură a 
devenit obligație. Nu există astăzi în 
România un copil, indiferent în ce sătuc 
ar trăi, care să vrea să învețe și să nu 
aibă posibilitatea. învățămîntul obliga
toriu de 10 clase, burse, manuale-gratuite, 
totul a venit în sate, în mijlocul țăra
nilor.

în ultimii 5 ani în mediul rural s-au 
construit o ; sută, de mii de case, din care 
trei sferturi ridicate cu forțe proprii. In 
sate întregi toate casele sînt noi. în agri
cultură își desfășoară activitatea 42 000 de 
specialiști, din care 24 000 cu studii su
perioare.

Mecanizarea agriculturii a transformat 
munca fizică și slab productivă a țăra- 

ne-am compara cu forța României din 
trecut, putem spune că aceasta este de 
cîteva ori mai mare. România este astăzi 
de cîteva ori mai bogată, mai puternică. 
Dar este nevoie să consolidăm această 
înaintare, aceste cuceriri, pentru a crea 
condiții de a continua ofensiva pentru în
făptuirea Programului partidului, pentru 
victoria comunismului in România". Pe' 
frontul deosebit de larg al acțiunii politicii 
partidului au apărut noi localități ur
bane, numărul lor fiind în 1980 de 365 
față de existentul de 148 în 1950. Au fost 
consolidate și modernizate orașele vechi, 
în 15 ani un mare număr de municipii și 
localități urbane dublîndu-și populația : 
Bălan, Slobozia, Rîmnicu Vîlcea, Motru, 
Plopeni, Slatina, Vaslui, Mangalia, Tîrgo- 
viște, Pitești, Miercurea Ciuc și altele. In 
același interval de timp s-a construit 
pentru fiecare persoană un metru pătrat 
locuibil în plus, ceea ce însumează o su
prafață echivalentă cu fondul locativ to
tal al municipiilor București, Timișoara 
și Hunedoara la un loc. Procesul de ur
banizare — în acest an populația urbană 
a depășit jumătatea țării — a atras în 
procesul muncii industriale un număr 
mare de femei, ponderea acestora în tota
lul personalului muncitor atingînd în 
1979, 37 la sută, adică două milioane șapte 
sute de mii de femei.

Revin și îmi spun că toate aceste date 
aii amploarea și înălțimea unui uriaș val 
dar care sugerează numai adîrțcimea fără 
a reuși s-o exprime. Rețin din cuvîntarea 
secretarului general în fața primarilor o 
cifră : 34 la sută. Ea reprezintă creșterea 
gradului de valorificare a materiilor 
prime și energiei în următorul cincinal. 
Este și aceasta o parte din procesul de 
„consolidare a cuceririlor și victoriilor 
realizate" : trecerea la o nouă calitate, dar 
nu o calitate nouă a materiilor prime și 
energiei, ci a celor care le folosesc trans- 
ferîndu-le valoarea muncii, gîndirii și ab
negației lor, o nouă calitate a omului 
muncitor, câpabil să se autoconducă și 
autogestioneze economic în cadrul demo
crației revoluționare al cărei cuvint de or
dine este eficiența. Cuvintele mari au 
fost descăunate din rangurile lor ab
stracte.. Omul muncitor este omul eficient. 
Clasa conducătoare nu se mai nutrește 
din drepturile consfințite în legea funda
mentală a țării ci din însăși știința ei de 
a face să rodească fiecare leu cheltuit, 
din programele de automatizări și meca
nizări, din știința, conducerii treburilor 
țării, din noua calitate a vieții ei.

NICOLAE CRI5TACHE 0

nulul. Zeci de mii de tractoare, cultiva
toare, semănători, combine au transfor
mat fața agriculturii noastre. Deși numă
rul persoanelor ocupate în agricultură a ' 
scăzut ajungînd să reprezinte doar a treia 
parte din populația ocupată a țării, pro
ducția globală a agriculturii este cu 30 ia 
sută mai mare decît în perioada 1971— 
1975 și de 4,1 ori mai mare decît în 1950. 
Față de 1960, recoltele medii la hectar la 
grîu, porumb și cartofi s-au dublat.

Țăranul s-a transformat cu rapiditate 
și dezinvoltură . într-un om modern, cu 
vederi noi, într-un tehnician. S-a încadrat 

- firesc în procesul de industrializare, de 
urbanizare. Mulți s-au calificat la locul de 
muncă, au ajuns muncitori de înaltă ca
lificare, maiștri, ingineri.

Țăranii sînt astăzi oameni informați 
care știu ce se întimplă în lume. Nu mai 
trăiesc îngrămădiți în bucătărie. în ca
merele de la față se află radioul și tele
vizorul, acolo își fac lecțiile copiii și se 
află biblioteca cu zeci și sute de cărți pe 
care țăranii nu numai le cumpără, ci le 
și citesc. își născocesc singuri microhidro- 
centrale, instalații de biogaz și eoliene. 
Călătoresc, merg și sînt trimiși la băi și 
lâ tratamente gratuite în stațiuni. își 
cumpără autoturisme pe care le garează 
în șură.

Unii dintre ei s-au transformat atît de 
mult îricît au uitat că încă mal sînt țărani 
și că trebuie să producă mai mult decît 
consumă, au uitat că indiferent de ce se 
întîmplă, recolta nu trebuie lăsată pe 
cîmp și. că fiecare metru pătrat de pă
mînt trebuie să producă.

Mulți dintre tinerii care plecau din sat 
pentru că le plăceau tehnica șl industria 
se întorc înapoi. Meseriile tehnice pe care 
le-au învățat își găsesc acum aplicabili
tatea în stațiunile de mașini, la irigații 
sau în munca de zi cu zi in cooperativele 
agricole de producție sau în întreprinde
rile agricole de stat.

Micșorarea numărului oamenilor ocu
pați în agricultură a scăzut și va mai 
scădea. Este un proces firesc ca urmare a 
mecanizării, a creșterii productivității 
muncii și a urbanizării așezărilor rurale. 
Uriașa diferență dintre sat și oraș, care 
exista pînă nu demult, s-a micșorat. în 
multe privințe țăranul duce astăzi o viață 
mai completă decît orășeanul.

Politica partidului în privința egalității 
muncii. în fața vieții își spune cuvîntul. 
Dacă trăiești în locuri izolate, în vîrf 
de munte. în deltă, în Oaș sau în Ci mp ia 
Bărăganului ai dreptul șl trebuie să duci 
aceeași viață ca toți oamenii țării. Este 
pus în practică dreptul la o viață demnă, 
civilizată, plină de cele mai nebănuite 
perspective.

OPREA GEORGESCU ■
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TOTUL DESPRE POPULAȚIA ROMÂNIEI

Procese ți tendințe in starea populației

Profesorul universitar doctor Mir
cea Bulgaru s-a născut la 8 februa
rie 1926, în comuna Coțușca (Boto
șani). A absolvit liceul la Boto
șani. Academia de studii econo
mice la București, de asemenea, 
Institutul economic-statistic din 
Moscova. Este șeful catedrei de ci
bernetică economică de la Academia 
de studii economice, membru al Co
misiei naționale de demografie, 
membru al Uniunii internaționale 
pentru studiul științific al popu
lației.

Autor a peste 200 lucrări, articole 
și studii de specialitate, publicate în 
reviste din țară și străinătate. Re
ținem cîteva titluri : Populație și 
dezvoltare economică ; Venitul na
țional și factorii de creștere ; Ana
liza agriculturii ; Dezvoltarea com
plexă și echilibrată a economiei na
ționale și altele.

Decorat de trei ori cu Medalia 
Muncii, decorat cu Ordinul Muncii 
clasa a Hl-a, Ordinul Steaua R.S.R. 
clasa a IV-a.

Membru al _ P.C.R. din anul 1959.
— Deci, stimate tovarășe profesor 

Mircea Bulgaro, despre AVUȚIA SUPRE
MA A FIECĂREI NAȚIUNI ; adică despre 
oameni, despre populație. Sau, ca să ne 
amintim de expresia consacrată a unui 
sociolog, despre „OMUL la plural !"

—• Accept dialogul pe această temă, dar 
cu o condiție : integrînd populația de la 
început in contextul întregii noastre dez
voltări economico-sociale. în sensul că 
populația nu poate fi gîndită izolat de 
dezvoltarea noastră, populația constituind 
factorul. esențial al dezvoltării și benefi
ciarul final a tot ce se realizează și se 
produce în România.

— Inseamhă că între POPULAȚIE și 
DEZVOLTARE există o relație de inter
dependență. Cum se manifestă ?

— Dezvoltarea, știm, influențează popu
lația, dar în aceiași timp populația dimen
sionează și influențează dezvoltarea eco
nomică. Cum 7 Prin resursele demoeco- 
nomice, adică resursele de muncă,- prin 
acea parte a populației care participă la 
procesul făuririi bunurilor materiale, de 
servicii, cercetare științifică și asigură 
promovarea progresului tehnic in toate 
zonele activității umane.

— Judecind după progresele economiei 
românești, mai ales în acești ultimi 15 
ani, cum se poate măsura în termeni can
titativi relația : populație — dezvoltare ?

— Problema e foarte importantă pentru 
că, pe plan mondial, cu aceste aspecte se 
confruntă azi omenirea : dacă examinăm 
pe o perioadă mai lungă a construcției 
noastre socialiste cele două variabile fun
damentale, populație — dezvoltare, și vrem 
să le exprimăm in raport cantitativ, re
zultă că populația noastră marchează pe 
ansamblu o creștere, medie anuală aproxi
mativ de 10 la sută, în timp ce venitul 
național, bază a dezvoltării, înregistrează 
o creștere, în același interval, de 8—9 la 
sută. Se dovedește deci menținerea unor 
ritmuri înalte ale dezvoltării, crearea a 
numeroase locuri de muncă și, pe această 
bază, atragerea, populației în circuitul 
dezvoltării, în ultimă analiză a valorifică
rii superoiare a resurselor noastre umane.

— Ați spus s „resurse umane". Nu vl se 
pare cam nepotrivit acest termen ; violent 
chiar? Cum, omul devine^, îa limbajul 
economistului, o resursă î

— Nu, nu vă temeți, ms încercați si 
descoperiți vreo violență acestui termen : 
au găsiți. Am spus că populația este 
„avuția supremă a națiunii". Or, ea este ta 
primul riad o resursă inestimabilă car» 

determină întreaga noastră dezvoltare 
economico-socială. Dacă doriți, mergem 
chiar mai departe pe ideea care ați avan
sat-o și spunem că OMUL, în sensul avu
ției noastre naționale, are cost și are 
valoare. Și să nu ne grăbim să înțelegem 
acest lucru simplist, tehnicist, în sensul că 
îl vom putea coborî la nivelul costurilor 
unor produse, să-l înmatriculăm de acum 
încolo la obișnuitul cont de profit și pier
dere. Afirmația asta înseamnă mult mai 
mult și ceva fără asemănare.

— Vă rog să explicați.
— Omul e și o categorie socio-economică 

extrem de complexă, de o dimensiune 
deosebită care are cost și valoare intr-un 
sens nobil al cuvîntului : societatea, fa
milia, individul chiar alocă, în avans, un 
volum important de investiții materiale, 
financiare, în muncă, în educație, pentru 
a lansa în viață un om cu o personalitate 
umană care să se adapteze mai ușor pro
gresului tehnic, să contribuie el însuși la 
dezvoltarea complexă- a societății.

— Tovarășe profesor Mircea Bulgaru, 
care este structura demografică a popu
lației României, la ora actuală 7

-■ Avem astăzi o populație de peste 22 
milioane locuitori, cu o structură în gene
ral echilibrată pe sexe : 49 la sută sînt 
bărbați și 51 la sută, sînt femei. Pe an
samblu avem, deci, aproximativ 300 000 
femei mal multe .decît bărbați.

—• De ce acest spor 1 Se nasc mal 
multe fetițe ?

— Dimpotrivă, se nasc mai mulți băieți, 
proporția prin naștere fiind, ca o legitate 
biologică, de 105 băieți la 100 de fetițe. 
Explicația stă în mortalitatea mai ridicată 
la băieți, ta durata vieții mai ridicată Ia 
femei.

— Și na se produce un dezechilibru ia 
structura demografică în perioada vîrstei 
căsătoriei, de pildă 7

— Nu, pentru că majoritatea acestui 
supliment de femei se localizează după 
vîrsta de 50 ani. Politica noastră demogra
fică activă, așa cum cunoașteți, urmăreș
te asigurarea unei creșteri raționale a 
populației, pentru a menține tinerețea 
națiunii noastre și echilibrul ei. Cantita
tiv, vitalitatea la noi, adică numărul 
copiilor născuți vii la 1000 locuitori, este 
de circa 18—19 copii. Rezultă că la noi 
natalitatea este mai ridicată decît ta țările 
industrializate.

— Această natalitate este omogenă pe 
teritoriul României ?

— Nu există mari disproporții, dar 
variații, pe zone, există : natalitatea cea 
mai ridicată, adică populația cea mai 
tînără a țării, se află ta zonele deafest, în 
județele Tulcea, Vrancea, Vaslui, Botoșani. 
Bacău, Suceava, Maramureș, Bistrița 
Năsăud. Județele cu natalitate mal scăzută 
sînt cele din vestul țării.

— în Capitală, care este situația 7
— Există, în general, o natalitate mai 

scăzută. Explicația, după mine, stă în 
noul comportament cultural. E vorba de 
atitudinea față de familie, din punct de 
vedere demografic, față de numărul de 
copii. La familiile cu nivel de cultură mai 
ridicat, numărul copiilor este mai mic.

— Dispare oare cultul acela frumos, tra
dițional al familiei românești de a avea 
mulți copii 7 Nu neapărat al familiei ță
rănești, ei chiar al familiei intelectuale ? 
Fentru că au existat familii de intelectuali 
sare au avut mulți copii ! Ce cauze ați mai 
depistat in investigațiile dv. 7

— Există tendința generală, nu numai 
la noi, ca pe măsură ce țările se indus
trializează, pe măsura dezvoltării, popu
lația și ta special familia să sufere 
schimbări simțitoare ta sensul dimensiu
nii demografice. Descrește numărul mem

brilor de familie. Asistăm, înseamnă, la 
o trecere de la tipul de familie tradițio
nal, cu mulți copii, la o familie mal mo
dernă, cu un număr mai mic de copii.

— Care e numărul mediu de copii în 
familia noastră românească ?

— Dacă reținem bine, între 3—3,2. Există 
sute de mii de familii care nu au nici un 
copil ; din diferite cauze.

— Vorbiți-ne, vă rugăm, de felul Jn care 
se manifestă la noi mobilitatea socio- 
profeslonală !

— Asistăm la un nou model de așezare 
a resurselor noastre de muncă pe ramuri : 
se petrece o trecere masivă a populației 
ocupate în ramurile cu nivel mai redus de 
productivitate (agricultură) spre ramurile 
neagricole, in primul rînd spre ramurile 
industriale care, așa cum știm, au un nivel 
de productivitate a muncii mai ridicat. 
Aceasta duce, ta ultimă instanță, la o 
mare economisire de muncă Ssocială. Pon
derea populației ocupate în agricultură a 
scăzut de la 74, în anul 1950, la aproxima
tiv 30 la sută ta ultimul an. înseamnă că, 
Intr-adevăr, s-a realizat o mare economie 
de muncă socială, se utilizează mai bine 
timpul de muncă : acum, un muncitor din 
industrie lucrează circa 290 zile pe an, iar 
un țăran cooperator — circa 200 zile. După 
calculele mele rezultă că în anii construc
ției noastre socialiste, prin trecerea popu
lației din agricultură în ramurile neăgri- 
cole, în Industrie, societatea noastră a 
economisit circa 4 milioane de brațe de 
muncă — echivalent la nivelul unui an !

— Dar trecerea masivă a populației 
spre Industrie nu duce cumva și la 
depopularea unor sate î

— Poate n-aș fi atît de categoric.: duce, 
e adevărat, la unele implicații importante 
legate de plecarea, uneori masivă, a tine
retului din sat ; la menținerea unei struc
turi a populației sătești, pe grupe de 
vîrste, în defavoarea grupelor tinere. 
Acest fenomen nou și complex este numit 
de noi mobilitatea teritorială a populației 
și e stimulat de însuși progresul nostril 
economic de industrializare, de repartizare 
a forțelor de producție pe teritoriul țării. 
Aceste fluxuri migratorii pe magistrala 
sat-oraș, cu direcție deocamdată exclusivă 
spre oraș, se cifrează aproximativ la peste 
200 000 persoane anual. Dintre acestea 
circa 50 ia sută reprezintă resursa de 
muncă, forța de muncă.

— Unde se manifestă o mobilitate mai 
mare ? La bărbați sau la femei ?

— Pe ansamblu, se constată o mobilitate 
mai sporită la femei, în special la grupele 
tinere, aflate în preajma încheierii căsă
toriilor. La categoria forță de muncă mo
bilitatea e mai mare la bărbați. Coefi
cientul de mobilitate al populației, la 
noi în țară, este relativ ridicat, dar mobi
litatea manifestă, mai ales în ultimii ani, 
tendințe din punct de vedere al direcției 
sat-oraș, cit și al vîrstei.

— Care sînt aceste „tendințe intere
sante" ?

— Cînd industria era inegal repartizată 
pe teritoriu, distanța migrației era foarte 
mare, din Moldova, de pildă, se ajungea 
la Hunedoara spre vechile vetre indus
triale. Acum fenomenul migrației forței de 
muncă îmbracă două aspecte : e vorba mai 
tatîi de o așezare a migrației ta cadrul 
județului de origine sau în județele limi
trofe, unde începe să se dezvolte o nouă 
industrie, prin repartizarea echilibrată a 
forțelor de producție pe teritoriul țării — 
problemă de mare echitate socială. AI 
doilea aspect ține de resorturi mai com
plexe : asistăm la un reflux al migrației, 
ta sensul eă o parte din forța de muncă. 

emigrată în vechile vetre industriale, sa 
întoarce acasă, la noile vetre industriale 
care au apărut sau apar.

— în documentările noastre pe teren, 
ta aceste noi vetre industriale, întîlnim 
foarte des și foarte mulți oameni care 
declară : „m-am întors acasă !“ sau 
„m-am întors să construiesc acasă !“ 
Credeți că întoarcerea acasă a fost deter
minată numai de cauze economice ?

—E aici o problemă de psihologie ® 
poporului român legat mult de vatra lui 
natală. Explic fenomenul prin ceea ce 
s-ar putea numi dorul natal și care are o 
semnificație mai profundă decît pare : 
este legarea de părinți, frați, rude, prie
teni ; de patriotismul local în sensul po
zitiv al cuvîntului, este vorba de dorința 
de afirmare între ai lui.

— Se întorc deci din această MARE 
EXPEDIȚIE ECONOMICA, să spunem 
astfel, să construiască în județul natal 
sau, în viitor, într-o următoare etapă de 
dezvoltare a României, în satul natal 1 

— Contextul ta care plasați aceasta 
teză devine interesant ! Da, în viitor, dacă 
vom industrializa satul mai mult, fără 
îndoială că dorul natal se va manifesta și 
aici. Și vom găsi astfel o soluție de men
ținere a tineretului în mediul rural.

—• E vorba de o industrializare a satului 
potrivit specificului de dezvoltare econo- 
mieo-socială a României.

— Aceasta va duce, printre alte impli
cații pozitive, Ia reducerea costului econo
mic și social al migrației : mă refer la 
problema locuințelor, a transportului, la 
ridicarea și emanciparea satului româ
nesc, adică la rezolvarea științifică a con
tradicției, firește neantagoniste, sat-oraș. 
O problemă fundamentală pe care o pro- 
movează consecvent politica științifică și 
profund asigurată a partidului nostru.

— Procesul de industrializare, de mo
dernizare a economiei, de ridicare econo
mică a satului, impune evident în 
prim-plan rolul factorului OM. E nevoie 
deci de un om tot mai bine pregătit pro
fesional, politie, din punct de vedere al 
conștientizării sale. Ce realități ați evi
dențiat în acest domeniu ?

— în interiorul claselor sociale de Ia 
noi, al clasei muncitoare, al țărănimii, al 
intelectualității chiar, se petrec modificări 
profunde : în gradul de instruire, de ca
lificare, de formare a diverselor profesii 
și meserii. Nu voi abuza de cifre, dar vâ 
rog să mal rețineți una. La ultimul recen- 
sămint al populației, am fost ispitit să 
număr meseriile practicate azi la noi»

— Interesant ! Cite sînt ?
— 2 600 de meserii ! Față de cîteva suta 

în 1938. Ceea ce atestă, fără doar și poate, 
complexitatea, diversitatea structurii 
noastre socio-profesionale. Peste 20 la 
sută din populația țării e cuprinsă într-o 
formă sau alta de Invățămînt. La sfîrșitul 
cincinalului 1981—1985 procentul celor cu
prinși ta învățămîntul de toate gradele se 
va ridica la 27 la sută.

•— Cuprinderea masivă a tineretului ta 
școli, și mai ales a tineretului cu vîrstă 
de muncă, nu are cumva implicații asupra 
contingentelor productive ? Mai explicit S 
ne amintim că într-o perioadă, era prin 
1957—1965, natalitatea a scăzut simțitor la 
noi în țară și a fost redresată, eum știm, 
prin măsurile de politică demografică ale 
partidului nostru. Nu eumva și acest fapt, 
al scăderii natalității de atunci, se resimte 
acum 7

— Ați sesizat corect această conjunctu
ră ! Acele contingente născute în perioa
da 1959—1965, cînd am avut natalitatea cea 
mai scăzută, urmează să între în produc
ție, să lucreze efectiv acum și în urmă
torii 4—5 ani. De aceea asistăm în mod 
obiectiv în prezent* la o îngustare a resur
selor noastre demoeeonomice. Dacă la 
aceasta se mai adaugă și atragerea pu
ternică în școli a tineretului' care are 
vîrsta de muncă, obținem imaginea reală 
a fondului nostru național de timpi. 
Aceasta ne obligă la utilizarea cît mai ra
țională a surselor de muncă, la perfec
ționarea organizării producției și a muncii 
și, aș mai adăuga, chiar la întărirea dis
ciplinei ta muncă, Ia creșterea producti
vității muncii sociale îa nivelul sarcinii*» 
izvorîte din documentele partidului nos
tru.

— Tovarășe profesor Mircea Bulgara» 
am dialogat suficient, cred eu, despre 
multe aspecte ale populației României. Ce 
probleme de perspectivă se ivesc ?

— Țara noastră promovează o politică 
activă în domeniul demografiei și al 
populației, pentru a menține acele struc
turi demografice și socioprofeaionale care 
să se integreze ta strategia generală a dez
voltării societății noastre. Din acest punct 
de vedere se cunoaște că la sfîrșitul cin
cinalului 1981—1985, populația României 
urmează să atingă cifra de 23,4—23,7 mi
lioane locuitori, iăr la sfîrșitul deceniului, 
în 1990, populația va atinge cifra de 2S 
milioane locuitori. Se vor produce prime
niri importante în structurile socioprofe- 
sionale. Populația agricolă ar urma să 
coboare la 22 la sută din totalul populației 
ocupate. Un proces continuu de moderni
zare a structurii se va accentua prin creș
terea populației urbane care va ajunge la 
55 la sută la sfîrșitul cincinalului 1981— 
1985, va fi, așa cum afirma secretarul ge
neral al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, cincinalul calității. E vorba, 
desigur, de calitatea producției, a organi
zării muncii, dar și de calitatea omului 
sub diversele ei aspecte, calitate fără da 
care nu se pot înfăptui aceste remarcabile 
programă. E vorba deci de ® nouă calitate 
a vieții poporului nostru, a resursele» 
noastre umanei ta a cărei realizare trebuia 
să contribuie societatea, familia și fiecare 
individ ta parte.

M. GRIGORE MARAȘANU ■
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Cineva, un sociolog sau scriitor al că
rui nume momentan îmi scapă, spunea 
că în lumina aceasta atît de diversă exis
tă un loc unic in care individul, omul ca 
ființă rațională, se regăsește și se repro
duce pe sine, își revitalizează forțele și 
însăși condiția lui de viață. Un astfel de 
loc, ce nu are nimic miraculos și nici 
spectaculos, este acea piatră de temelie a 
comunității sociale căreia în mod atît de 
obișnuit îi zicem familie.

în vorbirea curentă se confundă ade
sea familia cu gospodăria. Deși se inter
ferează, totuși ele nu se suprapun. Fami
lia, ca unitate biologic-socialâ — cum 
afirmă Vladimir Trebici în volumul „De
mografia" — are drept principală carac
teristică raporturile de rudenie dintre per
soanele ce o alcătuiesc, dispunind și de 
alte caracteristici, cum sînt : locuința co
mună și bugetul comun. Familia biologică 
este văzută numai ca unitate care cu
prinde soții și copiii lor, de obicei necă
sătoriți. Gospodăria, în schimb, este o 
unitate complexă socio-demografică, avînd 
funcție economică (de producție și con
sum), de reproducere și educare a tinere
lor generații etc.

Pentru demografie importanța cea mal 
mare o prezintă familia. Dar nu definiția 
ea atare ne interesează acum, cit mai 
ales starea de fapt a familiei românești, 
sublinierea condiției și rolului ei deosebit 
într-o societate ca a noastră pe frontispi
ciul căreia stă scrisă cu litere mari grija 
față de om. Partidul și statul nostru acor
dă o deosebită atenție întăririi vieții de 
familie, înfloririi necontenite a acesteia, 
creării celor mai optime condiții pentru 
exercitarea funcțiilor ce îi revin, asi
gurarea reproducerii populației, formării 
Si educării tinerelor generații de con
structori ai noii noastre societăți. Sînt 
cunoscute în acest sens măsurile luate în 
spiritul documentelor de partid, al hotă- 
rîrilor și programelor elaborate pentru 
continua ridicare a nivelului de trai ma
terial și spiritual, pentru creșterea cali
tății vieții întregului nostru popor.

Sintetizînd, putem spune că eforturile 
depuse de membrii societății noastre se 

'«tos.

FAMIL IA
reflectă întocmai în dezvoltarea de an
samblu a economiei noastre naționale, în 
venitul national — baza progresului ge
neral, fundamentul creșterii bunăstării 
noastre generale. în acest context, este 
de reținut că în perioada 1950—1980 ve
nitul national a ajuns de la 35 miliarde 
lei în 1950 la 546 miliarde lei în 1980, 
ceea ce înseamnă materializarea unui vo
lum de 15 ori mai mare decît în 1950. In
teresant de arătat că pe un membru de 
familie, pe un locuitor deci, revine un 
venit național de peste 24 000 lei în anul 
1980, față de numai circa 2 000 lei în anul 
1950. Dacă ne referim la cîteva date com
parative cu unele țări dezvoltate, trebuie 
să arătăm că în toți acești 30 de ani ve
nitul național pe locuitor a crescut în 
România Intr-un ritm mediu anual de 8,4 
la sută, în timp ce în Statele Unite ale 
Americii de pildă a fost de 2,1 la sută, 
în Italia de 3,8 la sută, în R.F. Germania 
de 4,4 la sută, în Franța de 3,8 la sută. 
Cu alte cuvinte. România a înregistrat 
ritmuri înalte de creștere a venitului na
țional, fapt ce se reflectă în reducerea 
decalajului față de țările dezvoltate de 
3—4 ori.

Aceasta se răsfrînge din plin asupra 
veniturilor noastre. în bugetul de veni
turi ale familiilor de oameni ai muncii o 
dimensiune tot mai mare o au veniturile 
din fondurile sociale de consum. Sporirea 
continuă a acestor fonduri, expresie eloc
ventă a grijii statornice a partidului și 
statului nostru pentru ridicarea noastră 
pe o treaptă superioară de civilizație este 
oglindită în mod sugestiv de faptul că 
astăzi fiecare locuitor al țării beneficiază 
anual de 3 666 lei, față de numai 215 lei 
în anul 1950 și 1 294 lei în anul 1965. A- 
ceasta înseamnă că fiecare familie de 
oameni ai muncii beneficiază, în afara 
veniturilor din muncă, de circa 12 mii lei 
în medie anual din fondurile sociale de 
consum, fără să afecteze în vreun fel bu
getul propriu de venituri.

Dar să ne mai referim la încă un as
pect al prosperității familiilor din Româ
nia. Urmare directă a sporirii bogăției 
naționale — bogăție acumulată prin apor
tul fiecărui membru al celor peste 7 mi- 

Jidane de familii , cîte există la ora ac
tuală în țara noastră — în perioada 1950— 
1980 s-au obținut realizări - cu adevărat 
istorice în schimbarea condițiilor de via
ță ale oamenilor muncii. Parte compo
nentă a creșterii nivelului de trai, con
dițiile de locuit ale populației s-au îm
bunătățit simțitor în decursul ultimelor 
trei decenii, dar mai ales în ultimii 15 
ani. Astfel, dacă în perioada 1951—1965 
s-au construit din fondurile statului 370,3 
mii de apartamente, în ultimii 15 ani s-au 
construit 1 614 000 apartamente, de peste 
4 ori mai mult. în ultimele trei decenii, 
prin construirea a peste patru milioane 
locuințe noi s-au creat condițiile ca două 
treimi din populația tării să beneficieze 
de condiții de locuit confortabile, de o ca
litate superioară. Aceasta se exprimă și

Despre comunism ea despre o stare a devenirii
Scrisoare pe care poetul ți-o adresează sieși cu 
ocazia reconfirmării calității de comunist

Nu este comunismul doar un vis de aur 
sau doar o roșă flamă peste conștiință, 
căreia să-i dai — precum un faur — 
obolul, cite-un pic, după putință.

Și nu e comunismul un întins lințoliu 
anume să te-nvăluie cu fericire, 
sau ceva care-ți dăruie un cald fotoliu 
la care fiii tăi să aibă drept de moștenire.

Comunismul nu e raiul pe pămînt 
să ai, de vrei sau nu vrei, rația de bucurie, 
să calei pe flori precum înaripatul sfînt 
dintr-o naivă și uitată broderie .

E comunismul și va fi, ee-i și acum s 
libertatea gîndului și-a inimii ca să-și 

însemne 
apartenența la ideea ce desehide-iin drum 
sub lumina pură a steagurilor demne, 

prin aceea că suprafața medie locuibilă 
pe locuitor sau membru de familie —• 
din mediul urban —- a crescut de la 8,4 
mp în 1966, la 9,6 mp In 1977 (după datele 
ultimului recensămînt).

Și în continuare va crește necontenit 
condiția de locuit a familiilor noastre. 
Conform Programului elaborat de partid, 
conform cifrelor reieșite din Directivele 
Congresului al Xll-lea al P.C.R., în pe
rioada 1981—1990 se prevede realizarea a 
2 350—2 450 mii de apartamente, ceea ce 
va permite rezolvarea în întreaga tară a 
problemei locuințelor, asigurarea condi
țiilor de locuit corespunzătoare pentru 
toți oamenii muncii —- obiectiv deosebit 
de important stabilit de Congresul al 
Xll-lea al P.C.R.

Toate aceste condiții materiale și spi
rituale, precum și drepturile și îndatori
rile fundamentale ce revin membrilor so
cietății noastre au făcut ca an de an să 
evolueze ascendent numărul gospodării
lor de la noi. Dacă în 1930 au fost în 
România 3,3 milioane de gospodării, 4,2 
milioane în 1948, s-a ajuns în 1966 la 6 
milioane, în 1977 (ultimul recensămînt) la

ceea ce-nseamnă lupta cu mine-n
primul rînd, 

numai în luptă, ca și sabia, ideea7i pururi
trează, 

sublima decantare in faptă și cuvint 
a patosului tînăr ce entuziasmează.

Căci nimeni nu devine, nicicînd n-a
devenit

prin vreun decret de iegrc, comunist
deodată 1, 

ei ca un rîu de munte ce curge limpezit 
și de lumină-și simte ființa-nfiorată.

Și este comunismul, ce-n clipele supreme . 
simțim, dorind prin secoli a Patriei mărire, f 
iar chipurile noastre trec în acele steme 
ce-și pun pe evi pecetea lor de nemurire I

NICOLAE STOE B
. J

y ... _ ।

BUCUREȘTI, ZECE PROCE
Sînt perioade din zi clnd Bucureștii 

devin un furnicar omenesc care exempli
fică imediat, la scara unu pe unu, ex
plozia demografică. Un flux și reflux 
continuu pe străzi, pe bulevarde, prin 
scuaruri, prin mijloacele de transport în 
comun, dă orașului o amplitudine de 
mare metropolă, un vuiet discret sau acut, 
cald, profund. Parcă întreg orașul se re
varsă atună ca dintr-un stadion olimpic 
în urina unei mari competiții. Competi
ția aceasta este cronometrată în timp, 
reprezintă chiar confruntarea cu timpul, 
in 35 de ani, populația Bucureștilor 
aproape s-a dublat.

Trăim astăzi în București cu domiciliul 
stabil 1 974 486 de cetățeni, după statistica 
primei zile din calendarul anului 1980. 
La era siderală a noului an. Cît popu
lația uneia din țările mid de pe mapa

mond. Se știe că în lume se nasc 190 000 
de oameni gata să populeze un oraș sau 
un cîmp de luptă. în Bucureștii de astăzi 
se nasc 27 430 de cetățeni într-un an nu toc
mai fecund în acest sens — 1979 — dar 
în pace și în lumină. Sporul de popu
lație în 12 luni nu se rezumă însă la 
cifra natalității și nu devine convingătoare 
dacă ne gîndim că aproape 13 mii de oa
meni care se nasc în Capitală aparțin, 
prin părinți, de alte localități și județe 
din țâră. Nu s-ar putea spune, prin .ur
mare, că Bucureștii sînt un campion al 
natalității la concentrarea sa urbană, la 
dimensiunile și densitatea de familii pe 
spațiu de locuit și mai ales la numărul 
de cetățeni cu domiciliu.stabil pe malul 
Dîmboviței. La antipod se situează, desi
gur, marții unui an din București. 18 407 
decedați s-au Înregistrat în anul 1979.

Cifră care pune pe gînduri In raport cu 
natalitatea. Din această perspectivă Bucu
reștii s-ar prezenta în perspectivă ca un 
oraș pe cale să se depopuleze într-un vi
itor mai mult sau mai puțin îndepărtat. 
Trebuie ținut însă cont că Bucureștii se 
amplifică, se dilată în fiecare an cu apro
ximativ 25 762 de cetățeni care se stabi
lesc definitiv în oraș prin transfer în in
teresul serviciului, prin schimbare de do
miciliu. Bucureștii rămîn primul centru 
industrial al țării, orașul etalon al civili
zației socialiste, orașul nostru amiral. 
Ceea ce nu înseamnă că Bucureștii sînt 
un port deschis numai pentru cei care 
vin în oraș. Anul 1979, de pildă, consem
nează 4 456 de locuitori plecați din Bucu
rești. Mirajul metropolei nu are aceleași 
dimensiuni pentru toți. Unii consideră 
marea arhitectură urbană din Cîmpia

Română o așezare aglomerată și supradi
mensionată în care se pierde mult timp 
ca pieton și pasager prin mijloacele de 
transport în comun și, de asemenea, prin 
incintele aprovizionării cu- bunuri de larg 
consum. Oricum, orașul este senin, fru
mos, cu ansambluri de locuințe demne de 
marile esplanade citadine de -pe mapa
mond, cu un cult binefăcător pentru spa
țiile verzi și parcurile de odihnă și de dis
tracții. De aici și starea de sănătate în 
general bună, cu foarte puține zone po
luate intens față de alte cetăți industria
le ale lumii. Bucureștii sînt un oraș tî
năr. Vîrsta medie a locuitorilor săi este 
34,9 ani. Un oraș prin urmare puternic, 
cu o populație în plină vigoare creatoare, 
cu un tonus vital recunoscut în concertul 
capitalelor continentale, un oraș tonic, 
luminos. Interesant de consemnat este
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Iar astăzi s-a ajuns la circa 7 milioane 
familii. De menționat că mărimea me- 

i a unei familii s-a menținut în ultimul 
jeniu la aproximativ 3,2 persoane, în- 
;istrîndu-se însă o tendință de scădere 
.ă de trecut, cînd media era de 4,3 per
ine în 1930 și de 3,8 persoane în 1948. 
uzele acestei oarecum paradoxale scă
ri sînt mai multe și ele rezidă în prin- 
>al — după afirmația economistului de- 
rgraf Radu Halus, de la Direcția cen- 
ilă de statistică — în așa-zisă reducere 
gospodăriilor multinucleare (în care 
riviețuiau laolaltă mai multe generatii), 
scăderea numărului mediu de copii pe 

spodărie — tendință manifestată si la 
e țări dezvoltate —, creșterea speran- 

i medii de viață (datorită condițiilor de 
ii și de ocrotire a sănătății) de la nu- 
ai 40 de ani, cît era în cu cîteva, decenii 
urmă, lă 70 de ani în prezent- Avînd în 

adere importanta pe care o are numărul 
ediu al copiilor într-b familie — atît din 
irict de vedere social cît și economic —- 
i interes apar te prezintă determinarea 
sibilităților ulterioare de reproducție 
s nucleelor familiale.
Politica demografică activă promovată 
țara noastră pentru o creștere în rit

ul necesar ajungerii în 1985 la b popu- 
ție de 23,4—23,7 milioane iar în 1990 la 
rea 25 milioane impune ca familia să 
j constituită dintr-un cuplu, conjugal 
abil, cu un număr mediu de 3—4 copii, 
re a putea realiza obiectivele prevăzute 
documentele de partid pe linia dezvol- 

rii economico-sociale, făuririi societății 
cialiste multilateral dezvoltate. Pe plan 
șnografic aceasta cere ca nupțialitatea 
«pulației tinere să prezinte o tendință 
instanță, dar mai ales să asigure Stabi- 
;atea familiei prin reducerea necontenită, 
numărului de divorțuri sau fenome- 
enului de separare. Este ceea ce aduce 
n nou pe planul atenției seriozitatea 
ariajului, domeniu în care instituțiile 
rastre educaționale și de influențare în 
ase pot și trebuie să-și spună cu mai 
.uită hotărîre, cu tact și calm cuvîhtul; 
Departe gîndul că am spus totul despre 
imilie în România. Am încercat a punc- 
i doar cîteva idei, a schița, fie și fugitiv, 
teva coordonate în dorința de a subli- 
ia, o dată, și încă o dată, rolul și mi- 
unea ce revin acestei celule de bază, 
indamentale a societății, care asigură 
erpetuarea națiunii noastre, creșterea vi- 
uroasă a poporului, avîntul său hotărît 
e calea socialismului multilateral dez- 
oltat și a comunismului.

Politica demografică activă promovată în țara noastră pentru o creștere in ritmul necesar ajungerii 
în 1985 la o populație de 23,4—23,7 milioane iar în 1990 la circa 25 milioane impune ca familia să 

fie constituită dintr-un cuplu conjugal stabil, cu un număr mediu de 3—4 copii
Fotografii de ELENA GHERA ■MIHAI STÂNESCU H

:eă faptul că in dreptul vîrstei medii 
mtru femei e trecută cifra de 36,1 ani 
r pentru bărbați 33,6 !
Dincolo de problemele stării de sănă- 
ite, de buna funcționare biologică a an- 
■enajului social bucțireștean, conform 
atisticilor merită să consemnăm faptul 
i principalele boli care atacă locuitorii 
;așului sînt ale aparatului circulator 
irmare și a unui sedentarism specific 
rașului), ale aparatului respirator, ale 
paratului digestiv și, evident, plătind 
■ibutul dezastrului acestui secol, ale di- 
iritelor forme de tumori canceroase, 
bate acestea reprezintă de fapt și apro- 
imativ 79 la sută din totalul deceselor 
iregistrate în oraș. Totuși, durata medie 
vieții în Capitală rămîrie de 70,7 ani, cu 

pecificarea că 68,3 am* se referă la bar
ați și 72,8 la femei. După cum se vede, 

și în București, precum. în alte mari a- 
glomerații urbane ale lumii, durata me
die a vieții este mai mare pentru femei.

într-un oraș cu asemenea forță, în care 
criza de timp e mai acută decît în altă 
așezare din țară, în care ritmurile indus
triei ating parametrii de referință pentru 
evoluția societății, detașamentul copleșitor 
de cetățeni îl formează oamenii muncii 
producătorii direcți ai bunurilor materiale 
și spirituale. Astfel, totalul personalului 
implicat direct în muncă este de 1 046 496. 
Dintre aceștia 764 660 sînt efectiv munci
tori. Principalele meserii caracteristice 
pentru marea masă a muncitorilor bucu- 
reșteni sînt de lăcătuși mecanici, electri
cieni, strungari, operatori chimiști, tîm- 
plari, țesători, confecționeri de îmbrăcă
minte și încălțăminte, zidari, șoferi, per
sonal operativ din comerț etc. Dar, para

doxal, Bucufeștiul cuprinde și un mare 
număr de mineri și artificieri, de mineri 
mecanizatori și de subteran, dar și de- 
marinari pe lacurile de agrement.

Bucureștii sînt orașul marilor idbiri dar 
și al litigiilor de tot felul. Un asemenea 
angrenaj social comportă și o seamă de 
situații conflictuale. Proporțiile între sta
rea de armonie a orașului și starea de 
discordie, dacă vreți, sînt revelatorii prin 
cîteva date statistice privind numărul că
sătoriilor și cel al divorțurilor în anul 
trecut. In cele douăsprezece luni ale anu
lui 1979 s-au înregistrat 23 577 de căsă
torii și numai 6 475 divorțuri. Evident că 
cifra divorțurilor este încă exagerată, 
dar... Interesant este totuși faptul că' a 
crescut vîrstă la care se căsătoresc tine
rii : 26,6 ani la fete și 29,6 la băieți. Semn 

că a crescut și simțul de responsabilita
te față de instituția familiei.

Urmăriți străzile acestui oraș la orele 
dimineții, ale prînzului, ale serii și ascul
tați pulsul său vibrînd ca o mare uzină 
vie, ca un fluviu uriaș care alunecă 
undeva prin timp spre viitor transfigurin- 
du-se de la o zi la alta. Cum va arăta 
el în anul 2000 sau 2010 ? Cîți dintre ce
tățenii înregistrați astăzi cu domiciliul 
stabil în București, vor trăi atunci și 
cîți se vor naște de acum încolo ? E greu 
de prevăzut. Cert este că din punct de 
vedere demografic orașul reprezintă ima
ginea țării focalizată printr-o lentilă care 
răsfțînge razele de lumină direct în vi
itor. Este orașul etalon al unei civilizații. 
Orașul etalon: al civilizației noastre so
cialiste. Un. oraș cu oameni liberi și în
crezători în istoria de mîine, în cei care
vin după noi.

FABIAN DUMA B
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Orașul cel mai grăbit din țară:

Suprafața orașului : 256 ha. Populația înregistrată la 1 ianuarie 1980 s 
IM 99j «av«..ori. ț ață de creșterea de 79 la sută a personalului muncitor din 
județul Harg'.iita, comparativ cu anul 1965, personalul muncitor din Bălan a 
crescut dj aproapo trei ort. 75 la sută din totalul producției industriale a ju
dețului Harghita se realizează astăzi din capacitățile construite după 1935. 
10 la sută din totalul locurilor noi de muncă din industrie, create de la 
constituirea județului, sînt în orașul Bălan. Bălanul beneficiază
de o policlinică, incluzînd un spital cu 50 de paturi și o ma
ternitate. Structura populației: 51 la sută români, 49 la sută maghiari. 
S-au s.aiîilizat in Bălan muncitori din Harghita și Mureș, cît și din Bacău, 
Neamț, Vaslui, Vrancea. Media de virstă a orașului : 24—25 de ani. Din to
talul populației, numai 768 de persoane depășesc virsta de 45 de ani, aeeștia 
fiind, dealtfel, vechii locuitori ai fostului cătun Bălan. 6 712 reprezintă nu
mărul personalului muncitor din Bălan. Restul sînt copii și femei casnice, 
în perioada 1981—1935, in Bălan se vor mai construi 399 de apartamente, un 
complex grădinîță-creșă eu 320 de locuri, o casă de cultură modernă, o poștă, 
o autobază de transport. Densitatea : 5 290 loc./km pătrat (densitatea medie 
din județ este de 49,9 loc./km pătrat). 90 la sută din personalul muncitor este 
absolvent al unei forme de calificare.

BĂLAN
Un compas înalt de cinci metri, deschis 

intr-un unghi de 30 grade, sub care este 
așezat un vagonet de mină. Aceasta este 
emblema orașului Bălan. Drumul din 
Brașov spre Bălan este el însuși o aven
tură fantastică în inima Transilvaniei. 
Spre deosebire de calea ferată, șoseaua, 
urmărind firesc și fidel relieful fizic al 
localităților, al satelor și cătunelor, îți 
oferă posibilitatea, aproape unică, de a 
simți cu vîrful degetelor meandrele și po- 
vîrnișurile sufletelor pe lingă care treci 
cu autobuzul. Sînt momente cînd ai im
presia că străbați Bărăganul, dar impresia 
aceasta nu durează mai mult de o res
pirație scurtă, o clipă de răgaz între cul
mile împădurite. Apoi, dintr-o dată, pan
glica de asfalt pare că se împlîntă de
finitiv în coasta unui deal, pentru ca ime
diat să-ți apară în față un sat, cu casele 
lipite una de alta, urmărind îndeaproape 
marginea șoselei. Bruște, aceste apariții 
ni se par nouă, oamenilor din cîmpie, 
obișnuiți fiind cu spațiile deschise, cu 
gestul de a pune mîna streașină la ochi 
pentru a zări lucruri și ființe la mari de
părtări, adevărate revelații. Acest lucru 
nu mai este posibil decît în Transilvania, 
unde, surpriza unei căruțe cu fîn, care 
apare după o colină, sau a unui om care 
poartă o coasă te pîndește neîncetat. Asa 
se întîmplă și cu sate ca Ciceu și Dănesti, 
cu orașe ca Miercurea Ciuc, dar mai ales 
cu Bălanul. Orașul, anunțat cu mult îna
inte, se lasă așteptat și numai după aceea 
privit.

Trăcînd pe lîngă monumentul-emblemă, 
autobuzul lasă in urmă cîteva case de 
lemn și stoguri de fîn agățate ici, colo pe 
dealuri. Abia după cîteva unduiri la stînga 
și la dreapta, prin frumoasa vale a Oltu
lui, după o colină împădurită, apare mo
dest, dar oraș. Bălanul. Blocuri, magazine, 
cinematograf, teren de fotbal. Iar la ca
pătul opus, exact la capătul opus Intrării 
în oraș, întreprinderea minieră Bălan. în 
fața porții de metal a minei Bălan se ter
mină șoseaua care pornește din Miercurea 
Ciuc, șl care aici în Bălan poartă numele 
de șoseaua Republicii. într-un fel, această 
șosea a Republicii, care leagă cele cîteva 
case vechi de la intrarea în oraș de între
prinderea minieră, simbolizează drumul 
parcurs în cei 13 ani de existență, de la un 
fost cătun aparținînd comunei Sîndomlnie, 
la centrul industrial care este astăzi. Iar 
între aceste două extreme, vechiul și noul, 
compasul și vagonetul. se află, se mișcă, 
muncesc și iubesc oamenii. Oamenii Bă
lanului, români și maghiari în proporție 
egală, în această vale a Oltului, nu undeva 
pe valea Oltului, ci chiar la începutul ei, 
fiindcă nu despart decît cîțiva kilometri 
orașul Bălan de izyoarele Oltului și ale

Mureșului. De fapt, pădurile de brazi ale 
Hășmașului intră pînă în curțile oameni
lor, iar Oltul curge la cîțiva metri de bal
coanele noilor construcții, într-o repede 
și curată undă.

Construcția orașului Bălan păstrează 
specificul satelor transilvane, case cu aco
perișuri de țiglă, stradă fără ramificații. 
Sigur, Bălanul nu se poate compara cu 
Sfîntu Gheorghe și nici măcar cu Odor- 
heiul Secuiesc, cine crede că se poate 
rătăci pe străzile Bălanului se înșală 
Bălanul este un oraș mai mult lung decît 
lat, un oraș rectilinia, fără străzi afluente, 
un oraș în care gesturile oamenilor au 
devenit urbane, ca dealtfel și ocupațiile 
lor. Și pentru că vorbim de oameni, să 
amintim că Bălan numără astăzi 13 000 
de locuitori. în urmă cu 15 ani, cînd nu 
era decît un simplu sat, în Bălan nu exis
tau decît cîteva barăci, 390 de aparta
mente pentru muncitorii de atunci ai 
minei, alături de casele băștinașilor, popu
lația atingînd cu greu cifra de 3 000.

Istoria de azi a orașului începe în anul 
1965, o dată cu dezvoltarea întreprinderii 
miniere. Scurtă prezentare : deschisă in 
anul 1948, întreprinderea minieră Bălan, 
specializată în extracția și prepararea 
minereului de cupru, ajunge în 1965 la o 
producție de 500 000 de tone pe an, nu- 
mărind 2 700 de muncitori. în cincinalul 
care urmează celui de-al IX-lea Congres 
al Partidului Comunist Român, mina își 
dublează capacitatea și producția, ceea ce 
face ce numărul muncitorilor să ajungă. 

la cifra de 5 400. Medaliată cu Ordinul 
Muncii clasa a Ifl-a, pentru rezultate de
osebite obținute în extracția de minereu, 
întreprinderea minieră Bălan, cu cele trei 
mine ale sale, nuna centrală, mina nord 
și mina Fagul Cetății, atinge o producție 
de 1600 000 tone pe an, fiind deci cea 
mai mare producătoare din țară, în aceas
tă ramură. Cum a fost posibil acest salt 
calitativ ?

— In primul rînd, printr-un important 
salt calitativ — ne răspunde Vasile Pă- 
nescu, omul care a întocmit actele de în
cadrare ale tuturor minerilor din Bălan. 
Locul vechilor utilaje a fost luat de cele 
mecanizate. Astfel, am reușit mecaniza
rea lucrului atît în subteran, cît și la 
suprafață ; nu se mai poate vorbi de lo- 
pătarea minereului sau de transportul 
manual al vagoneților. Sporirea capaci
tății de producție, a numărului de mun
citori și, mai ales, modernizarea condi
țiilor de lucru âu făcut în cele din urmă 
posibilă .nașterea orașului Bălan, perma
nenta lui dezvoltare.

Și, să adăugăm noi, poate că izbînda 
cea mai de seamă a orașului Bălan este 
nu că a reușit să-și sporească numărul 
de locuitori de peste patru ori, ci că a 
reușit, în timp, să stabilizeze aproape în
treaga populație. Acest lucru s-a realizat, 
în primul rînd, prin asigurarea spațiilor 
de locuit pentru întregul personal munci
tor de la întreprinderea minieră, din pro
priile ei fonduri. Astăzi există la Bălan 
zeci de blocuri, însumînd 3 000 de apar
tamente, la care se adaugă 1 400 de locuri 
în cele 4 cămine pentru nefamiliști. As
tăzi, locuitorii -Bălanului beneficiază de 
toate comoditățile pe care le poate oferi 
un oraș. Magazine de tricotaje, magazine 
pentru desfacerea bunurdor de larg con
sum, coafori, o brutărie proprie, apă cu
rentă obținută din lacul de acumulare 
construit pe apele Qltulul, canalizare, 
cinematograf, bazin de înot. Fără a mai 
vorbi de împrejurimile orașului, căutate 
pentru frumusețea lor naturală de cei 
avizi de destindere și recreare. în plus, 
Bălanul are două școli generale și un pu
ternic grup școlar rmnier, care pregătește 
cadre într-o profesiune încă deficitară.

Dar cei care încălzesc inimile oameni
lor din Bălan și le umplu sufletele de 
bucurie Și speranță, motivul lor de sta
tornicie în acest loc sînt copiii. Copiii 
sînt primele ființe care apar înaintea celui 
ce intră în orașul Bălan, cu mult înainte 
de a apărea primele blocuri, înaintea pă
rinților. Ii vezi alergind pe tăpșane, după 
un ciine, trăgînd sfoara unui zmeu care 
nu vrea să se înalțe, sau bătînd mingea 
pe terenul de fotbal care este .al echipei 
locale. Apoi îi descoperi în oraș, acope
rind golurile dintre blocuri și magazine 
cu râsetele și larma lor genuină. O miș
care liberă, pe care nimeni nu vrea si nu 
ar putea-o opri, poartă copiii Bălanului 
de la leagăne la rîu, la cofetărie, la ali
mentară și apoi iarăși la cofetărie, pe 
dealuri, la școală, la rîu și abia seara la 
întîlnirea cu Mihaela și, în sfîrșit, ia cul
care. Rîsetele tor și imbujorarea din tim
pul zilei parcă se ridică noaptea in pă
durile Hâșmașului, pentru a coborî a doua 
zi în aceleași locuri, mai năvalnice. în 
Bălan sînt peste 4000 de copii născuți nu
mai in ultimii 15 ani și acest adevăr sigur 
îl aflăm din evidențele Consiliului popu
lar al orașului. Iar una din cauzele hotărâ
toare ale acestei situații este, fără în
doială, natalitatea. Orașul Bălan se poate 
mîndri cu cel mai bun indice de natali
tate din județ, el atingînd 32,77 la mie, 
în anul 1977. Acest fapt a dus. implicit, 
la stabilirea în acest oraș a unui record 
în ceea ce privește densitatea locuitorilor 
pa kilometru pătrat. Cu 5 200 locuitori pe 
kilometru pătrat. Bălanul deține de de
parte tocul întîi în județul Harghita.

Dincolo, însă, de aceste date statistice, 
rămine efortul continuu al oamenilor din 
Bălan de a-și face viața mai frumoasă, 
mai plină de bucurii, mai fericită. Pot și 
au dreptul la o astfel de viață și, de fapt, 
tineretul .acestui oraș știe cel mai bine 
acest lucra. Ei au văzut orașul născîn- 
du-se, întreaga viață a Bălanului cloco
tește, în jurul fiecăruia și ei au de pe 
acum înaintea privirilor viața de mîine a 
orașului lor. Astăzi, tinerii din Bălan se 
gînctese . poate la un monument care să 
cinstească munca întemeietorilor acestui 
oraș de la izvoarele Oltului. Pentru toți 
prietenii din Bălan, ilustrăm acest repor
taj cu imaginea unicului monument exis- 
tent aici, orașul Bălan însuși.

GEORGE CUȘNARENCU g

■ In 30 de ani, un sfert 
din populația țârii —, mai 
bine de 5 milioane de oa
meni — s-a transformat din 
țărani in orășeni.

S în București, din pa
tru căsătorii una se termi
nă prin divorț. în țară si
tuația e mult mai bună.

în anul 1978, 10 fe- 
mei sub 20 de ani și-au 
ales mirii dintre bărbații 
trecuți de 60 de ani. Doar 
3 bărbați, tocmai buni de 

armată, s-au căsătorit cu 
femei trecute de vîrsta 
pensiei.

S In ultimul sfert de 
secol media de viață a 
crescut cu 6 ani. Șansa de 
viață a bărbaților este de 
peste 67 de ani. Femeile 
trăiesc cu 5 ani mai mult.

H Față de 1950, chel
tuielile pentru acțiuni so- 
cial-culturale de la buge
tul statului au crescut de 
18 ori.

■ Vă interesează cum 
vă cheltuiți banii î lată 
după constatări statistice 
repartizarea pe procente : 
alimentație și băuturi 45,1 
Îmbrăcăminte și încălțăminte 10,0 
locuință (chirie, combustibil, 

lumină, reparații) 0,4
înzestrarea eu bunuri

de uz casnic și cu mobilă 14 
Îngrijire medicală #4
traswort șî telecomunicații IA 
cultură și educație 53
alte cheltuieli 54

H FAȚĂ DE 1950 MÎN- 
CĂM MAI MULT 
carne și produse

din carne de 3,29 ori
lapte și produse

lactate de 1,42 ©ri
ouă de 4,31 ori
zahăr de 3,83 ori

■ Ponderea cea mai ri
dicata a femeilor în totalul 
personalului muncitor este 
în învățâmînt, cultura și 
artă (63,9 ia sută) și în o- 
crotirea sănătății, asisten
ță socialâ și cultura fiiicâ 
(73,4 la sută).
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Nume vechi, meserii în esență noi
Meseriile țării de azi, sînt, cele mai 

multe, prea puțin schimbate în denumire 
față de cele practicate pînă acum cîteva 
zeci de ani, dar totuși cîtă deosebire ! Să 
privim, spre exemplu, Nomenclatorul tipu
rilor, profilurilor și meseriilor în care se 
pregătesc elevii prin învățămîntul liceal. 
In specialitatea Mecanică, tînărul absol
vent va deveni „lucrător în domeniul me
canic", adică lăcătuș, strungar, frezor, ra- 
botor-mortezor, rectificator sau, în gene
ral, „prelucrător prin așchiere", ca și for- 
mator-turnător, sudor și așa mai departe. 
Cu toate astea, între strungarul de ieri, 
între bunicul care învîrtea la manetele 
unui strung universal și cel de azi, nepotul 
său dacă vreți, care apasă butoanele unui 
strung carusel complet automatizat, cîtă 
deosebire în ceea ce face, in ceea ce a în
vățat și în ceea ce muncește... La construc
ții. de asemenea, nu a dispărut fără în
doială meseria de zidar, dar astăzi califi
carea obținută se cheamă „eonstructor- 
structuri", incluzînd în ea atît priceperea 
zidarului, cît și cea a dulgherului, a fierar- 
betonistului și încă altele, toate necesare 
pentru ridicarea structurilor constructive 
moderne. Stăm de vorbă despre toate aces
tea cu tovarășa directoare Ana Drăgan, 
din Direcția forțe de muncă a Ministe
rului Muncii. ,„Nu în denumirea meseri
ilor se află noutățile cele mai mari, ne 
spune dînsa. în principal, ele se regăsesc 
în schimbările necesitate de modificarea 
structurii economice a țării, domeniu în 
care s-au petrecut foarte multe lucruri în 
ultimele decenii. Au apărut, este adevărat, 
și o serie de domenii noi de activitate, 
cum sînt aeronautica, electronica, infor

O problemă mai complicată 
decît navetismul: navetiștii

Din 107 000 de oameni, totalul forței 
de muncă din județul Dîrpbovița (fără 
a-i pune la socoteală și pe cei ce lu
crează în agricultură), 47 000 sînt nave
tiști. La Tîrgoviște, pe lîngă cei 21 000 
de tîrgovișteni lucrează, fiind navetiști, 
alți 25 000. La Moreni, navetiștii sînt 
3 000 din totalul personalului muncitor 
de 9 000. La Găești, 4 100 din 8 500. La 
Pucioasa, 2 700 din 8 000. La Fieni, 2 000 
din 6 400. La Titu, 2 200 din 5 300. Dar 
nu numai orașele, ci și unele comune 
au devenit centre ce grupează nave
tiști. La I.L. -Caragiale, aceștia sînt 
5 000 din 7 400. La Dojcești, 900 din 
2 300. La Șotînga, jumătate din cei 
2 000. La- Lungulețu, 500 din 1 200.

Important ni se pare că în acest ju
deț rapid industrializat nici navetismul 
și nici cunoașterea navetismului nu se 
desfășoară la voia întîmplării. La Co
mitetul județean de partid, chiar în 
sala de ședințe a biroului, se află un 
tablou electric ale cărui date, aduse 
periodic la zi, permit cunoașterea cu 
suficientă precizie a întinderii navetis
mului pe teritoriul județului. La Tîr
goviște “vin să muncească oameni din 
aproape toate localitățile dîmbqyițene. 
Inclusiv din Șelaru, comuna ceâ mai 
din sud, din Moroieni, comună aflată 
în capătul de nord sau din Cornești, 
comună din extremitatea de răsărit a 
județului. Trăgînd din aceste puncte 
cite o linie către capitala județului și 
citind numărul celor ce fac naveta 
către Tîrgoviște din localitățile aflate 
pe aceste linii, observăm că, de exem
plu, din Șelaru -vin 9, din Vișina 34, 
din Mătăsaru 65, din Gura Șuțil 206 iar 
din Văcărești 1 220. Dinspre nord crește 
de asemenea numărul pe măsură ce 
ne apropiem de Tîrgoviște, fiindcă Mo- 
roienii dau 10, Pietroșița 45, Pucioasa 
439. Doicești 552 iar Aninoasa J 150 de 
navetiști. Aceeași tendință observăm 
și din direcția Corneștilor care dau 10 
navetiști și pe măsură ce, drumul se 
scurtează din Finta vin 254, din Dobra 
370, din Băleni 650, din Comișani 1 214. 
Tîrgoviște atrage forța de muncă pre
cum un magnet. Desigur, concluzia era 
previzibilă. Ceea ce contează aici e 
întruchiparea concretă a fenomenului, 
cifrele pe care nu ne-am sfiit să le 
amintim, în ciuda numărului lor mare, 
pentru că numai ele dau imaginea a- 
devărată a navetismului la nivel de 
județ. Să restrângem acum aria obser
vației la una dintre întreprinderile 
tîrgoviștene.

1
La întreprinderea de utilaj' petrolier lu

crează aproximativ 10 000 de oameni. Din
tre aceștia, aproximativ 5 000 sînt nave
tiști. loniță Nicolae, secretar adjunct al 
Comitetului de partid, ne spune • că 3 250 
se deplasează cu autobuzele întreprinderii 
de transport județene,-875 cu trenurile și 
1 585, din comunele suburbane, cu mași
nile întreprinderii orășenești de transport. 
Gheorghe Tănase, șef al serviciului ad- 

Ș ministrativ, ne vorbește la rindu-i despre 
ședințele la care el, împreună cu repre
zentanți ai tuturor întreprinderilor cu na
vetiști din oraș, participă lunar și dezbate 

matica, domeniul nuclear și altele, dar 
deosebirile cele mai mari între ceea ce se 
muncea mai ieri și ceea ce se muncește 
azi se află mai cu seamă în conținutul 
pregătirii, al calificării într-o meserie sau 
alta, oricare ar fi numele ei. Un operator- 
chimist are aceeași denumire ca acum 25 
de ani, dar cîtă diferență se află acum în 
munca pe care o practică ! în sectoarele 
calde, de asemenea, la turnătorii sau în 
cazangerii, ca și în siderurgie, muncitorul 
de acolo nu și-a schimbat denumirea, e 
turnător-formator, e cazangiu sau side- 
rurgist, însă conținutul practic al activi
tății sale zilnice a devenit altul, mult mai 
complex, mult mai înalt calificat. Tînărul 
muncitor de azi este calificat tot mai rar 
prin simple cursuri de pregătire, la locul 
de muncă sau alte forme, si tot mai des 
printr-o activitate școlară ,de ani de zile, 
în cadrul căreia intră atît cunoștințe ge
nerale de bază, cît și o calificare de spe
cialitate de cel mai înalt grad. Știți fără 
îndoială că în circa zece ani vom trece la 
generalizarea învățămîntului liceal com
plet, fiecare tînăr muncitor urmînd a efec
tua, la zi sau la seral, cele 12 clase obli
gatorii. Cu alte cuvinte, s-a dus vremea 
muncitorului venit din agricultură, cu nu
mai 4 clase și un curs de calificare de 
cîteva luni 1“

O a doua problemă este legată de struc
tura populației ocupate. în anul 1950, circa 
trei sferturi din populația ocupată a țării 
lucra în agricultură. Cincinalul pe care îl 
încheiem a semnificat, între altele, schim
barea raportului dintre populația ocupată 
în agricultură și cea ocupată în industrie, 
în favoarea celei din urmă, care a devenit 

cu conducerea întreprinderii de transport 
^auto, cum ar putea fi rezolvate probleme 
a căror rezolvare se amină. mereu. Că 
ședințele sînt întrucîtva inutile e un fapt 
probat de chiar luarea în discuție, lună 
de lună, a acelorași subiecte. în bună 
măsură la aceste ședințe se discută despre 
indisciplina șoferilor, mai exact a celor 
care nu respectă orele de pornire în cursă, 
nu respectă traseele ci au tendința de a 
o lua pe „scurtături" ori, pur și simplu, 
nu opresc în stațiile unde-i așteaptă nave
tiștii. întreprinderea de utilaj petrolier 
plătește în mod special un om, Constantin 
Rizescu, a cărui îndeletnicire este de a 
trezi în fiecare dimineață șoferii și de a-i 
îndemna să pornească din capătul cursei 
la ora prevăzută în program. în privința 
celor ce nu" opresc prin stații, se înțelege 
că el nu are nici o putere. Dar aceștia 
sînt controlați cîteodată de chiar șeful 
sex-viciului administrativ al întreprinderii 
de utilaj petrolier, care împreună cu in
ginerul Grigore, șeful autobazei de călă
tori din Tîrgoviște, nu o dată i-a întors 
din drum pe șoferii prea grăbiți și i-a 
obligat să dea mașina inapoi pentru a-i 
lua și pe navetiștii rămași pe la margi
nea drumurilor. Și, evident, -astfel de ma
nevre nu vin deloc în sprijinul economi
sirii de combustibili de către întreprinde
rea de transport. Adevărat este, pe de altă 
parte, că și navetiștii au, nu de puține 
ori, o vină că întîrzie la intrarea în 
schimb. Cursele sînt programate în așa 
fel încît, dacă ele s-ar desfășura fără pe
ripeții de felul celor amintite mai sus, 
oamenii ar ajunge la timp pentru a trece 
pe poarta întreprinderii fără a fi notați că 
au întîrziat. Dar unii pleacă de acasă mai 
tîrziu cp un sfert sau o jumătate de oră 
decît ar trebui, nereușind altceva decît să 
creeze aglomerații și poate chiar imposi
bilitatea de a fi îmbarcați toți, deoarece 
cursele mai tîrzii sînt programate pentru 
elevi, pentru ca ei să poată ajunge la 
școală puțin înainte de ora opt. După fe
lul cum vin solitari sau în grupuri, condu
cerea fabricii poate să-și dea seama dacă 
are de-a face cu vreun somnoros ori cu 
oameni care au întîrziat din motive reale, 
întemeiate.

în ciuda faptului că, zilnic întîrzie, in 
medie, cam 10—15 oameni, ceea ce n-ar 
fi exagerat dacă ne gîndim că în primul 
schimb lucrează vreo 5 000, în ciuda așa
dar a acestor cifre ce ne arată o proporție 
liniștitoare șl nedramatică privind conse
cințele navetismului, mai aflăm însă că, 
numai pe primele nouă luni ale acestui 
an, numărul desfacerilor de contracte de 
muncă s-a ridicat, la întreprinderea de 
utilaj petrolier, la 549 și că, precum sub
liniază Olga Uicea, jurisconsult al între
prinderii și secretar adjunct al Comitetu
lui de partid, majoritatea acestor decizii 
s-au întemeiat pe numărul mare de ab
sențe nemotivate ale unor navetiști. Pînă 
la sfîrșitul lunii septembrie au fost înre
gistrate 67 316 ore absențe nemotivate sau — 
8 686 zile-om. Dacă mai adăugăm și nu
mărul învoirilor, care în aceeași perioadă 
s-a ridicat la 6 462 zile-om și avem in ve
dere faptul că uneori învoirile nu fac de- 
cîț să acopere azi absența nemotivată de 
ieri, rezultă că, în totul lui tot, absențele 
au avut același, efect ca și cum toată fa

numeric superioară. Dincolo de această 
evidență, fără îndoială că și munca în 
agricultură a devenit astăzi alta, între ță
ranul anonim, care semăna cu brațul și 
recolta cu secera și muncitorul agricol de 
astăzi, cu nivel înalt și complex de cali
ficare, absolvent de liceu cu meseria de 
agronom-mecanizator, horticultor sau zoo- 
tehnist-mecanizator se află parcă nu zeci, 
ci sute de ani... Sigur, mai sînt încă o 
mulțime de greutăți, în special pentru a- 
tragerea tinerilor spre aceste meserii, dar 
e foarte sigur că viitorul activităților le- . 
gate de cultura pămîntului sau creșterea 
vitelor tot spre calificare și înaltă califi
care se îndreaptă, așa cum și munca din 
acest domeniu va deveni desigur tot mai 
mecanizată, mai industrializată. Este de
altfel motivul pentru care, proporția popu
lației ocupate în agricultură și silvicultură, 
față de totalul populației ocupate în prin
cipalele ramuri ale economiei naționale, va 
scădea permanent în anii care vin : 29,1 
la sută în acest an, 21,5 la sută în 1985 și 
numai 15,1 la sută în anul 1990. în schimb, 
proporția populației ocupate în industrie 
crește văzînd cu pchii, de la 34,6 la sută 
în acest an la 40 la sută la sfîrșitul cinci
nalului următor și la 43,3 la sută in 1990! 
între celelalte ramuri, doar cea a construc
țiilor mai reprezintă o creștere semnifi
cativă, urcînd de la 10,2 la sută în acest 
an la 13,4 la sută la sfîrșitul deceniului.

Altfel spus, sigur că puține meserii 
vechi au dispărut în totalitate, fiindcă tot 
mai avem nevoie de potcovari, de vizitii, 
de pantofari sau de anticari, deși ei nu 
sînt decît categorii prea puțin reprezenta
tive. între celelalte, numele au rămas în 
marea majoritate neschimbate, dar au 
devenit, în fapt, meserii cu totul noi. în 
conținutul lor, nu în numele propriu-zis !

DUMITRU GRAUR gi

brica ar fi plecat în vacanță tocmai într-cr. 
zi de muncă. Or, la întreprinderea de uti
laj petrolier, în medie, valoarea producției 
unei zile este de peste 6 milioane de lei. 
în această cifră se cuprind toate conse
cințele negative dacă nu ale navetismului, 
cel puțin ale modului cum unii înțeleg să 
fie navetiști. Fiindcă, în aceeași între
prindere vestită în toate colțurile lumii 
ca mare producătoare de uțilaj petrolier, 
nu puțini sînt și cei care, navetiști fiind, 
au fost și sînt totodată, muncitori de nă
dejde, precum Gheorghe Bidireanu, scu
ler. Ion Tilică, lăcătuș-ajustor, Vasile 
Safta, strungar în secția mecanică grea 
sau Gheorghe Iordan, strungar în secția 
mecanică ușoară. Sînt, aceștia, oameni 
despre care ni se spune că s-ar număra 
printre „muncitorii distinși" ai întreprin
derii...

De felul lui, navetistul e omul care face 
două munci. Prima, la locul lui de muncă, 
iar a doua chiar prin faptul că e navetist. 
Că sînt unii care înțeleg prin navetism 
mai puțin munca la locul de muncă și mai 
mult jocurile de cărți ori sticlele goljte pe 
traseele dintre casă și întreprindere, e tot 
la fel de adevărat. Navetismul, prin el în
suși, reprezintă o serie de dificultăți care 
trebuie învinse de către cel ce e navetist 
ca și de societatea întreagă. Dar efectele 
navetismului depind în bună măsură, după 
cum am văzut, și de navetiștii înșiși, de 
ce fel de oameni sînt. De aceea vom spune 
că navetiștii reprezintă o problemă mai 
complicată decît navetismul considerat în 
general. în felul lui. Oprea Briceag, portar 
la întreprinderea de utilaj petrolier și na
vetist la Comișani, a rezolvat demult 
această problemă : „Eu cum ajung la 
timp ? Și alții, tot din Comișani, de ce 
ajung in urma mea ? Fiindcă eu plec cu 
mașina de 6 și ei cu cea de 6 și jumătate, 
iată de ce. Dar aici, la Tîrgoviște, nu mai 
sîntem consăteni. Aici trebuie să ne facem 
datoria".

DUMITRU CONSTANTINESCU ®

- B In anul de învățămînt 
care a trecu, 5 592 661 de 
copii, tineri și chiar mai 
vîrstnici au învățat la mă
suțele de grădiniță, pe 
băncile școlii, în ateliere și 
laboratoare de învățămînt 
tehnic și de maiștri, în am
fiteatrele institutelor de în- 
vâțămînt superior. Mai 
bine de un sfert din popu
lația țării învață. In cifra 
pe care am dat-o nu sînt 
incluși numeroșii absol
venți ai cursurilor de cali
ficare la locul de muncă, 
organizate în uzine și insti
tute de proiectare și de 
cercetare. Lupta pentru o 
nouă calitate, revoluția 
tehnico-științifică au în fe
lul acesta asigurate pre
misele înfăptuirii lor.

H învățătura a devenit 
un fenomen de masă. Ast
fel a fost înțeleasă la no.i 
problema edificării omului 
?iou. în condițiile în care 
tinerii de azi stau cel puțin 
10 ani pe băncile școlii, în 
curînd noțiunea , de inte
lectual va trebui revizuită.

S 911 74â de copii în
tre trei și cinci ani sînt în
cadrați în învățămîntul pre
școlar unde capătă primele 
noțiuni despre bine și de
spre rău, învață să se joace 
și chiar se joacă, se pre
gătesc după metode mo
derne pentru lungul drum 
care îi așteaptă pe calea 
învățăturii.

B 4 488 371 de tineri au 
purtat în anul care a tre
cut uniforma de elevi.’ Din
tre aceștia, mai bine de un 
milion în învățămîntul li
ceal. Fiecare elev are posi
bilitatea să-si aleagă încă 
de pe băncile școlii mese
ria care îi place și pentru 
care vrea să se pregăteas
că in continuare. In liceele 
de profil, pe lîngă cunoș
tințele generale, elevii își 
însușesc cunoștințe de 
specialitate care le per
mit la terminarea cursuri
lor să fie stăpîni pe o me
serie, să se poată încadra 
cu succes într-o activitate 
productivă. în școlile pro
fesionale, de ucenicie la 
locul de muncă și de mai
ștri s-au pregătit anul tre
cut 170 000 de elevi la 
cursuri de zi, serale și la 
fără frecvență.

S An de an, 263 642 de 
educatori, învățători, mai
ștri și profesori de toate 
gradele îsi exercită nobila 
meserie de dascăl, îndru
mă teoretic si practic mili
oane de elevi. Numai îh 
instiV'tele de învățămînt 
superior actv'eaTa 14 503 
de cadre didactice.
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TOTUL DESPRE POPULAȚIA MÂNIEI

0 problemă care frămînta întreaga umanitate

SPERANȚA MEDIE

DE VIAJA
In Romania, populația longevivă, deci de 

85 de ani și peste a crescut de la 22 800 
în 19-0 la Mi 600 în 1977, iar durata vieții 
a sporit u.e la 42,01 ani in 1932 la 69,76 ani 
în 1977 — ultimul an prelucrat și interpre
tat statistic la Institutul național de ge
rontologie și geriatrie din București. Fe
nomenul oglindește a tendință observată 
pe. plan mondial, dar, după cum se va ve
dea, în țara noastră, în special în ulti
mele două decenii, a căpătat anumite par- 
ticularită.i specifice, corelate cu dezvolta
rea economico-socială, eu ridicarea conti
nuă a nivelului de trai și, firește, cai pro
gresele din domeniu’ medicine!. Cum au 
crescut, în acest context, starea de sănă
tate, speranța și durata medie de viață, 
numărul și ponderea longevivilor în tota
lul populației ?

Sub auspiciile institutului național de 
gerontologie și geriatrie a fost efectuat cel 
mai cuprinzător tu iu de longevitate fă-
cut vreodată în România. Inițial, el s-a 
referit la perioada 1962—1975, dar ulterior 
datele au fost aduse H zi, fără a se con
stata, așa cum era și de așteptat, modifi
cări importanțe. De aceea, pentru a nu 
complica, vom ci a‘ c i a studiul inițial, re
zultatele fiind pe eplin valabile, cu co
recții nee en iale. și ari. Cercetarea a fost 
întreprin ă e academicianul Ana Aslan,
directorul general
Jiwovshi, șeful se
cială. so 
Mustață, 
jini‘i ce 
țară.

I i i titutului, Vladimir 
■ iei de gerontologie so- 
Maria Sanda, Eraterina

Maria Tăpălagă, și alții, sprit 
401 cadre medicale din întreaga

Timp de m i mal i ani au fost studiate 
15 000 persoane în virs^ă de 85 de ani și 
peste, deci 40 la sută din totalul longe
vivilor din România. Pentru a reliefa im
portanța și temei ni .ia investigației, vom 
aminti că pentru fiecare longeviv s-au fo
losit fișe -și chestionare care au cuprins 
peste 140 între' ari. iar completarea lor s-a 
făcut de echipe complexe formate din me
dici, sociologi,și psihologi. Este vorba, așa
dar, r'e o cercetare unică în felul ei, răs- 
punzînd aproape exhaustiv la întrebarea 
cum îmbătrânește românul ? Factorii care 
influențează longevitatea și constatările 
respective au fost grupați după cum ur
mează.

® Mediul geografic. Cercetările au evi
dențiat influența diferită a unor forme de 
relief asupra longevității, proporția csa 
mai mare de longevivi fiind constatată în 
Delta Dunării (2,9 la mie) și in zonele de 
altitudine între 800 m și 1000 m (2,3 la 
mie) ; la cîmpie și în regiunile, deluroa
se proporția este mai mică (1,9 la mie). în 
aceleași forme de relief, dar cu un nivel 
diferit de dezvoltare economică, frecven
ța longevivilor variază în funcție de acest 
nivel. La această problemă deosebit de în
semnată vom mai reveni, cii date mai noi.

® Carr ici biologice.
In ceea ce priverte conformația fizică, 

majoritatea longevivilor se încadrează în 
valorile medii ale parametrilor antropo- 
metrici.

Deși nu s-a putut stabili o legătură cau
zală directă intre longevitate și ereditate, 
s-a constatat, pe baza cercetărilor pe lo
turi mari, că atît la ascendenții cit și la 
descendenti longevivilor există o predis
poziție de imunitate crescută în compa
rație cu ceilai i indivizi și o capacitate 
funcțională optimă cu un înalt grad de 
adaptare la condițiile de mediu. în medie, 
38.1 la sută din longevivi au ascendenți 
longevivi direeți. La marii longevivi (95 
de ani și peste), procentul celor cu ascen
denți longevivi direeți crește de la 37,4 la 
sută la 46,8 la sută.

Longevitatea favorizează in mod net se
xul feminin. Astfel, la fiecare sută de 
longevivi vom găsi, statistic, 61,2 femei 
Intre 85 și 89 de ani, 63,6 femei între 90 și 
94 de ani, 63,1 femei de 95 de ani și peste, 
în toate aceste cazuri proporția bărbaților 
longevivi filn f corespunzător mai mică.

® Mediul de viață. Repartiția longevi
vilor în raport cu mediul urban sau ru
ral în care au trăit reflectă repartiția 
populației țării în cele două medii. In ceea 
ce privește profesiunea, agricultorii repre
zentau 62 la sută față de celelalte profesii.' 
Nu s-a evidențiat influența preponderentă 
a unei anumite profesii asuora duratei de 
viață, ci numai unele particularități co
mune ocupațiilor persoanelor longevive : 
peste 80 la șută dintre aceștia au desfășu
rat activități legate de munca fizică ; foar
te mulți au început activitatea profesională 
de timpuriu, uneori sub vîrstă de 14 ani 
și au continuat-o pînă la vîrste înaintate ; 
aproape toți au avut un stagiu de muncă 
de peste 60 de ani. în cele mai multe din 
cazuri, în aceeași profesie ; peste 70 Ia 
sută din longevivi continuau și la data 
efectuării studiului să desfășoare unele 
activităț fizice.

Concluzia cea mai importantă este că 
munca fizică ep e -i ntă un factor favori- 
sant al longevității.
• Nivelul de trai. Cu cit acesta era mai 

ridicat, cu atit vîrstă medie a longevivilor 
era mai mare. La un nivel material me
diu corespundea o vîrstă medie de 86,S 
ani, iar la un nivel material deasupra ce
lui mediu, vîrstă medie a longevivilor a 

crescut la 88,6 ani. In ceea ce privește 
viața de familie, longevivii făceau parte 
în general, dintre primii născuți din pă
rinți tineri ; aparțineau unor familii bine 
Închegate, asigurate din punct de vedere 
economic și întemeiate pe principiul mun
cii drept principală sursă de existență ; 
și-au întemeiat la rîndul lor familii ase
mănătoare. Majoritatea longevivilor (99 la 
sută bărbați și 98 la sută femei) au fost 
căsătoriți și au avțit mulți copii. Propor
ția celor care au avut peste patru copil 
a fost de 65;S la sută în mediul rural și 
44,7 la sută la oraș. Cu privire la gradul 
de instruire nu s-a observat o corelație 
semnificativă între acest factor și longe
vitate, ținînd seama mai ales de condi
țiile socioeconomice și culturale ale epo-

Oi

o# 
■

cii în care au trăit cea mai mare parte a 
vieții lor.

© Alimentația. Majoritatea longevivilor 
(56 la sută) au avut o alimentație mixtă 
(din acest procent numai 17,1 la sută au 
consumat cu preponderei.ă carne, de 
porc) ; 37,2 la sută s-au alimentat prepon
derent cu produse lactate șL vegetale ; 6,8 
la sută au consumat mai mult pește. 
Așadar, apare avantajată alimentația mix
tă și nu cea exclusivistă (de pildă, vege
tarienii...). De notat că regimul alimentar 
mixt apare mai frecvent în mediul urban, 
iar pe grupe de vîrstă se constată că pro
centul . consumatorilor de carne de porc 
scade la marii longevivi. Mai atrage 
atenția, în alimentația longevivilor, lipsa 
rafinamentului culinar, consumul de ve
getale în stare crudă și predominarea fier
tului în prepararea alimentelor.

O atenție deosebită a fost acordată con
sumului de alcool și tutun. Consumul de 
băuturi alcoolice s-a dovedit a fi mai mare 
în mediul rural. La bărbați, frecvența ce
lor care nu au consumat deloc sau foarte 
rar astfel de băuturi a fost de 60.2 la 
sută în mediul urban și 47,9 la sută în 
mediul rural, iar la femei, 82,8 la sută șU 
respectiv, 73,2 ia sută. De reținut că bău-5 
turile alcoolice preferate de longevivi, în 
special. la sate, au fost preparate în pro
pria lor gospodărie, avînd un grad scă
zut de alcool și toxicitate. Aproape 50 la 
sută din bărbații longevivi nu au fumat.

Sar Ia femei procentul respectiv se apro
pie de 100 la sută. Reiese că longevivii nu 
au fost mari fumători și nu au făcut ex
cese în consumul de băuturi alcoolice.

Bâtele de mai sus oglindesc modul de 
alimentație al longevivilor care s-au năs
cut acum aproape un secol. în ultimele 
trei, patru decenii insă, s-au produs schim
bări importante. în specia] în .țările dez
voltate aportul caloric excesiv, prin con
sumul de grăsimi și zaharuri cu mult 
peste nevoile energetice ale organismului, 
favorizează dezechilibrul metabolic, ceea 
ce tarîurește negativ starea sănătății și 
durata de viață. Reconsiderarea. modului 
de alimentație in vederea prevenirii aces
tui dezechilibru constituie azi o garanție
de prim ordin pentru 
bune stări a sănătății 
Înaintată.

menținerea unei 
pins la o vîrstă

• Buna stare relativă a sănătății fizice 
a longevivilor este întregită de o relativă 
bună stare a sănătății psihice. Asemenea 
facultăți psihice și intelectuale ca memo
ria, atenția, raționamentul, spiritul de ob
servație, sau comportamentale ca auto
evaluarea, sociabilitatea etc. se mențin la 
un nivel și la o capacitate destui de sa
tisfăcătoare pentru a se păstra dorința de 
a trăi activ și un anumit grad de socia
bilitate, factori importanți pentru echili
brul interior.

Acestea ar fl concluziile majore — pe 
care le-am .prezentat intr-o formă pres
curtată —- ale studiului efectuat asupra a -

15 000 longevivi. Intr-un studiu comple
mentar, de proporții mai reduse, din 1979, 
datorat cercețătoriioi Gheorghe Ghenciu, 
Anghel Dumitrescu și Denisa Dijmărescu, 
de‘la sus-mențlonatul institut, se aduc noi 
date privind corelația dintre longevitate 
și dezvoltarea economico-socială a Româ
niei socialiste. Porni n u-se de la indicele 
de longevitate (calculat prin raportarea 
populației de 85 de ani și peste la popu
lația de 65 de ani și peste, iar rezultatul 
se multiplică prin 1 000) se observă o ten
dință de egalizare la scara întregii țări, 
spre deosebire de situația dintr-un trecut 
nu prba îndepărtat, cînd în România nu 
se aflau decît cîteva „insule" de longevi
tate : în zona bănățeană Bozovici, în 
Arad și Bihor. Repartiția județelor după 
nivelul indicilor de longevitate s-a modi
ficat simțitor în perioada 1966—1976. Dacă 
în 1966, 45 la sută din județe aveau indici 
de longevitate sub 30 la sută, în 1976 în 
această situație nu se mai afla decît un 
singur județ. în schimb, a crescut ponde- 

„ rea județelor cu indici de longevitate pes
te 40 Ia sută : de la 5 la sută la 32,5 la 
sută din numărul total al județelor. Tot
odată, s-au stabilit corela’ii statistice cla
re între longevitate și divergi indicatori 
ai progresului economic, de pildă produc
ția globală și nivelul de urbanizare al ju
dețelor respective.

LIONEL NIȚESCU B

Un laborator 
al copilăriei

La numai cîțiva kilometri de centrul 
Aradului, pe șoseaua ce duce spre Ora
dea, într-o splendidă zonă verde, vizavi 
de unu] din cele mai mari complexe de 
sere din țară, pentru copiii celor ce mun
cesc aici, pentru copiii celor care smulg 
roade pămintului. funcționează o grădi
niță, din multe puncte de vedere deose
bită. De la intrare, o expoziție de pictură 
te conduce pînă în palatul basmelor. Flori, 
foarte multe flori îți amintesc că ne aflăm 
în anotimpul cînd tot ceea ce este frumos 
se îndreaptă spre lumină și soare. Direc
toarea grădiniței șe numește Lucia Sabău.

— în decembrie 1980, ne spune aceasta, 
grădinița va trece în grupa mare, adică 
va împlini cinci ani de activitate. Deci, 
primii absolvenți ai grădiniței, la ora ac
tuală, sînt elevi în clasele primare. Dar, 
de cele mai multe ori, în clipele lor li
bere. cel care au plecat de aici se reîntorc, 
nu numai pentru lumea basmului rămasă 
în urmă, ci și din dorința de a regăsi, un 
univers zămislit și prin mîinile lor. Astfel, 
multi dintre pomii care astăzi dau roade 
și umbră au fost plantati de primele serii 
de copii. Dar nu numai atît. Multe dintre 
animalele cărților de colorat trăiesc în 
curtea grădiniței, fiind îngrijite de către 
copii.

. La început nu prea am înțeles despre 
ce este vorba și mărturisesc că nu am 
dat crezare ia tot ceea ce,spunea dir^-r. 
toarea Lucia Sabău. Lăsmd pentru un 
moment Imaginile cu feți-frumoși și zîne 
ale castelului din stiada Zarandului. am 
ieșit afară, unde se aflau majoritatea 
copiilor. Una dintre grupe, mai precis 
grupa mijlocie B, sub conducerea educa
toarei Maria Crainic, se afla in grădina 
de legume. Se executa, științific spus. în
treținerea culturilor. Cfei de-o șchioapă, 
cu salopete de lucru, cu unelte pe mă
rimea lor. prășeau culturile de ceapă, 
salată, morcov, sau copileau plantațiile de 
tomate. De asemenea, cîteva fete cule
geau verdețuri pentru animalele de la 
colțul zootehnic. Aici, la umbra unor 
tineri arbuști și pomi fructiferi, împrej
muite cu plasă de sîrmă, trăiesc animale
le despre care vorbea directoarea. Gru
pele' mijlocii, conduse de educatoarele 
Marcela Cîmpeanu și Florica Făgăraș, fac 
curat în acest perimetru. Un cerb lopătar 
de o rară frumusețe se plimbă printre 
grupurile de copii. Atît s-a obișnuit cu 
cei mici. Incit corcodușele căzute din pom 
au alt gust cînd le mănincă din palmele 
copiilor. Și fiindcă cerbului lopătar nu-î 
place singurătatea, în parc mai trăiesc o 
căprioară și doi căpriori.

Revenind în interiorul clădirii mi-am 
propus un test. Să mă reîntorc în timp, cu 
mai mult de un sfert de veac în urmă. 
Cele două asistente medicale, Marinela 
Costea și Ana Encules-u. după ce m-au 
consultat șl au girat asupra sănătății mele, 
mi-au dat permis de intrare. Și fiindcă 
am putut alege, .am optat să fiu înscris 
Ia grupa mijlocie. în continuare, am fost 
preluat de educatoarea Albinca Rusu și 
predat educatoarei grupei respective, 
Maria Bîrsănescu. Deoarece mai noii mei 
colegi nu au dezlegat tacă tainele abece
darului, și eu am avut de ales un obiect 
care pe viitor va înlocui numele. Ca să 
fiu mai explicit și ca să se înțeleagă, am 
să dau cîteva exemple. Astfel, pe lîngă 
simbolul personal, grupele se mai deose
besc și prin culoare. Toți din grupa rnică 
au desenate pe uniforme o panseluță, iar 
toate obiectele sînt de culoarea bleumarin. 
Cei din grupa mijlocie au ca semn dis
tinctiv trifoiul cu patru foi, iar culoarea 
caia domină este verdele. Grupa mare —• 
albăstrelele, iar totul este de culoarea al
bastră. Și ca totul să fie perfect, și dor
mitoarele, paturile și lenjeria au culorile 
respective. Am fost invitat la etaj unde 
colegii mei erau împârțiți in mai multe 
grupe. Unii .roboteau la atelierul mecanic, 
lucrând diferite figurine la traforaj, fetele 
găteau de zor, iar alții. îmbrâcați în uni
forme de agenți de circulație, dirijau miș
carea mașinuțelor și a pietonilor. După 
cîteva ceasuri de joacă, înainte de masă, 
copiii sînt duși să facă mișcare în ba
zinul de înot de la subsolul clădirii. într-o 
imensă sală de sport, echipată cu tot felul 
de aparate de gimnastică, se află un bazin 
de înot cu apă încălzită, unde cea mai 
tînără educatoare, Florica Vancea, ti în
vață pe cei mici tainele înotului.

La plecare, am întrebat-o pe directoarea 
Lucia Sabău cine sînt cele pe care nu 
le-am văzutei care tin această casă a co
pilăriei curată ca un adevărat laborator. 
Am aflat că se numesc : Ana Barani, Su- 
zana Kun și Ileana Agata și că media de 
vîrstă a celor care prin munca lor fac 
fericită copilăria celor 178 de copii nu 
depășește 25 de ani.

SORIN POSTOLACH.. fj

In paginile 14, 15 și 20 
fotografii de A. MlHAILOPOL

Flacâra pagina 20 ANUL XXIX - Nr. 42 (1 323) - 16 octombrie 1980



■

Atelier

GEORGE
CONSTANTIN

„Mi-aș dori 
o comedie bună44

Acum, cînd stagiunea teatrală a 
Început, abordarea unui actor este destul 
de dificilă. Au început repetițiile pentru 

viitoarele premiere, au început spectaco
lele, turneele. Dar actorul GEORGE CON
STANTIN ne-a declarat că „deocamdată 
nu face nimic".

— înțelegem că deocamdată, la acest 
Început de stagiune teatrală, nu faceți ni
mic important, dar dincolo de asta, abia 
ați terminat lucrul Ia „Burebista". '

— Da, „nu fac nimic" în sensul că nu 
fac nimic care să-mi placă foarte mult. 
Sigur, filmul Burebista s-a terminat foarte 
repede. S-a lucrat în ritm și cu rezultate 
bune. Mi-a fost încredințat un rol de răs
pundere, de o factură deosebită. Deși am 
jucat în aproape 30 de filme, unele mai 
mari, altele mai mici, plus serialele de 
televiziune, pînă acum n-am încercat pe 
ecran nici un rol istoric, Gheorghe Vitani- 
dis a avut curajul să mi-1 încredințeze. 
Ce am reușit să fac și cum e filmul în 
general nu rămîne să hotărască decît 
publicul.

— După Burebista ce mai urmează ?
— Colaborarea cu un regizor tînăr, N. 

Mărgineanu, cu care am mai lucrat la 
filmul Un om în loden. I-am promis co
laborarea și mă voi ține de cuvînt, pen
tru că e un om deosebit, un regizor eu 
personalitate și har. Filmul se va numi 
Luehian. Apoi, Alexa Vissarion, regizor de 
teatru prin excelență, ș-a decis să facă 

film și cred că voi lucra cu el. Personal 
consider că regizorii buni de teatru tre
buie să facă și film. în teatru se continuă- 
seria spectacolelor cu Jocul vieții și al 
morții în deșertul de cenușă al lui Horia 
Lovinescu. Apoi, se proiectează un ) 
spectacol, cu un scenariu după Frații Ka
ramazov. Dan Micu va fi regizorul, și 
piesa se va numi Nihiliștii.

îmi place să lucrez cu oameni de teatru 
adevărați, cu regizori buni. îmi amintesc 
perioada - de pregătire a Furtunii la, „Bu- 
landra" cu Liviu Ciulei. El știe și să as
culte și să ceară și asta stimulează actorul, 
care în mina unui astfel de regizor e nu 
numai un interpret ci și un creator.

— Sînteți unul dintre actorii noștri de 
teatru care s-au impus prin rolurile create, 
care au cîștigat nu numai admirația și a- 
deziunea publicului iubitor de teatru ci și 
a criticii de specialitate. Ați vrea să vor
bim puțin despre teatru" Despre spec
tacolul teatral de azi, relația regizor- 
actor, actor-spectator etc.

— Vă pot spune cite, ceva despre ne
ajunsurile de azi din teatru, despre ce mă 
doare, pentru că nu poți rămîne indife
rent la unele necazuri în care ne com
plăcem fără să luăm nici o măsură.. Unele 
spectacole de teatru poartă patina ve
chiului, a lucrului care s-a mai făcut. Nu 
sînt cu orice preț partizanul noului, dar 
cînd în lume se. produc asemenea trans
formări și teatrul trebuie șă se schimbe.

Avem nevoie de piese originale și de 
regizori de talent. Nouă ne lipsesc pie
sele originale bune, pentru că proaste 
sînt cu duiumul. Iar de regizori ce să 
mai vorbesc. Și în cinematografie, marea 
problemă este scenariul. Numai scenariile 
bune ar trebui să fie ecranizate. Aici ar 
trebui să se pună punctul pe i, pe calita
tea și problematica scenariului. Mă îndo
iesc că nu avem forțe actoricești și regi
zorale, în cinematografie, care să nu fie 
în stare să ducă la buh sfîrșit un scenariu 
bun, și, în consecință, să se ajungă la un 
film bun.

Problemele ridicate în scenariile noastre 
sînt foarte superficiale și mă surprinde 
cum oameni care au dreptul și datoria să 
scrie despre realitățile vieții, despre rea
litățile evidente, consemnate și în presă, 
nu o fac. Nu spun ceea ce trebuie să 
spună. Dacă scenariile ar fi adevărate, 
dacă ar fi pline de curajul realității nu 
mă îndoiesc că asemenea filme nu ar fi și 
bune. Dar cine va lua taurul de coarne ? 
Cine va face un film sau o piesă ‘de 
teatru cu un subiect legat de problemele 
care ne ard ? Foarte important este să 
vedem filme ale zilelor noastre, piese 
cu eroi din viața noastră. Dar pentrd că 
scenariile, piesele nu sînt adevărate, oa
menii nu se recunosc în ele și nici nu 
cred în ele.

Mă gîndesc la situația tinerilor, și cînd 
spun asta nu mă gîndesc numai la fiul 
meu, ci la generația lui. Au foarte multe 
probleme, foarte multe preocupări, curiozi
tăți, au ceva de comunicat, nu sînt pla
fonați și superficiali cum ne încăpățînăm 
uneori să-i credem. Teatru] politic, tea
trul dezbatere cred că ar fi forme de 
spectacol care i-ar atrage. Oamenii aceș
tia trebuie aduși pe scenă, ei să fie eroii 
pieselor noastre pentru a-i putea atrage 
și în sală. îmi amintesc cum la Furtuna 
spectatorii care veneau erau în general 
tineri, sala era mereu arhiplină. De ce 
Shakespeare este mereu actual ? De ce 
eternele probleme legate de dragoste, 
legate de lupta dintre bine și rău, dintre 
urît și frumos trezesc interes ? Sînt pro
bleme simple, umane, nu ditirambi, teore
tici care obosesc, plictisesc. Atunci, ne 
Întrebăm, de ce o piesă care ar trebui să

(Continuare în pagina 26)

CORNELIA BARBU 52

Un recital de grafica
Departe de noi gîndul de a stabili o 

ierarhie valorică a celor 50 de desene, 
schițe, crochiuri, studii și chiar pîr.ze ex
puse in sala „Galateea" de Sabin Ștefă- 
nuță într-p expoziție pe care însuși au
torul a intitulat-o „Atelier — 1980“. Măr
turisind deci că n-avem o astfel de in- 

' tenție, ne vom opri totuși asupra unui 
autoportret în care pictorul poartă pe 
umărul drept un măscărici, iar pe cel 

. sting o bufniță. Să fie oare acest auto
portret o cheie a întregii expoziții, ba 

■ chiar și a unui univers artistic despre 
care Petru Comarnescu spunea încă de- 
acum cîțiva ani că stă sub semnul unei 
„îmbinări a dramatismului cu o candoare 
încântătoare"?! Tot ce se poate, mai ales 
că bufnița și măscăriciul își fac simțită 
prezența fantastică și halucinatorie în 
aproape toate lucrările. Li se adaugă a- 
eestor două generoase elemente, gene
roase atît ca expresivitate grafică, dar și 
ca implicație semantică, o foarte lungă 
listă din care transcriem : pajiști, dealuri, 
munți, colonade antice, turnuri medievale, 
flori, fructe, păsări, coase, șerpi, catarge, 
pilcuri de case, arbori, fluturi, animale, 
nori, ape. Manevrînd cu un atît de bogat 
registru într-un spațiu restrîns, grafica lui 
Sabin Ștefănuță nu-ți mai poate oferi, 
prin absența spațiilor albe, acea clipă 
de răgaz și reverie. în schimb te țin
tuiește locului, te fascinează, te hip
notizează. Cu alte cuvinte, chiar dacă ar
tistul ne avertizează că ne-a primit în 
spațiul unui așa-zis atelier, unde avem 
posibilitatea de a-1 vedea aplecat cu o 
migală de artizan asupra detaliului mi
niaturizat și unde, în același timp, dia
logul se naște spontan și fără de opre
liști, fapt ce pare să ducă îa o dispersare 
a emoției. Sabin Ștefănuță reușește totuși 
să ne convingă de frenezia și exuberanța, 
sinceritatea și efervescența ochiului său 
aplecat peste lume cu o mare sete de cu
noaștere și comunicare. Din acest punct 
de vedere, din dorința de a ne face păr- 

~tași la descoperirea lumii, Sabm Ștefă
nuță, un nume ce s-a impus intre purtă
torii de cuvînt ai generației sale, un gra
fician a cărui linie s-a curățat și s-a îm
bogățit, în același timp, prin mulțimea’ de 
desene publicate în mai toate ziarele și 
revistele țării, oferă la „Galateea“ un 
adevărat recital de grafică și ne promite, 
prin cele cîteva pînze, care fac casă bună 
cu grafica predominantă a expoziției, o 
reîntîlnire de excepție.

VICTOR NIȚĂ

Un eveniment editorial
Un ciudat destin literar face ea, întoc

mai cum s-a întîmplat în urmă cu 40 de 
ani, apariția unei noi ediții a Istoriei lite
raturii române vechi de N. Cartojan (pe 
atunci a primului volum) să preceadă doar 
cu cîteva luni intrării în circulație' a Isto
riei literaturii române de la origini pînă 
în prezent de G. Călinescu. Restituirea lor 
aproape paralelă va fi de natură să rea
ducă, fără îndoială, în discuție criteriile 
de evaluare a literaturii noastre de pînă 
la D. Cantemir, adică pînă spre începu
tul secolului al XVIII-lea, cînd lucrurile 
par a se mai limpezi pentru cercetător. 
Pe urmele unei întregi 'tradiții inaugurate 
de Hasdeu și continuate ambițios de N. 
lorga, N. Cartojan sistematizează cu ri
goare fiecare detaliu al marelui corpus 
de cronici și monumente medievale, fă- 
cînd mai degrabă muncă de culturolog 
decît de estet. Dealtfel, multe capitole 
se referă în mod direct la „cultura" unor 
epoci'(cu referiri la caligrafi, miniaturiști, 
copiști, legători de manuscrise și cărți, bi
blioteci, școli, pictori, tipografi, „zugravi" 
de biserici etc.), așa-numitele zori ale 
literaturii românești fiind întrevăzute încă 

în textele rotacizante din secolul al 
XVI-lea.

Și totuși, generozitatea în selecție a lui 
N. Cartojan — amendată violent de unii, 
aprobată admirativ de alții, pentru care 
Psaltirea în versuri a lui Dosqftei este 
operă cvasioriginală, ca și învățăturile... 
lui Neagoe Basarab, nu e chiar lipsită 
de criterii valorice, cum s-ar crede la o 
primă și tendențioasă vedere. Autorul 
acestei opere cu suficiente șanse să ră- 
mînă capitală (chiar dacă, citînd-o sau 
nu, unii au profitat din plin și cu folos 
de amînarea republicării ei) este primul 
care dă o coerență tuturor textelor vechi, 
Lstoriografice sau religioase, didactice sau 
ținînd de sumarul luxuriant al cărților 
populare. Iar faptul că evită cu diploma
ție verdictele nihiliste în ton răspicat (cu 
toate că, unde e cazul, atrage atenția asu
pra unor „flori de imagini frumoase" sau, 
dimpotrivă, a „bălăriei ideilor comune") 
se datorează nu neapărat lipsei de rigoare 
sau de orientare critică în' acțiunea sa 
restauratoare, cît unui camuflat sentimen
talism al eruditului, pus în situația să 
constate cu amărăciune că „nu este în 
Europa o literatură mai zbuciumată în 
dezvoltare și mai năpăstuită în soarta ei 
decît literatura românească" (p. 48). Car
tojan nu e privat nici de simțul propor

țiilor, tentat cumva să supradimensioneze 
calitățile unor Miron Costin — „primul 
cărturar care a încercat la noi poema filo
zofică" — sau Nicolae Milescu. El pune 

~ mai tot timpul în paralel ceea ce se în- 
« tîmplă la noi cu ceea ce se petrece în 

alte părți din Europa și decupajele sale 
vădesc ochi de comparatist auster și sa
vant. Mai mult, sînt căutate anumite șa
bloane .de circulație in medievalismul în- 
tîrziat, cu efecte neașteptate în textele ro
mânești, unde modernul rămîne surprins 
de sonoritatea limbii vechi, dar și • de de
viațiile curajoase spre autohtonizare pe 
care și le asumă cîteodată psalții și cro
nicarii.

Patima ascunsă a filologului a fost să 
descopere firul conducător în relevarea 
expresivității limbajului poetic : „Prin 
această necontenită frămîntare în căuta
rea cuvintului expresiv, cu rezonanță în 
toate cuprinsurile românești, în aflarea 
unui ritm armonios la care să fie adap
tată melodia bizantină acolo unde o ce
reau necesitățile liturgice, s-a creat limba 
noastră literară" (p. 221—222). Intuind 
aceste zone timpurii ale expresivității — 
nuclee de sensibilitate, cum le-am numi 
în limbajul criticii mai noi — minunîn- 
du-se de strălucirea materiei prețioase în 
amestecul inform de cugetare împrumu

tată și paleografii nisipoase, N. Cartojan 
a considerat (și nu credem că a greșit 
fundamental) că ele pot să confere im
plicit valoare textelor respective, in po
fida intenționalității lor extraliterare, ati
tudine luată ulterior în răspăr de călines- 
cieni. Și totuși, grație lui Cartojan, nume
roase pagini vechi sînt considerate azi li
teratură, cercetările viitoare urmînd să 
aprofundeze modul de a imagina al omu
lui medieval în Țările Române (căci nu 
se poate nega lipsa acestei aptitudini, iar 
ea existind înseamnă că existau și creații), 
precum și balansul atît de straniu între 
opresivitatea canonică a modelelor și do
rința lăuntrică a limbii de a evolua în 
sens artistic. Autorul Istoriei literaturii 
române vechi are meritul incontestabil de 
a fi încercat să dezlege condiția atît de 
aparte a cărturarilor din secolele XVII— 
XVIII, admirîndu-le cu îngăduință talen
tul, dar mai ales rîvna de a înfiripa o 
tradiție literară.

Republicarea, fie și tîrzie, a acestei 
opere proeminente, în definitivarea că
reia editorii au ținut cont de completă
rile și revizuirile făcute de autorul în
suși, se înscrie ca un eveniment de sea
mă în valorificarea moștenirii noastre spi
rituale.

CRISTIAN LIVESCU g
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Spre publicul tînăr
— Arum cîteva luni, mai exact spus in 

luna mai, ați fost numit, tovarășe colo
nel Sergiu Eremia, în funcția de direc
tor al Ansamblului artistic „Doina" al ar
matei. 11 urmati la conducerea acestui 
reputat ansamblu pe generalul-maior 
Dinu Stelian, un nume care s-a impus in 
cultura muzicală românească. După aces
te prime amănunte să intrăm de-a drep
tul in subiect : nu vi se pare că ansam
blul „Doina" a intrat de-o bună bucată 
de vreme intr-un anume anonimat ? Cum 
se face, cu alte cuvinte, că lumea știe 
prea puține lucruri despre el ?

— în legătură cu acele prime amănun
te, ar fi de spus totuși că lucrez în acest 
ansamblu de aproximativ 25 de ani, că am 
crescut în umbra și căldura sufletească 
a fostului director, generalul-maior Dinu 
Stelian, care din luna mai a intrat, cum 
se spune, în pensie, urmînd să ne mai 
ajute totuși, așa cum ne-a promis, din 
cînd în cînd. Revenind Ia întrebarea pusă, 
trebuie să recunoaștem că, într-adevăr, 
mai ales in București, ansamblul nostru a 
intrat într-un fel de anonimat.

— De ce ?
— Două sînt motivele care au determi

nat această nedorită stare de lucruri. 
Primul ar fi faptul că nu dispunem de o 
sală proprie de spectacole, motiv pentru 
care ansamblul a bătut, cum se zice, pro

vincia, unde am susținut cîteva turnee de 
lungă durată. Un al doilea motiv, poate 
cel mai important, este acela că specta
colele noastre au, în general, o anume 
structură ce derivă din însăși menirea 
mai deosebită a ansamblului. în fine, la 
aceste motive aș mai adăuga unul, acela 
că presa nu ne-a prea onorat cu atenția 
cuvenită.

— Relativ la primul motiv, iată, in zilele 
de 11 și 12 octombrie ați angajat cea mai 
mare scenă a țării, scena Sălii Palatului, 
pentru două spectacole la care biletele s-au 
epuizat în cîteva zile de la punerea lor în 
vinzare. Cu alte cuvinte, primul motiv nu 
se acceptă decît in parte. Inexistența unei 
săli proprii nu poale fi, după cum se vede, 
o scuză. Schinibînd ordinea, cel de-al trei
lea motiv invocat, al presei care nu v-a 
abordat, s-ar părea că aveți dreptate, 
drept pentru care, iată, însușindu-ne criti
ca, acest interviu. Ce se-ntimplă insă cu 
structura spectacologică a ansamblului ? 
Se preconizează cumva o anume schim
bare, o anume înnoire ?

— Ați atins punctul cel mai fierbinte 
al preocupărilor noastre de ultimă oră. 
adică vreau să profit de acest interviu și 
să anunțăm lumea care ne-a iubit și 
care încă ne mai iubește că Ansamblul 
artistic „Doina" al armatei, după o schim
bare din mers a generațiilor, se va pre

zenta într-o nouă formulă spectacologică, 
fără a se înțelege prin aceasta că ne vom 
abate de la ceea ce trebuie să facem noi, 
ca grupare artistică distinctă, în planul 
educației politice și patriotice.

— Mai concret spus î
— Mai concret spus ne propunem o 

mai largă deschidere spre publicul tînăr, 
ne vom strădui să venim în întîmpinarea 
actualelor dorințe exprimate de tinerii 
spectatori, pentru că ansamblul nostru a 
luat calea acelui anonimat tocmai pentru 
că n-a acordat atenția cuvenită acestui 
aspect, cel al cererii spectatorului. Vom 
apela deci pentru început la colaborarea 
cu „stelele" muzicii folk, urmînd ca pe 
parcurs să formăm și să lansăm propri
ile noastre stele. O orientare diferită este 
cea preconizată pentru muzica populară, 
unde avem, chiar și la ora actuală, inter
preti vocali și soliști instrumentiști de 
mare valoare, dar, deocamdată, prea pu
țin cunoscuti în rîndul marelui public, 
motiv pentru care, prezentîndu-i publicu
lui în compania unor nume consacrate, 
sperăm să le netezim drumul spre o cît 
mai deplină lansare, astfel îneît numele 
lor să atragă la fel de mult precum cele 
în compania cărora vor apărea pentru în
ceput.

— Vom trăi și vom vedea. In altă ordi
ne de idei, un ansamblu fără propriile 
sale stele e ca nunta fără lăutari. Cine 
sînt, așadar, valorile cu care vreți să re
cuceriți spectatorul ?

— Dacă ar fi să o iau după sufletul 
meu de muzician și de dirijor, m-aș re
feri, mai întîi și-ntîi, la cprul bărbătesc, 
singurul cor profesionist din tară, o ade
vărată bijuterie a muzicii corale româ
nești. Un iubitor al muzicii nu poate să 

nu fie impresionat de frumusețea cînte- 
celor scrise anume pentru a evidenția 
valoarea vocilor din acest cor. Promitem, 
oricînd și oricui, o delectare pentru toți 
cei ce vor să audă acest cor bărbătesc. 
Și pentru că tot sîntem la vedetele ce al
cătuiesc o echipă, să amintesc și orches
tra de muzică populară, o formație care, 
sub conducerea maestrului Marin Cioacă, 
a atins o înaltă profesionalitate. în rîn
dul orchestrei se remarcă naistul Emil 
Bucur, acordeonistul Ilie Udilă, tarago- 
tistul Marinca Trifu, și la cimpoi, caval 
și ocarina, Gheorghe Mustăcioară. Dis
punem de asemenea de un foarte bun cot 
lectiv de dansuri, inclusiv jocuri popu
lare, condus de un maestru al genului, 
coregraful Vladimir Bedea. între soliștii 
de muzică populară, i-aș aminti în pri
mul rînd pe artistul emerit Ion Bogza, 
dar și pe mai tinerele Maria Bararu, foar
te cunoscută în nordul Moldovei, sau pe 
Elisabeta Turcu, posesoarea unui reper
toriu cules de ea însăși din tezaurul atît 
de bogat al folclorului din Cimpia Ro-, 
mână. Și aș încheia cu o voce de excep
ție, cea a lui Ilie Roșu, care cucerește de 
la o zi la alta, tot mai mult, publicul să
lilor în care cîntă.

— In ceea ee ne privește, ea martori 
oculari la spectacolul din 12 octombrie, 
mărturisim că publicul, mai ales cel ti- 
năr, a sesizat și a acceptat, prin aplauze, 
deschiderea ansamblului spre o nouă for
mulă de spectacol. Ce-am mai putea 
spune dincolo de acest bun început de 
drum ?

— Nimic altceva decît că vom continua 
în această direcție.

VICTOR NIȚA ■

FOhta si Rauțchi
9 9 9

Un spectacol frumos desenat și colorat 
de Constantin Piliuțâ este Hagi Tudose la 
Teatrul Național. Un spectacol decupat 
dintr-o expoziție retrospectivă, cu ele
mente caricaturale și cu un aer de poe
zie orientală, cu miros de scorțișoară și 
de pepermint. în rolul principal : Con
stantin Rauțchi, revenit în lumina reflec- 

- toarelor după o prelungă alunecare în
tr-un con de umbră. Hagi Tudose creat 
de el este un avar oribil, dezumanizat, 
un zgîrcit feroce, demonic, în stare să 
nege lumea din jurul său, proclamînd tri
umful retragerii din simțuri și al ascezei 
paranoice.' Hagi Tudose e sămînța unui 
dictator sinistru, evoluînd între comic și 
absurd, grotesc și tragic. Actorul se tî- 
răște prin scenă curb și dezacordat, cu 
mască de viperă, cu părul răsculat, șop
tind și urlînd, podidind oamenii cu vorbe, 
vorbe, vorbe pe care știe că eroul său nu 
le poate aduna în lăzi, în fața persona
jului creat de Constantin Rauțchi rîzi și 
te cutremuri. Hagi Tudose are o morală 
răsturnată, limba sa e ascuțită, replicile 
sale curg în pamflet. Restul lumii sale e 
plin de naivi, de imbecili, de ridicoli, de 
epitropi, de ciocoi și de cerșetori. El rîde 
la rîndul său de'toți convins că deține 
adevărul absolut asupra vieții.

Dramatizarea nuvelei nu mai satisface 
gustul grăbit al spectatorului de astăzi 
din stal. Problematica piesei are alt înțe
les în planul realității imediate. La urma 
urmei trăim într-o vreme în care econo
mia la sînge și zgîrcenia la luminări a 
devenit o obsesie planetară. Ion Cojar a 
condus cu umor sănătos, cu sarcasm și 
cruzime bine dozate spectacolul de la 
Teatrul Național. Datorită, mai ales, unor 
cusururi de dramaturgie, spectacolul cade 
în ultima parte, devine obositor. 
Moartea eroului surprinde publicul în
tr-un moment de plictiseală astenică și 
prăbușirea lui Hagi Tudose printre fulgi 
de pernă și bănuți de aur trezește brusc 
la realitate ca un infarct dureros. Publi
cul aplaudă la început din recul. Apoi 
din convingere. Din admirație pentru 
performanța actorului Constantin Rauț
chi.

Frumoase roluri, savuroase compoziții 
fac în acest spectacol Draga Olteanu-Ma- 
tei, amintind eroinele sale grotești din

buna tradiție a teatrului popular, Rodica 
Popescu, schițînd portretul unei logodni
ce cu tulburări erotice, Șerban lamandi, 
ponderat și resemnat într-un boier cu 
excese de generozitate, Alexandru Geor
gescu, în stare șă spargă tiparele oricărui 
rol scheletic și să-l joace cu umor deta
șat, Ion Henter care vine aici dintr-un 
imens hohot de rîs, N. Gr. Bălănescu, a- 
gitat și plin de ghidușii, Răducu Ițcuș, cu 
mult bun-simț și maximum de randament 
într-un rol ingrat. O promisiune grațioa
să și cu o mască ambiguă între rîs și 
plîns : Tania Filip de Ia I.A.T.C.

Spectacolul, jucat în vremea unei ploi 
torențiale, cu tunete și fulgere, într-un 
început de octombrie înfrigurat, bucură 
ca un basm spus la gura sobei cînd copiii 
casca melodios și se foiesc, la sfîrșit, în 
scaune, cu pleoapele grele. Dar totul îm
prejur e frumos ca într-un muzeu viu al 
literaturii române.

ADRIAN DOHOTARU ■

Din muncă s-a. născut revista
Secția de estradă a Teatrului dramatic 

din Baia Mare, la mijlocul unui turneu 
prin țară, a făcut o haltă, preț de cîteva 
bre, în Capitală, prezentînd un singur 
spectacol în sala Teatrului „Constantin 
Tănase" din Calea Victoriei 174. Dorința 
publicului de a vedea un spectacol din 
nordul țării, un spectacol prezentat de cea 
mai tînără estradă din țară (inaugurarea 
secției a avut loc în primăvara acestui 
an) a făcut ca sala să fie neîncâpătoare.

A fost prezentat spectacolul Din glumă 
s-a născut revista, pe libretul lui Aurel 
Felea și pe muzica lui Richard Stein și 
Ivan Fechete. încă de la ridicarea corti
nei spectatorii au fost captivați de stilul 
revuistic atrăgător, antrenant, de dozarea 
cu pricepere și cu mare atenție, putem 
spune chiar farmaceutic, a muzicii, dan
sului și scheciurilor.|

Ccțnducerea muzicală, această sarcină 
grea a unui spectacol de revistă, i-a re
venit lui Ivan Fechete care a reușit să 
țină în mînă întregul Spectacol. Orches
tra a avut și ea un rol substanțial, fiind 
ajutată de scenografia semnată de proas
pătul absolvent Dragoș Georgescu. Și 
fiindcă sîntem la acest capitol să facem 
o paranteză. Costumele interpreților au 
fost admirabil realizate nedînd nici o 
clipă impresia unei improvizații de ultim 
moment, cum ne-am obișnuit, din pă
cate, la multe spectacole de acest gen.

Revenind la orchestră i se poate re
proșa un singur lucru. Din cînd în cînd, 
dar fenomenul este general, se uită de 
dimensiunile sălii și se cîntă exagerat de 
tare. Mulți spectatori din primele rînduri 
invidiau locurile din spate.

Oprindu-ne în comentariul nostru la 
soliști, trebuie să spunem că aceștia au 
fost excelenți. Mai tînărul Bebe Ander- 
cău cucerește publicul prin vocea lui. 
Multe dintre vedetele orei actuale l-ar 
putea invidia pentru calitățile sale vocale. 
Gheorghe Bondrea, premiantul festivalu
lui de romanțe „Crizantema de aur", face 
un recital de zile mari. Reușește cu mă
iestrie să aducă cîntechl de operetă în
tr-un spectacol de revistă. De asemenea 
și vocile Adrianei Tudor și Doinei Cris
tina Marian ar trebui- valorificate și cu 
alte prilejuri nu numai într-un spectacol 
din Baia Mare. Cornel Mititeiu și Ion 

Uță sînt doi prezentatori care trec cu ' 
foarte mare ușurință de la cupletul mu
zical la scheciul de cea mai bună calitate. 
Evoluția lor este de-a dreptul remarca
bilă. Lor li se. alătură actrița Lucrețla 
Mândrie, care, prin talentul său, reușește 
să dea o notă aparte întregului spectacol.

Invitați în spectacol — cîntăreața Eli
sabeta de Garcia și chitaristul Alberto 
Escobedo, din Cuba, care veniți după un 
lung turneu prin mai multe țări euro
pene s-au oprit pe scena teatrului din 
Baia Mare.

Aflăm de la Iosif Capoceanu, șeful sec
ției de estradă, că întregul corp ’ de balet 
reprezintă, de fapt, o clasă de tineri ce 
au terminat nu demult școala de balet 
la Cluj-Napoca. Poate pentru simplul 
motiv că se cunosc sau poate datorită 
faptului că Papp Zoltan, care semnează 
coregrafia, știe să-i dirijeze cu mare pri
cepere desenînd pafeă toate mișcările — 
constituie o altă reușită a spectacolului. 
Temele propuse sînt ancorate în actuali
tate. Balete ca „Dacii liberi" sau „Fan
tezii pe teme de Gershwin" sînt numai 
cîteva din numerele prezentate care s-au 
bucurat de succes. Soliștii baletului sînt : 
Doina Păvălucă, . Koncz Anamaria, Papp 
Zoltan, Dorin Bogdan și Hideg Laszlo.

Ne-a surprins faptul că secția de estra
dă a Teatrului dramatic din Baia Mare 
n-a prezentat mai multe spectacole in 
Capitală. Poate era firesc, poate chiar 
necesar, ca în perioada cît a stat estrada 
din Baia Mare în București să aibă loc 
un schimb de experiență cu estradele 
din București fiindcă se știe că, aici, de 
multă vreme la revistă se cam bate pasul 
pe loc. Și tot ca o curiozitate pe care am 
aflat-o și îndrăznim s-o scriem este că 
la Vaslui s-a desfășurat nu demult „Festi
valul umorului Constantin Tănase". De 
ani și ani de zile la festival este invitat 
doar teatrul satiric din București nu
mai pentru simplul fapt că poartă numele 
marelui comic. Era bine ca și cea mai 
tînără secție de estradă din țară să fi fost 
fericita posesoare a unui bilet de tren 
Baia Mare — Vaslui. Credem noi că 
acest lucru ar fi folosit la toată lumea și 
mai ales umorului.

SORIN POSTOLACHE SI

Un document sonor 

inedit
La împlinirea unui sfert de veac de la 

moartea lui George Enescu am avut pri
lejul să reaspulț o bandă de magnetofon 
realizată de criticul muzical Bernard Ga- 
voty în studiourile radiofonice din Paris, 
cu puțină vreme înainte de moartea ma
estrului. Amintirile și convorbirile celor 
doi muzicieni merită să fie imprimate pe 
disc, fiindcă posteritatea dispune de puține 
documente sonore cu vocile compozitorilor 
români. Dacă banda magnetică din Fono
teca de aur a radioului ne-a păstrat a- 
mintirea unor „glasuri dispărute", în 
schimb, pînă azi, nu se cunoaște nici un 
disc de mare tiraj cu vocea unui compozitor 
român. Și totuși, acest disc-unicat exis
tă ! Se păstrează într-o colecție particu
lară din București și a fost realizat în 
urmă cu 33 de ani la Sibiu. Dar să deru
lăm firul investigației...

De peste un deceniu a luat ființă Fo
noteca de aur a Conservatorului Ciprian 
Porumbescu din București. Multe înre
gistrări de valoare excepțională au in

trat în acest patrimoniu sonor al insti
tuției de învățămînt superior din Capi
tală. colecția de benzi și discuri vechi 
fiind pe cale să se singularizeze. Cerce
tările din ultimii ani au dus, de pildă, Ia 
descoperirea acelui disc-unicat al sopra
nei Hariclea Darclee, avînd înregistrate 
două lieduri românești. Din păcate, za
darnic am încercat să găsesc un disc cu 
vocea unui compozitor, din prima jumă
tate a veacului XX.

De curînd am intrat în posesia acestei 
rarisime înregistrări. Este vorba de „gla
sul" compozitorului Timotei Popovici 
(1870—1950), depănîndu-și amintirile din 
anul 1904, cînd a scris piesa corală cu solo 
de bariton Doina, pe versuri de Mihai 
Eminescu. Cum s-a realizat discul ?

în anul 1947 Timotei Popovici s-a îm
bolnăvit grav, medicii îndoindu-se de 
posibilitatea salvării sale. Familia a ho- 
tărît să instaleze la căpătîiul bolnavului 
un microfon, incitîndu-1 pe compozitor să 
povestească ceva deosebit din viata sa 
de creator, spre a-i reține vocea pentru 
posteritate. Din camera alăturată, prof. 
Ion Delu — ginerele muzicianului — a 

reușit înregistrarea glasului Ia un aparat 
folosit anterior pentru imprimări de fol
clor. Claritatea și cursivitatea povestirii 
sînt surprinzătoare.

Lucrarea lui Timotei Popovici s-a cîn- 
tat mult, atît în Transilvania și Banat, 
cît și în Muntenia (pe manuscrisul auto
graf compozitorul a notat : „în 26 X 1943 
l-am trimis D-lui Ștefan Mureșianu 
pentru corul Municipiului București ca 
să-l cînte la serbarea de comemorare a 
lui Eminescu"). Se pare însă că nimic nu 
l-a impresionat mai mult pe autor decît 
execuția Doinei „cu prilejul unei ser
bări românești lâ Alba Iulia" — mărturi
sește în continuare Timotei Popovici — 
cînd piesa „a înviorat și bucurat atît de 
mult pe românii orășeni și țărani ve
niți de prin sate, îneît nu mai încetau cu 
cerdrea de a se repeta mereu, bisînd-o 
de vreo șase ori 1“

Așadar, un disc-document al legăturii 
unui creator bănățean cu un poet mol
dovean, în pragul „marii Uniri".

VIOREL COSMA fl
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îi anunțăm pe prietenii

Vă socotifi un spectator de calitate ?

prejudecata — și să ne evaluăm și pe noi 
înșine, noi, cei din sală. Să încer-

Cronica literara

Pricepuți sau riepricepuți, toți avem 
deprinderea să-i judecăm pe oamenii care 
muncesc și creează pe scenă. Vă propun 
să răsturnăm regula — mai riguros spus,

snobi care, fie în prima, fie îritr-a doua 
pauză au dat bir cu fugiții. Păgubiți însă 
au ieșit ei, judecătorii grăbiți și superfi-

..Cu timpul se cioplesc toate.. “

CENACLULUI FLACARA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR

organizat de C.C. al U.T.C. și revista FLACĂRA și condus de 
poetul Adrian Păunescu

că programul viitoarelor intimpiări de poezie și muzică nu a 
fost încă perfectat

Le vom comunica din timp, în revistă, momentul revederii
Așteptăm sugestii cu privire la locul și data continuării acti

vității cenaclului

realizatorilor spectacolului era evidentă 
și merita toată prețuirea.

Oricum, numele autorului a golit biblio
tecile, populația de formație umanistă a 
Capitalei a dat năvală în sala „Majestic". 
Publicul a fost de înaltă calitate. Dar ! O 
zecime dintr-însul s-a dovedit alcătuită din

TEODOR MAZILU: Pelerinaj 
la ruinele unei vechi pasiuni

căm să aflăm dacă sintem spectatori de 
bună sau de proastă calitate. Spirite rafi
nate sau nu. Minți profunde sau superfi
ciale. Suflete sensibile sau nesimțitoare. 
Oameni educați sau neciopliți. Memoria 
îmi servește pro causa, cîteva întîmplări 
care pot sluji ca termeni de comparație, 
ca pretexte pentru începuturi de medita
ție.

La concert ! Sala cea mică a Palatului 
era plină doar pe jumătate. Aparent 
absurd și totuși perfect logic, numai ju
mătatea stingă a sălii, pentru că, un re
cital de pian fiind, toți vroiau să vadă 
miracolul mîinilor omenești pe claviatura 
unui Steinway. Adică, un pian masiv, co
pleșitor și două mîini delicate de adoles
cent, însă hotărîte, stăpînitoare. Spectaco
lul mîinilor dar și cel al chipului pianis- . 
tului : imberb, zburlit, pur, zîmbet lumi
nos și, în timpul interpretării oglindă a 
partiturii, a trăirii partiturii. De aseme- 
nea, spectacolul ținutei pianistului : sim
plitate, eleganță în totul și un cuceritor 
fel de a-și trăi momentele de recule
gere dintre o piesă și alta. Viniciu Mo- 
raru, căci despre el e vorba, este ceea ce 
se cheamă o tînără speranță a muzicii 
noastre. Speranță dealtfel confirmată 
prin laurii ambelor ediții ale Festivalului 
național „Cîntarea României** și ai Con
cursului internațional „Guilde Franțaise" 
de la Paris.

Toată prețuirea pentru acest fir — 
frumos și merituos — din lanul genera
ției sale. Dar ! Si toată amărăciunea și 
tot reproșul pentru spectatorii tineri, 
pentru potențialii melomani ai generației 
sale : pentru că 90 la sută din populația 
acelui concert — și nu numai a aceluia ! 
— a fost alcătuită din oameni de vîrsta 
pensiei. Avem țineri maeștri și n-avem 
tineri melomani.

X'iali, pentru că — Mulțumită excelentei 
idei a sunetelor unui ciocan care lovește 
o daltă de artist-cioplitor și mulțumită 
intonațiilor glasului actriței Marina 
Maican — finalul spectacolului a desprins 
meditația din cerebralism și-a ridicat-o, 
dîndu-i puteri înzecite, în lumea tulbu
rătoare a emoției prin arta dramatică, 
prin teatru. Coloana a fost înălțată „mai" 
către nesfîrșiț.

La cinematograf ! La „Favorit", în Dru- 
- mul Taberei, un film de subtilă artă și 

tulburătoare tandrețe ; „Bobby Deer
field". O sală de spectatori care-1 urmăreau 
cu pioșenie. O sală de spectatori cărora 
le erau necesare o sută de minute de li
niște pentru această întîlnire cu marea 
artă. Dar ! Intr-un colț al sălii, trei eleve 
pe la vîrsta adolescenței, nu pricepeau 
nimic din spectacol, rîdeâu melodios ca 
niște capre scăpate din funie direct în lu
cerna și exasperau bunul-simț și civiliza
ția mulțimii de spectatori de calitate. 
Intr-un alt colț al sălii, probabil pentru 
simetrie, un flăcău de-acum coptuț a înce
put să comenteze, cu glas tare, orice ima
gine de pe ecran ; credea el că are haz 
și era îneîntat de spectacolul personalității 
sale și inculte și proaste și nerespec- 
tuoase. Li s-a atras atenția, repetat, de 
către alți spectatori, însă ele și el au găsit 
răspunsuri și primitive și bădărănești și 
agresive.

Îmi pun eeva nădejdi : în unii diriginți, 
care ar nutea să consacre măcar o oră pe 
an explicării, nevoii de solemnitate — și 
din partea spectatorilor ! — pe care o are, 
pe care o cere oficierea artei ; în unii 
părinți care vor simți alarma bunului- 
simt si nu vor face din odraslele lor niște 
,domni Goe", cu aparențe și pretenții de

La teatru ! Turneul Teatrului „Mihaî 
Eminescu" din Botoșani cu piesa „Coloa
na nesfîrșită" de Mircea Eliade. Medita
ție și teatru, Cronică plastică, eseu filozo
fic, dialog cu sine, omagiu către Brâncuși 
și mai ales interogații, potop de intero
gații. Se caută, pe la început, sensurile

plasatori, 
îndatoririle

„tovarăși Goe“ ; în unii 
care vor înțelege că din 
lor trebuie să facă parte și aceea a

unei creații artistice și se ajunge la cău
tarea rostului existenței umane. Medita
ție profundă dar teatru propriu-zis puțin. 
Doar cioburi de teatru : ceva dialog, ceva 
acțiune, ceva ritual... O piesă doar pentru 
a fi citită. Si totuși niște oameni de tea
tru — tineri, foarte tineri —■: s-au încu
metat să-i dea existență scenică. In sine, 
un fapt de cultură indiscutabil împlinit. 
Discutabil rămînea in ce măsură e îm
plinit și faptul de teatru. Strădania tuturor

scoaterii din sală a spectatorilor ne- 
resnectuoși ; în unii cronicari de con
cert, teatru, film, care vor descoperi că le 
revine misiunea culturală să facă nu numai 
critica oamenilor de pe scenă, ci și a celor 
din sală (dacă-i posibil — și gazetărește 
cam este posibil — tot cu nominalizări) ; 
și mai ales. îmi pun ceva nădejdi în noi 
cei mulți, care alcătuim masă spectatorilor 
și care — este și prea este timpul ! — să
nu mai fim toleranți : nici cu vecinul de 
scaun, însă, mai ales, cu noi înșine 1 Și 
calitatea de spectator are nevoie de o 
nouă calitate I

NELU IONESCU fi

/ Ca o completare a comentariului din 
cronica precedentă, se impune discuția în 
jurul emisiunii „Consonante și disonante" 
realizată de Silvia Gavrilă. Iată o emi-
siune interesantă, cu dezbateri a căror 
materializare ne-ar oferi nouă, telespec
tatorilor, momente artistice desăvîrșite 
iar culturii române, opere a căror vitali
tate s-ar impune generațiilor următoare.

Dialogul cu Harry Brauner este neaș
teptat prin însăși prezența marelui fol
clorist în cadrul emisiunii. Spațiul miori
tic își dezvăluie comorile și Harry Brau
ner este unul dintre cei mai avizați 
păstrători de tezaure folclorice. Domr 
nia-sa nu ne vorbește despre propria-i 
operă, ci despre Mihaî Coman — un 
bun cunoscător al culturii străvechi și 

• cartea sa „Izvoare mitice" vorbește 
despre poluarea folclorului, inclusiv cea 
vizuală, vorbește despre impresia puter- 

Inică pe care i-a lăsat-o profesorului ja
ponez Nambara — Maramureșul.

Ni se pare demnă de reținut propune
rea reporterului de reeditare a unor 
discuri făcute de Brăiloiu și Harry Brau
ner. Exemplificarea în sensul unui reper 
de folclor autentic ni se pare reușită :

„Cine-o făcut dragostile, 
Mînce-i griul păsările".

Emisiunea continuă cu dialogurile ce 
au ca subiect tradiția corală românească, 
progresul înregistrat în acest domeniu; 

I rolul muzicii corale în viața țării, vă- 
I loarea ei educativă-patriotică. Mircea 
• Neagu subliniază în cadrul discuției un 
s lucru important — un semnal de alarmă

— de fapt existența unor coruri excelente 
în țară, cu rezultate deosebite, la di
verse concursuri și dizolvarea lor după ce 
aceste concursuri au avut loc. Se

Un Teodor Mazilu mai puțin știut ne întîmpină 
in volumul de povestiri Pelerinaj la ruinele nnei 
vechi pasiuni (Ed. „Cartea românească"). De obicei 
autorul ne apărea în "postura unui satiric lipsit de 
orice compasiune față de erorile umane. Greșelile 
cît de mărunte erau vînate cu o plăcere nedisimu
lată și descoperirea lor declanșa o veritabilă fre
nezie. In special fățărnicia era ținta preferată de 
atacurile scriitorului. Iată însă că în recenta sa carte 
despre „iubiri contemporane" Teodor Mazilu își 
temperează atitudinea vitriolantă și de cele mai 
multe ori se mulțumește să povestească pur și sim
plu fără .a dori cu orice preț să-și flageleze în mod 
public personajele. Deseori îl simțim chiar dornic 
să le protejeze de evenimentele în care sînt antre
nate. Mizantropismului îi iau locul o adîncă înțele
gere a oamenilor și o încredere in gesturile și cu
vintele lor. Spre deosebire de eroii altor scrieri ale

lui Teodor Mazilu, cei din Pelerinaj nu mai sînt suspectați la fiecare pas de 
ipocrizie și își joacă de obicei propriile lor roluri. Mărinimia autorului îi 
înzestrează cu un nimb de frumusețe și uneori de măreție pe care alți pro
tagoniști djn; proza și teatrul său nu le au. La un moment dat Teodor Mazilu 
ajunsese la un fel de manierism în modul în care le dezvăluia comportamen
tul îndoindu-se mereu că esența lor este totuna cu înfățișarea sub care se 
prezintă. De aceea scepticismul amar ajungea să fie greu de suportat pentru 
că*e greu de crezut într-o lume unde nu răzbate nici o geană de lumină. 
Volumul de curînd publicat renunță în bună măsură la o asemenea viziune 
sumbră. Cu toate că multe dintre povestiri au un deznodămînt trist, ele 
descriu totuși spectacolul unor sentimente adevărate care, din neșansă sau dirt 
neputință și nu din impostură, ca mai înainte, nu se pot împlini pînă la urmă. 

Teodor Mazilu analizează dragostea ca un clinician dornic să priceapă cum
reacționează diverși pacienți la o aceeași boală. O cercetare 
întreprinsă cu mijloace rafinate în scopul depistării răului

minuțioasă este 
care împiedică 
atentă, persona-realizarea în dragoste a unor cupluri. Puse sub o observație , .

jele dezvăluie lucruri uluitoare în legătură cu firea umană. în primul rînd
le trebuie remarcat cultul pe care toate îl'au față de iubire. Oricare dintre ele 
ar subscrie cu siguranță la superba concluzie a cărții lui Marin Preda, Cel 
mai iubit dintre păminteni : „dacă dragostea nu e, nimic nu e“. Existența tu
turor celor din carte — scriitori, artiști, actrițe, fotbaliști, gestionari etc. — nu 
poate să fie concepută în absența unei pasiuni cît de mici. In cazul cînd ea 
totuși nu există, e inventată ca respectivii să semene eu ceilalți și să nu se 
simtă frustrați de un bun de preț. Din această pricină, în O divină iubire 
ridicolă un bărbat și o femeie care nu au nici o atracție unul pentru celălalt 
mimează ritualul dragostei. In această complexă „ars amandi" Teodor Mazilu 
își închipuie eroii confruntați cu cele mai diverse situații. Puritatea unora 
dintre ei este exploatată de alții fiindcă iubirea îi face vulnerabili și lesne 
de manevrat. Un fotbalist nu este iubit de o fată decît pentru gloria lui și e 
abandonat atenei cînd nu mai apare pe teren (Mal de terre). De la dragoste 
se poate ajunge lesne la ura acerbă, așa cum se întîmplă în Ură și singură
tate. Sînt descrise și cazuri fericite. Un scriitor își recapătă încrederea în sine 
cînd se îndrăgostește și este lâ rîndul lui îndrăgit. (Viața de spital). Impre
sionantă e povestirea Viața ca muzică ușoară. Cineva încearcă să dezbine un 
cuplu dar legătura dintre cei doi se dovedește mai trainică decît orice unel
tire. Autorul are o inventivitate debordantă în imaginarea aspectelor pe care 
le poate îmbrăca iubirea. Dramatismul paginilor sale este cu atît mai accen
tuat cu cit nu se cade nici o clipă în sentimentalism tratîndu-se un subiect 
atît de gingaș. Chiar și în povestirea care dă titlul culegerii emoția provine 
tocmai din tonul stăpînit cu care se reconstituie, după ani, tribulațiile unei 
perechi. Ilustrînd parcă teoria Kii Aristofan expusă în celebrul dialog al lui 
Platon, fiecare visează la partenerul ideal însă nu-1 poate găsi decît rareori 
și după mult zbucium. Atunci însă personajele trăiesc un adevărat extaz și 
autorul nu ezită să-1 înregistreze ca pe o izbîndă a întregii seminții ome
nești : „O strălucire fanatică îi inunda fața, de parcă fusese martora unui 
miracol, a unui miracol hărăzit numai celor aleși". Pentru Teodor Mazilu dra
gostea este un semn încredințat numai unora și dobîndirea lui necesită lungi 
eforturi. împotriva singurătății acest important scriitor a înălțat ca un scut 
impenetrabil credința sa că iubirea e posibilă și numai cei mediocri și lași, 
grăbiți sau săraci sufletește nu ajung s-o cunoască. în proza noastră de azi 
puțini au egalat adevărurile despre dragoste spuse atît de răspicat în volumul 
Pelerinaj la ruinele unei vechi pasiuni. O adîncă știință a mecanismelor inte
rioare ale omului l-a condus pe autor la celebrarea în chip memorabil a unui 
sentiment fără de care viața ar părea lipsită de orizont. Volumul se .constituie 
ca un excepțional document despre „iubirile contemporane" și, de ce nu, ca 
un îndreptar, în năzuința imposibil de înăbușit a oricui de a afla acea bucurie
imensă pe care o poate da numai dragostea.

■-
GEORGE ARION ■

abordează problema introducerii mai sează contemporanilor și dovada o con-
multor ore de muzică în școli tocmai stitiiie Traviata pusă în scenă la Gra
in scopul educării complete â tinerilor, iova, unde se joacă mereu cu sălile
căci educația estetică este o lătură im- pline. Am dori ca televiziunea să preia
portantă în vederea obținerii unui om acest spectacol de la Craiova și să ni-1
armonios. ofere. Sfera discuțiilor s-ar lărgi și oa-

1,1 y hl 1

Este dat ca exemplu de talent și di
versitate de stiluri în abordarea reper-
toriului corul de cameră 
Casei de cultură din Reșița.

Credem de cuviință că

.Miorița**" al

prezentarea
unor coruri țărănești din Hnteuș, Hi- 
deaga — jud. Maramureș, Marga din 
județul Caraș-Severin ar fi fost și ea 
necesară deoarece pentru componenții 
acestor coruri a cînta înseamnă a trăi. 
Interesantă este și discuția purtată cu 
Hero Lupescu în legătură cu opera. Se 
pune întrebarea dacă opera este sau nu 
un gen perimat ? Răspunsul dat de Hero 
Lupescu este un nu categoric.

Aflăm că ceea ce trebuie schimbat, 
regîndit este montajul, căci opera nu este 
un muzeu în care nimic nu se mai poate 
schimba. Marii compozitori se adre-

menii ar fi, în mod sigur, de partea 
frumosului, a adevărului.

Spunea cineva despre cultură că ar fi 
și o formă incitantă de turism, de că
lătorie. Acest lucru încearcă să ni-1 dez
văluie Aristide Buhoiu în emisiunile sale. 
Reporterul s-a adresat redacției noastre, 
solicitîndu-ne părerea în legătură cu 
ceea ce realizează.

Rugămintea s-a întîlnit tocmai cu in
tenția noastră de a vorbi despre aceste 
emisiuni.

Dacă într-o emisiune trecută Viena era 
pretextul prezentării unui mare om de 
cultură — Titu Maiorescu, Alexandria
este de această dată decorul, de va
loare muzeistică doar al unui reportaj 
despre oamenii prezentului, egipteni și 
români ce și-au unit forțele și inteli-

gență pentru a da la iveală minunile zi
lelor noastre : lumină, căldură, coloși in
dustriali — expresie elocventă a unei 
colaborări rodnice, sau așa cum spunea 
reporterul, expresie a „vigorii unui popor 
aflat pe calea autodepășirii".

Egiptul s-a întîlnit altădată cu Dacia 
prin produsele muncii omului. Tot oame
nii și munca lor apropie și azi cele două
țări.

Păcat însă- că reporterul n-a valori
ficat deplin drumul pe care l-a făcut. 
In sensul prezentării atractive a locu
rilor filmate. O înșirare seacă de date 
istorice și cîteva imagini ale locurilor 
străbătute nu sînt suficiente, căci din- 
tr-o carte de istorie și cu niște diapozi
tive putem afla mult mai multe lucruri. 
Ceea ce lipsește emisiunilor acestora este 
viața, trăirea, arderea lăuntrică, acel ceva 
care să ne emoționeze, transfigurarea, 
pe care le-am întîlnit, de pildă, cînd 
am văzut, tot la televiziunea noastră, un 
film de călătorie — „Muntele magic" 
Java. Era vorba tot despre oameni, 
despre dragoste, libertate, muncă, despre 
cuceriri, cuceritori și despre un cîntec — 
un cîntec minunat, obsedant : — „am în
tîlnit odată, undeva departe, un bătrîn". 
Am aflat atunci multe. Am aflat, prin
tre altele, că șarpele este simbolul răului 
și că păianjenul este simbolul răbdării. 
Atunci am hotărît ca păianjenul să nu 
fie simbolul, nostru mai ales cînd este 
vorba de emisiuni ale televiziunii ca 
aceasta a lui A. Buhoiu, cu date intere
sante, dar parcă privite și tratate cam 
superficial, cam rezumativ și „încălzite", 
artificial, previzibil, deci prea puțin efi
cient

ELENA GRECESCU ■
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| Un muzeu in labirint

Impresionismul sau tentația clipei (IV)

Un pictor fericit

*
Simple note

Sacra Instituție (ii)
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S-a spus că nu există 
bătrîni fericiți. Există nu
mai bătrîni resemnați. 
Nu-i adevărat. Priviți-I pe 
Renoir, în oricare dintre 
autoportretele sale de bă- 
trinețe.

S-a spus, de asemenea, 
că fericirea e superficia
lă și că, oricum, ea n-ar 
putea fi înțeleasă de la 
alții. Dar despre oameni 
cu adevărat fericiți merită 
să vorbești chiar cînd nu 
ai nici harul, nici norocul 
lor. In cea mai neagră de
zolare nu e nepotrivit să-i 

Renoir : Autoportret din »W privești pe Renoir bătrîn 
și senin. Cel care face asta 

are un imens privilegiu asupra celor care consideră o nai
vitate și chiar o ușurință să discuți despre fericirea altora: 

' el știe că fericirea există și, prin urmare, își poate defini 
punctul de vedere plecînd de la această premisă.

Renoir are în 1910 șaizeci și nouă de ani. Nu mai poate 
să se deplaseze decît cu ajutorul cîrjiior. Suferă de multă 
vreme de un reumatism deformant. Picioarele au fost pri
mele atinse, dar nici de mîini nu se mai poate folosi prea 
bine. Sînt aproape anchilozate, nu devenit osoase și no
duroase și s.ngurele două degete care-l mai ascultă, care 
mai au suplețe, sînt degetul mare ți indexul. Pictorul nu 
mai poate suporta frigul și umiditatea iernilor pariziene și 
caută din ce în ce mai insistent sudul însorit din Provence, 
încercînd să-și micșoreze suferințele și să oprească sau cel 
puțin să amine paralizia care avansează. Și care nu-l va 
ierta. Peste d:i ani, vo părăsi cirjile pentru a se așeza 
într-un cărucior de infirm.

Exact la aceeași virstă s-a, pictat Goya într-un autoportret 
celebru. Dzuă destine exprimate cu fidelitate de chipurile 
celor doi pictori, amîndoi bătrîni și, altă coincidență, amîn- 
doi infirmi. Suferința l-a transformat pe Goya într-un vul
can. -Spaniolul e sumbru, iar singurătatea dogorește în ju
rul lui. In schimb, obrazul lui Renoir, brăzdat de riduri 
ascunse în parte de barba albă, nu și-a pierdut lumina. 
Ochii îi strălucesc umezi și știm de la cei care au fost 
aproape de el in această perioadă că spunea adesea : 
sînt mulțumit că mi-am păstrat vederea bună.

In ciuda bolii, parcă nimic nu s-a schimbat în felul cum 
Renoir privește lumea. Nu lasă să treacă nici o zi fără să 
picteze. Iar oglinda ni-l arătă, studiihdu-se, ca de obicei, 
liniștit. Nu poți învinge tremurul mîinii care s-a învățat cu 
penelul cincizeci de ani, murmură parcă el. Intr-o dimi
neață, după ce ai pictat toată viața, descoperi că te dor 
încheieturile și că degetele au înțepenit. Mina ezită și e 
gota să scape penelul. Șevaletul trebuie să ți-l așeze ci
neva, nu departe de casă, și să te ajute apoi să ajungi a- 
colo. Și știi că mina va anchiloza cu totul. Picioarele nu te 
vor mai ține deloc. Va trebui să rămîi toată viața piropit 
într-un fotoliu de infirm. Ei bine, atunci singurul lucru care 
te poate salva e să nu transformi aceste suferințe peni
bile într-o tragedie... Renoir va vrea chiar să sculpteze, 
călăuzind cu ajutorul unei baghete mîinile a doi tineri 
practicieni. Ce lecție mai înaltă de încăpățînare suavă se 
poate da ? Nici măcar o grimasă nu apare pe acest chip 
blind, cu părul alb, care pare pictat de Fra Angelico.

Istoria artei a cunoscut puține cazuri de creatori intr-a
devăr fericiți. Rafael a murit prea tînăr și a fost prea răs
fățat ca să știm dacă avea acest dar. Nu e prea greu să 
fii fericit cînd ești tînăr, ești înconjurat de o lume care 
prețuiește ce faci și te bucuri de la început de succes. In 
vreme ce Renoir și-a demonstrat ceea ce se numește în 
cazul său „aptitudinea fericirii" împotriva bolii, după cea 
demonstrat-o împotriva privațiunilor și obtuzității.

Cei care l-au cunoscut în acei ani se întrebau cum pu
tea să fie atît de senin, cum o asemenea bucurie de a 
trăi putea exista într-un trup înfrînt de boală. Mîinile sale 
puteau apuca numai cu mare dificultate un obiect. Reuma
tismul articular avansa. încălțat cu papuci de lînă, înfășurat 
într-un șal, cu capul fin și palid acoperit pînă la urechi 
de o cascheță sau de o pălărie de pînză albă, după sezon, 
și cu eterna sa țigară pe care o reaprindea fără încetare, 
Renoir lucra mai departe, ca și cum totul era ca înainte, 
fără să cedeze nici disperării, nici ripostelor colțuroase. 
Nimeni nu l-a auzit vreodată plîngindu-se. își păstra cal
mul și nu lăsa să se vadă durerile fizice care îl imobilizau 
treptat. Altul în locul lui ar fi devenit un personaj acru și 
ursuz sau ar fi izbucnit în strigăte sarcastice și amare, Re
noir însă nu-și schimbă tonul. Sau dacă îl schimbă, o face 
pentru a ascunde și mai bine suferința. In pictura lui do
mină acum rosul auriu.

Intr-un secol obișnuit mai mult decît altele să confunde 
geniul cu nefericirea și să condiționeze chiar geniul de 
nefericire, pare aproape o stîngăcie să vorbești despre un 
mare pictor fericit. Poate de aceea Renoir este privit une
ori cu îndoială. A fost oare într-adevăr atît de mare ? Sau 
n-a fost atît de fericit cum vrea să ne facă să credem pic
tura lui ?

Aceste întrebări nu sînt cu totul tipsite de orice temei. 
„Fericirea” a devenit un cuvînt atît de uzat îneît uneori 
seamănă cu acei bani tociți a căror valoare nu se mai cu
noaște. „Un pictor fericit" e o formulă care nu m-aș mira 
să nu spună unora nimic. Dar lecții de conștiință putem

*

Cred că rememorarea cîtorva 
date privind nașterea Academiei 
nu vor fi considerate inutile — 
chiar dacă cei mai mulțl le cunosc 
— dar ele mi se impun mai ales 
cînd vreau să afirm că ea s-a ivit 
ca o consecință și ca o necesitate

’ a dezvoltării noastre spirituale, a 
ț luptelor purtate pentru drepturile 

și unitatea limbii vorbite în teri-*
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toriile românești subjugate, ca și 
a strădaniilor acelor mari patrioți.
care au militat și au 
Unirea Principatelor.

. Evident că fără un

înfăptuit

Gheorghe
Asachi în Moldova și fără un He
liade Rădulescu în Muntenia, fără 
un Andrei Șaguna și un Timotei 
Cipariu în Transilvania, fără Mi
hail Kogălniceanu, Nicolae Bălces- 
cu. August Treboniu Laurian și 
mai înaintea lor fără un Dinicu 
Golescu, care au inițiat societăți șl 
publicații de cultură națională, cli
matul si sorocul zămislirii Sacrei' 
Instituții n-ar fi fost propice și ar 
fi pus-o în întîrziere. Așa însă, în 
iulie 1867 se ține ședința inaugu
rală a Societății Literare Române, 
cum s-a numit Ia început — înfiin
țată de fapt în aprilie 1866 — ca să 
se transforme curînd în Societatea 
Academică Română, iar după Răz
boiul Independenței, adică prin re
organizarea din 1879, să devină ca 
titulatură Academia Română. Ori
cum ar fi însă și, la oricare dintre 
ani ne-am opri, Sacra Instituție a 
pășit în cel de-al doilea veac al 
existenței. Si se cuvine să-i însemn 
aici cine erau membrii Academiei, 
care atunci nu erau aleși ci numiți 
prin decret Domnesc, dar cu vădita

> preocupare de a îngloba, ca într-o 
| ■ hartă geografică, realele noastre 
i valori din toate ținuturile locuite

de români Ion Heliade Rădulescu,
care a fost cel dinții președinte al

i

1

Societății, August Treboniu Lau-
rian și I. C. Massim', Const Ne- 
gruzzi, Vasile Alecsaridri, V. A. Ure- 
chia, Titu Maiorescu, Nicolae Io
nescu, profesorul universitar, omul 
politic și ziaristul Care după sus
pendarea ziarului „Steaua Dunării" 
al Iui Mihail Kogălniceanu a scos 
la Bruxelles „L’Etoile du Danube", 
Timotei Cipariu, Gheorghe Bariț, 
dascălul și cărturarul Gavril Mun- 
teanu, Iosif Hodoș, Alexandru Ro- 

_man, Vincențiu Babeș, Alexandru
Hurmuzaki, Ion Sbiera, Alexandru

Hasdeu, Ioan Străjescu, Ștefan 
Goantă, Ioan Caragiani, junimistul, 
și Dimitrie Cozacovici, ambii ca 
reprezentanți ai aromânilor.

Aceștia au fost pornitorii de 
drum la 1867 și drumul, desigur, 
n-a fost nici simplu, nici ușor ; iar 
acela care după 1879 va da arhi
tectura morală și spirituală Insti
tuției, cu o putere de dăruire și un 
devotament absolut sălbatic, întins 
zi de zi, pe cincizeci și șase de ani, 
va fi neîndoios Ion Bianu despre 
care la decesul lui, în 1935, Nicolae 
lorga își va începe astfel rîndurile 
pe care i le închină : ^S-a dus în
temeietorul cel adevărat, păzitorul 
statornic, cinstitul și harnicul 
străjer al cărților, așa de multe și 
de scumpe, aflate, așezate, catalo
gate și cu strășnicie apărate de 
dînsul, însuși sufletul viu al Aca
demiei Române,, zeul ei tutelar, viu 
acolo pentru eternitate. Ion Bianu".

Și el este făuritorul frumoasei 
tradiții care se păstrează și astăzi, 
peste generații.

La cabinetul de manuscrise, do
cumente și carte rară, pe care îl 
conduce cu grijă, competență și 
dragoste Gabriel Ștrempel, biblio
tecarul șef adjunct — unul dintre 
cei mai vechi slujbași ai Academiei 
— Ia cabinetul de stampe unde Ele
na Nlculescu aduce, pe lîngă cultură 
șl sensibilitate, cunoașterea și dis- 
cernămîntțil pe care Ie implică de
senul și gravura, la cabinetul de nu
mismatică, sigilografie și filatelie, 
întemeiat de eminentul specialist 
Const. Moisîl care a trudit acolo 
patruzeci și opt de ani și care se 
află în excepționalele mîlni ale lui 
Octavian Iliescu, la cabinetul de 
hărți și atlase unde, pînă la pen
sionare, și-a ars pasiunea Ana 
Turdeanu, la cabinetul de muzică, 
înțelept gospodărit de Ion Magnea, 
peste tot se simte respectul pentru 
tradiție și înaintași și temeinicia și 
seriozitatea, pentru fiece lucru care 
trebuie făcut

De cîțiva ani n-am mai cercetat 
sectoarele acestea, dar n-am nici 
un motiv să-și facă Ioc îndoiala 
că ceva s-ar fi schimbat în stilul 
de muncă și ordinea ce domneau Ia 
profilurile respective, din moment 
ce oamenii sînt aceiași.. Vin
apoi cărțile și periodicele 
viciile lor de prelucrare și 
marea științifică" și unde 
lăudabile urme Simona 
pensionată. Și trebuie să

cu ser- 
„infor- 
a lăsat 
Nistor, 
notez,

dintre cei care au activat tn ca
drele Academiei,, pentru tot ceea 
ee au realizat cu sobrietatea 
și rectitudinea lor, cu constan
ța și conștiința lor, pe loan 
Lupu, pe Traian Popovici, pe Nes
tor Camariano, pe Georgeta Rădui- 
că, pe Cosma Holban, pe regreta
tul- George Baiculescu, cum vreau 
să menționez pe Marta Anineanu și 
pe Neonila Onofrei, fiecare în par
te și toți laolaltă, figurină cu nu
mele lor, pe mai puține sau pe mai 
multe lucrări merituoase.

Am pomenit mai înainte de ser
viciul „informare științifică". S-au 
tipărit cu ani în urmă o se
rie de biobibliografii absolut in
dispensabile, ca instrumente de lu-, 
cru, riguros elaborate de acest ser
viciu. Au ieșit din ele ca număr 
patrusprezece : David Emanuel, 
Gheorghe Țițeica, Traian Lalescu 
și Aurel Vlaicu în 1955 ; Emil Ra- 
coviță, Anghel Saligny, D. Voinov, 
Dimitrie Brândza și Emanuel Ba- 
caloglu în 1956 ; Vasile Pârvan și 
Petre Poni în 1957 ; Emarioil 
C. Teodorescu în 1960 ; Grigore An- 
tipa în 1961 ; și Ștefan Hepites în 
1964 și de atunci s-au scurs 16 ani 
fără să mai apară nici una ; și e de 
prisos să spun că nu serviciul de 
„informare științifică" e vinovat ; 
cum nu el trebuie făcut răspunză
tor că indici de periodice, gata is
prăviti, zac de ani de zile fără să 
fie trimiși la tipografie, și cum ca
ietele trimestriale „Creșterea colec
țiilor" așa de folositoare, cercetăto
rilor n-au mai fost scoase din 1976 
pe o simplă și consterhantă hotărîre 
verbală luată de un trecător anga
jat al Bibliotecii. Același lu
cru se întîmplă cu excelenta publi
cație Studii și cercetări de biblio
logie din care ieșea un masiv vo
lum anual, foarte solicitat și în 
străinătate.

Supun aceste lacune inexplicabi
le atenției profesorului universitar 
Victor Emanuel Sahini, noul di
rector al Bibliotecii Academiei, care 
se bucură de sufragiile unanime că 
este un om de comprehensiune și 
de rodnice creații, sensibil la actul 
de cultură și receptiv la acela de 
utilitate, și nădăjduiesc că va face 
să viețuiască din nou publicațiile 
care au dat un nimb Sacrei Insti
tuții, cu atît mai vîrtos cu cît — 
ceea ce știm cu toții — Academia 
are o editură proprie unde, logic 
și elementar, e de presupus că lu
crările el ar trebui să aibă privi
legiul priorității, în ordinea tipări
rilor. Nu ?

L KALUSTIAN ■

Tinerii trebuie să știe

Dicționar de lagăr

lua și din cuvinte uzate in anumite împrejurări. Există tă- ’ 
ceri care ne ajută să suportăm zgomotul. Și există naturi ț
fericite, ca R“noir, care ne amintesc că nu întîmplător din- i 
tre trandafirii aurii și roșii nu se zărește mina infirmă care ? 
i-a pictat.

OCTAVIAN PALER g ț 
I

DOLMETSCHER

Milioanele de deținuți, care au 
intrat pe porțile lagărului Birkenau- 
Auschwitz, erau deportați din toate
țările
Appellplatz-uri

Europei. In barăci și pe
puteai auzi toate

limbile vorbite pe continent.
SS-iștii ni se adresau însă direct, 

din prima clipă a sosirii pe pero
nul lagărului, numai în limba ger
mană. De la acel Alle heraus !, 
toți afară !, răcnit în momentul în 
care uși®1 ferecate ale vagoanelor 
au fost date în lături și pînă la acel 
einsteigen !... loș.. einsteigen ! ur
cați !... repede... urcați !, cînd Hiift- 
ling-ii istoviți, sleiți de orice vlagă 
— unii după cîteva săptămîni, alții 
după luni sau chiar ani de zile — 
erau înghesuiți, sub amenințarea 
cravașelor și automatelor, în du
bele crematoriului, la Birkenau- 
Auschwitz nu se comanda decît în 
limba germană. Cel ce nu executa 
imediat ordinul unui SS-ist plătea 
pe Ioc, cu viața, necunoașterea 
Jimbii Ubermensch-ilor.

De-a lungul întregului meu calvar 
de Hâftling, o singură dată, timp 
de 15—20 de minute, am văzut și 
am auzit un Dolmetscher, un trans
lator.

S-a întîmplat la 9 iunie 1944, în 
prima zi a sosirii mele la Birkenau- 
Auschwltz. Dintre bărbații unui 
transport de aproximativ 3 000 de 
deportați din Cluj, am scăpat de a 
fi trimiși direct la camerele de ga-

zare : 465. După ce am fost depose
dați de toate obiectele, de tot ce ne 
putea aminti de trecut, am fost in
troduși, îmbrăcați în haine vărgate, 
în lagărul E, baraca nr. 5. Era goală. 
Am așteptat cîteva minute pînă s-a 
adus de undeva o masă care a fost 
așezată în fața noastră. Pe masă : 
clești, ciocane, foarfeci, cuțite. -

A sosit și un grup de SS-iști. In 
urma lor, la un pas distanță, un 
civil.

Cel mai mare în grad dintre SS- 
iști își puse mina stingă în șold, 
cu dreapta ridică cravașa amenin
țător și răcni :

— Dolmetscher, tradu !
Dolmetscher-ul, translatorul, înalt, 

obez, o matahală de om, făcu un 
pas înainte.

Se comandă Stillstand !, drepți ! 
și, în această poziție, am ascultat, 
încremeniți de groază, discursul 
SS-istului, pe care translatorul îl 
traducea pe un ton la fel de aspru 
și înspăimîntător :

— Știți voi unde vă aflați acum ?, 
tună prima întrebare, după care 
urmă o tăcere de mormînt. Vă aflați 
într-un lagăr de exterminare !, veni 
răspunsul rostit cu trufie și sadică 
satisfacție. Știți voi ce înseamnă 
aceasta?, tună a doua întrebare și 
iar se lăsă aceeași tăcere de mor
mînt. Aceasta înseamnă că, înce- 
pînd de azi, voi nu mai aveți nici 
un drept, ci numai îndatoriri. Nici 
hainele de pe voi nu sînt ale voas
tre. Sînt ale statului german I 
N-aveți voie să raportați nimic, ni
mănui, ci numai să vă supuneți și 
să executați. Șeful lagărului și șe
fii de barăci au drept de vțpță și de 
moarte asupra voastră.

Pe SS-ist îl cuprinse tușea din 
pricina răcnetelor. Tăcu pînă se 
calmă, ’apoi continuă pe un ton 
mieros :

— Printre voi poate mai sînt unii 
care n-au predat toate obiectele de 
valoare. Cei care le-ați ascuns în 
talpa de la pantofi, aveți pe masă 
scule. Scoateți tot ce-ați ascuns. Cei 
care ați înghițit aur sau diamante 
ori le-ați introdus în alte părți ale 
corpului, să declarați imediat. Vă 
previn că, peste un sfert de oră, 
veți fi controlați cu ajutorul unul 
aparat cu raze speciale. Cei la care 
vom găsi obiecte de valoare, vor fi 
spînzurați pe loc. Cine nu crede, să 
iasă afară și să privească în lagărul 
vecin. Aia cinci care atîrnă în bă
taia vîntului au fost spînzurați ieri 
pentru că n-au declarat, de la bun 
început, ce și unde au ascuns.

Nimeni n-a avut curajul să veri
fice spusele SS-istului.

Cîțiva, speriați, năpădiți de o su
doare rece, S-au apropiat cu pași 
șovăitori de masă. Au luat un 
clește, un cuțit, s-au retras, s-au 
descălțat și și-au smuls tocurile de 
la pantofi ori și-au desfăcut pinge
lele ; unii și-au spintecat cureaua. 
Și astfel, pînă și cei care au rezis
tat, în timpul arestării și al deten
țiunii, sau în ghetou, la zeci de a- 
menințări și schingiuiri, care au 
reușit să nu cedeze cînd au fost 
percheziționați, cînd li s-au scoto
cit bagajul și trupul și sufletul, da, 
pînă și ei, acolo în baraca nr. 5, 
s-au despărțit de medalionul ori de 
inelul de logodnă de care-i legau 
atîtea amintiri, atîtea vise. Curajul 
îi părăsise pentru o singură dipă. 
Și-au dat seama imediat că n-ar fi 
trebuit să cedeze nici de data aceas
ta, căci fără amintiri, fără vise nu 
se poate trăi. Dar era prea tîrziu. 
Pasul era făcut și nu se mai putea 
da înapoi.

OLIVER LUSTIG ■ 
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„Criticul de artă nu acționează
într-un cerc restrîns de inițiați../'

— Stimate Raoul Șorban, eu încuviința
rea și cu concursul dv., în acest inter
viu ne propunem să abordăm istoria artei 
și critica de artă ca activități sociale, cu 
ecouri corespunzătoare in publicul larg, 
înainte însă credem că anumite împreju
rări se cer lămurite. Vă rugăm să ne di
vulgați cîteva dintre momentele succesive 
prin care aceste activități și-au legitimat 
un statut propriu, adjudeeindu-și totodată 
o necesară independență în planul mai 
larg al preocupărilor culturale în genere.

— Nu încape nici o îndoială că prima 
lucrare care impune un om de cultură 
român ea istoric și critic de artă rămîne 
studiul monografie pe oare Al. Vlahuță 
l-a dedicat pictorului Nicolae Grigorescu.

— Și după Vlahuță 7
— înainte de a vedea ce s-a întîmplat 

după Vlahuță, sîntem datori să revenim 
la Vlahuță. Importanța studiului său mo
nografic derivă și din calitatea lui de a 
fi elaborat cu acribie științifică, conside- 
rînd operele de artă ca produse ale vieții 
istorice și ale talentului individual al ar
tiștilor. Această dimensiune a criticii 
noastre de artă s-a concretizat între cele 
două războaie mondiale, cînd activitatea 
ca atare a intrat în atenția unor persona
lități cu autoritate culturală, printre care 
întîlnim scriitori de prestigiu : Tudor Ar- 
ghezi, Lucian Blaga, O. Walter Cizek, 
Adrian Maniu sau Victor Papilian. .în 

-acest peisaj, după Apcar Baltazar și ală
turi de Nicolae Tonitza și Francisc Și- 
rato, pictori care au resimțit nevoia să 
se exprime despre meșteșugul lor și prin 
cuvînt scris, apar trei critici de artă de 
vocație, animați de un deosebit entuziasm 
și de o imparțială bunăvoință pentru pro
pensiunea artelor : Petru Comarnescu, 
Ionel Jianu și V. Beneș... ’

— Desigur, nu întîmplător apariția lor 
a coincis cu o etapă deosebit de fertilă 
pentru artele plastice românești...

— Acești oameni, marcați de stigmatul 
unei generozități puțin obișnuite, știau să 
încurajeze, știau să îndrume, oficiindu-și 
profesia cu o înaltă competență. Critica 
lor i-a impus pe Th. Pallady, Gh. Petraș- 
cu, Camil Ressu, Al. Ciucurencu sau Ion 
Jalea, alături de numeroși alți artiști a 
căror operă împlinește astăzi profilul unei 
epoci întregi. Cultura noastră a avut o 
mare șansă prin faptul că acești critici de 
artă au avut acces la presă și au putut 
să consacre artiști. Opera lor a fost și 
rămîne o operă de apostolat Din păcate, 
cu timpul, s-a insinuat în peisajul nostru 
cultural și un tip aparte de critic de artă, 
lipsit de responsabilitate intelectuală, iu- 
bindu-se mai mult pe sine decît opera la 
care se referă, considerînd opera de artă 
un simplu pretext pentru desfășurări mai 
mult sau mai puțin în legătură cu obiec
tul propriu-zis al profesiei lui.

— Să revenim la criticii de artă care 
s-au născut și au murit săraci.

— Specia lor, cum spuneam, e pe cale 
de dispariție. Ultimul exemplu al acestei 
moralități a fost Eugen Schileru : strălu
citor ca inteligență, risipitor de simpatie 
și încurajare. Cînd ne referim azi la ei, 
dispunem de o perspectivă și putem spu
ne, în deplină cunoștință de cauză, că au 
greșit de foarte puține ori... în aprecieri, 
bineînțeles...

— Cum stăm astăzi 7 Care este statutul 
și audiența criticilor de artă, astăzi ?

— Un răspuns adecvat la întrebarea 
dv. implică mai multe aspecte. în primul 
rînd, ne-am înmulțit și adevărul acesta 
nu poate fi decît tonic. îmbucurător, fap
tul acesta coincide cu un și mai îmbucu
rător interes al publicului larg pentru 
problemele artei. Un șir întreg de titluri 
apărute în colecțiile Editurii Meridiane 
se volatilizează din librării mai rapid 
decît romanele polițiste. Niciodată inte
resul pentru scrierile de artă nu a 
fost mai puternic în România. Totodată, 
trebuie să recunoaștem că puțini dintre 
autorii autohtoni au aflat calea cea mai 
scurtă spre public, stilul care să stir- 
nească un interes imediat. Nu întîmplă
tor majoritatea covîrșitoare a lucrărilor 
apărute în Biblioteca de artă, dusă cu 
tenacitate de un editor consecvent pînă 
la aproape 300 de titluri, sînt traduceri. 
Din acest punct de vedere, nu ne putem 
mulțumi cu breșa deschisă în această co
lecție de Dumitru Dancu, prin monografia 
despre Suzanne Valadon. Iar critica 
uzuală, risipită prin atîtea reviste, perso
nal vorbind, mă plictisește. Sînt puține 
exemple de critici de artă în care eru
diția se împletește convingător cu talen
tul. O excepție în acest sens o repre
zintă Victor Ieronim Stoichiță, deși încă 
trăiește mai mult între cărți și mai puțin 
în arenă. De asemenea, remarc activita
tea consecventă de cronicari desfășurată 
de Virgil Mocanu și C.R. Constantinescu 
sau de Mircea Toca, la Cluj-Napoca. Ră- 
mine ceri? faptul că nici o revistă de cul
tură nu-și mai poate permite astăzi să ig
nore viața artelor plastice. Oricum, este 
vorba despre un bun cîștigat...

— Așa este, dar nu de puține ori un 
bun ciștigat, pentru cei care l-au cîști- 
gât, devine un spațiu stagnant; implică 
o victorie cu perspective îndoielnice. 
Practic, ce s-a făcut cu această victorie 7 
Care sînt consecințele ei 7

— Miezul lucrurilor, în critica de artă, 
rămîne încrederea publicului, care nu 
poate fi decît o consecință a autorității 
și responsabilității intelectuale. Nimeni nu 
poate avea acces la autoritate întîmpinînd 
fenomene artistice de o diversitate vă
dită, cu aceleași epitete, mereu, reducîn- 
du-le la o măsură unică. Pe deasupra,

asemenea procedee probează și o lipsă 
acută de responsabilitate. La toate se 
adaugă și un pericol la care critica noas
tră de artă, conștient sau Inconștient, ră
mîne vulnerabilă : tentația de a servi ex
cesiv titlurile administrative ale breslei, 
în acest sens, cazul Brăduț Covaliu se 
arată a fi revelator. Brăduț Covaliu a 
intrat în grațiile criticii de artă — și în 
ce grații ! — numai după ce a devenit 
președinte al Uniunii artiștilor plastici, 
Realitatea aceasta, într-adevăr, n-o putem 
ocoli : funcțiile din breaslă au ajuns să 
confere beneficiarilor lor autoritate ar
tistică. De prea multe ori, bătăliile care 
se poartă își propun fie să atragă aten
ția autorităților asupra unor anume ar
tiști, operațiune din care decurg înde
obște onorarii substanțiale, fie să promo
veze tendințe de expropriere monopolistă 
a comenzilor din partea unor practicieni 
versatili, exersați în abilitatea rapidă și 
în negoțul abuziv. Mai ales în domeniul 
artei monumentale, deseori rezolvată 
mercantil, într-o facilă confecționare de 
către antreprenorii ocrotiți de birocrația 
breslei și cu folosirea mîinii de lucru 
ieftine. Un adevărat trafic cu o marfă 
banală a fost și a rămas producător de 
mari și ilicite venituri într-o perioadă 
care înscrie ca o mustrare în caseta fap
telor de artă numele lui Anghel, Corneliu 
Michăilescu, Mattis-Teutsch, Tuculescu, 
Vida ș.a., ostili reputației de vîlvă con- 
juncturalâ și efemeră, cît și criteriilor co
merciale. Bizuindu-se, după puterile, ca
pacitatea și răspunderile ce și le sim
țeau din plin, pe o neînduplecată 
conștiință, care era și a marilor lor înain
tași. Nici Grigorescu, Andreescu ori Lu- 
chian, nici Paclurea, Brâncuși. Iser, Ște
fan Dimitrescu ori Aurel Popp, nici Pe- 
trașcu, Dărăscu, Hans Eder, Ghiață, Catul 
Bogdan, Catargi ori Nagy Imre nu au pus 
condiții pentru dezvoltarea viziunii lor în 
dimensiunile artei. Și cei numiți mai 
sus, ca și alții, al căror nume se confundă, 
cu dezvoltarea reală a artei românești de 
vocație înnoitoare din ultimele decenii, 
nu și-au condiționat creația nici de titluri, 
nici de venituri ori funcții. Dimpotrivă, 
De aceea, poporul recunoaște în ei vesti
torii actului autentic de creație și — în 
arta lor — responsabilitatea etică a pa
triotului. Critica de artă s-a lăsat antre
nată în întreprinderi de genul antreprize
lor. fără perspectivă, falimentare din punct 
de vedere spiritual și a uitat între timp o 
serie de mari artiști care s-au stins în 
discreție.

— Prin prisma afirmațiilor dv., cu atît 
mai derizorii ne apar încercările de a ex
plica această discreție prin cauze extranee 
climatului nostru artistic propriu-zis...

— Un critic de artă adevărat este dator 
să fie el însuși convins, înainte de a în
cerca să-i convingă pe alții, de valoarea 
exactă a obiectului demersului său. E ... 
dator să fie responsabil și consecvent, cu ■ 
atît mai mult cu cît își desfășoară acti
vitatea în contact nemijlocit cu artiști 
care se arată mai stîngaci în mînuirea 
cuvintelor, un limbaj care oricum rămîne 
altul decît al lor. Prin accesul la presă, 
ei pot parveni în lumea artei la o pre
ponderență ușor de deturnat în scopuri 
nocive. Personal, consider necesară des
prinderea corpului criticilor de artă de 
Uniunea artiștilor plastici. Sau invers, 
cum vreți s-o luați... Numai astfel criti
cii vor putea respinge, de pildă, presiu
nile dubioase ale unei pretinse „elite" și 
nu-și vor converti, de dragul acesteia, 
propria opinie într-o judecată străină ade
vărului. De asemenea, ei vor putea res
pinge, în spiritul eticii profesionale, im-> 
postura, precum și instaurarea în dome
niul artei a monopolului unei minorități 
sau chiar a unei singure persoane, dacă 
aceasta ar mai încerca să se afirme prin 
mijloace inhibitorii. Situația actuală este 
pur și simplu absurdă. Mă refer la fap
tul că în chiar interiorul breslei s-a ivit o

Raoul Șorban ; n. 1912. la Dej ; studii 
de arte frumoase și istoria artei la Milano, 
Graz, Viena și Cluj : o vreme, elev al lui 
Oskar Kokoschka ; studii de pictură, în 
continuare, cu Szolnay la Cluj și Ia Baia 
Mare cu Al. 'Ziffer ; doctoratul la Uni
versitatea din Cluj, în 1944 ; ultimul di
rector, în 1946—1948, al Conservatorului de 
muzică și artă dramatică din Cluj ■; primul 
rector al Institutului de arte din Cluj ; 
redactor de specialitate la E.S.P.L.A. și 
la Televiziune, între 1956 și 1963 ; profe
sor de istoria artei la Universitatea Bucu
rești și, apoi, la Institutul de arte plas
tice „Nicolae Grigorescu" ; prima lucrare 
științifică : un studiu despre Boltraffio, 
elev al lui Leonardo da Vinei, cind i se 
oferă și șansa de a dezlega, la Milano, 
o enigmă privind un tablou controversat 
al Renașterii : alte lucrări : monografii 
dedicate pictorilor din familia loanid, lui 
Mihail Șerban, Szervătiusz, Fr. Bomches, 
Aurel Popp, Aurel Ciupe, C. Baraschi, 
Th. Pallady, Franz Hals. Nicolae Tonitza ; 
editează Scrieri despre artă de N. Tonitza; 
preocupări actuale : un studiu al activi
tății meșterilor zugravi din secolul XIX, 
o monografie Gheza Vida, o reașezare în 
drepturi a importanței orașului Baia Mare 
ca centru artistic. Raoul Șorban, după o 
intensă activitate antifascistă, a devenit 
membra al Partidului Comunist Român in 
anul 1945.

camarilă care exercită presiuni exclusi
viste asupra celor mulți. Criticii de artă 
vor trebui să-și creeze condițiile necesare 
pentru exercitarea liberă a spiritului po
lemic, a ofensivei creatoare, militînd pen
tru o confruntare deschisă a tuturor punc
telor de vedere. pentru o cîntărire • 
dreaptă a fiecăruia dintre artiști, cu mă
sura eficientei estetice naționale și so
ciale. Să nu uităm că azi, mai mult de
cît în trecut, criticul de artă nu acționea
ză într-un cerc restrîns de inițiati, ci în 
plenul unei societăți ai cărei membri se 
bucură de acces egal la valorile artei.

— Spre ce consecințe conduce, de pildă, 
o deturnare a preponderentei criticii spre 
scopuri nocive de genul celei invocate 
de dv. 7

— Spre confuzie. Nicolae Tonitza și 
Francisc Șirato nu au fost niciodată be
neficiarii unui premiu național de pic
tură. Prea frecvent, astăzi, distincțiile de 
acest gen se acordă exclusiv in virtutea 
unei conjuncturi agreabile în cadrul or
ganismelor de conducere ale uniunii. Și 
nu este mai puțin adevărat că, tot atît 
de frecvent, artistul distins reprezintă o 
direcție dorită de critic, însă neutilă, fără 
nici o semnificație în cultura națională. 
Originea acestui neajuns o aflăm, * între 
altele, în hotărîrea, democratică dealtfel, 
de a conferi Uniunii artiștilor plastici 
dreptul de a distribui distincții. Dar, din 
cauze care țin de defectuoasa structură 
organizatorică a breslei, lucrurile au cam 
început să se aranjeze „în familie". Nu 
sînt inițiat în mecanismul acordării pre
miilor de stat pentru artele plastice în 
urmă cu mai mulți- ani, însă, orlcît de 
surprinzător ar părea, selecțiile de atunci 
parcă încercau să fie mai obiective. Lau- 
reații se numeau Ciucurencu, Medrea, 
Corneliu Baba, Virgil Vătășianu, Szervă
tiusz Jeno...

— Atunci, după părerea mea, este vorba 
despre confuzii întreținute voit. Dar, tre- 
cînd peste asta, vă întreb : în ce măsură 
s-au îmbogățit și s-au înnoit mijloacele 
de expresie ale criticii de artă contem
porane in raport cu cele ale criticii in
terbelice 7

— Măsura lucrurilor, din acest punct de 
vedere, ne-o oferă analiza concretă. Nu 
cred că este în favoarea profesiei o spe
cializare prea strictă, unilaterală, a criti
cului de artă. Am apreciat modul în care 
formația filozofică se regăsea în critica 
artistică a lui Petru Comarnescu, dar nu 
pot să nu rămîn mirat cînd un confrate 
mai tînăr, despre Andrei Pleșu este vor
ba, într-un interesant eseu de artă re
cent apărut, a recurs la scrierile lui Ru
dolf Steiner. Doctrina lui Rudolf Steiner 
este o rudă mai nouă a teozofiei. Or, 
vedeți dv., în perimetrul istoriei artei, 
Rudolf Steiner nu prezintă nici o impor
tanță. Ideile lui se cîntăresc în lumea re
ligiei, a credinței, nu în lumea artei. Mi 
se pare surprinzător și cel puțin nepotri
vit ca ele să fie invocate ca autoritate și 
argument în problemele care fac obiectul 
discuției noastre. în ansamblu, sper și 
cred că se va ajunge în critica de artă, 
curînd, la un nivel superior. Vigoarea nu 
înseamnă prea mult fără dăruire și auto
ritate morală. Deocamdată, critica noas
tră de artă dispune de o vigoare verbală 
incontestabilă. Rămîne de văzut dacă își 
va adjudeca și o vigoare morală. Și ar 
mai fi de spus că, uneori, unii critici de 
artă se transformă în intermediarii unor 
ideologii care mie mi se par cel puțin 
obscure. Aceste ideologii nu sînt cauza 
mea. Uneori se extrapolează salvarea spre 
o lume pe care cei ce o exaltă nu cred 
că o și cuprind. Oricum, pînă una alta, 
fervoarea criticilor a izbutit să creeze și 
false probleme. Și nu numai atît. Ea a 
izbutit să impună aceste false probleme 
atenției opiniei publice...

— Foarte interesant... Și ne puteți oferi 
un exemplu concludent de falsă problemă 
creată de critică 7

— Desigur. O falsă problemă, după 
mine, o reprezintă supralicitarea virtuți
lor tapiseriei Teatrul.

— De ce 7
— în primul rînd, pentru că această 

tapiserie nu ar fi putut exista dacă nu 
ar fi existat Lurcat. Astfel, cade origina
litatea ei copios invocată. Apoi, în am
bianța pentru care a fost lucrată, ideea 
ei cădeai ea. Nu pot fi convins că unui 
teatru nou, care se vrea un simbol al 
unei spiritualități noi. ar fi potrivit să-i 
asociem o lucrare de inspirație vetustă. în 
sfîrșit, prin excelență, tapiseria este un 
gen artistic care pretinde o gindire adec
vată materialului. La noi, maeștrii tapise
riei sînt cei care fac tapiserie, nu grafică 
sau pictură. Ciudat, cea mai amplă lu
crare de acest gen este semnată de autori 
care au realizat puțin in pictură și nici 
nu stă'pînesc tehnica țesutului. Ciudat este 
și faptul că, in cazul autorilor ei, se în
treprinde un efort de consacrare care nu 
s-a întreprins vizavi de Gheorghe Anghel, 
ca să oferim un singur exemplu...

— In schimb, adevărul că tradițiile 
școlii românești de pictură sini întruna 
date la spate, cu o îndărătnicie demnă de 
cauze mai bune, nu mi se pare o falsă 
problemă, ci o problemă cît se poate de 
reală, resimțită acnt de cei care răsfoiesc 
revista și publicațiile de specialitate...

— Mai mult decît eludate, tradițiile pic
turii românești sînt fals interpretate. Este 
vorba despre o tradiție de largă cuprin
dere, în care se includ și Th. Pallady, și 
Corneliu Michăilescu, și Victor Brauner, 
și Ion Theodorescu-Sion, și Nagy Albert, 
și toți marii pictori pe care îi știm. Ceea 
ce se stinge din această tradiție este o 
dimensiune care ține de moralitatea ar
tistului și a artei. Constat uneori o ten
dință de contestare a unor valori tonice, 
cum ar fi opera lui Tonitza. Theodor 
Enescu îl minimalizează pe Theodorescu- 
Sion și nu văd de ce. Critica are datorii 
și față de modul cum se departajează în 
practică ideea de ..artă" și „comandă". 
Butada în conformitate cu care am fi 
datori să-i dăm Cezarului ce e al Ceza
rului și lui Dumnezeu ne e al lui Dum
nezeu, cînd se animă în artă, generează 
imoralitate. Ar trebui .să fim rezervați 
Înaintea acelei naivități care consideră că 
pentru o artă activă. progresistă și so
cialistă sînt necesari doar cei doi factori 
amintiți : comanda socială și artistul exe
cutant. într-o asemenea . relație, artistul 
de obicei „confecționează" o lucrare pe 
care o „încarcă" cu cantitatea de „ideo
logie" sau de „tematică" stabilită de co
mandă. Poți să faci cite găuri vrei în 

lemn, și chiar cu talent, dar este imoral 
ca, în același timp: numai ca să cîștigi 
bani, să instalezi în fata Teatrului Națio
nal din Cluj-Napoca n pastișă „realistă". 
Conștiința morală a lui Ghez.a Vida, de pil
dă, este una cu opera lui, cu ideologia lui, 
cu politica lui. cu viața lui particulară. 
Apoi, o altă confuzie încearcă să ne-o 
Inoculeze critica noastră de artă contem
porană atunci cînd îsi exprimă teama 
iluzorie că am rămas de căruță în dome
niul artistic. Dar Tonitza- știa mai bine 
decît multi dintre contemporanii noștri că 
arta are o patrie. Modernitatea mi este o 
abstracție, ruptă de spațiu și timp. Una 
este să fii modern la Paris sau la Tokio, 
și alta este să fii modern aici, în Româ
nia. Pentru că arta noate fi trădată dacă 
o izolăm de dezvoltarea conștiinței de sine 
a individului și a m-aeior într-un cadru 
național determinat. Nu mi se pare util 
pentru cercetare să iu Aerăm artele româ
nești în funcție cu ariile de pe un alt 
meridian, să le cău+Sm mereu limite, să 
deducem din aoerie limite im complex de 
inferioritate. Artete m, dezvoltă în 
abstract, ci într-un "nrialmente sta
bilit. Mi se par nu mmT derizorii, ci și 
interesate încercările unora de a crea 
mereu artiștilor cfrn"1w<te inferioritate. 
Labilitatea criteriilor. A~ asemenea. nu 
mi se pare de bun-aumm dacă sîntem 
deciși să respectăm o tmditie. morală de 
data aceasta. Ne-am r^mltet toți. înain
tea televizoarelor, cînd w-Aîa Comăneci a 
fost frustrată de o victorie meritată prin 
incorectitudinea unui iuriu... De ce nu 
ne-ar revolta și incorectitudinea în acor
darea „marilor" premii ale U.A.P. (ur- 
mînd lui Petrașcu ori pallady). odată pen
tru o activitate nrenondorent orală, altă
dată fără altă substanță de motivare decît 
„întreaga activitate" a criticului premiat ? 
De la un critic de artă premiat pen
tru „Întreaga activitate", la Cluj-Napoca 
circulă pe sub mină o ban dă de magnetofon 
înregistrată cu discursul său rostit cu pri
lejul unui vernisaj. în care îl compară pe 
Brăduț Covaliu nici mai mult, nici mai 
puțin decît eu Michelangelo !... Această 
enormitate provocând o firească distrac
ție... Acesta fiind contextul în care se 
poate afirma, fără ca cineva să intervină 
cu replica cuvenită, despre un pictor sau 
altul : este un Petrașcu al artei noastre 
contemporane !... (Peisonal. îndoindu-mă 
profund că un pictor de astăzi ar fi inte
resat să fie altceva decît el însuși.) Acesta 
fiind contextul în care un savant de talia 
lui I.D. Ștefănescu nu găsește editor pen
tru o operă capitală, intitulată Artele 
somptuare la români. Tiecînd peste faptul 
că același savant, nonagenar astăzi, ca 
să-și poată desfășura cercetările pe teren 
din ultimele trei decenii, a fost nevoit să 
vîndă, uneori la prețuri derizorii, aproxi
mativ 60 de lucrări de Ni olae Grigorescu, 
moștenite de soția sa. fiica scriitorului 
AL Vlahuță...

— Vă mulțumesc...
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„Cu cît lucrezi mai mult, cu atît descoperi 
mai profund limbajul materiei”

— Sincer să fiu, nu bănuiam că un 
artist plastic poate fi atit de emoționat 
la deschiderea expoziției sale. Socoteam 
că emoțiile pictorilor sînt legate strict de 
procesul de creație, și deci, pentru ei, 
seara vernisajului înseamnă doar « simplă 
formalitate.

— Nu este pentru prima oară cînd noi, 
pictorii, artiștii, sîntem judecați după alte 
tipare. Eu, Constantin Nircă, am trăit în 
această seară o mare emoție. Pe simeze 
atîrnau lucrările mele cele mai dragi din 
ultimii zece ani, neștiute de public. Ac
tuala mea expoziție o socotesc un regal, 
pentru că încununează preocupările intime 
care mă frâmîntă de peste un deceniu. 
La această stare emotivă o serioasă înrîu- 
rire a avut-o criticul Dan Grigorescu prin 
cuvîntul său competent și atît de mișcător-,

— Vă referiți, desigur, la cuvintele lui 
Dan Grigorescu despre onestitatea pro
fesională (citez din memorie) care există 
în lucrările dv. Toți cei de față la verni
saj au înțeles această caracterizare in fe
lul lor. Dv. cum o interpretați 7

—■ Am citit cîndva că talentul înseam
nă 99 la sută mun-ă. Nu știu exact dacă 
acest lucru mi-a călăuzit pașii încă de la 17 
ani, dar pot afirma că astăzi consider 
munca elementul determinant în meseria 
pe care o practic. Brmcuși a spus : să 
fii șmecher e ceva, dar să fii cinstit me
rită. Drumul meu e -te drumul adevărului. 
Cu fiecare tablou -e care-1 desenez colo
rat, încerc să rezolv ceva, acea parte din 
arta mea care, cin n* '".te, rămîne nere
zolvată, deschisă s^-e perfecționare. Și 
cred că este bine așa, perfectul în artă 

nefiind niciodată atins. Dacă fiul meu va 
urma aceeași meserie ca și mine, plină 
de meandre, presărată cu spini dar și cu 
trandafiri, atunci îl voi învăța și pe el 
să caute perfecțiunea dar să nu con
sidere că a atins-o, oricît de multe bucu
rii i-ar rezerva viața.

—• Unii spun că lucrările lui Constantin 
Nircă sînt prea încărcate.

— Eu cred că tablourile mele trebuie să 
conțină și mai multe „amănunte". Munca 
unui artist nu se poate limita la un singur 
ce, ea trebuie să însumeze o multitudine 
de întrebări și răspunsuri la problemele 
vieții. Aici expun și cîteva „toamne". Ima
gini ale anotimpului care mă tulbură foarte 
mult. Auriul toamnei românești este de o 
putere emoțională atît de penetrantă, încît 
cred că niciodată nu-1 voi putea: reda exact. 
Voi continua să surprind toamna și îmi voi 
colora tablourile ținînd cont de realitate, 
de simțirea mea și, îmi pare rău, mai 
puțin de malițiozitățile colegilor. Și eu 
știu să rezolv din două pensule un ta
blou. dar deocamdată vreau să fiu picto
rul Constantin Nircă.

— Dacă unii dintre colegi sînt malițioși, 
dați voie și gazetarului să-i imite, nu din 
dorința gratuită a actului în sine, ci pentru 
adevăr.

— Chiar vă rog.
— De ce n-ați expus Ia ultima Anuală 

de la Dalles 7
— Pe mine mă întrebați 7 Adresați-vă 

juriului sau, mai bine-zis,' juriilor. Preci
zez că nu am făcut niciodată vreo con
testație împotriva lor. Dar zău, prea ne 
„jurizâm". Personal nu pot înțelege cum 

un critic de valoarea lui Dan Grigorescu 
poate spune asemenea cuvinte despre lu
crările mele, iar un juriu ca acela de la 
ultima Anuală să mă refuze. Ceea ce uită 
cei ce „jurizează" este că expozițiile sînt 
publice și că și noi, cei respinși, nu-i 
jurizâm, dar, cu respect, le judecăm pă
rerile.

— în urmă cu mai mulți ani, intr-un 
interviu, spuneați că galbenul este culoa- 
rea cea mai greu de stăpînit. Cine posedă 
secretul acestei culori este...

— Cu trecerea anilor fiecare în meseria 
lui se perfecționează, își schimbă, în bine 
sau în rău, modul de a gîndi și a munci, 
în munca mea am convingerea că anii 
n-au trecut degeaba, dar despre galben, 
susțin același lucru. Secretul oricărei pic
turi se circumscrie în jurul galbenului, 
chiar dacă respectiva culoare lipsește de 
pe pînză.

— Admir artiștii consecvenți, dar ce 
anume v-a determinat, în ultimii ani, să 
susțineți acest lucru cu mai multă ar
doare 7

— Călătoriile peste hotare. în Italia, în 
Olanda. La Amsterdam am văzut Van 
Gogh Museum și Rijn Museum, unde 
m-arh convins definitiv asupra adevăra
tei forțe a culorii galbene, care a fost 
mult folosită și de Rembrandt sau Ver
meer. Galbenul redă lumina in starea el 
rec.e și caldă. Tot el. permite o infinitate 
de combinații, care creează atmosfera 
unei lucrări. După părerea mea, olandezii 
sînt atit de buni, pentru că au sesizat po
ziția lor geografică, ce beneficiază de 
o anumită incidență a luminii solare, care 
nu se cere decit sesizată de pictor pentru 
a contribui la reușita unei lucrări. Or, 
redarea soarelui, a luminii, fără galben, 
e imposibilă. La noi, printre maeștrii gal
benului trebuie menționați Grigorescu și 
Andreescu.

— Cartea de vizită a pictorului Nircă 
îl prezintă ca pe un globe-trotter. Vă plac 
atit de mult călătoriile 7

— România este superbă și regret că nu 
pot trăi, 300 de ani pentru a o picta. Pre
cum bine se. vede, în actuala expoziție 
peisajul țării românești se află la loc de 
cinste. Dar pentru un pictor și cunoaș
terea altor peisaje e necesară, e bine 
că ni se oferă, mă gîndesc la toți artiștii 
plastici, posibilitatea de a ne satisface a- 
ceastă necesitate. în călătorii duc cu 
mine lucrări care fac cunoscută frumuse
țea românească. îh al doilea rînd, vizi
tarea muzeelor și a atelierelor pictorilor de 
aiurea îți creează un echilibru abso
lut necesar oricărui artist, obligîndu-te 
să meditezi, să-ți analizezi paleta pentru 
a putea merge mai departe.

— Ați terminat „monumentala", Ia clasa 
Simonei Vasiliu Chintilă. După trecerea 
anilor, ce aveți a-i reproșa fostei profe
soare 7

— Absolut nimic. Și-a dăruit toată pri
ceperea și vigoarea pentru a ne călăuzi 
pașii în descifrarea monumentalului. Și a 
făcut-o foarte bine. Nu pot decît să-i 
mulțumesc, o iubesq și o respect ca și la 
terminarea institutului.

— Poate trebuia să vă călăuzească pașii 
spre o altă secție, de vreme ce de la ter
minarea institutului n-ați obținut nici o 
lucrare. *

— Profesoara mea, de ce 7 Buba este 
mult mai mare și vinovați de aceasta sînt 
alții. Admit și absurditatea că Nircă nu-i 
un bun monumentalist. Dar vă rog să ve
rificați dacă din 1968 vreo lucrare monu
mentală a fost făcută de vreun monumen
talist. Fac graficienii, ceramiștii, pictorii, 
numai monumentaliștii nu !

— Judecind așa, pictorii se pot supăra 
pe actuala dumneavoastră expoziție...

— Să nu mai spuneți acest lucru nici 
în glumă. Sîntem cu toții fiii acestei țări 
și nimeni nu lucrează pentru altul. Dar 
parcă se cere ca și noi să ne manifes
tăm în direcția în care ne-am specializat.

— In cariera lui Nircă se observă o rit

mică alternare în abordarea genurilor de 
exprimare. Cind pictor, cind ceramist, 
cînd acuarelist, cînd obsedat de porțelan. 
Această arie de expresie plastică după ce 
criterii o abordați ?

— E bine că n-ați enumerat șl marea 
mea pasiune, specialitatea mea strictă, 
pentru că în acest domeniu n-am nici o 
activitate. Nu pot spune exact ce se în- 
tîmplă cu mine, există un eu care îmi 
indică spre ce să-mi îndrept pașii. Sigur 
că multe idei se cer rezolvate într-un 
anumit gen, dar cînd și mai ales cum 
devine cazul nu pot spune. Se face, fără 
voia mea, o selecție mentală. Un lucru 
este precis. Dacă făceam monumentală, 
nu făceam pictură și ceramică. La aces
tea am recurs de necaz și de nevoie.

— în 1970, tînărul student Constantin 
Nircă a plecat la Medgidia cu un grup 
de colegi, pentru a oferi orașului o haină 
artistică pe deplin meritată. Ce a însem
nat pentru dumneavoastră experiența 
Medgidia 7

— Un lucru minunat pe care l-am pu
tut realiza, deoarece orașul s-a mobilizat, 
de la tineri pînă la vîrstnici, să ne ajute 
să avem materiale și utilaje la timp. Ani 
reușit iar locuitorii orașului sînt benefi
ciarii întruchipărilor noastre, gîndite îm
preună, întruchipări în care, prin focul 
pe care l-am ars, au rămas prinse sufle
tele noastre. A fost o creație de colectiv, 
acesta este esențialul. După cum știți, în
ceputul de la Medgidia a fost continuat 
an de an, astfel încît astăzi este o desfă
tare artistică să vezi operele noastre.

— în actuala expoziție nu am văzut 
nici un porțelan. Ați renunțat Ia el 7

— Nici vorbă. Dacă în pictură și cera
mică m-am refugiat, pentru porțelan nu
tresc o ascunsă plăcere, porțelanul e-țe 
un foc care mă mistuie continuu. Lupta 
mea cu porțelanul de-abia începe, cu toate 
că lucrez de mult și am realizări.

— De cînd pasiunea pentru porțelan 7
— De mulți ani, din clipa cînd am des

coperit dialogul dintre artist și materie. 
Porțelanul mă ambiționează și pentru teh
nica lui foarte dificilă, deoarece materia 
la ars atinge stadiul de topire limită și 
niciodată nu știi ce va ieși. „Niciodată" 
este un eufemism. Cu cît lucrezi mai 
mult, cu atît descoperi mai profund lim
bajul materiei, și știi cum să lupți cu 
flăcările. Descifrarea acestui limbaj este 
senzațională. Dar pentru o viață de om 
hu este suficientă, lupt pentru înființarea 
unui muzeu viu la Alba Iulia, unde să 
vină, prin rotație, cîte 2—3 artiști, care 
împreună cu cei aflați acolo să lucreze 
cîteva luni. Parte din realizările acestor 
artiș'ti să fie vîndute, parte să ia drumul 
muzeului. în cîțiva ani vom avea la Alba 
Iulia o expoziție, cred eu, de interes re
publican. care cu siguranță va stîrni in
teres printre iubitorii de frumos, așa cum 
stîrnesc interes Măgura sau Medgidia.

— Am aflat că vă pregătiți pentru o 
lungă călătorie de documentare. Se vede 
cît de mult sinteți preocupat de această 
călătorie, de vreme ce plăcerea succesului 
actualei expoziții este adumbrită de gri
jile voiajului. Pe cînd promiteți o nouă 
expoziție care să reflecte peregrinările 
ultime ale lui Constantin Nircă ?

— Nu obișnuiesc niciodată ’ să-mi fac 
publice gîndurile, planurile. Nu știu exact 
ce voi realiza, deoarece unui artist în 
afara sănătății i se cere putere de con
centrare și inspirație.

— Cînd pinza sau tușeul nu vă cheamă, 
cum vă petreceți vremea 7

— Scriu versuri. Pentru mine, pentru 
sertar.

— Dacă nu mă Tnșel, unele au văzut lu
mina jiparului, in cuprinsul unui interviu.

— Fără voia mea, gazetarii fac publice 
niște preocupări pe care tu le vrei tainice. 
De data asta am avut grijă. Am strîns tot 
de pe masă, deci privirile dv. iscoditoare 
vor fi dezamăgite.

DAN BIRLÂDEANU 9

(Urmare din pagina 21)

atace asemenea lucruri face 30 de specta
cole și-apoi moare 7

— Un interviu se realizează cu întrebări 
și răspunsuri. Vă întreb, acum, cînd ați 
amintit despre spectacolul Furtuna, care 
a rămas îh memoria noastră ca un spec
tacol de excepție, despre un alt spectacol 
de neuitat : Regele Lear. Vă mai aduceți 
aminte de Regele Lear ?

— Mi-aduc aminte, desigur. Dar aici ar 
trebui de vorbit mai mult. A fost un spec
tacol frumos. Eu însă consider că nu l-am 
jucat foarte bine. Am ajuns astăzi la 
concluzia că un actor cînd atacă un ase
menea rol trebuie să aibă o vîrstă și o 
experiență artistică. Jucînd pe regele 
Lear simțeam că eu (la 40 de ani) nu 
puteam acoperi roluL El cerea o mai 
mare experiență de viață. Actorul trebuie 
să poarte în spate un munte de vise... și 
eu nu le "aveam.

După 60 de spectacole, după turneele 
peste hotare cu piesa asta, privind in 
urmă, îmi dau seama de toate aceste ade
văruri. Uitați, Unchiul Vania nu mi-a ri
dicat așa de multe probleme ca regele Lear. 
El, Lear, cu toate că era îmbrăcat ca mine 
și ca dumneavoastră. îi lipsea ceva. Tot 
jucîndu-1, am constatat că mie îmi lipsește 
ceva, că nu sînt înarmat cu tot ce-mi tre
buie pentru o asemenea intîlnire. -

— Ați colaborat și la alte teatre, deși 
•înteți actor al Teatrului „Nottara". Ce 

amintiri păstrați în legătură cu această 
perioadă ?

— Cele mai. plăcute! Ultima cu Teatrul 
„Bulandra" e poate cea mai rodnică. In- 
tîlnirea cu Shakespeare, cu Ciulei, cu Pros
pero era nemaipomenit de atrăgătoare. 
La Teatrul „Bulandra" am întîlnit colegi 
excelenți, un public special (poate), cel ce 
frecventează sala de la Grădina Icoanei, 
emoțiile ce ți le dă apropierea și căldura 
unui asemenea public — ăntr-o sală ca 
aceea.

Am colaborat în anii ’70 cu Teatrul Mic. 
Am jucat acolo în spectacole excelente. 
Oricît ar părea de ciudat, Jocul ielelor, cu 
regretatul Ionescu Gion, Tango, Iona... 
Fiecare din aceste titluri reprezintă pen
tru mine o poveste frumoasă și mal ales 
cîteva roluri care mi-au dat mari satis
facții profesionale. Vedeți, erau alte vre
muri, eram mai tineri și fiecare premieră 
reprezenta ceva, însemna ceva. Fiecare 
rol, indiferent unde l-am jucat, pe ce sce
nă, dobîndea alte valențe.

Iubitorii teatrului, sprijinitorii Iul erau 
mai entuziaști și mai încrezători în pu
terea de educație a acestei instituții. Se 
făcea totul pentru ca un spectacol să me
rite acest nume. Pentru Tango, de pildă, 
ne-am zbătut foarte mult pentru că era 
un lucru frumos și MERITA.

— Ce credeți despre regie, despre re
gizori ?

— Am avut șansa să colaborez cu mulți 

regizori, unii mari personalități ale tea
trului românesc. începind cu maestrul Șa- 
l'.ighian, Liviu Ciulei, Lucian Pintilie, D. 
Esrig, Andrei Șelban și terminînd cu Dan 
Mica la ultimul spectacol Jocul vieții și aî 
morții în deșertul de cenușă. îmi permit 
să remarc că la ora cînd discutăm acest 
lucru regia de teatru a devenit o proble
mă. Azi se .simte lipsa unor regizori buni. 
A unui animator, a unei personalități ar
tistice majore, in jurul căreia să se gru
peze, să se adune colectivele de teatru. So
luția 7 Mai multă grijă, mai multă atenție 
și stimă față de marile personalități ale 
teatrului românesc de aici sau împrăștiate 
aiurea.

— Cum credeți că-și rezolvă problema 
repertoriului Teatrul „Nottara" 7

— Teatrul Nottara, așezat pe bulevard, 
deci cu un public anumit, ar trebui să 
prefere un anumit repertoriu. Nu spun 
că nu trebuie jucat aici Shakespeare, dar 
comedia, piesa ușoară care să-1 antre
neze, să-1 deconecteze pe omul ce intră 
la acest teatru ar trebui mai des jucată.

Profilul unui teatru este un lucru serios, 
după el se formează și colectivul său de 
creație. Am jucat la „Nottara" și Shakes
peare, și Cehov, și Gorki, dar „baza", după 
părerea mea, rămîne comedia care descre
țește fruntea. E greu, uneori, să ai vecini 
ca „Patria" și „Scala" și să ai în reper
toriu spectacole de prestigiu.

Se mai adaugă la toate necazurile șl 
problema RECLAMEI, care a fost și este, 
după mine, foarte deficitară. Deși, se știe, 
„Reclama este sufletul comerțului" iar 
teatrul este și o problemă comercială. 
Cum poate fi rentabil un teatru fără o 
reclamă adecvată, atrăgătoare, inteligentă, 
eficace. Dar asta costă bani, și bani, vedeți 
dumneavoastră, nu sînt, și iarăși și iarăși 

ne învîrtim în jurul aceluiași cerc.
Dacă cineva ar face într-o bună zi o 

anchetă și ar întreba la colțul străzii 
„Știți cumva ce se joacă azi la Nottara 7“ 
cîți credeți că ar ști 7...

— Ce părere aveți despre critica de spe
cialitate 7 Ajută ea spectacolul de teatru 7

— Aș vrea să cred că primul critic al 
meu sînt chiar eu !

Un artist trebuie să știe singur cînd face 
un lucru bun, dar mai ales atunci cînd 
greșește. în croniqa de specialitate am ci
tit ,atît opinii obiective cît, mai ales, su
biective. Știu situații în care s-au scris 
cronici la spectacole chiar înainte de a fi 
jucate. Adică înainte de a lua primul con
tact cu publicul.

După mine, criticului îl revine sarcina 
grea, dificilă dar superbă, de a îndruma, 
de a forma și educa prin rîndurile sale 
publicul. Deocamdată unii dintre stimații 
noștri cronicari se mulțumesc să publice în 
ziare și reviste cite o poveste a unei piese 
sau a unui film. Ceea ce e puțin, foarte 
puțin pentru creatorii ce au muncit luni 
sau poate ani la acea realizare.

Iar pentru public... nu cronica de spe
cialitate îl adună în sălile de spectacol, 
ci spectacolele BUNE, chiar dacă ele sînt 
blamate de critică !

— Aș adăuga spectacolele bune șl acto
rii buni, îndrăgiți de public. Un gind mai 
optimist al actorului George Constantin 7

— Am speranța că aș putea juca o co
medie. Pentru că viața trebuie înveselită 
oricum și, de ce să mint, m-aș înveseli și 
eu alături de public. Mi-aș dori o comedie 
bună. Simt nevoia unei destinderi, după 
atîtea momente și spectacole Mari și Gra
ve. Dumneavoastră nu 7
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întreprinderea pentru construi
rea și vînzarea locuințelor. în 
legătură cu cele sesizate de Au
relia Arghirescu cu privire la 
termenul de dare în folosință a 
blocului 66 B Rahova vă comu
nicăm că grupul de șantiere 
nr. 5 a sporit forța de muncă la 
acest bloc în felul acesta puțind 
să respecte termenul de dare 
în folosință la beneficiari, și anu
me 28 februarie 1981.

Comitetul de partid al secto
rului 4. Solicltînd repartizarea 
unei locuințe vă facem cunoscut 
că tovarășei Ștefania Cristea i-a 
fost repartizat un apartament de 
2 camere de către Consiliul Oa
menilor Muncii de la I.C.L. 
Alimentara 4.

Sînt posesoarea unei mașini 
de spălat lenjerie și rufe mă
runte fabricată de Cooperativa 
meșteșugărească Electrobobinaj- 
București, scrie Marcela Căpeț 
din Craiova. De patru luni de 
zile nu o mai pot folosi din 
cauza deteriorării curelei de 
transmisie și a simeringului, 
care sînt diferite de cele folosite 
la mașinile „Alba". Pentru în
locuirea acestora m-am adresat 
atît atelierului de depanare al 
cooperației meșteșugărești din 
Craiova cit și magazinului de 
specialitate dar răspunsul a fost 
de fiecare dată stereotip : „Nu 
sînt piese de schimb pentru 
aceste mașini". în schimb, o 
variantă a acestui răspuns am 
aflat-o la magazinul „Electro- 
casnice" de pe str. M. Kogălni- 
ceanu : „Piese sînt în depozit, 
aici, la Craiova, dar nu au pre
țuri" (!?!). Vin cu următoarea 
propunere : N-ar fi bine ca aces
te mașini să fie înzestrate încă 
la expediție cu două, trei curele 
și simeringuri în plus ?

O cetate mai puțin cunoscută. 
Este vorba de cetatea Șoimoș, 
aflată la ieșirea din Lipova pe 
drumul către Deva, pe un deal, 
în partea stingă a șoselei. Cine 
dorește să urce la ruinele aces
tei cetăți, cu puțin efort, trebuie 
să urce pe versantul estic al 
dealului, unde se poate observa 
încă un drum în spirală pentru 
căruțe. După aproximativ 20 de 
minute de mers se ajunge la 
poarta principală, unde exista ' 
odată un pod basculant care se 
lăsa peste șanțul cu apă ce în
conjura cetatea. Astăzi nu mai 
există decît zidurile și turnul 
dinspre sud. în rest, ea servește 
ca adăpost pentru turmele de 
vaci și de oi. Fiind un loc is
toric ar trebui să existe măcar 
un panou cu cîteva cuvinte de
spre cetatea Șoimoș. (Petcu Con- 
stantin-Mircea, Timișoara)

M-am prezentat la Unitea 20 
a întreprinderii de materiale 
pentru construcții „7 Noiembrie" 
București pentru a cumpăra 
1 000 de cărămizi, necesare la 
repararea locuinței. După multă 
alergătură am reușit să obțin 
500 de bucăți de la respectivul 
depozit, dar, cu toate că am plă
tit toate cele o mie de cără
mizi, nici pînă azi nu am putut 
să obțin restul de 500. I.M.C. „7 
Noiembrie" mi-a răspuns că 
livrările către particulari se fac 
după ora 12 și în cazul în care 
nu sînt alti beneficiari (grupuri 
CCMB, MTTc, Consiliul de Mi
niștri) (?!) Sînt purtat pe dru
muri, în plus nici personalul din 
acest depozit nu are o atitudine 
dintre cele mai civilizate. (Ion 
Șelaru, București)

Apartamentul meu se află 
deasupra camerei frigorifice a 
centrului de carne din str. Rîul 
Doamnei nr. 3, bloc C-3, scara 
B. în această cameră este mon
tat un agregat (compresor). Din 
cauza unei neînțelegeri între 
constructor — ICVL și beneficiar 
nu s-a făcut nici pînă în pre
zent recepția finală deși blocul 
proprietate personală a fost dat 
în folosință în iulie 1974. Din 
pricina acestei neînțelegeri ca
mera frigorifică nu a fost izo
lată fonic conform normelor în 
vigoare, trebuind să suport zi și 
noapte zgomotul produs. (Gheor
ghe Baciu, București)
B

Comitetul județean Teleorman 
al P.C.R., răspunde lui Ion 
Piron tea din Zimnicea. Nu a 
putut beneficia de dreptul in
demnizației de transfer deoarece 
pînă la data sesizării nu a fă
cut dovada mutației efective în 
noua localitate și numărului 
membrilor familiei, funcție de 
care trebuie să i se calculeze 
aceste drepturi.

C.P.M.B. — D.G.D.A.L. răspun
de președintelui Asociației de 
locatari a blocului C. 17, str. 
Compozitorilor nr. 43, sector 6 
că, pentru micșorarea poluării 
fonice și chimice produse de 
Fabrica de nasturi din vecinăta
te cît și a altor probleme rela
tate de Constantinescu Patrichi 
Corneliu, au fost executate re
medierile necesare la lucrările 
ale căror deficiențe afectau func
ționalitatea locuințelor. Pentru 
reducerea poluării. Fabrica de 
nasturi a încheiat un contract 
de cercetare-proiectare cu insti
tutul de proiectări al Ministeru
lui Industriei Ușoare. Aplicarea 
acestor măsuri precum și efi
ciența lor vor fi urmărite de sec
ția tehnică a C.P.M.B.

Stăm într-un bloc nou, mo
dern, înzestrat cu un lift, care 
nu a fost pus în funcțiune. Liftul 
stă încuiat, motivul fiind să nu 
se urce cu el bagajele locatarilor 
ce urmează să se mai mute. Au 
fost însă nou-veniți care au 
transportat bagajele cu liftul, 
dar sub supravegherea unui me
canic ce pretindea sume de bani 
pentru acest „serviciu". Toți, pă
rinți și copii, oameni în vîrstă și 
bolnavi, dorim să beneficiem de 
lift, dacă tot a fost montat și 
menit să ajute lumea. (Semnează 
Ionel Belenchi, bloc C 2 ap. 
44, etaj 11, microraion 18, Galați)

Un grup de oameni ai muncii 
din municipiul Rîmnicu Vilcea 
ne sesizează următorul fapt : 
există în oraș indivizi care au 
abandonat meseriile pentru care 
erau calificați, unii dintre ei, 
bărbați în toată puterea, apu- 
cîndu-se de un negoț, nu de fie
care dată cinstit. Nu fac altceva 
decît să-și plimbe măsuțele pe 
care expun inele, cercei, piep
teni, portofele, oglinzi, verighete 
și fel de fel de jucării, prin gări, 
piețe, autogări sau bîleiuri. Chiar 
nu mai este nevoie de ei în 
producție ? Oare cei care elibe
rează autorizațiile cum moti
vează această stare de lucruri ? 
Pentru că nu sînt nici bolnavi, 
nici infirmi, nici în vîrstă și în 
orașul nostru sînt destule locuri 
de muncă direct productive.

In orașul Bușteni, un număr 
de 35 de blocuri au încălzire pe 
bază de combustibil lichid. Atît 
încălzirea cît și apa caldă sînt 
furnizate de o singură centrală 
termică, necorespunzătoare, cu 
multe defecțiuni. Deși acestea 
au fost sesizate la I.G.O. Si
naia pentru cuvenitele reme
dieri, pînă în prezent nu s-a luat 
nici o măsură. Vine iarna și ne 
gîndim că iar va trebui să su
portăm temperaturi de 8-10 
grade în cameră. (Un grup de 
locatari din Bușteni, pentru care 
semnează Nicolae Georgescu str. 
Industriei nr. 52, bloc B 9)

B
Am contractat un apartament 

în microraionul III, Bloc C 2, 
scara B, în anul 1977. Termenul 
de predare al blocului era 
30. 12.1978. De atunci așteptăm 
să ne mutăm în noua casă, dar 
așteptarea este zadarnică. A tre
cut și anul 1979, au trecut și cele 
cîteva termene promise. Aștep- 
tînd, am intrat în anul 1980, dar 
nu și în casă. Termenul de 
30. 09. 1980 ne-a dat oarecare spe
ranțe, pentru că, în fine, cele 
trei tronsoane ale blocului au 
fost ridicate, dar numai scara A 1 
e gata. La celelalte două scări 
nu s-a mai lucrat din luna mai, 
a.c., iar constructorul ne-a promis 
un nou termen : 30.12 1980. Noi 
ne întrebăm cît o să mai 
amîne constructorul o lucrare 
începută în anul 1977 ? (Florin 
Cristea, Buzău)

Consiliul popular al sectorului 
6. în legătură cu scrisoarea prin 
care Prisorschi Miluța din Bucu
rești solicită redacției revistei 
„Flacăra" facilitarea unui schimb 
de locuință vă informăm că pe
tiționara a fost îndrumată către 
Oficiul pentru facilitarea schim
burilor de locuință din str. Sp. 
Independenței nr. 28, sector 5.

Noi, locatarii blocului A 3, str. 
Nicolae Marinescu nr. 5, sector 
4. București, vă aducem la cu
noștință, pentru a treia oară, o 
stare de lucruri care nu știm cît 
va mai continua. Subsolul blo
cului este inundat de multă vre
me, echipele, care s-au prezentat 
nerezolvînd nimic. Situația a de
venit de nesuportat, apa bălteș
te în întreg subsolul. Am soli
citat o comisie care să constate 
greșita orientare a instalației 

sanitare și revenim acum, în 
același sens, cu rugămintea ca 
numita comisie să se deplaseze 
în zilele de duminică dimineața, 
cînd poate fi 'găsit comitetul de 
bloc, gata să dea explicațiile 
necesare. (Semnează membrii 
comitetului asociației)

N.R. Surprinzătoare lipsa de in
teres a factorilor de decizie în 
cazul de față, care nu numai că 
nu se ostenesc să rezolve sar
cini de serviciu dar .nici măcar să 
răspundă în termen legal sesiză
rii redacției. Poate cu ocazia ce
lei de-a treia publicări a sesiză
rii, cineva s-o facă.

La data de 9 aprilie a.c. am 
cumpărat cu bonul nr. 13 499 una 
bucată anvelopă 155 SR/13 TM 
la prețul de 539 lei, avînd seria 
C.G.B. 11 208, de la Depozitul 
PECO aparținînd întreprinderii 
produse petroliere „PECO" — 
Craiova și avînd ca for tutelar 
Centrala distribuție produse pe
troliere „PECO" București. La 
montarea anvelopei pe jantă, 
stupoare ! Două umflături cît 
pumnul. Depozitul a recunoscut 
defectele de fabricație, mi s-a 
întocmit procesul verbal nr. 569 
din 9.04.1980 și mi s-a promis 
că în cel mult 15 zile voi primi 
o anvelopă qpuă. Peste 2 zile se 
împlinesc 3 luni de la data în- 
tîmplării. Solicit întreprinderii 
contravaloarea anvelopei defec
te. Poate, plătind... vor ști să 
respecte banii cîștigați prin 
munca cinstită a celor care 
cumpără de la dînșii ! (Emanoil 
Dumitrescu, str. Prahova nr. 36, 
Drobeta-Turnu Severin)

Consiliul Sindicatelor din co
merțul municipiului București, 
către Ion lordache. Analizînd 
cele sesizate s-a dispus repune
rea dv. în drepturi, astfel că în 
luna august vi s-a plătit alocația 
de stat pentru copii și drepturi
le bănești ce se cuveneau pen
tru timpul lucrat. Vi s-a apro
bat de asemenea concediul le
gal de odihnă pe anul 1980 (21 
zile).

în septembrie, 1979, a fost dat 
în folosință blocul nr. 7 de pe 
Șoseaua națională. La o lună 
după aceasta constructorii au să
pat un canal, paralel cu lungi
mea blocului în vederea montă
rii unor țevi, lucru nerealizat 
pînă în prezent. Mai mult, pe 
pămîntul dislocat la săparea 
șanțului au crescut buruieni, iar 
apa din șanț, acumulată în iar
nă și primăvară a ajuns în sub
solul blocului la un nivel de 
peste un metru înălțime, în plus 
este infectată de la scurgerile 
de canalizare. Deși apa a fost 
evacuată prin pompare de mai 
multe ori, nivelul ei se resta
bilește rapid, necunoscîndu-se 
toate sursele ei de proveniență. 
Credem că sarcina analizei și re
medierilor menționată revine 
unității proiectante, celei de 
construcții montaj, consiliului 
tehnico-economic. (Asociația lo
catarilor, Valea Călugărească)
B

Întreprinderea de medicamen
te și coloranți Sintofann. Ur
mare scrisorii tov. Mihai lanco- 
vici din București vă comuni
căm : Vagoanele care stațio
nează pe linia uzinală (de la 
macazul din Gara Obor pînă în 
incinta întreprinderii) sînt în cea 
mai mare parte proprietatea 
I.M.C. Sintofarm, zilnic fiind 
descărcate și încărcate circa 16 
— 20 vagoane. în atenția orga
nelor noastre de conducere există 
preocuparea pentru optimizarea 
traficului de vagoane prin mo
dernizarea spațiilor de depozi
tare. în privință mijloacelor 
scoase din uz și propuse pentru 
casare, acestea vor fi predate 
la I.C.M. începînd cu 1 ianuarie 
1981.
■ r

Trustul 1 Construcții Brașov a 
executat în apropierea locuinței 
noastre un bloc frumos, dar a 
uitat totuși să ridice la încheie
rea lucrărilor opt elemente pre
fabricate (pereți de cameră). Ne 
întrebăm, oare, aceste elemente 
de beton nu pot fi folosite șl 
la alte construcții ? Pe terenul 
de lîngă blocul nostru stau de 
peste trei arii acești pereți fără 
ca cineva să dorească să-i folo
sească în altă parte. (Locatarii 
blocului 823, Aleea Țincani nr. 
3 A, sector 6)

Comitetul județean Teleorman 
al P.C.R., răspunde lui Ion A. 
Trifu : Nu există posibilitatea 
de a fi încadrat la unitățile din 
cadrul comunei. S-a găsit posi

bilitatea să fie încadrat la Trus
tul construcții hidrotehnice Tur- 
nu Măgurele — Nicopole, înce
pînd cu această lună, loc de 
muncă ce se află la 6 km dis
tanță de comună, unde are și 
posibilitatea de cazare ori de a 
îaoe naveta cu mijloacele de 
transport ale șantierului.
B

Ministerul Transporturilor și 
Telecomunicațiilor, Departamen
tul Căilor Ferate răspunde lui 
Nicolae Tokacek : Pentru spori
rea capacității de transport pe 
linia Âdjud—Ciceu, în prezent 
se execută lucrări de dublare a 
liniei care impune închiderea 
circulației trenurilor cîte 4-5 ore 
zilnic. După terminarea acestor 
lucrări se vor crea noi posibili
tăți de satisfacere a necesităților 
de transport pentru toate cate
goriile de călători.

Stațiunea balneoclimaterică 
Bughea de Sus, comuna Al
bești de Muscel, județul Argeș. 
Aici există de peste două sute 
de ani băi cloruro-sodice și sul
furoase, atermale, indicate pen
tru diferite forme de reumatism, 
cît și pentru cură internă. Din 
păcate izvoarele sînt numai circa 
35 la sută utilizate, deși anii 
trecuți au fost executate prospec
țiuni de forare. S-au descoperit 
atunci noi izvoare și chiar ape 
termale și gaze (!). Din păcate 
de peste doi ani apa de culoare 
gălbuie cu emanații de gaze se 
duce .pe apa sîmbetei. Dacă 
există, pe undeva, vreo intenție, 
cred că se tergiversează de prea 
mult timp. Gazele pot fi cap
tate pentru a încălzi iarna ca
sele iar vara acestea pot fi fo
losite la gătit. Cineva a și reușit 
acest lucru. Acțiunea ar putea 
fi generalizată de forurile com
petente. (Ioan Dobrescu, 
Cîmpulung Muscel)

Consiliul popular al munici
piului București, Direcția gene
rală comercială. Urmare celor 
sesizate de Eugenia Enciulescu 
vă informăm că s-a întreprins o 
largă acțiune de control de către 
organele D.G.C. și I.G.S.M.B. la 
I.I.L. București, privind calitatea 
laptelui și a produselor lactate 
proaspete. Nu s-au semnalat 
nereguli în procesul tehnologic la 
iaurt, totuși s-au dispus urmă
toarele măsuri : întărirea con
trolului C.T.C. pe flux tehnolo
gic și la produsul finit ; asigu
rarea în permanență de personal 
la ecranul de control ; suprave
gherea permanentă și reglarea 
la capsulator : deșertarea și di
rijarea la spălare a lotului de 
borcane la care s-au produs 
spărturi sau fisurări.

Procuratura Republicii Socia
liste România. Referindu-ne la 
scrisoarea lui Gheorghe Cristea, 
vă facem cunoscut că organele 
Procuraturii județene Ialomița 
efectuează urmărirea penală în 
vederea stabilirii cauzelor și îm
prejurărilor în care s-a produs 
decesul numitului Gheorghe 
Constantin. Prin raportul de 
constatare medico-legală s-a 
concluzionat că decesul sus-nu- 
mitului a fost de natură nevio
lentă, dar această concluzie este 
în contradictoriu cu starea de 
fapt rezultată din celelalte probe 
administrate în cauză. Noua ex
pertiză medico-legală va fi efec
tuată de către Institutul de me
dicină legală „Prof. Dr Mina 
Minovici".

Comitetul municipal de par
tid al sectorului 2. Ca răspuns 
la scrisoarea lui Gheorghe Zoltic 
care solicită atribuirea spațiului 
eliberat din str. Sf. Ana nr. 2 
informăm că numitului i s-a 
aprobat spațiul solicitat în care 
s-a și mutat.

De mai bine de două luni s-au 
făcut anumite reparații Ia cana
lizare, la hala Traian, iar noi nu 
mai avem apă, nici de băut, nici 
pentru mîncare, spălat etc. Am 
apelat la I.C.A.B., dar ne tot 
trimit la diferite telefoane. Sîn- 
tem oameni în vîrstă, bolnavi, 
și nu putem căra mereu apă 
din vecini. (Eugenia Godeanu, 
str. Traian nr. 142, București)

Pagină realizată de 
GEORGE CUȘNARENCU H

O „FLACARA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți ne ci» mai 
concis. Și nu uitați sâ vă iscăliți. Preciroti eventual 
telefonul unde vâ putem găsi.

Poșta redacției

: MjâW •

Gheorghe Popescu — Bucu
rești : Inspectoratul școlar al 
municipiului București ne co
munică : din cercetarea docu
mentelor școlare. în Școala gene
rală nr. 191, reiese că fiul dv. 
CORNEL POPESCU a obținut un 
număr suficient de note pe fie
care trimestru. în trimestrul III 
a venit din preventoriu cu 2 
note, apoi a mai obținut și alte 
7 note. Media anuală nu a fost 
de trecere, rămînînd corigent, 
examentul de corigentă s-a des
fășurat legal, în urma căruia ele
vul a fost declarat promovat 
• Vasile' Antomir — Caranse
beș ; ludith Marta-Karol, Barbu 
Ailenii, Barbu C. Dumitra — 
Timișoara : Din scrisorile dum
neavoastră nu se poate înțelege 
în ce sens doriți să vă ajutăm, 
datele enunțate fiind insuficien
te. Reveniți • Adriana Ticușan 
— Victoria : Referitor la con
cursul de admitere în învăță- 
mîntul superior din iulie 1980 : 
au fost declarati admiși prin re
distribuire candidatii care în 
baza mediei obținute în concurs 
aveau dreptul să depună opțiu
ne și au depus opțiunea în ter
menul stabilit. Întrucît locurile 
rămase libere au fost anunțate 
pentru concursul organizat în 
perioada 1—10 septembrie a.c., 
opțiunile depuse după încheierea 
operațiilor de distribuire nu s-au 
mai luat în considerație • An- 
toanela Burdui — București: 
Adresați-vă direct Ministerului 
Educației și învățămîntului • 
Liana Capră — Iași : Ion Bistrian 
— Zervești, Caras-Severin : Pro
blema în care v-ați adresat re
dacției este de directa compe
tență a Departamentului aviației 
civile, căruia vă sfătuim să vă 
adresati atașînd memoriului și o 
scurtă prezentare a activității de 
pînă acum.

HORIA PATRAȘCU B

Vasile Dobra — Suceava : 
Confuzia consiliului popular nu 
vă scutea de obligația de a ve
rifica legalitatea cererii • Tin- 
taș Ana — Vaslui : S-a verificat 
că e vorba de neatenție. Și nea
tenția e o culpă • Florin Plos- 
caru — Ialomița : Și după a 
patra redeschidere a dosarului, 
rezultatul este același : nu se 
verifică • Bălănescu Ioana — 
București : Este adevărat.z aveți 
acest drept ; felul cum îl folo
siți însă cade sub incidența legii 
penale © Stamate Cristina — 
București : Recidiva implică to
tuși pericolul social ® Oprea 
Olimp — București : Toți cei cu 
care ați discutat și-au manifes
tat uimirea fată de decizia tri
bunalului. Au citit dosarul sau 
l-ați povestit dv. ? ® Mihăiță 
Valentin — Ilfov : faptul că ați 
trimis a doua oară memoriu la 
Procuratura Generală nu incum
bă pentru executor obligația de 
a nu-și exercita prerogativele 
funcției • Stănache Daniel — 
Ilfov : Martorii pe care îi re
clamați trebuie găsiți și aduși de 
dv., nu de procuratură • Petra- 
che Ileana — București : Nu cred 
că scurgerea timpului este un 
argument pentru pretențiile dv. 
Poate aveți dreptate, găsiți to
tuși alt motiv • Chelaru Geor- 
geta — Vîlcea : Sînteți foarte 
bine documentată. Deciziile Tri
bunalului Suprem vizează însă 
•cauze diferite de a dv. • Blăna- 
rul Vasile — Suceava : Cum e 
posibil ca judecătoria să spună 
într-un fel și tribunalul să decidă 
exact invers ? Dacă n-ar fi po
sibil așa ceva, rațiunea de a fi 
a tribunalului ar dispărea • 
Eugen Vasu — București : Dure
rea acuză, spuneți dv. Nu tot
deauna. Durerea e firească. Acu
zația presupune dovezi • Poda- 
ru Mircea — București : Vă ne
mulțumește forma răspunsului 
pe formular tip. Uitati însă că și 
răspunsurile în favoare sînt tot 
pe formulare tip. Poate nu nu
mai formularul este de vină 
® Cristian Ușierii — București: 
Vă puteți adresa direct Direcției 
penitenciarelor.

NICOLAE CRISTACHE
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SPORT

CE TREBUIE ÎNTREPRINS PENTRU REDRESAREA ATLETISMULUI? m

Nu încape nici o îndoială, atletismul românesc e în impas, bilanțul olimpic 1980, cel 
mai slab din ultimii 20 de ani, fiind grăitor în acest sens. La 2 octombrie, scriind despre 
asta, i am invitat pe specialiști, antrenori, sportivi, activiști mai vechi și mai noi ai 
federației etc., să-și exprime opiniile, să răspundă la întrebarea „Ce trebuie întreprins 
pentru redresarea atletismului 7“ ......

Am constatat cu satisfacție, că apelul nostru a fost auzit. Pe lingă scrisori, pe care 
urmează să le încredințăm tiparului, am primit la redacție mai multe vizite, intre care 
sîmbătă la nrmz pe cele ale maestrelor sportului Valeria Bufanu Ștefănescu și 
Argentina Menis, nume de referință în atletismul romanesc. înainte de a derula 
stenogramele convorbirilor purtate cu Ovidiu loanițoaia, iată, pe scurt, „cărțile de 
vizită" ale celor două vizitatoare.

ARGENTINA MENIS S

I V4J I RIA BUFANU ȘTEFĂNESCU :

medalie de argint la J.O. de la Munchen. 
1972 (100 mg) : locul 5 la J.O. de la 
Mexico, 1968 ; locul 7 la J.O. de la Mont
real, 1976 ; medalie de argint la C.E. de 
sală, 1973 (6# mg) ; locul 3 la C.E. de sală, 
1974 (lungime) ; 11 titluri balcanice ; 16
titluri de campioană R.S.R. (sprint, gar
duri, ștafetă) ; 35 de recorduri naționale 
absolventă I.E.F.S. ; 34 de ani.

Valeria Bufanu Ștelănesur:

„Federația nu mai are, 
de mult, mină liberă"

— Tovarășă Ștefănescu, de ce șchioapă- 
tă atletismul nostru ?

— Ei, ar fi multe de spus.
— Poftiți, vă ascultăm.
— Mațeriale puține și, ce! mai adesea, 

depășite. Haltere avem berechet, dar atît, 
în rest bate vîntul 7 ! Pistele sînt, și ele, 
în suferință. Una de tartan la București 
și una la Poiana Brașov, ultima ca și inu
tilizabilă, fiind măcinată, umflată de 
umezeală. Eu, de pildă, m-am antrenat o 
parte din timp la Dinamo, club căruia, 
între altele fie zis, îi datorez enorm. Pista 
din Ștefan cel Mare însă, beton curat ! Mă 
rugam de unul, de altul sțo ude, contra 
unui pol ! Săli n-avem decît una, cea 
de la „23 August", mică, necompetitivă. 
Așa stînd lucrurile, atletismul nostru a 
trăit,. cîteva olimpiade la rînd, prin ex
cepții, rezultatele de la Tokio, de la Me
xico, de la Miinchen nereflectînd starea 
de fapt a acestei discipline.

— Să zicem că aveți dreptate. Ce s-a 
Intîmplat la Moscova, s-au terminat ex
cepțiile 7 1

— S-a terminat benzina, butoiul a ajuns 
pe fund.

— De ce asta î
— Greșeli de tot felul. De mentalitate. 

De organizare. De tact, ce s-o lungim, de 
tot felul 7

— Dați-ne un exemplu. Se poate 7
— Firește. Ne-am așternut prost, am 

dormit prost.
— Mai concret 7
— S-au stabilit, la copii, haremuri dras

tice. Antrenorii, ca să le facă și ca să 
scoată campioni, căci titlurile contează, 
nu-i așa, îi forțează pe copii, îi încarcă 
și trag de ei, de parcă atletismul ar fi 
gimnastică 7 !

— Și nu e, tovarășă Ștefănescu 7
— Nici poveste, cum să fie 7 1 In atle

tism, acumulările sînt progresive, rar cînd 
ajunge un junior să bată un senior, or
ganismul are și el legile lui. Procedînd 
altfel, au fost date peste cap destule ta
lente.

— De pildă 7
— Turbă și Bălăceanu de Ia disc. Luați 

prea devreme, s-au pierdut sau sînt pe 
cale să se piardă, deși s-au bucurat de 
privilegiul de a fi incluși în lotul olimpic.

— Clar, alte greșeli 7
— Cantonamentele prelungite, făcute ca, 

după eventuale eșecuri, cazul Olimpiadei, 
federația să aibă o justificare. Pe Fota- 
che, de exemplu, tot de la disc, au ți
nut-o în pregătire pînă și-a luat cîmpii. 
Pînă la urmă, după ce a tot fugit, s-a 
măritat, de unde bani investiți degeaba, 
în altă ordine de idei, asistența medicală 
e egală cu zero.

medalie de argint la J.O. de la MGnchen, 
1972 (disc) ; locul 6 la J.O. de la Montreal, 
1976 ; campioană mondială universitară, 
1972 ; medalie de argint la C.E., 1972-; 
5 titluri balcanice ; 9 titluri de campioană 
R.S.R. ; 9 recorduri naționale, 2 balcanice, 
2 mondiale, 1972 ; absolventă I.E.F.S. î 
32 de ani.

— Cum așa 7 ! Dar Centrul de medicină 
sportivă 7 !

— Acolo, iertată fie-mi expresia, mai 
mult se croșetează 1 Am început atletis
mul la 11 ani, așa că pot fi crezută. Ce 
testează medicii Centrului știm noi, com
petitorii, . mai bine. Ei îți explică în ce 
stadiu de pregătire te afli, dar asta simți 
tu perfect, pe stadion. Aștepți un sfat și, 
în locul lui, primești o fișă. Ce să faci 
cu ea ?!

— Credem că lucrurile nu stau chiar 
așa, e însă punctul dumneavoastră de ve
dere și, ca atare, îl respectăm.

— Mai am un argument. De lotul olim
pic s-a ocupat doctorița Anca Gurău, fos
tă atletă. Specializarea ei 7 Pediatria, cu 
asta am dezlegat șarada, nu 7!

— Da, e un punct de. vedere. Tovarășă 
Ștefănescu, cît e de vinovată federația de 
cele ee se intîmplă în atletism 7

— E, dar pînă la un punct. Secretarii 
federali au fost, după mine, oameni de 
ispravă,, dar ei au tot fost schimbați. Fi
rea cil Zîmbreșteanu, Zîfnbreșteanu cu 
Jecu, fiecare a vrut ceva, numai că nu 
li - s-a dat mină liberă I

— Cine nu le-a dat mină liberă 7
— Activitatea de atletism e condusă de 

fosta campioană olimpică Lia Manoliu, 
vicepreședintă a Comitetului olimpic. De 
fapt, de Lia Manoliu și de Mihaela Peneș, 
antrenor coordonator și; s-o spun și pe 
asta, omul de încredere al Liei Manoliu. 
După mine, Zimbreșteanu s-a zbătut mult 
și, într-un fel, cu folos, dar n-a fost lăsat 

- să acționeze. La fel, actualul secretar al 
federației, profesorul Emil Jecu. Om dră
guț și de bine, dar fără nici o putere. 
Hotărîrile se iau peste capul secretarului, 
la nivel de C.N.E.F.S.

— Așa p fi, dar Colegiul antrenorilor, 
Colegiul antrenorilor ce-a avut de zis 7 1

— El a zis, el a auzit ! în ’78, de pildă, 
s-a decis anularea sezonului pe teren aco
perit, măsură complet greșită. Colegiul 
s-a opus, dar decizia a rămas și s-a apli
cat. Urmarea, la europenele în aer liber 
de la Praga, ce trebuiau pregătite toc
mai în sală, s-a mers prost la toate pro
bele tehnice. Anul acesta, ca să continuu, 
s-a hptărît una și mai lată.'

— Vă referiți la scoaterea din calendar 
a campionatelor internaționale de atle
tism ale României, așa-i 7

— Exact. în plus, ca pedeapsă pentru 
comportarea de la Olimpiadă, o serie de 
atleți au fost suspendați, „Flacăra" a scris 
despre asta. La ședință, conform obiceiului, 
cei în cauză n-au fost Invitat!, fiind însă 
acuzați de lipsă de combativitate șl, lu
cru extrem de grav și de dureros, de 
lipsă de patriotism 7 ! Ca și cum, de pildă, 
Silai sau Mărășescu n-pj H vrut să clș- 
tige la Moscova 7 I Sportivii, mereu țapi 

ispășitori, au ajuns de-acum să se Împace 
cu astfel de acuzații, ca să nu le zic ce 
sînt, adică aberații. Aici, în general, spor
tul nostru e nedrept. Pentru el par să 
conteze, tot mai mult, numai medaliile 
de aur, celelalte fiind tratate ca niște în- 
frîngeri. Menis, de pildă, după Montreal, 
unde a venit pe locul 6, a fost aspru cri
ticată. zicîndu-i-se, ea poate confirma, că 
nu-i mai rămîne altceva de făcut decît, 
renunțînd la disc, să dirijeze circulația în 
Piața Universității 7 ! Și-ar mai fi ceva.

— Ce-ar mai fi 7
— Nebunia cu -haremurile.
— Poftim 7
— Ați auzit bine. Pentru Olimpiadă, 

federația fixează niște haremuri draco
nice, făcute pentru a intra în primii 6. 
Le îndeplinești, mergi la Olimpiadă, nu 
le îndeplinești, stai acasă.

— Și ce-i rău în asta 7 ! Toată lumea 
procedează la fel, nu 7

— Nu, cei mai mulți fac concursul de 
selecție. Noi însă batem monedă pe ha
remuri și-i. chinuim pe atleți să le 
realizeze. Baremurfle sînt, repet, foarte 
ridicate, sportivii se dau peste cap 
să le facă, drept pentru care intră în for
mă, automat, mai devreme. Iată de ce, 
cum scriați, toți at.leții români au concu
rat la Moscova sub nivelul recordurilor

Argentina Menis:

„Să fie totdeauna numai 
atleții de vină?"

— Tovarășă Menis, aveți de gînd să re
nunțați la atletism 7 Am înțeles bine 7

— Nu-i gîndul meu, e al federației. încă 
mai mult, sînt tentată să cred că al 
tovarășei vicepreședintă Lia Manoliu.

— Ce vreți să spuneți 7
— După Olimpiadă, pentru că atletis

mul a ieșit prost, s-a trimis la cluburi, 
inclusiv la Dinamo, o circulară prin care 
se cerea să fie scoși din activitatea com- 
petițională sportivii mai în vîrstă. Intre 
aceștia, eu și Cornelia Popa. Președintele 
clubului, Nicolae Petriceanu, fostul arbitru 
de fotbal, nii-a ținut parte, dar federația 
nu s-a lăsat și nu se lasă, face presiuni. 
Măsura mi se pare nedreaptă.

— Sigur că vi se pare nedreaptă, doar 
e vorba despre dumneavoastră, așa-i 7 1

--  Credeți-mă, încerc să fiu cît mal 
obiectivă.

— Și reușiți 7
— Sper. Ce argumente am 7 Am arun

cat, anul acesta, 65,26 și, în două rînduri, 
am întrecut-o pe Florența Țacu, locul 6 
la Moscova.

— Ați îndeplinit, așadar, baremul pen
tru Olimpiadă, de ce n-ați concurat 7

— Federația, de fapt, Mihaela Peneș, a 
zis că mi-am făcut norma, erau 64 de me
tri, dar că aruncarea respectivă e necon
cludentă 7 ! Povestea e însă mai lungă.

— Cît de lungă, cînd a început 7
— în vara lui ’79. Din cauza unei acci

dentări la genunchi, am fost silită, în ul
timul moment, să renunț la participarea 
în meciul de la Banska Bystrica, bilate
ralul cu Cehoslovacia. Am avut certificat 
medical în regulă, iată-1, semnat de doc
torul Virgil Ignat, scrie negru pe alb 
„menajarea segmentului timp de 5 zile", 
scrie 7

— Corect, mai departe 7
— Au urmat naționalele, pe care le-am 

cîștigat cu 63,20, bfftînd-o pe Țacu. în 17 
iulie însă, mi-aduc aminte perfect,- era 
ziua mea de naștere, federația a socotit 
de cuviință să-mi facă un cadou și m-a 
suspendat. Pe 6 luni din activitatea com- 
petițională internațională, de ce 7 ! Pen
tru c-am lipsit de la Banska Bystrica 7 ! 
Parcă n-aș fi putut să plec în Cehoslova
cia și, acolo, să mă plîng de dureri și să 
stau deoparte ?! Am vrut însă să fiu 
cinstită și cu ce m-am ales 7 !

— E-n regulă, am înțeles, de ce n-ați 
concurat în țară 7

— In țară, mai rămînea, pînă la sfîr
șitul anului, o singură competiție, calen
darul nostru fiind foarte sărac după ce, 
la indicațiile primite de la C.îf.E.F.S., au 
fost desființate o serie de concursuri. 
Acum, sînt 3 campionate mari și late, cel 
de primăvară, cel de vară și, între ele, 
municipalul. In rest, vorba maestrului 
Soter, hibernare, nu muncă ? ! în lipsă 
de întreceri și, implicit, de adversari, fie
care se pregătește cum poate, unde poa
te și cu dine poate. Rezultate însă se cer.

— Un moment, ce-i cu Ioan Soter 7
— A dat, recent, un interviu în „Scîn- 

teia tineretului". Titlul era cam cum v-am 
zis eu, în loc de muncă hibernare 7 !

— Să revenim, de ce n-ați mers Ia 
Olimpiadă 7

— Pur și simplu, n-a vrut Lia Mano
liu să mă ia.

— Cum așa ?!
— In octombrie ’79 m-a chemat și mi-a 

Reproduse cît mai exact, opiniile de ma! sus se aliază, lesne de dedus, cu o doză 
de subiectivism, cît de mică ar fi aceasta. Ele prezintă însă cîteva din realitățile atle
tismului nostru în adevărata lor lumină, contribuind astfel la găsirea cauzelor și, impli
cit, la redresarea respectivei discipline. Fideli principiului de a audia toate părțile, 
așteptăm punctul de vedere al persoanelor vizate în această pagină și, mai mult chiar, 
al tuturor acelora care vor binele atletismului românesc.

personale și, adesea, sub cel al normelor 
impuse de federație.

— Ați făcut parte, atiția ani, din lotul 
olimpic. Ce...

— O clipă. N-am făcut niciodată parte 
din lot, în sensul că nu m-am bucurat de 
privilegiile unui așa-zis nominalizat olim
pic. Deși normele le-am îndeplinit 
mereu. Am intrat în lot, mereu, în ultima 
clipă.

— De ce ?
— Nu cunosc, ați pus degetul pe o rană 

mai veche. N-am, din păcate, nici un 
răspuns.

— Tovarășă Ștefănescu, ce-i de făcut 7
— Am să mă repet, sînt multe de 

făcut.
— O să ne repetăm, ce anume 7
— Unu, atletismul să fie redat federa

ției, care se cheamă chiar așa. Federația 
Română de Atletism, în sensul ca orga
nismele acesteia să poată lua decizii. Doi, 
sportivii să nu mai fie, toată ziua-bună 
ziua, arătați cu degetul și suspendați. Unii 
dintre ei, cazurile clțate în „Flacăra" din 
2 octombrie, în plin sezon, cînd se bat 
recordurile și cînd atleților le arde buza 
Să concureze.

— Vă mulțumim, tovarășă Ștefănescu, 
pentru că sînteți aici, pentru că ați răs
puns, cum ați răspuns, întrebărilor noas
tre.

cerut, din senin, să-mi schimb antreno
rul 7 ! Să-l las pe Benga, cu care mă 
antrenez de 13 ani, și să trec la Drăgan, 
la Cîmpulung 7! M-am mirat, dar nu mi-a 
explicat de ce să fac așa. Apoi, chiar în 
preajma Jocurilor Olimpice, m-a mai 
chemat o dată, ba nu, nu m-a chemat, 
mi-a trimis vorbă la club, că plec numai 
dacă îmi iau angajamentul că arunc 66 
de metri 7 ! Firește, am refuzat.

— De ce 7
— Pentru că Lia Manoliu cînd a mers 

la Miinchen, in *72, la 40 de ani, n-a fost 
obligată de nimeni să promită marea cu 
sarea 7 ! Ca să nu mai zic c-a devenit 
campioană olimpică la 36 de ani, vîrsta 
mea de la Los Angeles 1984 7 !

— Tovarășă Menis, să cădem de acord, 
nu discutăm aici despre cariera Liei Ma
noliu, nici măcar despre persoana Liei 
Manoliu, decît cel mult în măsura în care 
aceasta are vreo legătură, cu situația atle
tismului nostru, da 7

— Da, dar vă întreb, să fie totdeauna 
numai atleții de vină 7 ! în capul lor să 
se spargă toate • oalele 7!

— La ce vă referiți 7
—■ După fiecare eșec, castanele sînt 

scoase din foc cu mîna sportivilor. Inva
riabil, eșecul și vinovății, at.leții fiind- cri
ticați și suspendați, iar cei care au răs
puns de pregătire, nimic 7 ! Din această 
cauză toți ^tleții care ies din activitatea 
competițională fug de federație, din 
această cauză o serie de antrenori valo
roși au fost înlăturați din federație.

— Mai clar, din ce cauză?!
— Mihaela Peneș și, prin ea, Lia Mano

liu fac legea la federație. Cine are altă 
opinie, afară ?!

— Cîteva exemple 7
— Cîteva 7 ! Am o grămadă.
— S-auzim.
— Alexandru Bizim, Vasile Dumitrescu, 

Dumitru Alexandrescu, Lixandru Pândele, 
Emil Drăgan, Nicolae Mărășescu, Ion 
Benga, alții. Pe Ioan Soter, de pildă, l-au 
sancționat, Mărășescu, care era un cap, 
excelent organizator, a fost îndepărtat. 
Principiul? Cine nu e cu noi, adică cu 
cele două, e împotriva noastră, așa se 
hotărăște la federație:

— Dar secretarul federal 7
— N-are nici o putere. Face ce i se 

spune. Altfel, om cumsecade, n-are nici 
o vină.

— Ce trebuie întreprins, tovarășă Me
nis 7

— Schimbată atmosfera. Și, pentru sal
varea atletismului, întoarcerea acestuia în 
școală. Nu că n-ar ' fi, după programă e, 
dar nu cum trebuie. Ei înșiși, profesorii 
do sport, nu-s pregătiți, nu știu să alerge, 
să sară coarda ? ! Le dau copiilor o min
ge și ei își iau banii ? ! Fără pasiune, 
atletismul e o glumă de prost-gust.

— Altceva 7
— Stop convocărilor fără sfirșit și, im

plicit, fără- noimă. în actuala concepție, 
ele exclud viața personală, ceea ce-i foar
te grav. Țacu, de pildă, pe care o stimez, 
a ajuns să divorțeze din cauza așa-numi- 
telor pregătiri centralizate. Credeți că i-a 
părut cuiva rău 7

— O ultimă întrebare. Care credeți că 
e cel mai mare rău din atletismul româ
nesc 7

— Federația n-are, din păcate, nici o 
putere.
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O MARE VICTORIE: ROMANIA - ANGLIA 2-1
Cînd vom analiza mai în detaliu acest 

meci România — Anglia 2—1, din ziua de 
15 octombrie 1980, vom descoperi desigur 
și deficiențele, vom încerca să partici
păm la pregătirea lucidă a meciurilor 
următoare, vom spune că am avut o primă 
repriză excepțională și o a doua slabă, 
vom critica erorile din apărare, frica și 
neglijențele etc.

Acum însă e momentul euforiei, pe 
deplin justificat. De cite ori n-am fost noi 
furați și așa-zisa presă obiectivă a diver
selor concerne ale fotbalului n-a suflat o 
vorbă.

A fost fault in careu, la Crișan ? Dar 
nu fuseseră faulturi cele două refuzate lui 
Cămătaru ? Meciul s.-a jucat. România a 
învins Anglia. Și nu urît. nu meschin, nu 
sugîndu-și rezultatul de sub unghie, ci 
detașat, prin talentul mai mare ai jucă
torilor săi, prin clarviziunea lui Marcel 
Râducanu și lordânescu. prin dăruirea 
extraordinară a acestui vîrf, cum Anglia 
nu ne-a arătat la București, Cămătaru, 
prin agilitatea, curajul și inspirația lui 
lordache. prin seriozitatea și pragmatis
mul antrenorului Valentin Stănescu. prin 
incisivitatea lui Crișan. prin absența cică
lelii Ia nivelul F.R.F. (singura federație 
din lume al cărei fotbal a eîștigat un 
meci de extremă importanță, fără să existe 
de .apt), prin exemplara (deși nu totdeau
na inteligenta) pendulare între careuri a 
lui Țicleanu, prin toate acestea și prin 
coincidența (de multă vreme așteptată și 
meritată) că iată C.N.E.F.S, ne-a lăsat 
fără băgători de seamă, și an» avut șansa 
de a juca propriu-zis. România a înge
nuncheat Anglia. Și nu numai la seniori, 

ci și la tineret. Nu ne spune nimic des
pre talentul aior noștri această dublă 
victorie ?

La vorbe se pricep mulți, la fotbal mai 
puțini. Toți eobitorii, de după meciul din 
Norvegia de la Oslo, n-au fost inspirați. 
Acum lucrurile se prezintă altfel. Avem 3 
puncte în grupă. Am învins Anglia. Nu e 
totul, dar e mult. E una din cele mai fe
ricite zile, ale fotbalului românesc. „For
ța" britanică a fost în cîteva momente ri
diculizată de Răducanu. lordănescu, Câ- 
mătaru, Țicleanu. Nu prin forță puteam7 
învinge ei prin ceea ce ne e propriu, 
prin ceea ce ne distinge, prin inventivi
tate și artă.

Ne rămîne să continuăm această zi fe
ricită, cu temeinicia și cu ambiția care 
sînt, de obicei, caracteristicile multor ad
versari ai noștri.

Bravo tuturor artizanilor — văzuți și 
nevăzuți — ai acestei victorii excepționale 
ROMANIA — ANGLIA 2—1. Cu încre
dere în talentele fotbalului nostru, să-1 
organizăm — mi-aș permite să sugerez 
— în așa fel. incit el să devină un desco
peritor, un păstrător și un catalizator 
permanent și sistematic de valori și făgă- 
duinți.

Cînt și acum, împreună cu compatrioții 
mei nfinunați, care parcă nu mai aveau 
răbdarea de a fi umiliți de un insucces, 
cînt — ca la o sărbătoare — „Trei culori 
cunosc pe lume". Ele sînt : Roșu, Galben 
și Albastru, purtate , cu demnitate de 
acești fotbaliști care merită. în fond, toți, 
împreună cu cei ce i-am adus la această 
clipă, omagiul și dragostea noastră.

ADRIAN PAUNESCU E

Cui puțin timp înaintea partidei,, între o ședință de pregătire fizică și un antrenament 
tactic, componenții lotului național au fost cu greu convinși să pozeze fotoreporterului 
nostru ! De iert imaginea respectivă a intrat în istoria fotbalului românesc, legîndu-se 

de cea dinții victorie obținută în fața Angliei. Bravo, băieți !
*

Cum au jucat tricolorii

Filmul jocului

Un antrenor care 
are toate motivele 
să fie mulțumit : 
Valentin Stănescu

Atmosferă de mare meci, cu peste 
80 000 de spectatori umplînd pînă la re
fuz tribunele Stadionului „23 August". La 
fluierul arbitrului suedez Ulf Eriksson se 
aliniază la centru următoarele formații :

ROMANIA : lordache — Negrilă, Sa- 
meș, Ștefănescu, Munleanu II — Țiclea- 
nu, Beldeanu. lordănescu — Crișan. Că
mătaru, M. Răducanu.

ANGLIA : Clemence —• Neal, Thomp
son, Watson, Sansom — McDermott, Rob
son, Rix — Woodcock, Birtles, Gates.

începutul partidei ne este favorabili, 
McDermott faultîndu-1 pe. lordănescu 
după numai 15 secunde de joc. Echipa 
noastră plimbă mult balonul, amînînd voit 
confruntarea directă, de forță, tn min. 4, 
Robson prinde un șut de la 25 m, dar 
lordache este la post. Un minut mai tîr
ziu. Cămătaru trece frumos de Thomp
son, intră în careu, Thompson revine și 
jucătorul nostru cade, dar arbitrul lasă 
jocul să continue. Urmează un al doilea 
fault intenționat asupra lui lordănescu 
(autor Neal), mijlocașul nostru fiind, 
practic, de neoprit prin mijloace regula
mentare. în atare condiții, între minutele 
12 și 20 beneficiem de trei lovituri libere 
în preajma careului de 16 m. La prima 
dintre ele șutează lordânescu pe lîngă 
zid dar Clemence apără, iar următoarele 
două sînt ridicate de Râducanu și dfn nou 
lordănescu peste bara transversală. După 
acest iureș al echipei reprezentative a 
României, oaspeții încep să se vadă din 
ce in ce mai mult la joc, fundașul late
ral stînga Sansom venind cu regularitate 
pînă în marginea careului nostru, tn min. 
24, pe aceeași parte (cea a lui Negrilă), 
se infiltrează Woodcock, care centrează 
puternic spre mijlocul careului, lordache 
prinde, scapă și iarăși prinde, la numai 
o jumătate de metru de Birtles. Ultimul 
sfert de oră al primei reprize va fi cea 
mai bună perioadă de joc a echipei noas
tre, care a jucat 15 minute intr-o manie
ră electrizantă, așa cum n-am mai vâ- 
zut-o de la meciul cu Iugoslavia, dispu
tat pe același teren. Sub impulsurile lui 
Țicleanu, excepțional în tot ce a făcut, și 
lordănescu, echipa noastră forțează go
lul, pe care avea să-1 obțină, pe deplin 
meritat, în minutul 33 al meciului. între 
timp, să nu uităm, la un contraatac en
glez purtat în doi jucători (min. 31), 
Birtles îl deschide pe Woodcock la numai 
10 metri de poarta lui lordache, dar Ște
fănescu blochează foarte bine șutul îna
intașului englez. Șl apoi, după o prelun
gită fază de atac, la care au. participat 
Crișan, Țicleanu și Beldeanu, Marcel Râ
ducanu primește mingea ia marginea ca
reului, fentează simulînd șutul cu stîngul, 
trece de Robson și apoi șutează cu drep
tul, la firul ierbii, în colțul porții Iul 
Clemence, care nu se mai poate opune : 
1—0 pentru România ! Doar un minut 
mai tîrziu, Crișan pornește într-o cursă 
Impetuoasă, este faultat la 16 m, dar 
-mingea ajunge la Țicleanu, arbitrai acor

dă un avantaj excepțional, Țicleanu pa
sează lui Cămătaru. însă vîrful nostru 
de atac (care jucase foarte bine pînă in acel 
moment) va rata, de la numai zece metri 
de poartă, cea mai mare ocazie a meciu
lui. Echipa Angliei pare descumpănită, 
neașteptîndu-se vizibil la o replică atît 
de puternică. Scor la pauză : 1—0. La re
luare, locul lui Gates va fi luat de Cop
pell, englezii arătînd dorința de a schim
ba centrul de greutate al atacurilor de pe 
stînga pe dreapta. Tn min. 59, M. Râdu
canu trimite un șut foarte puternic, de Ia 
22 m, care trece puțin peste transversala 
porții lui Clemence, dar va fi numai un 
foc de paie, fiindcă echipa română pare 
acum neîncrezătoare în forțele ei, repli- 
indu-se prea mult în apărare. Jucătorii 
englezi, invitați să atace, trec aproape cu 
toată echipa în terenul nostru, dar ocazii 
mari de gol nu-și vor crea. Golul ega- 
lârii care, este adevărat, plutea în aer, 
va fi o surpriză, un mare cadou pe care 
Negrilă îl face englezilor, pierzînd o min
ge simplă la mijlocul terenului. Contra
atacul oaspeților nu va ierta (mai cu

Marcel Răducanu (stînga) și Anghel lordănescu. golurilor

seamă că apărătorii noștri s-au oprit, 
așteptînd ofsaidul). Woodcock învingîndu-1 
pe lordache, rămas singur : 1—1. Ime
diat după gol, antrenorii echipei Angliei 
îl introduc in teren pe Jucătorul de cu
loare Cunningham, care-1 înlocuiește pe 
Birtles. Un minut mai tîrziu, Rix primește 
un cartonaș galben pentru faulturi repe
tate. tn min. 70, Dumitru îi la locul lui 
Țicleanu. Echipa noastră izbutește să 
treacă peste momentul greu al egalării, 
revenind în atac. Cu 14 minute înainte 
de final, Crișan explodează pur și simplu, 
trece de Sansom, pasează lui Cămătaru, 
care îi retrimite la întîlnire, extrema 
noastră intră în careu, unde este faultată 
din spate : 11 metri !, decizie pe care 
arbitrul partidei o hotărăște fără cea mai 
mică ezitare. Întreg stadionul amuțește, 
cu sufletul Ia gură, în timp ce lordănescu 
se pregătește să execute lovitura de pe
deapsă. Fentă spre stînga, Clemence pleacă 
spre colțul respectiv, dar șut în dreapta 
și gol : 2—1 pentru România ! ! Ultimele 
minute trec foarte greu, englezii încercînd 
cu orice preț egalarea, dar apărarea noas
tră este de netrecut. Final de mare bucurie 
în tabăra tricolorilor, care se îmbrățișează 
fericiți, deși extrem de obosiți. Echipa 
națională a României a obținut o foarte 
mare victorie internațională, învingînd. 
una dintre cele mai puternice formații de
pe glob 1

DUMITRU GRAUR g

La un sfert de oră după fluierul final al 
partidei, cînd emoțiile au început să se 
stingă, să încercăm o evaluare a prestației 
tricolorilor, rînduiți în ordinea posturilor.

IORDACHE — deși la a 13-a selecțio
nare in națională, a avut o zi inspirată : 
a apărat • sigur, distingîndu-se. mai ales, 
în minutul 24 cînd, la o centrare de pe 
stînga a lui Woodcock, a blocat la picioa
rele lui Birtles ; nota 9.

NEGRILA — voluntar, ca de obicei, dar 
mai puțin precis decît în meciurile cu 
Iugoslavia și Norvegia : a comis mai 
multe greșeli de plasament și, surprinză
tor, s-a arătat reținut în momentele de 
lansare a atacurilor : a greșit grav la faza 
care a oremers golul oaspeților : nota 5.

SAMEȘ — s-a achitat bine de sarcina 
de a-1 marca strict pe cel mai avansat din
tre atacanții englezi, fie că a fost vorba 
de Woodcock, de cele mai multe ori. fie 
că a fost vorba de Birtles. jucător puternic 
și incomod ; a câștigat multe dueluri aeri
ene. a reușit multe intercepții ; a avut, 
din păcate, momente de absență : nota 7.

ȘTEFANESCU — mai slab decît în ulti
ma vreme ; în cîteva faze s-a complicat 
inutil, riscînd : ar putea invoca o acci
dentare. dar era de așteptat din partea lui, 
purtătorul banderolei de căpitan de eehi- 

chiar mal multpă, mai multă dăruire și 
sînge rece ; nota 6.

MUNTEANU — în nota 
iernat momentele bune cu

obișnuită, a al- 
cele mai slabe;

după pauză, temător și nesigur, a permis 
jo sumedenie de infiltrări ale adversarilor : 
“nota 6.

ȚICLEANU — marea revelație a primei 
reprize ; harnic și disponibil la eforturi 
prelungitei a „călcat" o zonă întinsă de 
teren, pendulînd între atac si apărare : în 
acest răstimp, a îndrăznit mult și a lim
pezit o grămadă de faze : păcat că, după 
45 de minute, s-a stins treptat dispărând 
din joc ; nota 8.

BELDEANU — a încercat mult, a Izbu
tit puțin ; sub cota obișnuită, s-a străduit 
să ordoneze mijlocul terenului, dar a pă
rut sufocat, lipsit de vlagă : nota 8.

IORDANESCU — a făcut de toate, aler- 
gînd cit în 7 meciuri ; a ținut mingeai cînd 
a fost cazul, a pasat cînd a fost cazul, 
dînd tonul partidei, „vămuind" multe ba
loane ; a marcat, din 11 metri, un gol su
perb, trlmițindu-1 pe Clemence în cealaltă 
parte a porții ; pentru el, a 57-a selecțio
nare a fost un succes, meritele lui in 
obținerea victoriei fiind incontestabile ;. 
nota 9.

CRIȘAN — a dat mult de furcă apără
torilor insulari, păcăltndu-î adesea pe 

Sansom, socotit „fundașul de fier" al pri
mei ligi engleze : a vrut mult si. oină la 
un punct, a reușit, cursele sale semănînd 
panică în careul advers : a obținut lovi
tura de la 11 metri : nota 8. e

CAMĂTARU — bătăios, insistent, me
reu în linia întna. ca un ghimne înfipt în 
coasta apărării oaspeților, s-a descurcat 
peste așteptări : mereu cu un pas înaintea 
lui Thompson, a jucat multe baloane, fi
ind un pericol permanent : cînd a fost ca
zul, nu s-a sfiit să coboare pînă în careul

Clasamentul grupei
După meciul de ieri, al 320-lea din 

Istoria echipei noastre naționale, 
clasamentul grupei a IV-a a preli
minariilor campionatului mondial 
se prezintă "astfel :

L ROMANIA 2 110 3—2 3
2; Anglia 2 10 1 5—2 2
X Norvegia 2 0 11 1—5 1

Să mai adăugăm că formațiile El
veției și Ungariei, e-1 -1 ilto compo
nente. ale grupei, n-au luat ineă 
startul și că. în acest an, mai sînt 
de disputat partidele Elveția—Nor
vegia (29 octombrie» si Anglia—El
veția (19 noiembrie).

Din grupa a IV-a s» vor caii Tea 
pentru mondialele din Snnnia. 1912, 
formațiile clasate pe locurile 1 și 2.

din fața porții lui lordache ; are, din pă
cate, pe conștiință o ratare uriașă, consum 
mată în minutul 34 : nota 9.

RÂDUCANU — s-a strecurat, ca un ti
tirez, printre masivii jucători englezi, fă- 
cînd dovada unei tehnici remarcabile ; 
driblingurile lui au fost, nu o dată, irezis
tibile ; a luminat multe faze și, în plus, a 
înscris primul gol al partidei, șutind pla
sat și viclean : nota 9.

DUMITRU — n-a evoluat decât 20 de 
minute, dar a contat : nota 7.

Felîcitîndu-i pe cei 12 tricolori pentru 
victorie, cea dinții din cronica întîlnirilor 
cu Anglia, să nu-i uităm, la bucurie, nici 
pe cei 2 antrenori care, de pe bancă, au 
condus echipa spre izbîndă, felicitîndu-i 
deopotrivă pe Valentin STĂNESCU și Vic
tor STANCULESCU.
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Lumea în care trăim

Dunărea care unește
2 857 kilometri străbate pe continent bătrîna Dunăre, fluviu 

învăluit de legende, împovărat de amintiri și cîntat de poeți. 
Dunărea înseamnă insă nu numai un lung și pitoresc drum 
de apă. Zona dunăreană reproduce pe un spațiu restrîns 
realități ale întregului continent. Țările care se găsesc pe 
malurile fluviului au ales căi diferite de dezvoltare, au struc
turi sociale și politice deosebite și aparțin fie celor două 
alianțe pe care le cunoaște Europa, Tratatul de la Varșovia 
sau N.A.T.6., fie categoriei statelor neutre sau nealiniate. 
Această realitate atît de diversă determină o strînsă legă
tură cu ansamblul evoluției europene, tot așa cum situația 
din zona dunăreană nu poate fi privită izolat de situația de 
pe întregul continent Dincolo de tot ceea ce reprezintă pre
ocupări comune tuturor statelor Europei, se află însă un 
domeniu de conlucrare propriu acestei părți a continentului 
pe care o străbate Dunărea. Evident, nu este vorba de a 
plasa artificial o noțiune geografică pe terenul politicului. 
Spațiu geografic care a cunoscut, altădată, imixtiuni străine 
și conflicte singeroase. spațiul dunărean dispune astăzi de 
premisele necesare pentru o dezvoltare în bună vecinătate, 
încredere, colaborare reciproc avantajoasă, pace și reală 
securitate.

Mutațiile produse în Europa In ultimele decenii, schimbă

mată de dorința dezvoltării mai strînse și multilaterale a 
colaborării cu statele dunărene : U.R.S.S., Bulgaria, Iugosla
via, Cehoslovacia, Austria și R.F.G. Elementul esențial, fun
damental al acestei colaborări reprezentîndu-1 deplina ega
litate în drepturi, respectul strict al independenței și suve
ranității naționale, neamestecul în treburile interne, avanta
jul reciproc, principii pe care România le promovează cu 
consecvență în relațiile cu toate statele lumii. Cu fiecare din 
statele dunărene avem relații pe multiple planuri : de la 
cooperarea economică, îndeosebi în domeniul schimburilor 
comerciale, cooperării industriale, științei și tehnologiei, 
transporturilor, mediului înconjurător și pînă la colaborarea 
în domeniul educației, culturii, turismului Și sportului. Fără 
îndoială, pe lîngă alți factori, apropierea geografică a țări
lor dunărene a avut o influență pozitivă asupra acestor re
lații care, de la an la an, se amplifică.

Desigur, colaborarea dunăreană are ca o componentă Im
portantă navigația pe fluviu și valorificarea complexă a 
potențialului său hidroenergetic. Reglementările intervenite 
după cel de-al doilea război mondial, activitatea Comisiei 
Dunării, la care România își aduce o contribuție construc
tivă, au pus pe o bază de egalitate țările riverane și au

Mondo umano ?

rile pe multiple planuri intervenite în anii postbelici și-au 
pus amprenta și asupra evoluției situației din bazinul dună
rean. Prefacerile de structură pe care le-au cunoscut multe

stimulat efortul comun pentru utilizarea posibilităților mul
tiple oferite de marele fluviu. în această privință. România 
a acționat cu consecventă, prin îndrăznețe proiecte de cola-

dintre statele dunărene, puternica afirmare a suveranității 
lor naționale, preocupările lor economice, factorii calitativi 
superiori pe care se întemeiază raporturile dintre aceste țări 
șl, în primul rînd, climatul politic ce nu poate fi separat 
de evoluția de ansamblu a situației de pe continent, au creat 
în anii din urmă acele premise favorabile pentru o largă 
și fructuoasă conlucrare a statelor din bazinul dunărean. In 
viziunea României, colaborarea dunăreană trebuie integrată 
în contextul amplelor eforturi ale tuturor statelor și popoare
lor" europene pentru înfăptuirea unei autentice securități, a 
unei fertile cooperări. Și aceasta, pentru că realitățile vieții 
internaționale au demonstrat practic, și nu o dată, influen
țele deosebit de pozitive pe care le pot exercita înțelegerile 
regionale, bunele raporturi dintre statele unei zone geogra
fice asupra păcii și cooperării, asupra situației politice 
generale.

Din cele mai îndepărtate timpuri Dunărea a mijlocit dez
voltarea schimburilor economice dintre țările riverane. Ex
periența ultimilor ani demonstrează pregnant că există toate 
premisele, toate posibilitățile concrete ca schimburile eco
nomice, acest element valoros în statornicirea unor trainice 
legături de bună vecinătate, colaborare reciproc avantajoasă 
și pace, să capete în continuare o amplă extindere. După 
cum se știe, România, în spiritul politicii sale consecvente 
de întărire a legăturilor cu toate statele europene, este ani-

borare, pentru a se valorifica. în interesul popoarelor rive
rane, giganticele resurse de care dispune Dunărea. O mărtu
rie în acest sens sînt construcțiile de la Porțile de Fier, de 
la Turnu Măgurele — Nicopole.

Intr-un moment în care popoarelor europene realizează, în 
cadrul unul proces complex, edificiul securității și coope
rării pe continent, România consideră că această colaborare 
dunăreană — colaborarea unor state diverse ca structuri so- 
cial-politice, nivel de dezvoltare, mărime — poate juca un 
rol constructiv îngăduind afirmarea unei evoluții pozitive în 
această parte a Europei. Mai ales în actuala etapă a evo
luției internaționale cînd se manifestă tendințe periculoase 

' privind escaladarea cursei înarmărilor și proliferarea arma
mentelor, colaborarea dunăreană poate fi o convingătoare 
demonstrație a posibilităților muncii creatoare și conlucrării 
pașnice a popoarelor. Iată de ce. așa cum arăta tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, țara noastră „dă o însemnătate deosebită 
intensificării colaborării economice, politice, științifice și cul
turale cu toate țările din bazinul dunărean, inclusiv conlu
crării comune pentru folosirea eît mai eficientă a marelui 
potențial al fluviului ce scaldă teritoriile statelor noastre".

Dunărea trebuie să unească oamenii ce trăiesc pe malurile 
ei într-un climat de pace și securitate, de destindere și 
cooperare.

AL. PINTEA g

Perenitatea jafului
Peste 600 de milioane de oameni tră

iesc într-o asemenea mizerie incit, ima- 
ginați-vă, venitul lor anual nu ajunge 
nici măcar pentru achiziționarea a două 
pneuri de automobil ! Bineînțeles, acești 
oameni mal trăiesc (încă) în țările în 
curs de dezvoltare.

în secolul luminii situația este inac
ceptabilă. Și totuși ea există, ba este încă 
alimentată de o serie de practici pe cit 
de anacronice pe atît de nefolositoare. Și, 
cu toate promisiunile, nu se face nimic 
pentru aceste milioane de suflete care 
realmente trăiesc cu... aer. După secole 
de dominație brutală, de asuprire și je
fuire sistematică a bogățiilor terestre și 
subterane, țările „lumii a treia" sînt „lă
sate" să-și construiască o economie na
țională pe care bogății lumii, în sutele de 
ani de spoliere, au cons,trînș-o la inexisten
ță. Unde s-a ajuns ? Țările în curs de dez
voltare, cu toate eforturile enorme pe 
care le fac în direcția edificării unei eco
nomii in măsură să asigure un minimum 
necesar de existență populațiilor lor, sînt 
în continuare robite forțelor vizibile sau 
nu ale fostelor metropole. în 1978 fluxul 
de produse fabricate și semifabricate din 
„lumea a treia" spre țările industrializate 
era în valoare de 32 miliarde dolari. în 
sens invers, 125 miliarde dolari. Și așa, 
jaful continuă. Balanțele de plăți ale ță
rilor în curs de dezvoltare își sporesc de
ficitele, pe de o parte prin scăderea 
prețurilor la materiile prime exportate, 
pe de altă parte prin creșterea costului 
importurilor.

Scăderea consumului de petrol, chiar 
în condițiile unei economii subdezvolta
te, nu poate să ducă decît la compromi

terea și așa modestelor planuri de dez
voltare. Diminuarea importului de utila
je este, de asemenea, inoperantă, pe de o 
parte pentru că reduce marja deschisă 
creșterii economice, pe de altă parte 
pentru că anularea comenzilor este le
gată de plata unor enorme penalizări. 
Singura soluție — creditele. Pînă nu de
mult, insuficiența resurselor interne era 
compensată prin importul de capital 
străin sub formă de împrumuturi pe ter
men lung, credite și subvenții, sau prin 
investiții directe în economie. Atîta vreme 
însă cît marile puteri capitaliste nu reu
șesc să-și depășească propriile .dificultăți 
economice, nu se poate aștepta o sporire 
substanțială a afluxului de capital spre 
țările receptoare. Și atunci, în disperare 
de cauză, se apelează la împrumuturi pe 
piețele capitalului particular. Continuă 
astfel o veritabilă escaladă a exploatării 
financiare a țărilor în curs de dezvoltare 
ce determină creșterea vertiginoasă a da
toriilor lor externe. Potrivit unui studiu 
al O.E.C.D., în timp ce în perioada 1971— 
1979 suma totală a datoriilor țărilor în 
curs de dezvoltare a crescut de 4 ori, a- 
jungînd de la 87 la 391 miliarde dolar4, 
dobînzile pe aceeași perioadă au sporit 
de 7 ori, atingînd 72 miliarde dolari. A- 
ceastă tendință, care se confirmă de doi 
ani încoace, urmează să se accentueze în 
1986 cînd datoriile vor atinge cifra de 450 
miliarde dolari (+15 la sută față de 1979), 
iar dobînzile vor fi de 88 miliarde (+22 
la sută). Și așa, țările cele mai sărace 
aleargă pe circumferința unui cerc vicios: 
pentru a-și achita vechile datorii sînt 
nevoite să contracteze altele noi, în con
diții tot mai înrobitoare.

Care este soluția optimă 7 Cunoscutul 
ziar britanic „Times" considera că „re
dresarea economică a țărilor în curs de 
dezvoltare reprezintă un factor pe ter
men lung în ceea ce privește bunăstarea

țărilor industrializate. La rîndul el, fle
care reducere, fie ea și cu un singur 
procent, a creșterii economice a țărilor 
industrializate înseamnă scăderea expor
turilor lumii a treia cu peste 2 000 mili
oane dolari". Deci, gîtuirea fluxului de 
valută pe care acestea din urmă îl pri
mesc pentru produsele exportate și, în 
consecință, îngustarea posibilităților lor 
de import din țările capitaliste. Situația, 
departe de a conveni t țărilor în curs de 
dezvoltare, provoacă neplăceri chiar pro
ducătorilor de tehnologie. Așa cum releva 
„Times", „un declin în continuare în ac
tivitatea economică mondială ar provoca 
un nou val de presiuni protecționiste, 
care ar face redresarea și mai dificilă. 
Toate datele sugerează că comerțul cu 
țările în curs de dezvoltare nu provoacă 
vreo pierdere semnificativă a locurilor de 
muncă în cadrul națiunilor industrializa
te. Temerile că importurile din „țările 
lumii a treia" ar provoca șomaj sînt ne
justificate". Pentru rectificarea acestei 
stări de lucruri care-i afectează, deși nu 
în aceeași măsură, și pe săraci și pe bo- 
gați, cotidianul britanic propune „un 
transfer masiv de resurse financiare în 
țările în .curs de dezvoltare, care să spo
rească în mare măsură cererea efectivă 
pentru importuri a acestora, reducînd, în 
același timp, numărul oamenilor și al 
uzinelor fără lucru din țările industriali
zate". O propunere absolut logică, mai 
ales că în timp ce țările în curs de dez
voltare sînt lipsite de cele mai multe sor
timente de mărfuri și servicii, țările in
dustrializate dispun de o capacitate pro
ductivă nefolosită în valoare de 200 000— 
400 000 milioane dolari (în termenii pro
ducției anuale potențiale).

Dar de la vorbă pînă la faptă drumul 
e lung. Lung și presărat cu obstacole.

IOAN ROȘCA S

„Expcrții" și Jurnalul Ănhci
Dacă aș fi sedus de spectaculo

sul faptelor diverse de pe mapa
mond ar trebui poate să glosez 
azi și să aduc ceva din condei de
spre „Silver Spirit", ultima creație 
a firmei de automobile „Rolls- 
Royce", ce-și va face, curînd-cu- 
rînd, apariția pe piață. Apoi, ar 
trebui să relatez pe larg istoria 
(altfel palpitantă) a creării primului 
„Rolls-Royce" ; să refac cronologia 
drumului parcurs de firmă pînă as
tăzi ; să povestesc cu amănunte 
cum „Silver Spirit" înlocuiește se
ria de „Silver ..Shadow" lansată a- 
cum vreo zece ani. După care 
să închei preluînd retorica, adap
tată însă, a sfertodocților : „unde 
sînt vremile (sic !) de altădată, 
domnilor rolsroiști ?“

Dar nu e timp de așa ceva și 
nici de citat adaptările sui-generis 
ale sfertodocților. Și, scriind astea, 
mă gîndesc la o știre „AFP" pe 
care, citind-o, m-am cutremurat. 
Am încercat apoi o stare de îm- 
pleticeală, de derută și de dezgust... 
Față de ce 7 Față de o pornire '' 
ciudată, suspectă, blestemată de • 
desacralizare a unor adevăruri de
venite mituri. Să mă explic citind 
Ia început pe larg depeșa trans
misă de agenția „France Presse", 
la 5 octombrie a.c. : „Anumite pa
saje ale „Jurnalului Annei Frank" 
(ale acelei zguduitoare mărturii de 
conștiință, ale acelei oglinzi a su
fletului apăsat, din afară, și descă
tușat, înăuntru, de setea de liber
tate, de condiție cu adevărat uma
nă — adaug eu, aici, în rubrica 
mea) au fost adăugate cu un pix 
(inventat în 1951) și sînt deci pos
terioare cu mai mulți ani asasină
rii tinerei fete evreice într-un la
găr nazist — precizează o exper
tiză a Oficiului Criminal Federal 
(BKA) vest-german".

„Această expertiză a manuscri
sului original (continuă France 
Presse) la care se referă revista 
din Hamburg „Der Spiegel" în nu
mărul său de luni (6 octombrie) a 
fost efectuată în aprilie a.c. dato
rită deciziei magistraților de la 
Curtea de Apel din Hamburg (lua
tă) în urma unui proces intentat 
de un pensionar din acest oraș, 
Ernst Roemer (76 de ani). Acesta 
contestă autenticitatea operei".

Da, cred și eu că experții au uti
lizat mijloace suprasofisticate, da, 
știu că sînt în stare ei — și mij
loacele inventate, controlate sau 
utilizate de ei — să ajungă la con
cluziile amintite dar mă întreb cu 
majuscule DE CE, AUTENTICI
TATEA 7 S-a terminat cu lichida
rea cauzelor care au dus la infer
nul la puterea „n“ ce încape in 
acel zguduitor „Jurnal" pus acum 
sub lupa, cred, chioambă 7 Apoi, 
mă fac că nu știu de ce pensio
narul respectiv e atît de preocupat 
de momentul cînd s-a scris cu
tremurătorul „Jurnal" și nu de 
faptele descrise acolo, de suferința 
incomensurabilă a celor care (ca și 
Anna, dar nu numai ca ea) n-au 
mai ajuns să citească un Jurnal, 
să vadă lumina zilei și să simtă 
farmecul nopții.

Dînd curs aberantei cereri, orto
docșii experți și vajnicele lor mij
loace suprasofisticate se vor trezi, 
într-o zi bună, că se expertizează 
și pe ei înșiși, ajungind cel mult la 
sfertodoctul invocat la început. 
Mărturiile de conștiință, care n-au 
vîrstă, ca și Imaculatele oglinzi ale 
sufletului nu vor încăpea nicicînd, 
în această lume, în tremurul acu
lui, în inflexiunea unui sunet sau 
în clipitul unui beculeț, colorat sau 
nu, dintr-un aparat supersofisti- 
cat ! .

DUMITRU CONSTANTIN 3

COMPANIILE TRANSNAȚIONALE Șl SUBDEZVOLTAREA/
Trusturile și societățile transnaționale 

(adică acele companii care au ramificații 
în numeroase țări, „controlînd" piața în 
domeniul respectiv) realizează profituri 
dintre cele măi mari, in detrimentul ță
rilor slab dezvoltate. Profiturile astfel 
obținute aduc o contribuție esențială la 
prosperitatea țărilor cărora le aparțin 
companiile transnaționale. Care sînt aces
te societăți ?

Potrivit revistei „Le Nouvel Econo
miste" există 100 de grupuri industriale 
care domină în prezent piața mondială 
capitalistă. Dintre, acestea. 47 sînt ame
ricane, 39 sînt vest-europene, 9 japoneze, 
restul aparținînd altor țări. în umbra 
acestor mastodonți acționează alte 4 000— 
5 000 de transnaționale mijlocii.- Revista 
franceză menționează că în Europa de 
vest 80 la sută din firmele miliardare 
aparțin R.F.G. (122 firme). Marii Britanii 
(125), și Franței (120). care exercită un 
rol conducător suveran asupra Europei 
întreprinderilor transnaționale.

Asigurindu-și monopolul in numeroase 

țări în curs de dezvoltare, gigantii multi
naționali mențin inechitatea in schimbu
rile- economice internaționale ; ei înregis
trează cifre de afaceri record, în dauna 
economiilor partenerilor, pe care-i men
țin într-o stare de sărăcie cronică. O pu
ternică impresie a produs un raport pu
blicat recent de „Coaliția internațională 
pentru acțiune în domeniul dezvoltării", 
o organizație canadiană care și-a propus 
să avertizeze asupra pericolului distru
gerii fondului genetic al plantelor din ' 
cauza unor practici care tind să intro
ducă „norme comerciale" în domeniul 
culturilor agricole. Potrivit raportului, 
cele mai multe țări din lumea a treia 
depind încă de pe acum de marile com
panii transnaționale pentru a-și procura 
semințele din propriul lor grîu indigen, 
selecționate însă în laboratoare străine.' 
„Programul Națiunilor Unite pentru me
diul înconjurător — se spune în raport — 
constată cu tristețe că producătorii de 
semințe dețin într-un asemenea grad un 
monopol, incit cer indemnizații speciale 

pentru folosirea unul anumit tip de se
mințe, ce își au originea în țările care 
acum cumpără". Iar un alt document, de 
astă dată francez, consacrat științei, vieții 
și societății scrie : „De acum pînă în 
anul 2000, cîteva mari societăți transna
ționale vor controla ansamblul resurselor 
genetice, vor asigura valorificarea și ex
ploatarea comercială a unui mic număr 
de varietăți ameliorate".

Activitatea companiilor transnaționale, 
profiturile pe care le obțin atestă că 
multe țări dezvoltate din punct de ve
dere economic și-au obținut prosperita
tea, și-au realizat și își mențin nivelul 
pe care îl au astăzi pe seama jefuirii și 
asupririi, sub diferite forme, a celor să
raci, a țărilor în curs de dezvoltare. 
Aceste companii reprezintă pentru unii 
sursă de bogății, iar pentru alții izvor de 
subdezvoltare, instrument de menținere a 
subdezvoltării. în același timp, societă
țile transnaționale, în goana lor după 
profituri cît mai mari, prin politica de 
monopol, constituie una din principalele 
piedici în calea restructurării relațiilor 
economice internaționale și instaurării 
unei noi ordini economice în lume.
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Ochii și urechile lumii

Eroarea
„Atentatul devastator dîn gara 

orașului Bologna, in august, masa
crul de la Miinchen în septembrie, 
valul de violență antisemită și acum 
bomba ucigașă pusă la o sinagogă, 
din Paris : cum să crezi că e vorba 
aici de acte izolate, Iară nici o le
gătură intre ele, datorate doar unor 
situații naționale particulare sau 
unor inițiative luate de dezechili
brați mintali acționînd de capul 
lor ?“

Așa începe articolul de fond al 
ziarului francez „Le Monde", în 
ziua în care prima sa pagină 
titrează pe toate cele șase co
loane ale ei : „Atentatul împo
triva sinagogii din strada Coper- 
nic". Nu în fiecare zi „Le Monde" 
culege un titlu pe șase coloane... 
Dar la lectura tuturor declarațiilor 
și articolelor provocate de explozia 
din fața sinagogii — lectura 
atentă nu spulberă întrebarea 
glacial-mirată din articolul de 
fond : cum să crezi că avem de-a 
face—cu cițiva nebuni izolați ? Căci 
aparențele așa susțin. Că la Bolog-, 
na. Ia Miinch'en — în plină sărbă
toare laică — și la Paris — în plină 
sărbătoare religioasă — bombele au 
fost puse de niște apucați care nu 
reprezintă nimic altceva decît o 
poftă paranoică de a ucide. Cum 
să crezi... ?

De ani de zile se întreține ideea 
că nazismul nu mai există pe acolo, 
fiindcă în alegeri partidele hitleriste 
nu ajung să aibă un singur deputat 
în parlamente. Fără votanți, de unde 
nazism, nu ? Eram un ține 
cînd auzeam prin casă că Hitler nu 
• decît un nebun și că, în orice caz, 
oamenii lui nu-s mulți. Pe urmă, 
nebunii au fost mulți și altora, nu 
puțini, lăudîndu-se că sînt echili
brați la minte, hitlerismul li s-a 
părut chiar rezonabil. Ani de zile, 
organizația din care făcea parte 
Gundolf Wilfried Kohler — cel 
care a pus bomba la berarii din 
Miinchen, ucis odată cu explozia 
ei — acel „grup sportiv Hoffmann" 
a fost considerat o adunătură de 

। maximum 500 de oameni, toți niște
l „faibles d’ăsprit" (adică tîmpiți !)

care se jucau de-a soldații Wehr- 
macht-ului, de-a manevrele milita
re in uniforme naziste — scrie co
respondentul la Bonn al aceluiași 
ziar „Le Monde". Puțini și tîmpiți... 
Ce pot să facă ? După atentat, titlul 
se schimbă și sună mai puțin ju
căuș : „sportivii" lui Hoffmann ar 
fi „a doua generație a nostalgiei" 
după hitlerism. Mă tem că titlul nu 
suferă de literaturizare excesivă. 
La Paris, în august, înainte de a se 
fi ajuns la sinagogă — trei tineri, 
printre care un minor, revendieîn- 
du-se, sumețiți și liberi, că aparțin 
extremei drepte, dau foc unei li
brării de stingă, de mare prestigiu 
intel„ tual, librăria „1000 de pa
gini". Arestați, ce spun ? Că au in
cendiat librăria dintr-o eroare. Ce 
eroare poate fi în arderea unei li
brării ? Cu ce putea fi confundată 
o librărie? Minorul s-a prevalat de 
lipsa sa de experiență — argumen
tul cel mai duios, poate cel mai 
odios, cînd e vorba de a absolvi 
nerușinarea fascistă. Lăsați-1, e ra
sist, e fascist, e antisemit — n-are 
experiență, ce să-i faci ? Dar cu 
mai multă experiență, ce-ar fi fă
cut ? Matur — punea o bombă, 
unde ? La Roma ? La Beirut ? La 
Ierusalim ?

Eroarea, supremă, este aceea bă 
oamenii uită, ignoră, bagatelizează 
— uneori cu inteligență, cu argu
ment»’. cu nevinovăție vinovată — 
experiența enormă și atroce, inepui
zabilă pînă la sfîrșitul lumii, cu 
care J-a împovărat, pînă la a nu 
știu cita generație, hitlerismul.

RADU COSAȘU g!

La pas, prin Europa
Acești oameni de treabă se numesc 

Jerome și Juliette și au fiecare cite 75 
de ani. Mi-e greu să-i numesc bătrîni, 
așa cum nu pot accepta bătrînețea părin
ților mei.

Nu există nici o îndoială ; destinul i-a 
unit pe Jerfime și JuUette Gueldry într-o 
clipă de cea mai aleasă inspirație. Altfel 
ar fi greu să. ne imaginăm cum. acești oa
meni aflați la vîrstă toiagului parcurg, 
pe jos, de 16 ani încoace, în fiecare vară, 
peste o mie de kilometri prin Europa, 
Ei trăiesc într-un cartier al orașului el
vețian Lausanne, dar tinerețea și vitali
tatea lor veșnică îți aduc imediat în față 
imaginea oamenilor noștri de la țară, care 
n-au știut într-o viață de om ce-i somnul 
de după-amiază, pe care copiii nu i-au 
văzut niciodată dormind, pentru că odihna 
lor s-a petrecut întotdeauna în ore puține.

Dar să revenim în frumosul oraș al 
Confederației. helvetice, unde doi oameni 
care ne privesc parcă dintr-o fotografie 
din tinerețe optau în această vară pentru 
Praga. Pentru că ei vor să vadă și să cu
noască totul. Lungile lor marșuri au avut 
ca țintă orașele Lisabona, Budapesta, 
Oslo, Edinburg, Brindisi ș.a. în 1978 au 
stabilit un record de invidiat : au făcut 
ruta Lausanne — Stockholm, 2 170 de km, 
în 72 de zile, din care cea mai mare parte 
pe ploaie. El a pierdut 9 kg, iar ea, nu
mai 5. Aveau atunci 73 de ani. Marșul- 
lor durează de obicei, atunci cînd este 
respectată mia de km, 40 de zile, bă une
ori numai 38.

Așadar, doi oameni respectabili, cărora 
nu-mi vine să le spun în vîrstă sau bă
trîni, străbat pe jos, în sandale de aur, 
lumea, impunîndu-și regimul sportivilor 
de performanță. Au fost întrebați dacă, 
nu fac cumva asta pentru a amina bătrî

întîlnirea cu poezia Veronei a început 
din clipa in care ne-a răsunat în urechi 
glasul ghidului nostru, o ființă cu suflet 
de artist, pătrunsă de romantismul ora
șului său. Era un glas melodios care îți 
vorbea parcă în versuri, ascultînd ritmu
rile străvechi ale unor poeme nemuri- 
toa're. El îți depăna poveștile Veronei ca 
un poet din epoca suavă și candidă a' 
menestrelilor. Glasul său ne evoca o 
Veronă de legendă în care zidurile amin
teau întîmplări cu cavaleri neînfrieați și 
iubiri nefericite ca aceea a lui Romeo și 
a Julietei sale, iar rîurile oglindeau scene 
aprige de luptă și răzbunare.

Prin glasul ghidului nostru, istoria ca
pătă și ea mlădieri de baladă, asemenea 
versurilor recitate odinioară în piesele 
jucate în fața catedralelor : „în anul 429, 
cînd Theodoric îl învinse pe Odoacru...". 
, Vedem aievea, reînviată, cronica vie a 
cetății care a fost părtașă atîtor sîhge- 
roase înfruntări între marile familii de 
suzerani, certuri prelungite timp de se
cole, din generație în generație.

Biserica San Zeno Maggiore este o 
capodoperă a stilului român. Ziduri ce
nușii, ridicate cu rigoarea stilistică a ro
manilor, într-o înjghebare ce inspiră 
siguranță. trăinicie. Dar în sobrietatea 
clădirii-, în gravitatea ei plină de mo
destie. freamătă fervbarea acelei credințe 
naive care a creat o capodoperă : porțile 
cu basoreliefuri ale catedralei.

E marea lecție de artă pe care ți-o dau 
aceste porți-capodoperă ale bisericii 
San Zeno. în fața lor am înțeles cît este 
de mare insetarea omului zilelor noastre, 
străbătut de neliniști și nedumeriri, de a 
fi părtașul unei asemenea senine și pure 
priviri aruncate asupra lumii.

Drumul prin Verona ne-a purtat prin 
nenumărate alte catedrale, palate și ce

Un coșmar de vînzare
Mările vacanțe s-au încheiat, coastele 

însorite sînt bătute de primele vînturi 
reci și zumzetul turismului normal nu 
se mai aude in hoteluri.

Industria turistică trăiește din turiști, 
din nemaipomenita tentație de copilărire 
a maturilor și adevărul acesta nu este 
regretabil pentru nici una din părți. Evi
dent, nu toată lume se copilărește la fel, 
unii sînt zurbagii, alții domoli, unii au 
buzunarele doldora, alții nu au nici buzu
nare, mă rog, cererea este multiformă și 
.oferta trebuie să-i corespundă. în virtu
tea acestui nobil scop industria turistică 
perseverează să devină o obsesie plăcu
tă pe o claviatură de capricii cît mai lar
gă, de la capriciul clientului de a se 
simți hăt-departe ca acasă, pînă la cel 
invers.

Pe meridianele societății de consum 
capriciul clientelei nu este unul oareca
re, în spatele lui zornăie sume apetisante 
și. în consecință, furnizorii de „idei" în 
acest domeniu merită să fie tratați cu 
toată considerația. Nu este vorba de 
proiectanții turismului modest care se 
adresează majorității banale, oamenilor 
cumpătați și cu mintea întreagă, ci de 
maeștrii aventurilor năstrușnice, ieșite 
din comunul vacanțelor și comunul no
telor de plată. în mod firesc concurența 
se află aici în drepturile ei cele mai 
apăsătoare. Clientela sofisticată, abulică, 
epuizată de studiul conturilor personale 
merită deconectări fabuloase ți fiecare 
firmă specializată se bate la singe să 
pună mina pe milionari cît mai amorțiți 
gata să ofere, generos, pachete de pa
rale contra emoții delicioase și surprize 
de neuitat.

O faună umană de excepție merită ® 

nețea și au rîs. Nu, au răspuns ei, nimeni 
nu scapă de bătj-înete și va veni cu si
guranță un moment cînd va trebui să ne 
oprim. O facem pentru că marșul îți per
mite mai întîi să-ți măsori propriul efort.

La 75 de ani doi oameni ne dau o su
perbă lecție de viață. Există mai întîi 
la ei perfecta armonie a cuplului. Dru
mul acesta lung, făcut pe jos. drumul 
acesta în care bărbatul ține întotdeauna 
trena, pîndind un eventual pericol și 
aruneînd priviri discrete pentru ea nu 
cumva ritmul impus de el să fie prea dur 
pentru celălalt, lungile ore de arșiță și de 
ploaie petrecute numai în doi. tăria de a 
nu renunța niciodată, chiar și atunci cînd 
te afli în nordul Spaniei și sînt peste 42 
de grade, sau în Suedia pădurilor și lacu
rilor nesfîrșite unde trebuie să parcurgi 
și 40 de kilometri pe zi pentru a da de 
o casă, puterea de a sfida usturimea bă
tătorilor prin mersul drept, neșchiopătat, 
bucuria descoperirii acelorași locuri, ei 
bine, toate acestea și încă- multe altele, 
presupun o viață trăită îij bună înțelegere 
și în respect pentru celălalt, o comuniune 
sufletească cu aripi mereu tinere. E apoi 
de urmat modul în care doi oameni în 
vîrstă înțeleg să-și satisfacă nesfîrșita do
rință de a cunoaște. Mersul pe jos. pe 
care îl practică neostentativ, numai pen
tru sănătatea lor, e ea un duș rece pen
tru tînărul turist modern, la care vacanța 
se confundă cel mai adesea cu nopțile 
pierdute, cu aventurile de pe șosele si cu 
cît mai mulți kilometri adunați pe cele 
patru roți.

Nu știu de ce îmi vine să cred că 
Jerome și Juliette nu s-au gîndit nici
odată dacă sînt niște oameni curajoși. Cu 
siguranță, simpla lor apariție este de na
tură să. anuleze cele mal negre gînduri 

tăți. Am văzut mozaicurile romane ca și 
vestita arenă din vremea de glorie a im
periului. Dar mai presus de toate, prin
tre aceste imagini de legendă mi s-au 
încrustat în suflet piețele Veronei. în
conjurate de clădiri pitorești, multicolo
re. cu ziduri împodobite cu balcoane și 
ghirlande de stuc, ca într-un decor de 
teatru, în care urmează să se desfășoare

w iu mim........ mm.... । mimwwiniii

VERONA 
la amiază
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o scenă de Commedia del* Arte, piețele 
Veronei au o frumusețe stranie, nemaițp- 
tîlnită.

Casele Mazzantilor și Scaligerilor, cu 
frescele lor însorite în culori pastelate, 
formează un patrulater fastuos care în
chide la mijloc una din piețele cele mai 
frumoase ale Veronei. în centrul ei se 
află statuia unei madone într-o atitudine 
grațios stîngace al cărei surîs te urmă
rește cu farmecul lui ca un simbol al ora
șului ce întinde asupra ta mrejele fru
museții lui.

O liniște solemnă se lasă peste piața 
„Dei signori" cu zidurile ei de piatră le
gate prin porticuri și firide. Te afli de 
astă dată într-un patrulater înconjurat de 
clădiri cu podoabe sobre. în mijlocul lui 
se înalță trunul de bronz al lui Dante, 
într-o atitudine de adîncă meditație. La 

floră de excepție, în general o geografie 
și o istorie Ia care să nu aibă acces mu
ritorii de rind. Contra costuri exorbitan
te se oferă vînâtori de specii rare în 
rezervații în care animalele obișnuite au 
fost metodic exilate, partide de pescuit 
pești care, altfel, nu se mai găsesc de
cît în vechi manuale, călătorii în aer, 
pe pămînt, în apă și sub apă cu mijloa
ce care doar seamănă cu mijloacele cu
noscute, dar sînt, în interiorul lor sem
nificativ, cu totul altceva, ospețe pan
tagruelice în cratere de vulcani bine 

atinși, partide de înot în șampanie și.
bineînțeles, jocul de-a istoria : vacante 
în comuna primitivă, în feudalismul tim
puriu și așa mai departe, clientela avînd 
posibilitatea să se îmbrace în piei, să 
viețuiască în peșteri (climatizate) și să 
asculte cum din crînguri difuzoare dis
crete emit urletul de foame al brontoza- 
urilor. Fie îmbrăcați in piei și mîncînd 
crudități, fie în platoșe și îngurgitînd 
miei copti în groapă, fie în redingote sau 
malacovuri fugind după fluturi prin 
parcuri concepute în stil franțuzesc sau 
englezesc, fie în preajma strigoilor din 
castelele scoțiene, clientela are ocazia să 
se amuze în perfectă siguranță, achitînd 
copios chitanța dării timpului înapoi.

Pe această piață „a tuturor posibili
tăților" se vinde și se cumpără te miri 
ce inclusiv coșmarul. Ca orice marfă și 
acesta trebuie proiectat ținînd cont de 
exigențele amatorilor. Un coșmar de zile 
mari, stupefiant îa prima vedere, revol
tător la a doua, oricum incredibil, s-a 
pus pe roate în Hampshire pe proprieta
tea unul oarecare Bob Acraman care la 
cei 41 de ani ai săi și-a permis să dea 
și dînsul timpul înapoi, cu vreo 40, pen

ale derbedeilor de pe drumuri. Au avut, 
evident, și necazuri. Nu-i supără atît fap
tul că atunci cînd poposesc la un hotel 
trezesc suspiciuni, că în Franța li s-a în- 
tîmplat să fie cazați cu condiția să stea 
încuiați pe din afară. îi supără mai 
ales faptul că uneori cite un automobilist 
îi roagă să urce, aslgurîndu-i că nu va 
spune nimănui. Și ceea ce îi supără cel 
mai tare este indiferența vecină cu refu
zul cu care sînt tratați îndeobște cei ce 
merg pe jos. Mai ales de către unii auto- 
mobiliști, iritați că nu folosesc același 
mijloc de transport ca și ei. îi mai supără 
drumurile lăsate în paragină și norii grei 
de fum care le răpesc de multe ori bucu
ria apropierii de o nouă localitate. In al
bumul lor de amintiri există atîtea lu
cruri frumoase, atîția oameni primitori, 
dar și acea elvețiancă rea care și-a lăsat 
intenționat clinele să o muște pe Juliette 
și acel slogan revoltător „Noi vrem să 
muncim puțin, dar să cîstigăm mult", 
mînjit pe un perete în Italia.

, Soții Gueldry. care mai păstrează în 
garajul lor o mașină cu care parcurgeau 
Europa înainte de război, se socotesc, la 
sfînta lor vîrstă. niște martori privile- 
giați ai unei lumi vechi, savurate acum 
de pe noile drumuri ale libertății.

Povestea soților Gueldry îmi aduce la 
suprafața memoriei n scenă răscolitoare. 
Am văzut odată un autocar cu excursio
niști pe parbrizul căruia era scrisă o de
viză ce voia să sugereze o călătorie în 
ritm de cavalcadă. înăuntru erau numai 
bătrîni. Se opriseră probabil după un 
drum lung, dar nimeni nu voia să se 
arate obosit. Mi-am reprimat repede gîn
dul de a-i cunoaște, pentru că mi s-a 
părut un sacrilegiu să le stric rostul.

Un gînd de recunoștință pentru frumu
sețea unică a senectuții.

DUM'TRU AVRAM ■

ora de crepuscul cînd am trecut pe aici, 
pe umerii «ăi si deasupra canului se așe
zaseră trei porumbei, visători ca și el, 
și o liniște stranie cuprinsese locul stră
bătut de un freamăt de poezie în care 
răsunau parcă stanfe din Divina Cosn- 
media.

în curînd. în fata noastră apare casa 
Capuletilor. Ne anrnpicm de dalele pe 
care au pășit eroii celei mai frumoase 
povești de dragoste a omenirii.

„Julieta. ne «pune ghidul nostru, apărea 
în balconul acesta. Trupul ei mlădios se 
apleca peste coloanele pe care le vedeți. 
Jos. poate chiar aici, unde ne aflăm acum, 
stătea Romeo...". Te retragi înfiorat de 
lîngă piatra .gălbuie a zidului care a fost 
părtaș nemuritoarelor cuvinte de dra
goste. Replicile scenei balconului încrus
tate într-o placă de marmură, ne sînt 
citite în limba lui Shakespeare, care 
sună ciudat în această Curte de seniori 
veronezi. Tot așa de ciudat cum sună 
ele și la mormîntul Julietei. un sarcofag 
uriaș cu piatra mîncată de vreme, care 
păstrează pentru inimile romantice o pu
tere magică. Tradiția elăsuie«te că vizi
tatorul-care îl atinge va întîlni în zilele 
vieții sale marea dragoste. Piatra e roa
să. lustruită de milioanele de degete ale 
celor care au năzuit ca. prin atingerea 
ei. s-o întîlnească.

Tu, ca orice fiu al epocii noastre neîn
durător de lucide., îti «nui eă totul n-a 
fost decît o legendă frumoasă născută 
din uriașa fantezie a marelui Will. Pă
truns însă de solemnitatea momentului 
atingi pe furiș tocita recunoscînd
astfel, gest care mărturisește cit ai fost 
de pătruns, poate fără «ă vrei, de marea 
lecție de frumusețe, si iubire a Veronei.

s mapiama cfmjcu

tru a oferi la un preț în general accep
tabil o porfie de teroare celor care își 
manifestă apetitul corespunzător. Numi
tul comerciant de vacante și-a făcut cu
noscută ideea clămpănind-o publicitar 
cum se cuvine si în prezent își permite 
luxul să declare că teribilul coșmar are 
căutare, se redn locuri prin telefon sau 
prin cereri scrise ca la orice hotel sau 
obiectiv turistic atractios. Coșmarul lui 
Acraman se consumă în reorize de trei 
zile, nici mai mult, nici mai puțin, trata
mentul aplicat fiind recepționat de cli
entelă în adevăratele sale dimensiuni, 
numai în 72 de ore. O durată mai mare 
ar conduce, cu șanse indiscutabile, la 
exterminarea oaspeților iar una mai 
mică poate nu ar fi suficientă pentru a 
trezi în aceștia dorința fierbinte, oarbă, 
de nearnînat de a se întoarce acasă. Fe
ricirea încene deci cînd s-a scăpat din 
ghearele vacantei și asa ceva este, cu 
adevărat, de exceo’le. Coșmarul domnu
lui Acraman constă din cîteva barăci 
unde se menține o temperatură scăzută, 
un curent bine între*inut. ploșnițe și 
șoareci, pături jilave si alte cîteva ele
mente de decor nare reconstituie uni
versul tipic de lagăr. Gsnătarii sînt îm
brăcati in uniforme hitleriste. hrana este 
preparată dună re+etc corespunzătoare 
(pline de tărîțe,. zeamă lungă, cartofi mu- 
ceziți) iar „animatorii" programului urlă 
și izbesc ca in filme sau ca în istoria pe 
care nimeni nu o va uita vreodată.

Ideea organizării unui asemenea pro
gram este, indiscutabil, o încercare de a 
scoate bani din dementă. Faptul că exis
tă clientelă oentru așa ceva probează 
însă existența unui teren nou, un teren 
fertil pentru socjnlogi și psihologi care 
sînt chemați să adauge la definiția so
cietății de consum încă o anexă.

RADU BUDEANU *
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Negrești-Oaș. in oraș în plină dezvol
tare, unde sc' i 'berile au fost de esență. 
Moștenirea a f> t săracă, așa cum a fost și 
Țara Oașului. In schimb, oșenii au fost și 
sînt oameni neî".trecu',i in muncă, mîndri 
și prietenoși.

Oșeni, întoarceți-vă acasă ! Aceasta este 
chemarea lui Mi i Ani.aș, primarul ora
șului, care no v cște despre oraș .și des
pre problemele lui.

— Din tată în fiu. oșenii au plecat să 
muncească pe alte meleaguri. Munci gre
le : tăieri de pi. uri, defrișări, săpări de 
șanțuri. Să poată să-și facă o casă, să-și 
cumpere o vâcu.ă și două-trei oi, munceau 
pînă la epuizare. Veneau acasă de două ori 
pe an. Mîncau : mămăligă, slănină și brînză. 
Nici nu știau la ce folosesc legumele. 
Trăiau singuri, departe de familie, în con
diții proaste de locuit și de multe ori se 
întorceau acasă bolnavi. Cei de acasă se 
descurcau cum puteau în așteptarea banilor 
sau a alimentelor trimise de bărbații ple
cați la muncă. Pe vremuri aici erau două 
crîșme, un atelier de pietrărie și o cizmă
rie. Pămîntul era puțin și prost și nu pu
tea să hrănească toată suflarea Oașului, 
în urmă cu 15 ani, orașul de astăzi nu era 
decît un sat mai mărișor. Nu aveam spi
tale și școli. Prima clădire mai importan
tă care s-a ridicat a fost spitalul. Erau pu
țini știutori ce carte. Astăzi, din 12 700 de 
locuitori, 3 000 sînt elevi la școli generale 
și la liceul industrial. în oraș lucrează 
acum prima șarjă de oșeni cu studii su
perioare : profesori, medici, ingineri. Du
pă terminarea școlilor, marea lor majo
ritate s-a întors acasă. Ne dăm seama că 
ne putem ridica numai prin învățătură și 
prin industrializare. De repartizarea judi
cioasă a investițiilor în teritoriu am bene
ficiat în primul rînd noi, cei care nu aveam 
nimic. Crearea unor ’condiții de viață la. 
nivelul i >t ■ ■ ii lări. asigurarea locurilor 
de muncă sînt primele noastre preocupări. 
Numai astfel îi vom putea aduce acasă pe 
oșenii noștri. Prima industrie pe care am 
avut-o aici a fost Integrata de in și cîne- 
pă unde lucremră acum 1 200 de muncitori, 
din care 700 femei. Anul acesta a intrat 
în funcțiune, în prima fază, întreprinde
rea. tricota’ d la care, deocamdată, lu
crează 76 de muncitori. Pînă în 1982, în
treprinderea va avea peste 500 de munci
tori. Este în construcție, sub patronajul 
lui UNIO Satu Mare, Fabrica de utilaj 
minier și tehnologic. în prima etapă aici se 
vor executa subansambluri, benzi transpor
toare și utilai minier. Pînă la sfîrșitul 
anului viitor aici vor lucra 1 500 de munci
tori. Din păcate, față de graficele stabilite, 
investiția este mult rămasă în urmă, deși 
noi am ajutat cu forțe proprii atît cît am 
putut. Am construit apartamente pentru 
.cei ce vor veni să lucreze aici, pentru spe
cialiști,mai multe decît pentru noi, Oșenii 
s-au dovedit talentați la tehnică. Mulți 
dintre ei au fost la cursuri de calificare, 
la școli de maiștri. La concursurile pe me
serii, din ce în ce mai mulți oșeni iau 
premii.

Mai e o problemă cu care presa nepoate 
ajuta. Nu numai noi, ci toată țara se mîn- 
drește cu arta populară oșenească pe care 
noi ne străduim s-o păstrăm nealterată. 
Casa de cultură din oraș este mult prea 
mică și asta n-ar fi lucrul cel mai neplăcut, 
însă ne așteptăm dintr-un moment în altul 
să fie închisă pentru că este în pericol-de 
dărîmare. Patru grinzi de la acoperiș sînt 

rupte. Aici funcționează și singurul cine
matograf din oraș. Sîntem patriot! și am 
înțeles că altele sînt prioritățile din eco
nomie, însă ni se rupe inima cînd citim în 
ziare că în alte părți s-a edificat un nou 
lăcaș de cultură, s-a pus temelia unei noi 
case de creație. Frații Pițigoi, grupurile 
de țîpuritoare n-au unde să dea spectaco
le. Criticăm tinerii cînd stau prin crîșme 
sau cofetării, dar trebuie să le oferim un 
loc unde să se întîlnească, să se cunoască. 
Și nu e doar problema celor din oraș. Vin 
aici și tinerii din satele din împrejurimi. 
Acesta este singurul oraș din Țara Oașu
lui.

Vom crea aici muncitori de elită.
împreună cu tovarășul Vasile Mureșan, 

secretar adjunct al Comitetului orășenesc 
de partid, mergem în zona industrială a 
orașului, unde se găsește veteranul indus
triei din Negrești, Integrata, fabrica de 
tricotaje, intrată de curînd în producție și 
FUMT, care ar fi trebuit să intre în iunie. 
Pe drum, înțelegem încă o dată cît de 
importantă este pentru autoritățile orașu
lui problema locurilor de muncă.

— în momentul cînd va intra în funcțiu
ne FUMT, vom crea aici o elită de munci
tori care vor cîștiga bine șl îi vom con
vinge pe oșeni că în industrie, dacă mun
cești și îți ridici calificarea, poți cîștiga 
mai bine decît în alte părți. Multi s-au 
convins de avantajul de a lucra lîngă ca
să, lîngă familia ta. Să mănînci și să 
dormi în condiții pmenești. La Integrata 
la prînz poți lua masa la cantină cu 4,50 
let O masă caldă cu carne și cu prăji
tură.

— Deci problema locurilor de muncă vă 
frămîntă cel mai mult.

— într-adevăr. Exploatarea carierelor 
de piatră, care țineau de industria locală, 
aparține acum, în mod inexplicabil, de 
CFR. Prin proiectul de lege privind dez
voltarea industriei mici se reglementează 
acest lucru și sperăm că exploatarea ca- . 
rierelor va reveni cooperației.

La FUMT, industria în care îșî pun 
mari speranțe cei din Negrești, se lucrea

Fotografii de MARTIN SARCA S

ză,'dar într-un ritm total necorespunzător, 
dacă ne gîndim că hala joasă care tre
buia să intre în funcțiune în iunie -este 
încă neacoperită și neînchisă, că a venit 
toamna și că iarna bate la ușă. Grupul 
social în care beneficiarul și-a început 
activitatea este gata. Coordonatorul gene
ral, inginerul. Dionisie Struță, ne dă rela
ții despre stadiul investiției.

— Prima etapă, termen de intrare în 
funcțiune 30 iunie, în care trebuia să pro
ducem 16 mii tone utilaj, a fost amînată 
pentru o dată în care noi nu mai credem. 
Constructorul a promis că dă hala la mon
taj la 30 octombrie. Noi sîntem gata să 
începem producția. Este încheiată pregă
tirea personalului. Oamenii și-au terminat 
școlile de calificare, școlile de maiștri, au 
fost detașați în Negrești. Avem aici două 
echipe de lăcătuși și o echipă de teh
nologi cu care deocamdată ajutăm con
structorul. Lucrările sînt. rămase în urmă 
intr-un mod îngrijorător. CET-ul este încă 
îri faza de săpături. Căminul de nefa- 
miliști încă n-a fost atacat pentru că 
nu s-au obținut toate formele . necesare 
exproprierii. O problemă importantă care 
ne îngrijorează este normalizarea căii 
ferate înguste. Vom avea de transportat 
piese agabaritice de 30 de metri lungime, 
de greutate mare care nu vor putea fi 
transportate pe liniă ferată îngustă. S-au 
făcut demersuri la MTTc, dar pînă acum 
n-am primit răspuns. Vom avea de trans
portat utilajele către beneficiari. Dacă 
vom face aceste transporturi cu mijloace 
auto, producția noastră va fi grevată de 
cheltuieli suplimentare.

Foarte aproape de sediul FUMT se gă
sește sediul șantierului din Negrești apar- 
ținînd de T.C. Ind. Oradea. îl găsim acolo 
pe 'șeful de șantier, inginerul Dan Hotnog, 
fugit...-din spital pentru a face încheierea 
de lună.

— Investiția trebuia să înceapă din 1978. 
Cînd am venit' aici, la 1 aprilie 1979, era 
executată doar o excavație de 15 000 de 
metri cubi. Din 138 de milioane cît trebuia 
făcut pînă la acea dată, erau realizate 
doar 4,4 milioane. De ce nu este încă 

executată izolația acoperișului și închide
rea halei 7 Din 15 mașini, cît era parcul 
nostru, ni s-a lăsat doar una. ‘Mai avem 
balast doar pentru o zi. Cota de polistiren 
ne-a sosit cu o întirziere de două luni. 
Geamul armat pentru luminatoare și pen
tru închiderile laterale a sosit cu mare 
întirziere. Se găsește la Satu Mare, dar 
n-avem cu ce să-l aducem. Din lipsă da 
cauciucuri, trailerul stă. TILI București, 
care face izolația acoperișului, a fost trans
ferat la 2l.alău. Au rămas aici un subingi- 

. ner și 30 de muncitori. N-avem tinichigii.
Unele meserii sînt pjs cale de dispariție. 
Din 320 de oameni, cîți avem aici, 160 fac 
naveta. Doar 8 sînt din Negrești. Din acest 
proces verbal din 22 august, încheiat cu 
UREMOAS București, reiese că n-am, pri
mit 3 ferestre, mii de șuruburi autofile- 
tante și de prezoane cu șaibă. IPCM Bucu
rești, proiectantul lucrării, ne amină cu 
proiectele. La depozitul de cărbuni al cen
tralei termice n-am primit încă proiectul. 
Cu toate astea facem eforturi să recuperăm 
rămînerea în urmă. La 1 octombrie von» 
avea gata toate utilitățile pentru hala joa
să; Ni s-a promis că echipa de izolatori 
de TILI București se va întoarce de la 

. Zalău.
îl lăsăm pe șeful de șantier să facă în

chiderea de lună cu speranța că la sfîr
șitul lunii următoare va putea trece la ca
pitolul realizări toate promisiunile făcute.

Lîngă hala care se ridică acum se gă
sește Integrata. Directorul ei. Ion China, 
este considerat omul care a adus indus
tria în Negrești. Integrata este unitate 
fruntașă pe ramură. Lucrează aici 1 200 de 
muncitori, din care 700 femei. întreprin
derea are o producție netă de 289 de-mi
lioane. Are o creșă și o grădiniță cum 
n-am văzut nicăieri în țară.

—- în 1969, ne spune directorul Ion Chi
na, pe locul acesta era un tîrg de țară. 
Am început cu 500 de copii care au cres
cut odată cu întreprinderea, s-au calificat 
aici, și-au făcut un rost. Aici, în județul 
Satu Mare, se realizează 40 la sută din 
producția de in. Am căutat să facem din 
prima întreprindere industrială din Ne
grești un exemplu prin care să arătăm 
cum se poate trăi și munci în industrie. 
Creșă, grădiniță, cantină. în zece ani co
piii cu care am început, pe atunci nu 
erau licee industriale, au ajuns muncitori 
cu înaltă calificare, maiștri.

Nu putem pleca din Negrești fără sâ 
trecem pe Ia muzeul etnografic, înființat 
în 1972. Directorul muzeului este profeso
rul Remus Vîrnav, de loc din Ripiceni- 
Boțoșani, îndrăgostit de aceste locuri.

— Pînă în 1972 muzeul era adăpostit în 
casa veche de lemn din Cămîrzana. De 
atunci s-a mutat îrr acest local unde am 
avut posibilitatea să adunăm mai mtrtte 
exponate. Pe lîngă ce vedem aici, multe 
din obiectele care ne interesează au fost 
inventariate urmînd ca în momentul cînd 
casele se vor demola să le aducem aici. 
Am fost mai în toate casele din Oaș. De 
doi ani s-a înființat și o secție în aer li
ber. Am adus trei gospodării reprezenta
tive și ultima biserică de lemn din Oaș 
care s-a păstrat. Intenționăm să aducem 
o moară o piuă și o vîltoare. în oraș se 
fac eforturi pentru păstrarea tradițiilor 
locale. Ceramica de Vama, caracteristică 
peptru aceste locuri, care se execută Ia 
UCECOM, reia motive vechi de sute de 
aut
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